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Παρασκευή 5 Μαρτίου 1999

Αθήνα, σήµερα στις 5 Μαρτίου 1999, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
11.04' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από το Γραµµατέα της Βουλής κ.
Παναγιώτη Φωτιάδη, Βουλευτή Περιφέρειας Αττικής, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ και ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ
ΙΝΤΖΕΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Σωµατείο "Οι Φίλοι
του Αχιλλοπουλείου Γενικού Νοµαρχιακού Νοσοκοµείου Βόλου"
ζητεί οικονοµική ενίσχυση για την εκτέλεση εργασιών
αποπεράτωσης του νέου νοσοκοµείου Βόλου Μαγνησίας.
2) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ και
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Σύλλογος ∆ιπλωµατούχων Μηχανικών Νοµού Κοζάνης ζητεί την
πλήρη στελέχωση του Τοµέα Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων
Κοζάνης καθώς και τη χορήγηση κρατικής οικονοµικής βοήθειας
στους σεισµόπληκτους του Νοµού.
3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Γλυκών Νερών
Ανατολικής Αττικής ζητεί να µην εγκατασταθούν οι δύο πυρηνικοί
αντιδραστήρες γερµανικής ή αµερικανικής προέλευσης στην
περιοχή Ακούγιου στην Τουρκία.
4) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ,
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ, ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ,
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ και ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ
κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Βασιλοπουλιωτών
Ξηροµέρου Η "ΒΕΛΑ" ζητεί να ολοκληρωθεί η κατασκευή του
κτιρίου το οποίο θα στεγάσει το ∆ηµοτικό Σχολείο των Κοινοτήτων
Βασιλόπουλου - Καραϊσκάκη στο Νοµό Αιτωλ/νίας.
5) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ
ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ατσικής
Νοµού Λέσβου διαµαρτύρεται για την επικείµενη απαλλοτρίωση
στρεµµατικής έκτασης στην περιοχή του για τη δηµιουργία πεδίου

βολής.
6) Οι Βουλευτές κύριοι ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ και ΜΑΡΙΑ
∆ΑΜΑΝΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος "Το
χαµόγελο του παιδιού" ζητεί να ληφθούν µέτρα για να σταµατήσει η
απαράδεκτη και ευκαιριακή αντιµετώπιση των παιδιών του δρόµου.
7) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας Τµήµα
Ανατολικής Στερεάς υποβάλλει προτάσεις για το έργο "Ζεύξη
Μαλιακού Κόλπου".
8) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εµπορικό και Βιοµηχανικό Επιµελητήριο
Κοζάνης ζητεί την ευνοϊκή ρύθµιση των οφειλοµένων εισφορών µε
τη διαγραφή των προστίµων και προσαυξήσεων που επιβλήθηκαν
στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις του Νοµού από το ΕΤΕΜ.
9) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΛΛΙΩΡΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Ανέγερσης Ιερού Ναού Αγίου
Αθανασίου και Υψώσεως Τιµίου Σταυρού Λυγαριάς Φθιώτιδας ζητεί
οικονοµική ενίσχυση για την ολοκλήρωση του έργου της ανέγερσης
του Ιερού Ναού της.
10) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΪΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Φθιώτιδας ζητεί το
διορισµό των πολύτεκνων εκπαιδευτικών στα σχολεία.
11) Οι Βουλευτές κύριοι ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ και
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Μορφωτικός Σύλλογος Αραπολακαίων Πυλίας "Η ΥΠΑΠΑΝΤΗ ΤΟΥ
ΣΩΤΗΡΟΣ" υποβάλλει προτάσεις για τη λεωφορειακή γραµµή
Πύλου - Καλαµάτας.
12) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ποδοσφαιρικών Σωµατείων
Πέλλας ζητεί χρηµατοδότηση για τη δηµιουργία αθλητικών
εγκαταστάσεων στο Νοµό Πέλλας.
13) Οι Βουλευτές κύριοι ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΣΚΟΥ και ΣΤΑΥΡΟΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Περιφερειακό
Συµβούλιο Ηµαθίας της Πανελλήνιας 'Ενωσης Γεωπόνων ∆.Υ. ζητεί
να εξαιρεθούν οι γεωπόνοι του Υπ. Γεωργίας από τις πρόσφατες
ρυθµίσεις για τις εκτός έδρας µετακινήσεις.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ και
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία οι
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εργαζόµενοι στην επιχείρηση ΑΛΛΑΤΙΝΗ στην Εύβοια
καταγγέλλουν επίθεση αστυνοµικών δυνάµεων εναντίον
εργαζοµένων που πραγµατοποιούσαν απεργία.
15) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Αθ. Λάγος ζητεί τη διευθέτηση της
συνταξιοδότησής του σε σχέση µε το ΤΣΑ.
16) Ο Βουλευτής Πέλλας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Πέλλας ζητεί την ίδρυση
Τµήµατος ΑΕΙ - ΤΕΙ στην πόλη της 'Εδεσσας.
17) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Πρακτόρων ΠΡΟ-ΠΟ
Αττικής Πειραιώς ζητεί να σταµατήσουν οι παράνοµες χορηγήσεις
αδειών πρακτόρων ΠΡΟ-ΠΟ.
18) Ο Βουλευτής Κοζάνης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος ∆ιπλωµατούχων
Μηχανικών Κοζάνης ζητεί την τοποθέτηση προϊσταµένου στον ΤΑΣ
Κοζάνης.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2961/13-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
15/6-10-98 έγγραφο από τον Yφυπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 2961/13-10-98 ερώτησης που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Γ. Σούρλας, αναφορικά µε τις εταιρείες
που κάνουν ετήσιο τζίρο άνω των δύο (2) δις δρχ. και τον
φορολογικό έλεγχο αυτών, σας γνωρίζουµε τα εξής:
1. Το Σώµα ∆ίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος έχει θέσει µεταξύ των
άλλων προγραµµατικών στόχων του και τον έλεγχο των µεγάλων
επιχειρήσεων µε κριτήριο επιλογής τον ετήσιο τζίρο άνω των 2 δις
δρχ. για τις περιφέρειες Αττικής και Κ. Μακεδονίας και άνω των 300
εκατοµµυρίων για τις υπόλοιπες περιφέρειες. Με βάση την
κατεύθυνση αυτή αποδίδονται τα στατιστικά αποτελέσµατα και είναι
πρακτικά αδύνατη η διάκριση των επιχειρήσεων στις περιφέρειες,
εκτός Αττικής και Κ. Μακεδονίας, σε όσες έχουν τζίρο άνω των 2
δις.
Σύµφωνα µε τον ιδρυτικό του νόµο 2343/96 το Σ∆ΟΕ ασκεί
προληπτικό φορολογικό έλεγχο και όχι τακτικό. Η αρµοδιότητα για
τον τακτικό φορολογικό έλεγχο ανήκει στις ∆ΟΥ και στα Ελεγκτικά
Κέντρα. Στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων του το Σ∆ΟΕ από της
λειτουργίας του διενεργεί ελέγχους στις µεγάλες επιχειρήσεις µε
συγκεκριµένες ελεγκτικές επαληθεύσεις:
- Τον έλεγχο περιοδικών δηλώσεων ΦΠΑ
- Τον έλεγχο του βιβλίου παραγωγής κοστολογίου - αποθήκης µε
καταµετρήσεις αγαθών και πρώτων υλών.
- Τον έλεγχο των δαπανών που αφορούν τη λήψη εικονικών ή
πλαστών φορολογικών στοιχείων.
- Τον έλεγχο πωλήσεων, αγορών, κ.λπ.
Από τις 14 Απριλίου 1997 ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας του
Σ∆ΟΕ µέχρι 30-9-98 τα αποτελέσµατα των ελέγχων σε επιχειρήσεις
µε τζίρο άνω των 2 δις για τις περιφέρειες Αττικής και Κ.
Μακεδονίας και άνω των 300 εκατοµµυρίων για τις υπόλοιπες
περιφέρειες είναι τα εξής:
- Ελέγχθησαν συνολικά 4.910 επιχειρήσεις
- Υπέπεσαν σε παραβάσεις 1.599 επιχειρήσεις
- ∆ιαπιστώθηκαν 83.483 φορολογικές και τελωνειακές παραβάσεις.
Το ποσοστό των επιχειρήσεων που υπέπεσαν σε παράβαση είναι
54%.
Ως κριτήρια επιλογής των µεγάλων επιχειρήσεων για έλεγχο έχουν
προσδιοριστεί:
- Η φορολογική εικόνα της επιχείρησης σύµφωνα µε τα στοιχεία των
υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών (∆ΟΥ, ΚΕΠΥΟ, Τελωνεία)
- Μελέτες και δεδοµένα άλλων υπηρεσιών
- Κάθε είδους πληροφόρηση
Πέραν των επιχειρήσεων που ελέγχθησαν στα πλαίσια του στόχου

"έλεγχοι µεγάλων επιχειρήσεων", ελέγχθηκαν και άλλες µεγάλες
επιχειρήσεις µε διαφορετικά κριτήρια όπως, "κλαδικούς ελέγχους",
"επιχειρήσεις καυσίµων", "επιχειρήσεις καπνικών", "επιχειρήσεις
οινοπνευµατωδών", "κέντρα διασκέδασης" κ.λπ. που δεν
απεικονίζονται στατιστικά ανάλογα µε το τζίρο τους.
Λόγω του πλήθους και του είδους των ελέγχων στις µεγάλες
επιχειρήσεις δεν είναι δυνατή η ακριβής καταγραφή των
επιχειρήσεων µε τζίρο άνω των 2 δις.
Η απόδοση των ελέγχων στον τοµέα των µεγάλων επιχειρήσεων
και η διαπίστωση παραβάσεων επιβεβαιώνει την επιλογή ως
στόχου υψηλής προτεραιότητας και ασφαλώς οι έλεγχοι θα
συνεχισθούν και θα ενταθούν.
2. Από 15-6-98 το Εθνικό Ελεγκτικό Κέντρο (ΕΘ.Ε.Κ.) έχει την
αρµοδιότητα να διενεργεί τον τακτικό φορολογικό έλεγχο όλων των
ανέλεγκτων χρήσεων των επιχειρήσεων όλης της επικράτειας
εφόσον έκλεισαν διαχείριση µέσα στο έτος 1997 µε ετήσια
ακαθάριστα έσοδα πάνω από δύο (2) δις δραχµές καθώς και των
συνδεδεµένων µε αυτές επιχειρήσεων ανεξάρτητα από το ύψος των
ακαθαρίστων εσόδων τους.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΕΘ.Ε.Κ. οι επιχειρήσεις που υπάγονται
στην αρµοδιότητά του για τακτικό έλεγχο ανέρχονται σε 2.128 χωρίς
τις συνδεδεµένες επιχειρήσεις.
Από αυτές έχει εκδοθεί εντολή ελέγχου, για 227 επιχειρήσεις, έχει
γίνει έναρξη ελέγχου σε 112 και από αυτές έχουν περαιωθεί µε
τακτικό έλεγχο 28 επιχειρήσεις.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

2. Στην µε αριθµό 3038/16-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
37742/9-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Eσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3038/16-10-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης και αφορά στα στεγαστικά
προβλήµατα των κατοίκων στο Καστελλόριζο, σας πληροφορούµε
ότι, όπως µας ενηµέρωσε η Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου, µε την
αριθµ. Γ5β/5165/10-10-83 απόφαση του Υφυπουργού Υγείας -
Πρόνοιας, εγκρίθηκε η εφαρµογή στεγαστικού προγράµµατος για
την στεγαστική αποκατάσταση 30 περίπου οικογενειών µε το
σύστηµα της οργανωµένης δόµησης στην Νήσο Καστελλόριζο Ν.
∆ωδεκανήσου.
Στη συνέχεια το Τµήµα Πρόνοιας Ν. ∆ωδεκανήσου προχώρησε στη
δηµοσίευση του προγράµµατος την 30-11-83, στην Τοπική
Εφηµερίδα "ΡΟ∆ΙΑΚΗ" για να λάβουν γνώση οι ενδιαφερόµενοι και
να υποβάλλουν τα απαραίτητα δικαιολογητικά στο Τµήµα Πρόνοιας
και στο ∆ήµο Καστελλόριζου προκειµένου να αξιολογηθούν και
συνταχθούν οι σχετικοί πίνακες δικαιούχων. Μετά την παρέλευση
της ανατρεπτικής προθεσµίας των 30 ηµερών που προβλέπει ο
Νόµος διαπιστώθηκε ότι δεν υπήρξε το ανάλογο ενδιαφέρον από
τους κατοίκους του Καστελλόριζου (υποβλήθηκαν µόνο 3 αιτήσεις).
Τελικά ύστερα από τα παραπάνω δεδοµένα, το πρόγραµµα δεν
υλοποιήθηκε αν και η κατασκευή των σπιτιών συνεχιζόταν και
ολοκληρώθηκε στην αρχή του τρέχοντος έτους.
Το Τµήµα Πρόνοιας πρόσφατα µέσω της Περιφέρειας Νοτίου
Αιγαίου υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργείο Υγείας Πρόνοιας να
γίνει η επανέγκριση και επαναδηµοσίευση του προγράµµατος,
προκειµένου να προχωρήσει στην παραχώρηση των 21 σπιτιών σε
αντίστοιχους δικαιούχους κατοίκους του ακριτικού αυτού νησιού,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του Β.∆. 775/64 όπως αυτές
τροποποιήθηκαν µε τα Π.∆. 228/74 και Π.∆. 778/76 για την κρίση
και αναγνώριση του στεγαστικού δικαιώµατος.
Το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας στο οποίο αποστέλλουµε
αντίγραφο της ανωτέρω ερώτησης παρακαλείται να ενηµερώσει τη
Βουλή στο βαθµό που το θέµα αυτό άπτεται των αρµοδιοτήτων του.

Ο Υπουργός
ΑΛ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ"



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ    Α' - 5 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5013

3. Στην µε αριθµό 1073/11-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
359/29-10-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Yγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1073/11-8-98 της Βουλευτού κ.
Στέλλας Αλφιέρη, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το θέµα του προσδιορισµού των ορίων της ποσότητας κάθε επί
µέρους ναρκωτικής ουσίας, όπως το άρθρο 14 του ν. 2161/93
ορίζει, έχει απασχολήσει το Υπουργείο µας και βρίσκεται µαζί µε
άλλα παρεµφερή θέµατα ναρκωτικών υπό επεξεργασία,
προκειµένου να βρεθεί η αρµόζουσα διευθέτηση.
Κατόπιν σχετικής διερεύνησης του θέµατος εκρίθηκε αναγκαίο
εξαιτίας της πολυπλοκότητας των διαφόρων παραγόντων που
υπεισέρχονται, όπως η ηλικία του χρήστη, ο χρόνος χρήσης, η
παράλληλη χρήση άλλης ή άλλων ουσιών, η κυκλοφορία συνεχώς
νέων ουσιών, καθώς και άλλοι µη προσδιορίσιµοι εκ των προτέρων
συντελεστές, να τεθεί υπόψη ειδικών επιστηµόνων οι οποίοι θα
αποφανθούν και σε σχέση µε τη διενέργεια πραγµατογνωµοσύνης
(άρθρο 13 ν. 1729/87 και η Υπουργ. Απόφαση Α2β/οικ. 3982/87).
Το θέµα της πραγµατογνωµοσύνης επανεξετάζεται επίσης µέσα
στα πλαίσια της προσπάθειας του Υπουργείου µας για
αποτελεσµατικότερη εφαρµογή του νόµου περί ναρκωτικών προς
όφελος του κοινωνικού συνόλου γενικότερα.

Ο Υφυπουργός
ΕΜΜ. ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ"

4. Στην µε αριθµό 2767/1-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1647/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2767/1-10-98 των
Βουλευτών κυρίων Ι. Χωµατά και Αγγ. Μπρατάκου, σας γνωρίζουµε
τα ακόλουθα:
Το ΤΕΕ Πάρου λειτουργεί µε πλήρες σχεδόν προσωπικό που
αποτελείται από έξι µόνιµους εκπαιδευτικούς (πέντε γενικών
µαθηµάτων και έναν ειδικότητος πληροφορικής) καθώς και τέσσερις
αναπληρωτές εκπαιδευτικούς που τοποθετήθηκαν από 2/10 έως και
8-10-98.
Επίσης σας γνωρίζουµε ότι το ΤΕΕ Πάρου διαθέτει αυτόνοµο
εργαστηριακό εξοπλισµό, στεγάζεται σε ιδιόκτητο κτίριο και
χρηµατοδοτήθηκε µε το ποσό των 3.800.000 δρχ. από το 2ο Κ.Π.Σ.
για την αντιµετώπιση έκτακτων εξοπλιστικών αναγκών.

Ο Υφυπουργός
Ι. ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

5. Στην µε αριθµό 2921/7-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1673/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2921/7-10-98 που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Στ. Παναγιώτου και Μ. Μπόσκου,
σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Τα κενά στο Λύκειο Ροδολίβους έχουν καλυφθεί και το σχολείο
λειτουργεί κανονικά.
2. Σχετικά µε τη διδασκαλία του µαθήµατος της Βιολογίας, σας
πληροφορούµε ότι σύµφωνα µε τη Γ2/3325/4-9-89 εγκύκλιο του
ΥΠ.Ε.Π.Θ. η διδασκαλία του µαθήµατος ανατίθεται στους Χηµικούς
σε β' ανάθεση.
3. Για την παρακολούθηση µαθηµάτων επιλογής η Γ2/4616/14/8/98
εγκύκλιος του ΥΠ.Ε.Π.Θ. προβλέπει κατώτερο όριο αριθµού
µαθητών ως εξής:
α) Αν η τάξη λειτουργεί µε 1 τµήµα, οκτώ µαθητές.
β) Αν η τάξη λειτουγεί µε 2 τµήµατα, 12 µαθητές.
γ) Αν η τάξη λειτουργεί µε 3 τµήµατα, 15 µαθητές.
Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, στη νησιωτική και ηπειρωτική χώρα,
όπου υπάρχουν αντικειµενικές δυσκολίες, δίδεται η δυνατότητα
στον Προϊστάµενο της ∆/νσης ∆.Ε. να συστήσει τµήµατα
µαθηµάτων επιλογής µε τη συµµετοχή και µικρότερου αριθµού
µαθητών.

Η ρύθµιση αυτή αποσκοπεί στην αποφυγή προβληµάτων που θα
προέκυπταν από τον κατακερµατισµό των τµηµάτων µε συνέπεια
την αδυναµία κατάρτισης ωρολογίων προγραµµάτων εκ µέρους των
σχολείων, είτε από την έλλειψη χώρου διδασκαλίας για ελάχιστους
µαθητές.

Ο Υφυπουργός
Ι. ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

6. Στην µε αριθµό 2876/5-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1658/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2876/5-10-98 που κατέθεσε
η Βουλευτής κ. Νίτσα Λουλέ, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Στους πτυχιούχους των ΤΕΙ σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου
25 του ν. 1404/83 αναγνωρίζονται επαγγελµατικά δικαιώµατα, τα
οποία εκδίδονται µε Προεδρικά ∆ιατάγµατα, ύστερα από πρόταση
του Συµβουλίου Τεχνολογικής Εκπαίδευσης.
Στα ΤΕΙ σήµερα λειτουργούν πενήντα επτά (57) (ειδικότητες) -
τµήµατα, εκ των οποίων τα τέσσερα είναι νεοϊδρυµένα.
Μέχρι σήµερα από τα 57 λειτουργούντα τµήµατα εκδόθηκαν Π∆ και
αναγνωρίσθηκαν επαγγελµατικά δικαιώµατα και για τα σαράντα
(40).
Για ένδεκα τµήµατα υπάρχουν γνωµοδοτήσεις του Συµβουλίου
Τεχνολογικής Εκπαίδευσης και έχει επίσης συνταχθεί σχετικό
σχέδιο Προεδρικού ∆ιατάγµατος.
Για δύο τµήµατα, έχουν υποβληθεί στο ΥΠΕΠΘ πορίσµατα των
σχετικών υποεπιτροπών του Συµβουλίου Τεχνολογικής
Εκπαίδευσης και βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία έκδοσης των
σχετικών Π∆.
Για τέσσερα νεοϊδρυµένα τµήµατα πρόκειται λίαν συντόµως να
συγκροτηθούν οι σχετικές υποεπιτροπές του Σ.τ.Ε., οι οποίες θα
επεξεργαστούν και θα προτείνουν πόρισµα σχετικό µε τα
επαγγελµατικά δικαιώµατα των πτυχιούχων.
Τέλος, σας γνωρίζουµε ότι η διαδικασία προώθησης του σχεδίου
Π.∆. που θα ενσωµατώνει την οδηγία 89/48 στο ελληνικό δίκαιο έχει
ήδη δροµολογηθεί.
Είναι γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει προσφύγει κατά της
Ελλάδας στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και ζητά την
επιβολή προστίµου αλλά είναι ανακριβές ότι η Ελλάδα ήδη
πρόστιµο για τη µη εφαρµογή της οδηγίας 89/48.
Η διαδικασία στο ∆ικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων είναι
ακόµη στο στάδιο των γραπτών αντικρούσεων και δεν έχει επί του
παρόντος οριστεί δικάσιµος. Πιστεύεται ότι πριν την ολοκλήρωση
της δικαστικής διαδικασίας η Ελλάδα θα έχει ολοκληρώσει τη
διαδικασία προσαρµογής της οδηγίας 89/48 στην ελληνική
νοµοθεσία.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

7. Στην µε αριθµό 2567/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1611/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2567/25-9-98 σχετικά µε την
ανάθεση του µαθήµατος "Ιστορία της Τέχνης" που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Β. Αράπη-Καραγιάννη, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Με την Γ2/4609/12-8-98 Υ.Α. που δηµοσιεύθηκε στο αρ. 1084
ΦΕΚ/16-10-98, τ. Β' καθορίζονται οι αναθέσεις των µαθηµάτων στις
Α' και Β' τάξεις των Εν. Λυκείων.
Αυτή την περίοδο το Π.Ι. εκπονεί τα Αναλυτικά Προγράµµατα της Γ'
τάξης. θα ακολουθήσει η ανάθεση των µαθηµάτων στις διάφορες
ειδικότητες.
Θέλουµε τέλος να σας διαβεβαιώσουµε ότι ένας από τους βασικούς
στόχους της εν εξελίξει εκπαιδευτικής µεταρύθµισης είναι και η
απόλυτα εύστοχη αντιστοίχηση εκπ/κών και διδακτικών κειµένων.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"
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8. Στην µε αριθµό 2568/25-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1612/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2568/25-9-98 σχετικά µε την
ανάθεση σε εκπαιδευτικούς του µαθήµατος "Κοινωνική και Πολιτική
Οργανωση στην Αρχαία Ελλάδα", που κατέθεσε η Βουλευτής κ. Β.
Αράπη-Καραγιάννη, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Με την υπ' αριθµ. Γ2/4609/12-8-98 Υπουργική Απόφαση περί
αναθέσεως των µαθηµάτων των Α' και Β' τάξεων του Ενιαίου
Λυκείου, το µάθηµα "Κοινωνική και Πολιτική Οργάνωση στην
Αρχαία Ελλάδα" της Β' τάξης (υποχρεωτικό της θεωρητικής
κατεύθυνσης) δόθηκε σε πρώτη ανάθεση σε καθηγητές
Κοινωνιολόγους και σε δεύτερη σε καθηγητές Φιλολόγους.
Θέλουµε, επίσης, να σας διαβεβαιώσουµε ότι ένας από τους
βασικούς στόχους της εν εξελίξει εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης είναι
και η απόλυτα εύστοχη αντιστοίχιση εκπαιδευτικών και διδακτικών
αντικειµένων.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

9. Στην µε αριθµό 2909/7-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1677/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Eθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2909/7-10-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Γ. Σαλαγκούδης, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Στη Β' ∆/νση Πρωτοβάθµιας Εκπ/σης Θεσσαλονίκης
αποσπάσθηκαν 185 δάσκαλοι ενώ έφυγαν 149 δάσκαλοι.
Από το ανωτέρω προκύπτει ότι οι διαθέσιµοι από αποσπάσεις
δάσκαλοι είναι 30.
Από τις συµπτύξεις των Τµηµάτων που έγιναν ο αριθµός των
εκπαιδευτικών που εξοικονοµήθηκαν ήταν 30 δάσκαλοι.
Επιπλέον διατέθηκαν 40 πιστώσεις για την πρόσληψη
αναπληρωτών δασκάλων, 49 πιστώσεις δασκάλων για ολιγοήµερα
δηµοτικά σχολεία, 15 πιστώσεις δασκάλων για τάξεις υποδοχής και
4 πιστώσεις για τµήµατα µε παιδιά τσιγγάνων.
Οι κενές θέσεις που πιθανόν υπάρχουν στη Β' ∆/νση
Πρωτοβάθµιας Εκπ/σης Ν. Θεσσαλονίκης θα καλυφθούν µε
συµπληρωµατικές αποσπάσεις από Νοµούς που πιθανόν
πλεονάζει εκπαιδευτικό προσωπικό.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

10. Στην µε αριθµό 2878/5-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1659/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2878/5-10-98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Ν. Τσιαρτσιώνης, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 6 του ν. 2525/97 (ΦΕΚ 188
Α'), άρθρο 6, την 31η ∆εκεµβρίου 1997 έκλεισαν οι πίνακες
διοριστέων εκπαιδευτικών Πρωτοβάθµιας και ∆ευτεροβάθµιας
Εκπαίδευσης και κατά τα έτη 1998 µέχρι και 2002 οι διορισµοί
εκπαιδευτικών στην Πρωτοβάθµια και ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση
γίνονται κατά ένα ποσοστό των πληρούµενων οργανικών θέσεων
από τους εγγεγραµµένους στους πίνακες διοριστέων και κατά σειρά
εγγραφής τους σε αυτούς, και κατά το υπόλοιπο από τους
µετέχοντες επιτυχώς σε διαγωνισµό, που προκηρύσσει και
διενεργεί, ανά διετία, µε αφετηρία το έτος 1998, το ΑΣΕΠ. Τα
ποσοστά διορισµού από κάθε κατηγορία ορίζονται, για το έτος 1998
σε 80% και 20%, για το έτος 1999 σε 60% και 40%, για το έτος
2000 σε 40% και 60%, για το έτος 2001 σε 20% και 80%, για το
έτος 2002 σε 10% και 90%, αντίστοιχα, και από το έτος 2003 οι
διορισµοί εκπαιδευτικών γίνονται αποκλειστικά από πίνακες που
καταρτίζονται ύστερα από διαγωνισµό.
Στους διαγωνισµούς που θα διενεργηθούν κατά τη διάρκεια της
πενταετίας 1998 - 2002, η συνολική βαθµολογία των επιτυχόντων
στο διαγωνισµό που υπηρέτησαν ως προσωρινοί αναπληρωτές και
ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί στα δηµόσια Σχολεία Πρωτοβάθµιας και

∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης, εφόσον έχουν συµπληρώσει
προϋπηρεσία δύο (2) τουλάχιστον διδακτικών ετών µε πλήρες
διδακτικό ωράριο, προσαυξάνεται µε ποσοστό δύο τους εκατό (2%)
για κάθε διδακτικό έτος. Στις περιπτώσεις διδακτικής προϋπηρεσίας
µε µειωµένο ωράριο γίνεται αναγωγή στο υποχρεωτικό εβδοµαδιαίο
ωράριο διδασκαλίας. Η διαµορφούµενη συνολική βαθµολογία
προσδιορίζει τη σειρά εγγραφής των υποψηφίων στους πίνακες
επιτυχίας.
'Ετσι µε την αποκλιµάκωση των ποσοστών διορισµού µε βάση την
επετηρίδα και κλιµάκωση των ποσοστών διορισµού µε βάση τον
διαγωνισµό πιστεύουµε ότι ο όλος ο αριθµός των αναπληρωτών
που υπήρχε κατά τη δηµοσίευση του ν. 2525/97 θα µπορέσει να
απορροφηθεί στα πλαίσια αυτής της πενταετίας.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση µε την ποιοτική αναβάθµιση που
επιδιώκει στον δηµόσιο τοµέα, αλλάζει ριζικά το περιβάλλον. Η
ευαισθησία του Υπουργείου Παιδείας είναι δεδοµένη απέναντι σε
όλους τους εκπαιδευτικούς καθώς και η αποφασιστικότητά του στην
εφαρµογή του νόµου όπως ψηφίστηκε από την Βουλή, οι δε
προοπτικές για το διορισµό των αναπληρωτών είναι πολύ
µεγαλύτερες από αυτές του συστήµατος της επετηρίδας.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

11. Στην µε αριθµό 2508/23-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1596/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2508/23.9.98 του Βουλευτή
κ. Αθ. Χειµάρα, σχετικά µε τη λειτουργία των σχολείων Π/θµιας και
∆/θµιας Εκπ/σης του Νοµού Φθιώτιδας και ειδικότερα σχετικά µε
καταγγελίες για δήθεν ελλείψεις σε διδακτικό προσωπικό και
υλικοτεχνικό εξοπλισµό στα σχολεία της Β/θµιας Εκπ/σης, σας
πληροφορούµε τα εξής:
1. Ως προς την κτιριακή υποδοµή:
Εδώ και αρκετά χρόνια όλα τα σχολεία της Β/θµιας Εκπ/σης σε
ολόκληρο το Νοµό λειτουργούν µόνο σε πρωινή βάρδια.
Παρ' όλα αυτά είναι ήδη είναι έτοιµα προς παράδοση 2 σχολικά
συγκροτήµατα (Γυµνάσιο και Λύκειο) στην περιοχή Αφανού Λαµίας
(προϋπ. 1.748.760.000 δρχ.), και τον επόµενο χρόνο θα παραδοθεί
και το συγκρότηµα της περιοχής Ανθέων (προϋπ. 900.000.000
δρχ.).
2. Ως προς τον εργαστηριακό εξοπλισµό:
Σε όλα τα Γυµνάσια του Νοµού λειτουργούν εργαστήρια
Πληροφορικής εξοπλισµένα µε Η/Υ Ρentium, δηλ. ό,τι πιο
σύγχρονος εξοπλισµός υπάρχει.
Το ποσοστό εξοπλισµού των σχολείων, που είναι 100%, σε
συνδυασµό µε τον σύγχρονο και υψηλής ποιότητας εξοπλισµό
καθιστούν το Νοµό Φθιώτιδας πρώτο σε εργαστήρια Η/Υ σε όλη τη
χώρα.
Παρ' ότι για πρώτη φορά από το σχ. έτος 98-99 θα διδάσκεται η
πληροφορική στο Ενιαίο Λύκειο, στη Φθιώτιδα σε όλα τα Εν. Λύκεια
θα διδαχθεί το µάθηµα σε πλήρως εξοπλισµένα εργαστήρια (είτε
των Γυµνασίων είτε των Λυκείων), παρά το πλήθος των µαθητών
(περίπου 75%) που έχει δηλώσει ότι επιθυµεί να το διδαχθεί.
'Ολα τα σχολεία, Γυµνάσια και Λύκεια διαθέτουν TV & VIDΕΟ.
'Oλα τα σχολεία Γυµνάσια και Λύκεια διαθέτουν µηχανές προβολής
διαφανειών.
'Ολα τα σχολεία Γυuνάσια και Λύκεια διαθέτουν FΑΧ.
Οι ∆ιευθύνσεις σχεδόν όλων των σχολείων διαθέτουν Η/Υ για να
εξυπηρετούν τις γραµµατειακές τους ανάγκες (έγγραφα, ελέγχους,
προγράµµατα κ.λπ.).
'Ολα σχεδόν τα σχολεία, Γυµνάσια και Λύκεια διαθέτουν σύνδεση µε
το δίκτυο ΙΝΤΕRΝΕΤ.
'Ολα  τα  σχολεία,  Γυµνάσια  και  Λύκεια  διαθέτουν  τις
βιντεοκασέτες  µε  τα  βιντεοµαθήµατα  και  τα  CD,  SΟS  Ενέργεια
και  SΟFΙΑ  του  Ιδρύµατος  Μελετών  Λαµπράκη  που  οµόφωνα
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το Νοµαρχιακό Συµβούλιο Φθιώτιδας αποφάσισε να προσφέρει στα
σχολεία.
(Σηµειώνουµε ότι είναι ο Νοµός Φθιώτιδας ο µόνος νοµός σε όλη τη
χώρα που σε τέτοια έκταση αποκτά το παραπάνω υλικό).
Από εφέτος 7 Γυµνάσια και Λύκεια του Νοµού Φθιώτιδας, στο
πλαίσιο του προγράµµατος "ΜΝΗΣΤΗΡΕΣ" θα διαθέτουν επί πλέον
εξοπλισµό σε Η/Υ προκειµένου να διδάσκονται όλα τα µαθήµατα µε
τη χρήση Η/Υ.
Σε 25 σχολεία του Νοµού δηµιουργούνται σύγχρονες βιβλιοθήκες,
µε χιλιάδες τόµους βιβλίων, µε χρήση Η/Υ και σύνδεση µε τις
µεγαλύτερες βιβλιοθήκες της Ελλάδος.
3. Ως προς τα βιβλία:
'Εχουν παραδοθεί όλα τα βιβλία που έχει στείλει ο ΟΕ∆Β. Εφέτος
δόθηκαν στους µαθητές 58 καινούρια βιβλία. ∆εν έχουν δοθεί τα
βιβλία των µαθηµάτων επιλογής αφού ακόµη δεν έχει
οριστικοποιηθεί ο ακριβής αριθµός των µαθητών που θα τα
παρακολουθήσει.
4. Ως προς το διδακτικό προσωπικό:
Στη Φθιώτιδα λειτουργούν 65 Σχολικές µονάδες µε 11.200 µαθητές
και 1.140 µόνιµους εκπαιδευτικούς. Απλοί υπολογισµοί οδηγούν
στο συµπέρασµα ότι η αναλογία µαθητών ανά καθηγητή στη
Φθιώτιδα είναι παραπάνω από ικανοποιητική. Ακραία, µεµονωµένα
φαινόµενα µε τµήµατα των 30 και 35 µαθητών ανά αίθουσα
παρατηρείται σε ποσοστό που δεν ξεπερνά το 1 % στο σύνολο των
1200 περίπου τµηµάτων που λειτουργούν στο Νοµό Φθιώτιδας.
5. Ως προς τις λειτουργικές δαπάνες:
Τα τρία τελευταία χρόνια οι λειτουργικές δαπάνες που δίνονται στα
σχολεία του νοµού αυξήθηκαν 250% και όχι µόνο κάλυψαν χρέη
προηγούµενων ετών, όχι µόνο καλύπτουν τις όποιες ανάγκες
παρουσιάζονται, αλλά αξιοποιούν τα περισσεύµατα που έχουν για
υλικοτεχνική υποδοµή. (Απόδειξη ότι τα χρήµατα που δίδονται για
λειτουργικές δαπάνες επαρκούν είναι το ότι πολλές Σχολικές
Επιτροπές διατηρούν χρήµατα σε τράπεζες).
6. Ως προς την ενηµέρωση των καθηγητών:
'Ηδη έχουν πραγµατοποιηθεί τα σεµινάρια για τους εκπαιδευτικούς
που θα διδάξουν στην Α' και Β' Ενιαίου Λυκείου και έχουν
διανεµηθεί βιβλία µε το Νοµοθετικό πλαίσιο, την αξιολόγηση των
µαθητών, τα βιβλία του καθηγητή για διάφορα µαθήµατα κ.λπ.
Από τα παραπάνω είναι φανερό ότι ο Νοµός Φθιώτιδας στη Β/θµια
Εκπ/ση δεν αντιµετωπίζει ιδιαίτερα λειτουργικά ή οικονοµικά
προβλήµατα, αλλά βρίσκεται στην πρωτοπορία όσον αφορά την
κτιριακή και υλικοτεχνική υποδοµή, αλλά και την πληρότητα σε
εκπαιδευτικό προσωπικό.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

12. Στην µε αριθµό 3117/21-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1704/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3117/21-10-1998 που
κατέθεσε η Βουλευτής κ. Β. Αράπη - Καραγιάννη, σας γνωρίζουµε
τα ακόλουθα:
Ο ν. 2525/97 (ΦΕΚ 188/23-9-1997 τ.Α') ο οποίος ψηφίστηκε
πρόσφατα και µε τον οποίο καθιερώνεται νέα διαδικασία διορισµού
των εκπαιδευτικών, δεν έθεσε νέους κανόνες σύνταξης της
επετηρίδας κατά το µεταβατικό στάδιο κατά το οποίο θα ισχύσει
παράλληλα και η επετηρίδα, ούτε συµπεριέλαβε ειδικές ρυθµίσεις
για ειδικές κατηγορίες υποψηφίων κατά τη διαδικασία των
διορισµών από τον πίνακα των επιτυχόντων στο διαγωνισµό.
Κατά συνέπεια το εν λόγω θέµα δεν µπορεί προς το παρόν να
αντιµετωπισθεί.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

13. Στην µε αριθµό 3123/161/21-10-98 ερώτηση/ΑΚΕ δόθηκε µε το
υπ' αριθµ. 3799/10-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και

Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
[Απαντώντας στην ερώτηση - αίτηση Κατάθεσης Εγγράφων
3123/161/21-10-98 που κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Γ.
Σούρλας, αναφορικά µε το στάδιο υλοποίησης των Προεδρικών
∆ιαταγµάτων, Υπουργικών Αποφάσεων κ.λπ. που προβλέπονται σε
εκτέλεση του ν. 2447/1996 σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
1. Το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας στα πλαίσια των
αρµοδιοτήτων του και για την υλοποίηση των διατάξεων του
παραπάνω νόµου επεξεργάσθηκε σε συνεργασία µε το Υπουργείο
∆ικαιοσύνης και συνυπέγραψε το σχέδιο του Προεδρικού
∆ιατάγµατος του άρθρου 54 παρ. 2 του ν. 2447/1996,το οποίο και
διαβίβασε στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης για περαιτέρω ενέργειες µε
το αριθµ. Πρωτ.:Γ2∆/3579/2.10.98 'Εγγραφο, αντίγραφο του οποίου
επισυνάπτεται.
2. Για την έκδοση του Προεδρικού ∆ιατάγµατος του άρθρου 6 παρ.
1 και παρ. 2 που προβλέπεται σε εκτέλεση του παραπάνω νόµου,
όπου θα ορίζονται οι υπηρεσίες και οι Οργανώσεις που
αναγνωρίζονται ως εξειδικευµένες στο να συµπράττουν στην τέλεση
των Εθνικών και διακρατικών υιοθεσιών, καθώς και ο τρόπος
προπαρασκευής, για την πραγµατοποίησή τους το Υπουργείο µας
υπέβαλλε µε το αριθµ. πρωτ. 2Ο67/22.1Ο.98 έγγραφο, αντίγραφο
του οποίου σας επισυνάπτεται, σειρά προτάσεων προς το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης προκειµένου να συµπεριληφθούν στο υπό
έκδοση Προεδρικό ∆ιάταγµα.

Ο Υπουργός
ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

14. Στην µε αριθµό 2916/7-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1675/3-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2916/7.10.1998, της
Βουλευτού κ. Στέλλας Αλιφέρη, σχετικά µε τη λειτουργία του
Γυµνασίου και του Λυκείου 'Υδρας, σας γνωρίζουµε ότι, όπως µας
πληροφόρησε το ΠΥΣ∆Ε Πειραιά µε σχετικό έγγραφό του, τα κενά
σε εκπαιδευτικούς στο Γυµνάσιο και Λύκειο 'Υδρας έχουν ήδη
καλυφθεί.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

15. Στην µε αριθµό 3093/20-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
18741/5-11-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3093/20-10-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Β. Κορκολόπουλο, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
Για την οργάνωση και υποστήριξη του Γραφείου ∆ιοίκησης το
∆ιοικητικό Συµβούλιο ενέκρινε µε την απόφαση του υπ' αριθµ.
523/1/14-1-98 την παροχή υπηρεσιών ως Ειδικού Συµβούλου επί
τεχνικών και άλλων θεµάτων του Μηχανολόγου Ηλεκτρολόγου κ.
Κων/νου Πρίνου για το χρονικό διάστηµα από 1.1.98 έως την
ηµεροµηνία λήξεως της θητείας του σηµερινού ∆ιοικητικού
Συµβουλίου (28.11.99).
Ο κ. Πρίνος είναι Μηχανολόγος - Ηλεκτρολόγος Μηχανικός κατέχει
τρεις ξένες γλώσσες (Αγγλικά, Γαλλικά και Ιταλικά) έχει master από
το Imperial College of Science and Technology) και εικοσαετή και
πλέον εµπειρία σε θέσεις ανώτατου διοικητικού επιπέδου µεγάλων
εταιριών (MERWALL ELECTRI CAL, VIOLEX BIC SA, VIDYUT
METALLICS, EURODRIP S.A.) µε δραστηριότητες σε διεθνές
επίπεδο.
Προκειµένου να συνεργασθεί µε τη ∆ηµόσια Επιχείρηση Αερίου
(∆ΕΠΑ Α.Ε.) παραιτήθηκε την 31η ∆εκεµβρίου 1997 από τη Γενική
∆ιεύθυνση και το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εταιρίας EURODRIP
S.A.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

16.  Στην  µε  αριθµό  2750/30-9-98  ερώτηση  δόθηκε  µε  το  υπ'
αριθµ.  1639/3-11-98  έγγραφο  από  τον  Υφυπουργό  Εθνικής
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Παιδείας και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 2750/30.9.98 που κατέθεσε
ο Βουλευτής κ. Σπ. ∆ανέλλης, σχετικά µε τη λειτουργία των
σχολείων της επαρχίας Βιάννου του Ν. Ηρακλείου, σας γνωρίζουµε
τα εξής:
1. 'Οπως µας πληροφόρησε ο Προϊστάµενος του 3ου Γραφείου
Α/θµιας Εκπ/σης Ν.Α. Ηρακλείου το ∆ηµοτικό Σχολείο 'Ανω Βιάννου
δηµιουργήθηκε από την συνένωση όλων των µικρών σχολείων της
περιοχής σε µια σχολική µονάδα και µε την επωνυµία "5/θέσιο
∆ηµοτικό Σχολείο 'Ανω Βιάννου", το οποίο µέχρι και το σχολικό έτος
1997-1998 λειτουργούσε ως 5/θέσιο, µε οργανική θέση
εκπαιδευτικού Φυσικής Αγωγής και Αγγλικής Γλώσσας.
Κατά το τρέχον σχολικό έτος 1998-1999 ο αριθµός των µαθητών
µειώθηκε στους 65.
Στο νοµό Ηρακλείου διορίστηκαν 13 Νηπιαγωγοί, 14 εκπαιδευτικοί
Φυσικής Αγωγής, 13 εκπαιδευτικοί Αγγλικής Γλώσσας και 4
Μουσικοί και θα ακολουθήσουν σύντοµα 10 διορισµοί
εκπαιδευτικών ακόµα από τον πίνακα επιτυχόντων του
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ (4 Φυσικής Αγωγής, 3 Αγγλικών και 3
Νηπιαγωγοί).
Επιπλέον στο Νοµό Ηρακλείου διατέθηκαν 87 πιστώσεις για την
πρόσληψη αναπληρωτών δασκάλων, Νηπιαγωγών και Καθηγητών
Ειδικότητας.
Η τοποθέτηση εκπαιδευτικών στα ∆ηµοτικά Σχολεία και
Νηπιαγωγεία της Επαρχίας Βιάννου από τις ως άνω προσλήψεις
είναι αρµοδιότητα του οικείου ΠΥΣ∆Ε και του Προϊσταµένου, οι
οποίοι γνωρίζουν τις ανάγκες των σχολείων της περιφερείας τους.
2. Στο Νοµό Ηρακλείου διορίστηκαν επίσης στη ∆ευτεροβάθµια
Εκπαίδευση το έτος 1998 134 εκπαιδευτικοί από την επετηρίδα και
υπολείπονται να διορισθούν 34 εκπαιδευτικοί από τον πίνακα
επιτυχόντων του διαγωνισµού του ΑΣΕΠ.
Τα κενά που υπάρχουν στο Λύκειο Βιάννου θα καλυφθούν µετά το
πέρας της διαδικασίας διορισµών µέσω του διαγωνισµού του
ΑΣΕΠ.
3. Η αναπλήρωση των χαµένων ωρών διδασκαλίας γίνεται µε ειδικό
πρόγραµµα που καταρτίζεται από τη σχολική µονάδα σε
συνεργασία µε τον αρµόδιο σχολικό σύµβουλο, πράγµα που θα
γίνει και στην περίπτωση της Κρήτης, εφόσον αυτό βεβαίως συµβεί
κατά τη διάρκεια του διδακτικού έτους.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

17. Στην µε αριθµό 3099/20-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1695/9-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3099/20-10-98 των
Βουλευτών κυρίων Στρ. Κόρακα και Απ. Τασούλα, σας γνωρίζουµε
τα ακόλουθα:
1) Στο Ν. Λέσβου διορίστηκαν στην Πρωτοβάθµια Εκπ/ση 90
εκπαιδευτικοί από την Επετηρίδα ήτοι: 64 δάσκαλοι, 21 νηπιαγωγοί,
2 Φυσικής Αγωγής και 3 Μουσικοί.
Ακολούθησαν οι διορισµοί από τους πίνακες επιτυχόντων στο
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, σύµφωνα µε τους οποίους διορίστηκαν 9
δάσκαλοι, 5 νηπιαγωγοί και 1 Εκπ/κός κλάδου Φυσικής Αγωγής.
'Οσες κενές θέσεις απέµειναν, καλύφθηκαν από αναπληρωτές
εκπαιδευτικούς που προσλήφθηκαν σταδιακά στις 24-9, στις 19-10
και στις 22-10-98.
Επιπλέον για τα προγράµµατα ολοήµερων σχολείων χορηγήθηκαν
έξι (6) πιστώσεις στις 21/10 για την κάλυψη αντίστοιχων θέσεων
εκπαιδευτικών Π/θµιας Εκπ/σης.
2) Στη ∆/θµια Εκπ/ση διορίστηκαν στο Ν. Λέσβου 53 εκπαιδευτικοί
από την επετηρίδα και 10 εκπαιδευτικοί από τον πίνακα
επιτυχόντων του ΑΣΕΠ, σύνολο 63 εκπαιδευτικοί.
Επιπλέον έχουν δοθεί από το ΥΠΕΠΘ 40 πιστώσεις για πρόσληψη
προσωρινών αναπληρωτών.

Ο Υφυπουργός

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"
18. Στην µε αριθµό 3101/20-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1696/10-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 3101/20.10.98 των
Βουλευτών κυρίων Ν. Γκατζή και Αχ. Κανταρτζή, σας
πληροφορούµε ότι παραµένει σε ισχύ η διάταξη του ν. 1566/85 για
ανώτατο αριθµό τριανταπέντε (35) µαθητών ανά τάξη ή τµήµα τάξης
για τα Γυµνάσια και Λύκεια. Στόχος του ΥΠΕΠΘ αποτελεί η µείωση
αυτού του ορίου στο µέλλον και οπωσδήποτε όταν το επιτρέψουν
πανελλαδικά οι συνθήκες.

Ο Υφυπουργός
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ"

19. Στην µε αριθµό 3103/20-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
25/9-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµικών η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµό 3103/2Ο.1Ο.98 ερώτησης που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας αναφορικά µε τις
ποσότητες κατασχεθέντων ναρκωτικών που φυλάσσονται σε όλη τη
χώρα από τις κατά τόπους αρµόδιες Τελωνειακές αρχές (παρ. 3),
σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
Από τις Τελωνειακές αρχές που πραγµατοποιούν κατασχέσεις
ναρκωτικών και ψυχοτρόπων ουσιών δεν φυλάσσονται ποσότητες
ναρκωτικών, καθώς εφαρµόζεται άµεσα η παρ. 3 του άρθρου 19
του ν. 2161/93 σύµφωνα µε την οποία "αν δεν υπάρξει
αµφισβήτηση ως προς την ιδιότητα των κατασχεθέντων ως
ναρκωτικών, αυτά καταστρέφονται, αφού κρατηθεί ποσότητα
επαρκής για δύο δείγµατα προς διεξαγωγή πραγµατογνωµοσύνης,
καθώς και ο αριθµός συσκευασιών των ναρκωτικών που
καταστρέφονται, απαραίτητων για τη διεξαγωγή ερευνών".
Κρίνουµε επίσης σκόπιµο να σας γνωρίσουµε ότι οι τελωνειακές
αρχές χρησιµοποιούν σκύλους ανιχνευτές ναρκωτικών ουσιών. Για
τη διατήρηση της επιχειρησιακής τους ετοιµότητας, είναι απαραίτητη
η φύλαξη στις τελωνειακές αρχές (στις οποίες έχει διατεθεί σκύλος
ανιχνευτής) δειγµάτων των 20 γραµµ. από κάθε είδος ναρκωτικού
(όπιο, ηρωίνη, κοκαϊνη, αµφεταµινες, χασίας µαριχουάνα).
Η αναγκαιότητα των δειγµάτων κρίνεται µε Υπουργική απόφαση και
η παράδοσή τους στις τελωνειακές αρχές γίνεται από τους κατά
τόπους αρµόδιους εισαγγελείς από τις κατασχεθείσες ποσότητες,
σύµφωνα µε την διαδικασία που προβλέπει ο ν. 1567/85 όπως
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 10 του ν. 2443/96 σε συνδυασµό µε
τον ν. 2161/93.

Ο Υφυπουργός
Γ. ∆ΡΥΣ"

20. Στην µε αριθµό 3104/20-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
417/6-11-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης υπ' αριθµό 3104/20-10-98 του
Βουλευτή κ. Γ. Σούρλα, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το Υπουργείο Εξωτερικών, µέσω της αρµόδιας ∆/νσης Ε1
Μορφωτικών Υποθέσεων, βρίσκεται σε επαφή µε τον καθηγητή κ.
Κ. ∆ηµάδη, της έδρας Βυζαντινών και Νεοελληνικών Σπουδών του
Ελεύθερου Πανεπιστηµίου Βερολίνου, σχετικά µε την ανακοίνωση
της Ρουµάνας Ελληνίστριας κυρίας Chisakof, για το άγνωστο µέχρι
σήµερα χειρόγραφο του Ρήγα.
Μόλις αποσαφηνισθούν ορισµένα τεχνικής και νοµικής φύσης
θέµατα, το Υπουργείο µας, σε συνεννόηση µε το Υπουργείο
Πολιτισµού, θα προχωρήσει σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες,
προκειµένου το χειρόγραφο αυτό να έχει την τύχη που του αξίζει.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

21. Στην µε αριθµό 3119/21-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1007/10-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Αθλητισµού η
ακόλουθη απάντηση:
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"Σε απάντηση της ερώτησης 3119/21-10-98 του Βουλευτού κ. Ι.
∆ραγασάκη, σας πληροφορούµε ότι για την αντιµετώπιση του
φαινοµένου της βίας στους αγωνιστικούς χώρους έχουν υπάρξει
πάρα πολλές ενέργειες και πρωτοβουλίες (συνάντηση Ε.Π.Ο. -
Ε.Π.Α.Ε. - προέδρων Π.Α.Ε. Α' Εθνικής, εξαγγελία συγκεκριµένων
µέτρων, συζήτηση ενώπιον της Επιτροπής Μορφωτικών
Υποθέσεων της Βουλής, συσκέψεις µε Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης,
αποφάσεις έκπτωσης µελών από ∆.Σ. Π.Α.Ε.) και βέβαια απαιτείται
διαρκής και συνεχής συνεργασία όλων των συναρµοδίων φορέων
προκειµένου να υπάρχουν και τα ανάλογα αποτελέσµατα.
Επειδή βέβαια η πρόληψη αυτών των φαινοµένων είναι θέµα
προτεραιότητας και εν όψη της διοργάνωσης των Ολυµπιακών
αγώνων του 2004, στόχος µας είναι να έχουµε φιλάθλους που
διαπνέονται από τα ιδανικά του Αθλητισµού και του Ολυµπισµού.
Στο πλαίσιο αυτό, το σχολικό έτος 1998-99, σε 30 επιλεγµένα
σχολεία θα εφαρµοσθεί το πειραµατικό πρόγραµµα "Εισαγωγή της
Ολυµπιακής και Αθλητικής Παιδείας στα Σχολεία", τα αποτελέσµατα
του οποίου θα αξιολογηθούν µε στόχο την επέκτασή του, ενώ είναι
συνεχείς οι προσπάθειές µας για την εµπέδωση του ευ
αγωνίζεσθαι.
Επίσης µε την κατάρτιση και χρηµατοδότηση αθλητικών
προγραµµάτων για ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, µε την ενίσχυση
αθλητών που διακρίνονται και προβάλλουν τη χώρα µας διεθνώς
αλλά και µε τις διατάξεις περί αθλητικών κινήτρων που
περιλαµβάνονται στο νέο αθλητικό νοµοσχέδιο πιστεύουµε ότι θα
αντιµετωπισθούν αποτελεσµατικά τα αρνητικά φαινόµενα που
παρουσιάζονται στους αθλητικούς χώρους.

Ο Υφυπουργός
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΑΘ. ΦΟΥΡΑΣ"

22. Στην µε αριθµό 3119/21-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
3800/10-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3119/21.10.98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Γιάννης ∆ραγασάκης και αφορά σε
εκδηλώσεις βίαιης και αντικοινωνικής συµπεριφοράς οµάδων
ανηλίκων έναντι συνοµηλίκων τους σε ορισµένες περιοχές της
Πρωτεύουσας, σας πληροφορούµε τα ακόλουθα:
Η βίαιη νεανική συµπεριφορά που τελευταία εµφανίζεται και στη
χώρα µας µε αυξανόµενη τάση αποτελεί τουλάχιστον τα τελευταία
χρόνια ένα πανευρωπαϊκό φαινόµενο.
Ενώ η µορφή και η έντασή της µπορεί να έχει µεγάλη ποικιλία και
διακύµανση σύµφωνα µε επιστηµονικές έρευνες και µελέτες τα αίτια
του φαινοµένου αυτού είναι λίγο- πολύ κοινά.
Το πιο κοινό αίτιο που µπορεί να προκαλέσει έκφραση βίαιης και
αντικοινωνικής συµπεριφοράς στους νέους είναι το έντονο αίσθηµα
µιας κοινωνικής ανισότητας και αδικίας που βιώνουν αυτά τα άτοµα.
Αυταπόδεικτη είναι η σχέση που υπάρχει µεταξύ της βίαιης
συµπεριφοράς που εκδηλώνουν τα παραπάνω άτοµα και του
Κοινωνικοοικονοµικού επιπέδου, καθώς και της Παιδείας που έχουν
δεχθεί από την οικογένειά τους και γενικά από τον κοινωνικό τους
περίγυρο.
Στην προκειµένη περίπτωση το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας για
την αντιµετώπιση παρόµοιων φαινοµένων εφαρµόζει σε
προληπτικό επίπεδο Προγράµµατα Κοινωνικής Προστασίας που
έχουν ως αντικειµενικό σκοπό την παροχή συµβουλευτικών
υπηρεσιών από εξειδικευµένο προσωπικό (ψυχολόγοι - Κοιν.
λειτουργοί - εκπαιδευτές), την ψυχολογική στήριξη γονέων και
παιδιών που αντιµετωπίζουν Κοινωνικά προβλήµατα, την κοινωνική
βοήθεια οικογενειών και απροστάτευτων παιδιών, την τοποθέτηση
απροστατεύτων παιδιών σε Κέντρα Παιδικής Προστασίας ή
ανάδοχες οικογένειες όταν η οικογένειά τους κριθεί ως ακατάλληλη.
Επίσης παρέχεται οικονοµική ενίσχυση σε οικογένειες που
αντιµετωπίζουν σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα.
Τα παραπάνω προγράµµατα εφαρµόζονται από το Υπουργείο µας
µέσω των Προνοιακών φορέων Παιδικής Προστασίας (ΠΙΚΠΑ,
ΕΟΠ) που εποπτεύονται και χρηµατοδοτούνται απ' αυτό αλλά και

των ∆/νσεων κ. Τµηµάτων Πρόνοιας των κατά τόπους
Νοµαρχιακών Αυτοδιοικήσεων.
Με τον πρόσφατα ψηφισθέντα από τη Βουλή νόµο
2646/20.10.98/ΦΕΚ 236 τ.Α' "Οργάνωση και λειτουργία του Εθνικού
συστήµατος Κοινωνικής φροντίδας", το Υπουργείο µας επιχειρεί µια
µεταρρυθµιστική παρέµβαση στο χώρο της Κοινωνικής Πρόνοιας µε
στόχο τη δηµιουργία ενός ενιαίου, ολοκληρωµένου και
αποτελεσµατικού δικτύου κοινωνικής φροντίδας σύµφωνα µε τις
νέες απαιτήσεις και ανάγκες, όπως έχουν διαµορφωθεί σήµερα. Με
τη νοµοθετική αυτή ρύθµιση ενοποιούνται οι Προνοιακοί φορείς
(ΠΙΚΠΑ, ΕΟΠ, Κέντρο βρεφών "Η ΜΗΤΕΡΑ") ενώ παράλληλα
καθιερώνεται και η εφαρµογή καινοτόµων προγραµµάτων στους
παρακάτω τοµείς: 1) οικογένεια, παιδί και νεότητα.
2) Ηλικιωµένοι 3) 'Ατοµα µε ειδικές ανάγκες 4) Ευπαθείς
Πληθυσµιακές Οµάδες και Οµάδες που τελούν σε κατάσταση
έκτακτης ανάγκης.

Ο Υπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

23. Στην µε αριθµό 3225/29-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
51/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3225/29-10-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Λ. Παπαγεωργόπουλος, για τα θέµατα της
αρµοδιότητάς µας, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το Υπουργείο Γεωργίας µε το αριθµ. 1379/8/11-8-98 έγγραφό του
ζήτησε από τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, να προβούν διά των
∆/νσεων Αγροτικής Ανάπτυξης σε εξατοµίκευση των ζηµιών που
προκλήθηκαν σε γεωργοκτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις από
πυρκαγιές κατά το έτος 1998.
Επίσης έχει προωθήσει σχέδιο κοινής διϋπουργικής απόφασης
(Υπουργών Γεωργίας και Οικονοµικών) για έγκριση από την Ε.Ε.
και στη συνέχεια για υπογραφή από τους αρµόδιους Υπουργούς,
στο οποίο προβλέπονται τα µέτρα που ανακοινώθηκαν από το
αρµόδιο Κυβερνητικό 'Οργανο για τους αγρότες που
γεωργοκτηνοτροφικές τους εκµεταλλεύσεις ζηµιώθηκαν σοβαρά
από το ανωτέρω αίτιο.
Η καταβολή των ανωτέρω οικονοµικών ενισχύσεων, που είναι κατά
πολύ αυξηµένες έναντι των προηγουµένων χρόνων, θα είναι δυνατή
µετά την έγκριση από την Ε.Ε. του σχετικού σχεδίου διϋπουργικής
απόφασης.
Τα έργα αντιπληµµυρικής προστασίας αποτελούν αντικείµενο του
συνερωτώµενου ΥΠΕΧΩ∆Ε.

Ο Υπουργός
Γ. ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ"

24. Στην µε αριθµό 3140/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
36/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3140/22.10.98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Κ. Βεζδρεβάνης, σχετικά µε τη ρύθµιση
κτηνοτροφικών χρεών, σας πληροφορούµε τα εξής:
Η ΑΤΕ, σύµφωνα µε πάγια τακτική της, παρέχει πιστωτικές
διευκολύνσεις και δανειακές ενισχύσεις στους παραγωγούς που
διαπιστωµένα αδυνατούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους
στην Τράπεζα λόγω έκτακτων γεγονότων ( όπως δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, µη ζήτηση προϊόντων, ασυνήθιστες µεταβολές τιµών
κλπ.) τα οποία επηρέασαν αρνητικά τις εκµεταλλεύσεις τους.
Οι διευκολύνσεις αυτές παρέχονται µέσα στα πλαίσια της 1620/89
Πράξης του ∆ιοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας και προβλέπουν
ρύθµιση των ληξ/σµων χρεών, χωρίς τόκους ποινής σ' ένα νέο
δάνειο. Η ένταξη των πληγέντων παραγωγών στο µέτρο αυτό
γίνεται ύστερα από εξατοµίκευση των ζηµιών της κάθε
εκµετάλλευσης και αφορούν το µέρος των οφειλών που
διαπιστωµένα δεν είναι σε θέση να εξυπηρετηθεί.
Στα πλαίσια αυτά θα αντιµετωπισθούν και οι αγροκτηνοτρό-
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φοι της Θεσπρωτίας που υπέστησαν εκτεταµένες καταστροφές
στην παραγωγή τους από έκτακτα γεγονότα (δυσµενείς καιρικές
συνθήκες, αζητησία προϊόντων κλπ.).

Ο Υπουργός
Γ. ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ"

25. Στην µε αριθµό 3158/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
37/13-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3158/22-10-98, σχετικά µε
"Προσλήψεις εποχιακού προσωπικού στο εργοστάσιο Α.Ε. "Ε.Β.Ζ."
στο Πλατύ Ηµαθίας", που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Γ. Καρασµάνης
για τα θέµατα της αρµοδιότητάς µας, σας πληροφορούµε τα εξής:
Οι προσλήψεις εποχιακού προσωπικού γίνονται µε βάση τα
κριτήρια αξιολόγησης του Ν. 2190/94, µεταξύ των οποίων
συµπεριλαµβάνεται και το κριτήριο της εντοπιότητας, η σειρά
κατάταξης των υποψηφίων µε βάση το παραπάνω κριτήριο
διαµορφώθηκε ως εξής:
α. Μόνιµοι κάτοικοι του ∆ήµου Πλατέος.
β. Μόνιµοι κάτοικοι του ∆ήµου Αλεξάνδρειας
γ. Μόνιµοι κάτοικοι των υπολοίπων ∆ήµου του Νοµού Ηµαθίας.
δ. Μόνιµοι κάτοικοι των δήµων και Κοινοτήτων των Νοµών της
Κεντρικής Μακεδονίας.
ε. Μόνιµοι κάτοικοι των υπολοίπων Νοµών της Χώρας.
Η τροποποίηση του Ν. 2190/94 έχει γίνει ήδη µε το Ν. 2527/97
(ΦΕΚ 206 Α'/8-10-97).
Μείωση καλλιεργούµενων εκτάσεων.
Από την εµπορική περίοδο 1998-99 τα συµφωνητικά µεταξύ Ε.Β.Ζ.
και παραγωγών αφορούν σε τόννους τεύτλων και όχι πλέον σε
εκτάσεις καλλιέργειας όπως συνέβαινε µέχρι το 1997, µε στόχο τη
σύµπτωση της παραγωγής µε την Εθνική µας ποσόστωση που
ανέρχεται σε 319.000 τόννους.
Η Ε.Β.Ζ. υπέγραψε για το 1998 συµφωνητικά που καλύπτουν
2.540.000 τον. τεύτλων περίπου, ποσότητα που αποτελεί τη µέση
παραγωγή της τελευταίας τετραετίας 1994-97.
Τιµή τεύτλων
Εν σχέσει µε το 1997 υπήρξε πράγµατι µείωση της µέσης τιµής
παραγωγού κατά 9-13% που οφείλεται στην επιδίωξη της Ε.Β.Ζ. να
µειώσει το κόστος και να αντιµετωπίσει τον ανταγωνισµό. Παρά
ταύτα πάντως η µέση τιµή τεύτλων που θα λάβει ο 'Ελληνας
παραγωγός για το 1998 είναι κατά 15% υψηλότερη από την
εγγυηµένη τιµή που εξασφαλίζει η Ε. 'Ενωση.
Ζηµιές λόγω ασθενειών.
Η Ε.Β.Ζ. προσπαθεί να καθοδηγήσει και να βοηθήσει τους
παραγωγούς στην αντιµετώπιση των προβληµάτων που σχετίζονται
µε την προσβολή της καλλιέργειας από διάφορους εχθρούς και
ασθένειες.
'Ετσι π.χ. για το πρόβληµα που προκαλούν οι νηµατώδεις τους
εδάφους, συνιστά στους παραγωγούς να αποφεύγουν τις
εντοπισµένες "επικίνδυνες" περιοχές, στην περίπτωση δε που
επιµένουν να τις καλλιεργήσουν µε τεύτλα συνιστά απολυµάνσεις
µε κατάλληλα φυτοφάρµακα.
(Με συµµετοχή, µάλιστα της Ε.Β.Ζ. στη δαπάνη επέµβασης κατά
20%-30%).

Ο Υφυπουργός
Κ. ΒΡΕΤΤΟΣ"

26. Στην µε αριθµό 3134/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
38/16-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3134/22-10-98 σχετικά µε την
"Χορήγηση τίτλων κυριότητας σε κατοίκους της Επ. Βοϊου
Κοζάνης", που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Νικ. Παπαφιλίππου για τα
θέµατα της αρµοδιότητάς µας, σας πληροφορούµε ότι:
Εφόσον προβάλλεται δικαίωµα αναγνώρισης επί εκτάσεων δασικού
χαρακτήρα, υποβάλλεται αίτηση αναγνώρισης δικαιώµατος από τον

ενδιαφερόµενο (ιδιώτες, Ο.Τ.Α. κλπ.) σύµφωνα µε το άρθρο 8 του
ν. 998/79 και η διαδικασία είναι εν ισχύ µέχρι σήµερα. Εκτός αυτής
της διαδικασίας υπάρχει και η δυνατότητα να προσφύγουν οι
ενδιαφερόµενοι στα τακτικά ∆ικαστήρια µε έγερση αγωγής
κυριότητας έναντι του ∆ηµοσίου. 'Ηδη πολλοί κάτοικοι της περιοχής
ακολουθώντας την ως άνω διαδικασία έχουν αναγνωρισθεί
ιδιοκτήτες των κατεχοµένων απ' αυτούς εκτάσεων.
'Οσον αφορά το σχέδιο Νόµου "περί ρύθµισης εµπραγµάτων
δικαιωµάτων επί δασών και δασικών εκτάσεων" µε αυτό
προβλέπεται κυρίως η ρύθµιση καταστάσεων και προβληµάτων
που έχουν προκύψει επί διαφόρων θεµάτων αρµοδιότητας της
δασικής υπηρεσίας τα οποία αφορούν το σύνολο της χώρας και όχι
µεµονωµένες περιπτώσεις ή περιοχές.

Ο Υφυπουργός
Π. ΦΟΥΝΤΑΣ"

27. Στην µε αριθµό 3194/23-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
43/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 3194/23-10-98 σχετικά µε το
επενδυτικό πρόγραµµα "Ανάπτυξη του Τοµέα Γεωργίας 1994-
1999", που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Στ. Κ. ∆ήµας, σας
πληροφορούµε τα εξής:
'Οσο αφορά το νέο κονδύλιο των 80 εκατ. ECU που διατέθηκε από
το FEOGA για το Ε.Π. "Ανάπτυξη του Τοµέα Γεωργίας 1994-1999",
οι επιπλέον πιστώσεις κατανέµονται κυρίως υπέρ του Μέτρου 1.1
(κυρίως σε επενδύσεις στις εκµεταλλεύσεις) για το λόγο ότι
υπάρχουν νοµικές δεσµεύσεις για δικαιούχους που έχουν ενταχθεί
στο πρόγραµµα και δικαιούνται ενισχύσεις για επενδύσεις που
πραγµατοποιούν για µια σειρά ετών. Μέτρο 8.6 (αντιµετώπιση των
ζηµιών από πυρκαγιές και θεοµηνίες) για το λόγο ότι υπήρξαν
πολλές καταστροφές, κυρίως από πυρκαγιές, ιδίως το 1998 αλλά
και άλλων Μέτρων όπως τα Μέτρα για τα ∆άση όπου και σ' αυτά
υπήρξαν µεγάλες καταστροφές από πυρκαγιές.
Η παραπάνω κατανοµή αποφασίσθηκε στην 4η Συνεδρίαση της
Επιτροπής Παρακολούθησης (Επ. Π.) του Ε.Π. "Ανάπτυξη του
Τοµέα γεωργίας 1994-1999" η οποία πραγµατοποιήθηκε στις 6 και
7 Οκτωβρίου 1998 και αφού έκρινε και τις αναγκαιότητες για τη
διάθεση των επιπλέον πιστώσεων.
- 'Οσον αφορά την αύξηση των πιστώσεων για την κάλυψη των
αναγκών για τα υποβληθέντα επενδυτικά σχέδια εµπορίας και
µεταποίησης των γεωργικών προϊόντων αυτή την αποφασίζει η
Επιτροπή του ΚΠΣ. Σε περίπτωση που δοθούν επιπλέον πιστώσεις
στο πρόγραµµα του Υπουργείου Γεωργίας µια από τις
προτεραιότητες µας θα είναι τα έργα για µεταποίηση και εµπορία.

Ο Υπουργός
Γ. ΑΝΩΜΕΡΙΤΗΣ"

28. Στην µε αριθµό 3133/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
449/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3133/22-10-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Φ. ΚΟΥΒΕΛΗΣ, σας γνωρίζουµε ότι η αναφερόµενη
σε αυτή περιοχή αστυνοµεύεται από τις αρµόδιες Υπηρεσίες µας, οι
οποίες διενεργούν συνεχείς ελέγχους για την εκτέλεση των
αποφάσεων της Επιτροπής Αναστολών του Συµβουλίου της
Επικρατείας, µε τις οποίες ανεστάλησαν προσωρινά οι εργασίες
κοπής δένδρων και εκσκαφών, για τη διάνοιξη της νέας λεωφόρου
Υµηττού στη διοικητική περιφέρεια του ∆ήµου Αγίας Παρασκευής
Αττικής.
Αναφορικά µε τα αναφερόµενα στην Ερώτηση περί συνέχισης των
εργασιών διάνοιξης της λεωφόρου και εκχέρσωσης µε την κοπή
δένδρων, σας πληροφορούµε ότι κάτι τέτοιο δεν διαπιστώθηκε από
τις αρµόδιες Υπηρεσίες µας.
Σε  ό,τι  αφορά  τη  µήνυση  που  υπέβαλε  την  25-9-1998  ο
∆ήµαρχος  της  Αγίας  Παρασκευής  στο  οµώνυµο  Αστυνοµικό
Τµήµα  κατά  των  υπεύθυνων  της  εταιρείας  που  κατασκευάζει
τη  λεωφόρο  αυτή,  επισηµαίνουµε  ότι  οι  αστυνοµικοί  που
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µετέβησαν στην περιοχή δεν διαπίστωσαν τη συνέχιση των
εργασιών, ούτε κίνησαν την αυτόφωρη διαδικασία, δεδοµένου ότι
στη µήνυση δεν προσδιορίζεται ο χρόνος τέλεσης των
καταγγελλοµένων. Η εν λόγω µήνυση τέθηκε αµέσως υπόψη του
αρµόδιου Εισαγγελέα.
Επίσης, την 10.00' ώρα της 23-10-1998, ο αναφερόµενος ∆ήµαρχος
κατήγγειλε στο ίδιο Αστυνοµικό Τµήµα συνέχιση εργασιών. Αµέσως
ενεργήθηκε αυτοψία και έλεγχος στο τµήµα της υπό διάνοιξη νέας
λεωφόρου, που ανήκει στα διοικητικά όρια του εν λόγω ∆ήµου, από
το ∆ιοικητή της Υπηρεσίας, ο οποίος µετέβη επιτόπου µαζί µε το
∆ήµαρχο, χωρίς να διαπιστωθούν τα καταγγελλόµενα. Εργασίες
διαπιστώθηκαν εντός των διοικητικών ορίων των ∆ήµων Παπάγου
και Γλυκών Νερών Αττικής.
Το όλο θέµα παρακολουθείται και όταν συντρέξει περίπτωση
παραβίασης της ισχύουσας νοµοθεσίας ή ενέργεια αντίθετη µε τις
αναφερόµενες αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ιοικητικού ∆ικαστηρίου,
θα ληφθούν τα προβλεπόµενα µέτρα.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

29. Στην µε αριθµό 3135/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
100/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3135/22-10-1998 σχετικά µε τη
"∆ιακίνηση ναρκωτικών και την προστασία της νεολαίας", που
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Χ. ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ, σε ό,τι µας
αφορά, σας γνωρίζουµε ότι το Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης, µε
ιδιαίτερη ευαισθησία και υπευθυνότητα, καταβάλλει κάθε δυνατή
προσπάθεια για την πάταξη της µάστιγας των ναρκωτικών και την
προστασία της νεολαίας µας, σε συνεργασία µε τα συναρµόδια
Υπουργεία και άλλους φορείς.
Για το σκοπό αυτό έχουν ιδρυθεί ειδικές Υπηρεσίες δίωξης
ναρκωτικών, στις οποίες έχουν τοποθετηθεί ικανά στελέχη και
ειδικευµένο προσωπικό και ενισχύθηκαν µε σύγχρονα υλικοτεχνικά
µέσα, εφόδια και σκύλους ανίχνευσης των ουσιών αυτών. Επίσης,
λειτουργούν τέτοιες οµάδες στα Τµήµατα Ασφαλείας και Αστυνοµικά
Τµήµατα και για την πρόληψη και καταστολή της εισαγωγής στη
χώρα τέτοιων ουσιών, έχουν δε ενισχυθεί και δραστηριοποιούνται
προς το σκοπό αυτό οι Υπηρεσίες που αστυνοµεύουν τις
παραµεθόριες περιοχές και τα µεταβατικά αποσπάσµατα δίωξης
λαθροµεταναστών.
Παράλληλα, µε ειδικά προγράµµατα µετεκπαίδευσης - εξειδίκευσης
του προσωπικού και ειδικά Τµήµατα και Γραφεία εκπαίδευσης, που
ιδρύθηκαν στις Γενικές Αστυνοµικές ∆ιευθύνσεις και Αστυνοµικές
∆ιευθύνσεις, το προσωπικό σε όλη τη χώρα επιµορφώνεται και
εκπαιδεύεται µεταξύ των άλλων θεµάτων και στη δίωξη των
ναρκωτικών. Ειδικότερα, βελτιώνεται συνεχώς και εκσυγχρονίζεται
η εκπαίδευση των αστυνοµικών στον τρόπο συλλογής και
αξιοποίησης πληροφοριών, που θεωρείται το κλειδί της επιτυχούς
δράσεως, µελετώνται και εφαρµόζονται όλες οι εµπειρίες, οι τρόποι
και οι µέθοδοι αντιµετώπισης του φαινοµένου από τις αστυνοµίες
των άλλων προηγµένων χωρών και χρησιµοποιούνται όλα τα
νόµιµα µέσα για έρευνα των υποθέσεων ναρκωτικών. Ακόµη,
παρακολουθούνται διεθνή σεµινάρια και αξιοποιούνται οι εµπειρίες
από τη συµµετοχή µας σε διεθνείς οργανισµούς (EUROPOL,
SHENGEN, INTERPOL, κλπ.)
Επίσης, για το συντονισµό των Υπηρεσιών µας και των Υπηρεσιών
των συναρµοδίων Υπουργείων και την αξιοποίηση των
παρεχοµένων πληροφοριών στη δίωξη της εµπορίας ναρκωτικών
λειτουργεί στο Υπουργείο µας το Συντονιστικό 'Οργανο ∆ίωξης
Ναρκωτικών, το οποίο στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
λειτουργεί και σαν Εθνική Μονάδα Πληροφοριών για τα ναρκωτικά.
Ακόµη, σηµαντική είναι η συµµετοχή, µέσω του ΟΚΑΝΑ,
εκπροσώπου του Υπουργείου µας στην κατάρτιση προγραµµάτων
για πρόληψη της διάδοσης και χρήσης των ναρκωτικών.
Επισηµαίνεται ότι, κατόπιν εντολών, ιδιαίτερη βαρύτητα έχει δοθεί
σήµερα και επιτηρούνται πυκνότερα από τις Υπηρεσίες Τάξης,
Ασφάλειας και 'Αµεσης ∆ράσης, σχολεία, φροντιστήρια, αθλητικοί

και λοιποί ευαίσθητοι χώροι, στους οποίους σπουδάζουν, αθλούνται
και συχνάζουν οι νέοι, για αποτροπή εµφάνισης σε αυτά υπόπτων
και κακοποιών στοιχείων (τοξικοµανών, επιδειξιών, παιδεραστών,
µοτοσικλετιστών "καµικάζι" κλπ.) και παραποµπή στη δικαιοσύνη
εκείνων που παραβιάζουν τις περί ναρκωτικών και λοιπές διατάξεις
της ισχύουσας νοµοθεσίας.
Επίσης, δόθηκε εντολή για άµεση επαφή των ∆ιοικητών των
Υπηρεσιών, στην τοπική αρµοδιότητα των οποίων περιλαµβάνονται
σχολεία, µε διευθυντές και καθηγητές των σχολείων, µε συλλόγους,
περιοίκους και την τοπική αυτοδιοίκηση, για καλύτερη
αλληλοενηµέρωση σε επιµέρους θέµατα και βελτίωση της
συνεργασίας. Στις περιπτώσεις που εντοπίζοντα ύποπτα ή
κακοποιά στοιχεία, σε σχολεία ή στους πέριξ αυτών χώρους, η
επέµβαση των Αστυνοµικών εκδηλώνεται άµεσα και
αποτελεσµατικά.
Πέραν αυτών όµως, για την ενηµέρωση των µαθητών γύρω από τα
ναρκωτικά, έχουν δοθεί εντολές και σε συνεργασία µε τις
διευθύνσεις των σχολείων και τους συλλόγους γονέων και
κηδεµόνων πραγµατοποιούνται από εξειδικευµένους αξιωµατικούς
οµιλίες - διαλέξεις.
Τα αποτελέσµατα των προσπαθειών αυτών των Υπηρεσιών µας
κρίνονται ως θετικά, όπως φαίνεται και από τις αλλεπάλληλες
επιτυχίες που βλέπουν το φως της δηµοσιότητας και έχουν ευµενή
απήχηση στην κοινή γνώµη.
Τέλος πρέπει να επισηµάνουµε ότι η αντιµετώπιση της µάστιγας
των ναρκωτικών γενικά είναι µια διαδικασία πολυσχιδής και
πολυσύνθετη που δεν εξαντλείται µόνο στην αστυνοµική
δραστηριότητα, αλλά απαιτεί την ευαισθητοποίηση και την ενεργό
συµµετοχή όλης της κοινωνίας, σε αρµονική συνεργασία µε τους
αρµόδιους φορείς της.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

30. Στην µε αριθµό 3138/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
447/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3138/22-10-1998, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ, σας γνωρίζουµε ότι το αίτηµα για
ίδρυση Υπηρεσίας Τουριστικής Αστυνοµίας στην Ηγουµενίτσα
εξετάζεται στα πλαίσια της γενικότερης αναδιάρθρωση των
περιφερειακών αστυνοµικών Υπηρεσιών που προωθούµε, σε
συνδυασµό µε άλλα παρόµοια αιτήµατα και σύµφωνα µε τα νέα
δεδοµένα και τις πραγµατικές ανάγκες που υπάρχουν.
Οριστικές αποφάσεις για το θέµα αυτό θα ληφθούν µετά την
ολοκλήρωση σχετικής µελέτης που γίνεται από τις αρµόδιες
Υπηρεσίες του Υπουργείου µας.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

31. Στην µε αριθµό 3159/22-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
17/14-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3159/22-10-98, σχετικά µε την
εξόφληση οφειλοµένων εκτός έδρας αποζηµιώσεων αστυνοµικών,
που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Γ. ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ, σας γνωρίζουµε
ότι καταβάλλουµε κάθε δυνατή προσπάθεια για την επίλυση των
οικονοµικών προβληµάτων του προσωπικού και την περαιτέρω
βελτίωση της οικονοµικής του θέσης και µετά την ολοκλήρωση, την
1-7-98, του ενιαίου µισθολογίου και των βελτιωτικών παρεµβάσεων
που προηγήθηκαν, µέσα από τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες της
χώρας και της συνολικής εισοδηµατικής πολιτικής της Κυβέρνησης.
Σε ό,τι αφορά την εξόφληση των οφειλοµένων οδοιπορικών εξόδων
των αστυνοµικών, σας πληροφορούµε ότι στον εκτελούµενο
προϋπολογισµό, για το σκοπό αυτό, ενεγράφησαν πιστώσεις
9.300.000.000 δραχµών.
Μέχρι στιγµής, από το ανωτέρω ποσό, έχουν διατεθεί
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6.510.000.000. Το ποσό αυτό ενισχύθηκε µε πιστώσεις 72.000.000
δραχµών από άλλους Κ.Α.Ε.. Συνολικά για τον ανωτέρω σκοπό
διατέθηκαν 6.582.000.000 δραχµές και έχουν εξοφληθεί στο σύνολό
τους υποµνήµατα που έχουν υποβληθεί στην αρµόδια για τον
έλεγχο ∆ιεύθυνση Ελεγκτηρίου ∆απανών του Υπουργείου µας,
µέχρι και τον Ιούνιο 1997, καθώς και τα κατ' εξαίρεση εξοφλούµενα
µέχρι σήµερα.
Με το υπόλοιπο ποσό, που είναι 2.790.000.000 δραχµές και το
οποίο εκτιµούµε ότι Θα διατεθεί από το Υπουργείο Οικονοµικών, θα
εξοφληθούν τα κατ' εξαίρεση εξοφλούµενα υποµνήµατα µέχρι 31-
12-1998 και θα σµικρυνθεί σηµαντικά ο χρόνος οφειλής για τα
υπόλοιπα.
Πάντως, µικρές καθυστερήσεις στην καταβολή των οφειλών των
οδοιπορικών εξόδων θα εξακολουθήσουν να υπάρχουν, καθόσον οι
εγγραφόµενες για το σκοπό αυτό πιστώσεις κινούνται µέσα στα
γνωστά δηµοσιονοµικά πλαίσια.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

32. Στην µε αριθµό 3174/23-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
6/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3174/23-10-98, σχετικά µε την
προστασία προγραµµάτων Η/Υ, που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Μ.
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ, σε ό,τι µας αφορά, σας γνωρίζουµε ότι η
αρµόδια ∆ιεύθυνση Πληροφορικής του Υπουργείου µας έχει
δροµολογήσει από τις αρχές του έτους τις αναγκαίες διαδικασίες για
την αντιµετώπιση του αναφερόµενου προβλήµατος.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

33. Στις µε αριθµούς 3184/23-10-98 και 3287/30-10-98 ερωτήσεις
δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 376/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό
∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση των ερωτήσεων 3184/23-10-98 και 3287/30-10-98,
σχετικά µε την αστυνόµευση στο νοµό Θεσπρωτίας, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η Αστυνοµική ∆ιεύθυνση Θεσπρωτίας είναι από τις λίγες
∆ιευθύνσεις της χώρας, η οποία έχει στελεχωθεί µε αστυνοµικό
προσωπικό που υπερβαίνει κατά 80 άτοµα την οργανική της
δύναµη, όταν άλλες ∆ιευθύνσεις έχουν σηµαντικά ελλείµµατα και
εποµένως περαιτέρω ενίσχυσή της δεν είναι δυνατή. 'Αλλωστε,
σύµφωνα µε το νέο δίκαιο περί µεταθέσεων (π.δ.69/1996), το
αστυνοµικό προσωπικό τοποθετείται και µετατίθεται µόνο σε κενές
οργανικές θέσεις του βαθµού του.
Σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας στην περιοχή
τους, οι Υπηρεσίες της Αστυνοµικής ∆ιεύθυνσης Θεσπρωτίας έχουν
δραστηριοποιηθεί στο έπακρο, ασκούν σε 24ωρη βάση έντονη
αστυνόµευση µε συνεχείς περιπολίες, συστηµατικούς ελέγχους,
έρευνες και αναζητήσεις και καταβάλλουν κάθε δυνατή
προσπάθεια, σε συνεργασία µε τις λοιπές Αρχές. Ειδικότερα, τα
µεταβατικά αποσπάσµατα, που έχουν αναπτυχθεί στο νοµό,
λαµβάνουν όλα τα αναγκαία µέτρα, τόσο για την αποτροπή εισόδου
λαθροµεταναστών, όσο και για τον εντοπισµό των αλλοδαπών, οι
οποίοι διαµένουν παράνοµα στη χώρα και λόγω στέρησης των
µέσων επιβίωσης διαπράττουν ληστείες, κλοπές και άλλες
αξιόποινες πράξεις. Αποτέλεσµα αυτής της δραστηριότητας, όπως
προκύπτει από την αξιολόγηση των στατιστικών στοιχείων για το
νοµό Θεσπρωτίας, είναι η σηµαντική µείωση πολλών σοβαρών
αδικηµάτων.
Eπίσης, για την αποτροπή εισόδου λαθροµεταναστών από την
ελληνοαλβανική µεθόριο και την εξυπηρέτηση άµεσων και
επιτακτικών αναγκών των παραµεθορίων Υπηρεσιών,
χρησιµοποιείται σε καθηµερινή βάση και το ελικόπτερο της
Αστυνοµίας, που εδρεύει στην Κέρκυρα.
Πέραν όµως αυτών, το Υπουργείο µας, προκειµένου, αφενός µεν να
αντιµετωπίσει αποτελεσµατικότερα το φαινόµενο της παράνοµης

εισόδου αλλοδαπών και να τονώσει ακόµη περισσότερο το αίσθηµα
ασφαλείας των κατοίκων των παραµεθόριων περιοχών και
αφετέρου να αποδοθούν οι υπηρετούντες σήµερα σε ανάλογες
Υπηρεσίες αστυνοµικοί στη µάχη για την πρόληψη και καταστολή
της εγκληµατικότητας, προέβη στην ίδρυση Ειδικών Υπηρεσιών
Συνοριακής Φύλαξης και ήδη κινείται η διαδικασία πρόσληψης 1000
συνοριακών φυλάκων για τη στελέχωσή της. Για το νόµο
Θεσπρωτίας θα προσληφθούν 200 συνοριακοί φύλακες.
Σε ό,τι αφορά τον υλικοτεχνικό εξοπλισµό της ανωτέρω Υπηρεσίας,
σας πληροφορούµε ότι το θέµα αντιµετωπίζεται στα πλαίσια των
προσπαθειών που καταβάλλουµε για τον εκσυγχρονισµό της
υλικοτεχνικής υποδοµής της Αστυνοµίας, σύµφωνα πάντα µε τις
δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας. Για το σκοπό αυτό, έχει
αποφασισθεί η χρηµατοδότηση ενός πρωτόγνωρου για τα ελληνικά
δεδοµένα προγράµµατος ύψους εκατό δισεκατοµµυρίων δραχµών
συνολικά, µε σηµαντικές εγγραφές και στον υπό κατάθεση
προϋπολογισµό.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

34. Στην µε αριθµό 3186/23-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
5/14-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3186/23-10-98, σχετικά µε την
εξόφληση οδοιπορικών εξόδων αστυνοµικών, που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Χ. ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ και Ε.
ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ, σας γνωρίζουµε ότι για την αντιµετώπιση των
δαπανών του τρέχοντος έτους και των ελλειµµάτων των
προηγούµενων ετών που αφορούν τα οδοιπορικά έξοδα του
προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, ενεγράφησαν πιστώσεις
στον εκτελούµενο προϋπολογισµό ύψους 9.300.000.000 δραχµών.
'Ηδη, έχει διατεθεί πίστωση ύψους 6.582.000.000 και καλύφθηκαν
τα οφειλόµενα µέχρι τον Ιούνιο του 1997 υποµνήµατα που έχουν
υποβληθεί στη ∆ιεύθυνση Ελεγκτηρίου ∆απανών και αφορούν
κινήσεις µέχρι και τον Μάρτιο του 1997, όπως και αυτά που
εξοφλούνται κατ' εξαίρεση µέχρι σήµερα.
Με το υπόλοιπο χρηµατικό ποσό το οποίο αναµένεται, να διατεθεί
στο Υπουργείο µας, εκτιµάται ότι θα καταστεί δυνατή η εξόφληση
των κατ' εξαίρεση εξοφλούµενων υποµνηµάτων µέχρι 31-12-1998
και θα συντµηθεί ο χρόνος εξόφλησης των υπολοίπων.
Τα υποµνήµατα που αφορούν οδοιπορικά έξοδα των αστυνοµικών
συνοδών ασφαλείας Βουλευτών, για κινήσεις τους προ της 1-1-
1998, ελέγχονται και εξοφλούνται σύµφωνα µε τις αναφερόµενες
υπάρχουσες πιστώσεις και την ισχύουσα διαδικασία.
Για τα υποµνήµατα που αφορούν κινήσεις τους από 1-1-1998 και
εντεύθεν, σας πληροφορούµε ότι αυτά ελέγχονται από την αρµόδια
Υπηρεσία µας εντός 20 ηµερών από τη λήψη τους, καταλογίζονται -
εξοφλούνται κατ' εξαίρεση και εντός 3 µηνών καταβάλλονται τα
χρηµατικά ποσά στους δικαιούχους.
Επισηµαίνεται ότι ο χρόνος των τριών (3) µηνών από την
ηµεροµηνία ελέγχου είναι ο ελάχιστος απαιτούµενος για τη
µηχανογράφηση, τον έλεγχο της µηχανογραφικής κατάστασης, τον
τελικό καταλογισµό και την καταβολή των ποσών στους δικαιούχους
µε την πρώτη µισθοδοσία µετά τον τελικό καταλογισµό.
Οι όποιες καθυστερήσεις καταβολής των οφειλοµένων στους
δικαιούχους αστυνοµικούς που παρατηρούνται, οφείλονται κυρίως
στην υποβολή ελλειπών δικαιολογητικών από τους ίδιους τους
ενδιαφεροµένους και λιγότερο στον πληµµελή έλεγχο από τις
Υπηρεσίες που τα παραλαµβάνουν στις περιπτώσεις αυτές τα
υποµνήµατα επιστρέφονται από τη διεύθυνση Ελεγκτηρίου
∆απανών στις Υπηρεσίες που ανήκουν οι δικαιούχοι, για
συµπλήρωση, µε αποτέλεσµα να παρατηρείται σχετική
καθυστέρηση µέχρι την καταβολή των χρηµάτων.
Τέλος,  καταβάλλονται  προσπάθειες  για  τη  συντόµευση  του
χρόνου  υποβολής  των  υποµνηµάτων  αυτών  από  τις  Υπηρεσίες
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που τα δέχονται προκειµένου να ελέγχονται, καταλογίζονται και
εξοφλούνται κατ' εξαίρεση από την αρµόδια Υπηρεσία.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

35. Στην µε αριθµό 3189/23-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
42/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3189/23-10-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Α. ΤΑΣΟΥΛΑΣ και Σ. ΚΟΡΑΚΑΣ, σας γνωρίζουµε
ότι η διαδικασία πρόσληψης των συνοριακών φυλάκων ορίζεται
σαφώς από τις διατάξεις του Π.∆. 311/1998.
Σε ό,τι αφορά τη συµµετοχή στον διαγωνισµό των αναφεροµένων
στην Ερώτηση κατηγοριών αποφοίτων, σας πληροφορούµε ότι
ανεκλήθη η σχετική προκήρυξη και κινήθηκε η διαδικασία
τροποποίησης - συµπλήρωσης της διάταξης του άρθρου 1 παρ.3
εδ. α του Π.∆. 311/1998, ώστε να δοθεί το δικαίωµα συµµετοχής
στο διαγωνισµό και όσων κατέχουν πτυχίο Τεχνικού
Επαγγελµατικού Λυκείου ή απολυτήριο Ενιαίου Πολυκλαδικού
Λυκείου, κλάδου σπουδών που δεν αντιστοιχεί σε δέσµη.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

36. Στην µε αριθµό 3193/23-10-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
97/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3193/23-10-98 που κατέθεσε η
Βουλευτής κ. Σ. ΑΛΦΙΕΡΗ, σας γνωρίζουµε ότι η διαδικασία και οι
προϋποθέσεις, για την παροχή ασύλου σε πολιτικούς πρόσφυγες
στη χώρα µας, καθορίζονται σε πάγια βάση από το ισχύον νοµικό
καθεστώς, σύµφωνα µε το οποίο οι Υπηρεσίες µας εξετάζουν µε
προσοχή και ευαισθησία κάθε αίτηµα για χορήγηση ασύλου, σε
ατοµική βάση.
'Ολες οι ενέργειες, σχετικά µε το θέµα αυτό, είναι πάντοτε
εναρµονισµένες µε τους διεθνείς κανόνες, την ελληνική νοµοθεσία
και τις υποχρεώσεις που έχουν αναληφθεί από τις διατάξεις της
Σύµβασης της Γενεύης του 1951 και του Πρωτοκόλλου της Ν.
Υόρκης του 1967, γεγονός που έχει αναγνωρισθεί διεθνώς, ενώ
στενή είναι και η συνεργασία µας µε την Υπάτη Αρµοστεία του ΟΗΕ
για τους πρόσφυγες. Αποκλειστικός σκοπός µας είναι η διασφάλιση
των συµφερόντων των πραγµατικών προσφύγων και η ενίσχυση
της χώρας µας στη διεθνή κοινότητα, χωρίς όµως να
παραβλάπτονται τα εθνικά µας συµφέροντα από την αθρόα είσοδο
λαθροµεταναστών που καταφθάνουν στην Ελλάδα για πολλούς και
ποικίλους λόγους. Επί πλέον από την 1-9-1997 εφαρµόζεται από τη
χώρα µας, για όλες τις περιπτώσεις αίτησης χορήγησης ασύλου, η
Σύµβαση του ∆ουβλίνου του 1990.
Από τις Υπηρεσίες µας αλλοδαποί που ζήτησαν άσυλο δεν
κρατούνται, εφόσον δεν υφίσταται άλλη νόµιµη αιτία κράτησης.
'Οταν το αίτηµα ασύλου υποβληθεί από αλλοδαπό κρατούµενο για
απέλαση, η απέλαση αναστέλλεται µέχρι την οριστική κρίση του
αιτήµατος, σύµφωνα µε την 4803/13/7α από 18-6-92 Κοινή
Υπουργική Απόφαση και η υπόθεση εξετάζεται µε ταχύρυθµη
διαδικασία. Κατά κανόνα οι αιτούντες άσυλο δεν απελαύνονται,
ακόµη και µετά την απόρριψη του αιτήµατός τους, αλλά τους
χορηγείται προθεσµία για οικειοθελή αναχώρηση, διότι θεωρούνται
µε την ευρεία έννοια πρόσφυγες, σύµφωνα µε τη Σύµβαση της
Γενεύης του 1951.
Σε ό,τι αφορά τις συνθήκες κράτησης των αλλοδαπών, αλλά και των
λοιπών κρατουµένων, σας πληροφορούµε ότι επιδίωξή µας είναι η
εξασφάλιση καλύτερων συνθηκών κράτησης και διαβίωσής τους. Τα
προβλήµατα που έχουν επισηµανθεί σε ορισµένες Υπηρεσίες και
οφείλονται στην υπάρχουσα κτιριακή υποδοµή και στον µεγάλο
αριθµό των κρατουµένων καταβάλλονται προσπάθειες ώστε να
αντιµετωπισθούν.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

37. Στην µε αριθµό 3389/3-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
44/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3389/3-11-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Α. ΦΟΥΣΑΣ, σας γνωρίζουµε ότι ανεκλήθη η
προκήρυξη για την πρόσληψη συνοριακών φυλάκων, προκειµένου
να γίνει τροποποίηση - συµπλήρωση της διάταξης του άρθρου 1
παρ. 3 εδ.α του Π.∆. 311/1998, ώστε να δοθεί το δικαίωµα
συµµετοχής στο διαγωνισµό και όσων κατέχουν πτυχίο Τεχνικού
Επαγγελµατικού Λυκείου ή απολυτήριο Ενιαίου Πολυκλαδικού
Λυκείου, κλάδου σπουδών που δεν αντιστοιχεί σε δέσµη.
'Ηδη, κινήθηκε η διαδικασία τροποποίησης του ανωτέρω
προεδρικού διατάγµατος και όταν δηµοσιευθεί στο Φ.Ε.Κ. θα
εκδοθεί νέα προκήρυξη, µε την οποία θα δοθεί εύλογη προθεσµία
για την υποβολή αιτήσεων από τους υποψηφίους. 'Οσοι εξ αυτών
έχουν υποβάλει αίτηση µε τα προβλεπόµενα δικαιολογητικά δεν
υποχρεούνται στην υποβολή νέας.
Σε ό,τι αφορά τα δικαιολογητικά των υποψηφίων, σύµφωνα µε το
άρθρο 4 παρ. ε του Π.∆. 311/1998, απαιτείται βεβαίωση του ∆ήµου
ή της Κοινότητας ότι κατοικούν την τελευταία διετία πριν την
προκήρυξη του διαγωνισµού ή κατοικούσαν από της γεννήσεώς
τους µέχρι τη συµπλήρωση του 18ου έτους της ηλικίας τους στους
νοµούς Θεσπρωτίας, Ιωαννίνων, Καστοριάς και Φλώρινας.
Οι βεβαιώσεις αυτές, καθώς και τα λοιπά δικαιολογητικά θα
ελεγχθούν για την ακρίβεια και πληρότητά τους από την αρµόδια
τριµελή επιτροπή του άρθρου 6 του π.δ. 311/98 και εφόσον δεν
πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου θα απορριφθούν.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

38. Στην µε αριθµό 3349/2-11-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
43/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 3349/2-11-98, που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Β. ΑΡΓΥΡΗΣ, σας γνωρίζουµε ότι ανεκλήθη η
προκήρυξη για την πρόσληψη συνοριακών φυλάκων, προκειµένου
να γίνει τροποποίηση - συµπλήρωση της διάταξης του άρθρου 1
παρ. 3 εδ. α του Π.∆. 311/1998, ώστε να δοθεί το δικαίωµα
συµµετοχής στο διαγωνισµό και όσων κατέχουν πτυχίο Τεχνικού
Επαγγελµατικού Λυκείου ή απολυτήριο Ενιαίου Πολυκλαδικού
Λυκείου, κάδου σπουδών που δεν αντιστοιχεί σε δέσµη.
'Ηδη, κινήθηκε η διαδικασία τροποποίησης του ανωτέρω
προεδρικού διατάγµατος και όταν δηµοσιευθεί στο Φ.Ε.Κ. θα
εκδοθεί νέα προκήρυξη, µε την οποία θα δοθεί εύλογη προθεσµία
για την υποβολή αιτήσεων από τους υποψηφίους. 'Οσοι εξ αυτών
έχουν υποβάλει αίτηση µε τα προβλεπόµενα δικαιολογητικά δεν
υποχρεούνται στην υποβολή νέας.
Σε ό,τι αφορά την ενηµέρωση των ενδιαφεροµένων, σας
πληροφορούµε ότι η απόφαση περί ανάκλησης της προκήρυξης
απεστάλη αυθηµερόν από το Υπουργείο µας σε όλες τις
Αστυνοµικές ∆ιευθύνσεις, για ενηµέρωση των υφιστάµενων
Υπηρεσιών τους.
Τέλος, σας γνωρίζουµε ότι, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
Π.∆.310/1998 η τοπική αρµοδιότητα των Υπηρεσιών Συνοριακής
Φύλαξης, λόγω της αποστολής αυτών, περιορίζεται στις
παραµεθόριες περιοχές και δεν ενδείκνυται η διεύρυνσή της και σε
άλλες περιοχές.

Ο Υπουργός
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ"

39. Στην µε αριθµό 2626/28-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
3478/13-11-98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2626/28-9-98 που κατατέθηκε στη
Βουλή, από τους Βουλευτές κυρίους Απ. Τασούλα και Μ. Μπόσκου,
αναφορικά µε υγειονοµικά προβλήµατα που δηµιουρ-
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γούνται από τις εγκαταστάσεις του ∆ήµου Ιωαννίνων (καθαριότητας
και ∆ΕΥΑΙ) σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Οπως µας πληροφόρησε η ∆/νση Υγείας Νοµ. Αυτ/σης Ιωαννίνων
από τον επιτόπιο υγειονοµικό έλεγχο που πραγµατοποίησε στις
εγκαταστάσεις του ∆ήµου Ιωαννίνων διαπίστωσε όντως την
δηµιουργία ανθυγιεινών εστιών από ακάθαρτα νερά που
διοχετεύονται κατευθείαν στο έδαφος (δεν υπάρχει στεγανός
βόθρος) και ένα µέρος αυτών λιµνάζει καθότι δεν απορροφάται από
το έδαφος. 'Εγιναν οι απαραίτητες συστάσεις προς τους
υπευθύνους για την άµεση λήψη µέτρων αντιµετώπισης των
προβληµάτων, ώστε να προστατευθεί και διασφαλισθεί η ∆ηµόσια
Υγεία. Αναφέρεται επίσης ότι οι αρµόδιες υπηρεσίες έχουν
υποσχεθεί την µεταφορά του εργοταξίου εκτός της πόλης των
Ιωαννίνων.
Τέλος, σχετικά µε το αν υπάρχει γιατρός εργασίας στο εργοστάσιο,
οι υπεύθυνοι του εργοστασίου πληροφόρησαν τους υπαλλήλους
της ∆/νσης ∆ηµόσιας που πραγµατοποίησαν τον επιτόπιο έλεγχο,
ότι υπάρχει µόνιµος γιατρός εργασίας.
Τα συνερωτώµενα Υπουργεία Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης και Εργασίας, παρακαλούνται να απαντήσουν στα
θέµατα αρµοδιότητάς τους.

Ο Υπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

40. Στην µε αριθµό 2632/28-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
1809/11-11-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2632/28-9-1998, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Πέτρος Κατσιλιέρης και το οποίο µας
διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας µε το
Α8/8152/6-10-1998 έγγραφό του, σχετικά µε την διαδικασία
καταβολής των ιατροφαρµακευτικών δαπανών στους
ασφαλισµένους του ΤΑΠ-ΟΣΕ, σας πληροφορούµε τα εξής:
Το ∆.Σ. του ΤΑΠ-ΟΣΕ προκειµένου να αντιµετωπίσει το συνεχώς
διογκούµενο έλλειµµα του Ταµείου, προέβη στη λήψη άµεσων
µέτρων ελέγχου των δαπανών, χωρίς βεβαίως να θίξει την ποιότητα
των παρεχοµένων υπηρεσιών προς τους ασφαλισµένους του.
'Ενα από τα µέτρα που λήφθηκαν προς την κατεύθυνση αυτή είναι
και η αυστηρή εφαρµογή των διατάξεων του Κανονισµού του, που
αφορούν την ιατρική περίθαλψη και την επιστροφή των δαπανών
στους πραγµατικούς δικαιούχους µετά από έλεγχο του βιβλιαρίου
ασθενείας.
Μέχρι σήµερα στους ασφαλισµένους που διέµεναν στην επαρχία η
επιστροφή των ιατρικών, οδοντιατρικών κλπ. δαπανών γινόταν από
τον εργοδότη δηλ. τον ΟΣΕ µέσω του δικτύου του.
Το ∆.Σ. του ΤΑΠ-ΟΣΕ αποφάσισε οι δαπάνες αυτές να
διαβιβάζονται στο Ταµείο όπου θα γίνεται έλεγχος των σχετικών
δικαιολογητικών και η κοστολόγησή τους, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό του. Το Ταµείο εφόσον καταβάλλει δαπάνες έχει και
αρµοδιότητα να τις ελέγχει.
Μέσω του δικτύου του ΟΣΕ επιστρέφεται πλέον στους
ασφαλισµένους µόνον το αντίτιµο των ιατρικών επισκέψεων.
Τέλος σας κάνουµε γνωστό ότι το οικονοµικό πρόβληµα του ΤΑΠ-
ΟΣΕ παρά τα παραπάνω µέτρα είναι σοβαρό και ήδη η Γ.Γ.Κ.Α.
έχει ζητήσει προτάσεις από το ∆.Σ. προκειµένου να βρεθούν, όσο
το δυνατόν συντοµότερα, οι ενδεδειγµένες λύσεις.

Ο Υφυπουργός
Φ. ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι έχω
την τιµή να ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
∆ευτέρας 8 Μαρτίου 1999.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ πρώτου κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 716/2.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καλαµακίδη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
σχετικά µε τον πρόσφατο σεισµό στην περιοχή της Βόρειας
Εύβοιας, στην αντιµετώπιση των ζηµιών κλπ.
2. Η µε αριθµό 715/2.3.1999 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρατζαφέρη προς την Υπουργό
Ανάπτυξης, σχετικά µε τις διαδικασίες πώλησης της
χαρτοβιοµηχανίας SOFTEX.
3. Η µε αριθµό 723/3.3.1999 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. ∆ηµητρίου Κωστόπουλου
προς τον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σχετικά µε τις
κινητοποιήσεις των εργαζοµένων στον Ηλεκτρικό Σιδηρόδροµο
Αθηνών-Πειραιώς (ΗΣΑΠ), την προστασία των θεσµικών και
εργασιακών δικαιωµάτων των εργαζοµένων κλπ.
4. Η µε αριθµό 721/3.3.1999 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Στέλλας Αλφιέρη
προς τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας, σχετικά µε τα δηµοσιεύµατα
του Τύπου, αναφερόµενα στην οικοπεδοποίηση του στρατοπέδου
Σακελλίωνα στην περιοχή Καµινίων κλπ.
5. Η µε αριθµό 722/3.3.1999 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Τσαφούλια προς
τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε τη ρύθµιση των αγροτικών
χρεών, από την Αγροτική Τράπεζα.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ δευτέρου κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 717/2.3.1999 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Πιπεργιά προς
τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας, Γεωργίας, σχετικά µε τη
ρύθµιση των χρεών των αγροτοκτηνοτροφικών επιχειρήσεων, από
την Αγροτική Τράπεζα, κλπ.
2. Η µε αριθµό 718/2.3.1999 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ιωάννη Βαρβιτσιώτη προς τον Υπουργό
Εξωτερικών, σχετικά µε την κατασκευή πυρηνικού εργοστασίου στο
Ακουγιού της Τουρκίας, τις ενέργειες της Κυβέρνησης κλπ.
3. Η µε αριθµό 724/3.3.1999 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
τις προθέσεις του Υπουργείου να καταργήσει τις Πανελλαδικές
Προαγωγικές Εξετάσεις της Β' τάξης των Ενιαίων Λυκείων κλπ.
4. Η µε αριθµό 720/3.3.1999 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μαρίας ∆αµανάκη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων
'Εργων, σχετικά µε τη δηµιουργία ή όχι τεχνητού ιδιωτικού νησιού
ανοικτά της ακτής του ∆ήµου Ελληνικού στα πλαίσια των
Ολυµπιακών Αγώνων 2004.
5. Η µε αριθµό 713/1.3.99 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Αράπη προς την
Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε τις προθέσεις του Υπουργείου να
χρηµατοδοτήσει την αποκατάσταση της οικίας του ποιητή 'Αγγελου
Σικελιανού".
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδριασή µας παρακολουθούν
από τα γενικά δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", εξήντα
πέντε µαθητές και πέντε συνοδοί-δάσκαλοί τους από το ∆ηµοτικό
Σχολείο της Γενναδίου Σχολής Αθηνών. Τους καλωσορίζουµε στην
Αίθουσα.
(Χειροκροτήµατα απ' όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµεθα στην

ΕΙ∆ΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ∆ΙΑΤΑΞΗ
Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143
του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία του Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου
Καραµανλή σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, µε θέµα "Εξωτερική
Πολιτική".
Κατά την παράγραφο 5 του άρθρου 143 του Κανονισµού της
Βουλής, µετά από απόφαση της Βουλής, ύστερα από πρόταση του
Προέδρου της Βουλής, µπορεί κατ' εξαίρεση να διευρυνθεί ο κύκλος
των οµιλητών. Με την ίδια απόφαση καθορίζεται η διάρκεια της
αγόρευσής τους.
'Εχω την τιµή ως Πρόεδρος του Σώµατος να προτείνω στη Βουλή
οµόφωνη απόφαση της ∆ιάσκεψης των Προέδρων να διευρυνθεί η
συζήτηση µε συµµετοχή ενός επιπλέον οµιλητή από κάθε κόµµα. Οι
οµιλητές αυτοί θα λάβουν το λόγο, µετά το πέρας των οµιλιών του
Πρωθυπουργού και των Προέδρων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, καθώς και του Υπουργού Εξωτερικών ο οποίος θα λάβει
αµέσως µετά το λόγο.
Ο Υπουργός Εξωτερικών και οι άλλοι Υπουργοί έχουν δικαίωµα να
συµµετάσχουν στη συζήτηση κατά την παράγραφο 4 του ιδίου
άρθρου 143 και τους ορισµούς του άρθρου 97 παράγραφοι 1 έως
και 3 του Κανονισµού.
Εφόσον εγκριθεί η πρότασή µας αυτή από τη Βουλή θα µιλήσουν
από τη Νέα ∆ηµοκρατία ο κ. ∆ηµήτριος Σιούφας, από το
Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα δεν έχει οριστεί ακόµη οµιλητής,
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ο κ. Ορέστης Κολοζώφ, από
το Συνασπισµό της Αριστεράς και της Προόδου η κ. Μαρία
∆αµανάκη και από το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα ο κ. Γεώργιος
Ρόκος. Kαι ο χρόνος που προτείνεται για τους συναδέλφους αυτούς
είναι δέκα (10') λεπτά.
Τη συζήτηση, όπως πάντοτε, θα κλείσει ο κατ' εξοχήν αρµόδιος
Υπουργός, ο Υπουργός Εξωτερικών.
Συµφωνείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πρόταση αυτή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή
συµφώνησε οµόφωνα µε την πρόταση που ανέπτυξα
προηγουµένως.
Ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως κ. Κωνσταντίνος Σηµίτης έχει το
λόγο.
Κύριε Πρόεδρε, σας έβαλα χρόνο σαρανταπέντε (45') λεπτών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η υπόθεση Οτσαλάν ανέδειξε µε τον πιο
καθαρό τρόπο µια πραγµατικότητα καθοριστική για την εξωτερική
πολιτική της χώρας: Τη διαρκή και αδιάπτωτη τουρκική απειλή. Σε
αυτήν την απλή, όσο και θεµελιώδη διαπίστωση, ορισµένοι
αντιδρούν µε έναν τρόπο που δεν αρµόζει στα εθνικά µας
συµφέροντα και στις εθνικές µας επιδιώξεις.
Επιδιώκουν να µετατρέψουν αυτήν την τουρκική απειλή και
γενικότερα τη στάση της Τουρκίας σε κυρίαρχο, σε αποκλειστικό
θέµα και παράγοντα της ελληνικής πολιτικής ζωής.
Θεωρώ αναγκαίο τον πρόλογο αυτό, τις παρατηρήσεις αυτές,
καθώς η Αντιπολίτευση προωθεί την εντύπωση ότι η υπόθεση
Οτσαλάν είναι η εξωτερική µας πολιτική, ότι εκεί εξαντλείται όλη η
εξωτερική µας πολιτική, οι ενέργειές µας, η προοπτική µας.
Προσπαθεί να δηµιουργήσει την εντύπωση ότι η υπόθεση Οτσαλάν,
η οποία υπερκαλύπτει τα πάντα, είναι αποκοµµένη από τα
υπόλοιπα στοιχεία που καθορίζουν αυτήν την εξωτερική πολιτική
εδώ και χρόνια. Αλλά όλα αυτά τα υπόλοιπα στοιχεία πρέπει να τα
συνεκτιµήσουµε και να εκτιµήσουµε και αυτήν την υπόθεση.
Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι πράγµατι στην υπόθεση Οτσαλάν
έγιναν λανθασµένοι χειρισµοί, χειρισµοί που είχαν ως κατάληξη τη
σύλληψη του Οτσαλάν από τις τουρκικές αρχές.
Η Κυβέρνηση µοιράστηκε και µοιράζεται τη θλίψη και την
ευαισθησία του ελληνικού λαού. Αναλάβαµε πλήρως, την πολιτική

ευθύνη και η ανάληψη αυτή εκφράστηκε κατά τρόπο σαφή. Τρεις
Υπουργοί υπέβαλαν την παραίτησή τους.
Τελικός βέβαια και µόνος έγκυρος κριτής της πολιτικής ευθύνης
όλων, είναι ο ελληνικός λαός. Κρίνει όµως όχι εν θερµώ και
αποσπασµατικά, όχι µε βάση φήµες, µε βάση ατεκµηρίωτες
δηµοσιογραφικές πληροφορίες, µε βάση ψιθύρους οι οποίοι
κυκλοφορούν, αλλά κρίνει ψύχραιµα και υπεύθυνα στο πλαίσιο της
συνολικής αποτίµησης της κυβερνητικής πολιτικής. Αυτό ορίζει το
Σύνταγµά µας. Κρίνει στις βουλευτικές εκλογές και στην προκειµένη
περίπτωση στις βουλευτικές εκλογές του 2000.
Η Κυβέρνηση δεν αρκέσθηκε όµως να αναλάβει την πολιτική
ευθύνη. Πήρε ακόµη µία πρωτοβουλία, η οποία πιστεύω ότι
διασφαλίζει πλήρως τη διαφάνεια και έφερε σε έκδηλη αµηχανία
όσους προσπαθούσαν να αντλήσουν κοµµατικά οφέλη απ' αυτήν
την υπόθεση.
Η Κυβέρνηση ζήτησε, το ΠΑ.ΣΟ.Κ. ζήτησε, τη σύσταση εξεταστικής
των πραγµάτων επιτροπής, έτσι ώστε η Βουλή -όλοι εµείς- και
µέσω της Βουλής ο ελληνικός λαός να πληροφορηθεί πλήρως τα
πραγµατικά δεδοµένα της υπόθεσης, να υπάρξει µια ολοκληρωµένη
εικόνα όλων όσα συνέβησαν.
Συµβάλαµε µε αυτόν τον τρόπο και θα συµβάλουµε στην
προσπάθεια να υπάρχει πλήρες φως για ό,τι συνέβη.
Τονίζω όµως και κάτι: 'Οσο ενδιαφέρον και αν έχει το αστυνοµικό
και επιχειρησιακό µέρος της υπόθεσης, το οποίο όπως είπα µε την
εξεταστική των πραγµάτων επιτροπή θα διερευνηθεί πλήρως απ'
όλους εµάς, αυτό που είναι κρίσιµο, αυτό το οποίο έχει σηµασία,
είναι η πολιτική του διάσταση.
Και πολλοί στην αναζήτηση της µιας ή της άλλης λεπτοµέρειας,
στην αναζήτηση του πώς διεξήχθησαν τα γεγονότα, ποια ήταν η
αλληλουχία των γεγονότων, ξεχνούν αυτό το κύριο και σηµαντικό,
που εµείς πρέπει πάντα να έχουµε υπόψη µας: Την πολιτική
διάσταση.
Σ' αυτήν την πολιτική διάσταση πρέπει να αναφερόµαστε, γιατί αυτή
η πολιτική διάσταση έχει σηµασία για την εξωτερική πολιτική και την
ασφάλεια της χώρας.
Θέλω, λοιπόν, πριν από οτιδήποτε άλλο, να ξεκαθαρίσω δύο
πράγµατα: Πρώτον, η Ελλάδα δεν απολογείται και δεν δίνει
εξηγήσεις ενώπιον κανενός, ούτε ενώπιον της Τουρκίας που
παραβιάζει προκλητικά και ασύστολα το ∆ιεθνές ∆ίκαιο και τα
ανθρώπινα δικαιώµατα ούτε ενώπιον όποιων συµµάχων.
Θέλω να θυµίσω ότι η παθητική στάση ορισµένων χωρών, πολλών
χωρών που θα µπορούσαν να επιληφθούν του προβλήµατος
οδήγησε τον Οτσαλάν σε µία ατέρµονη και αδιάκοπη περιπλάνηση
που τον έφερε στην Ελλάδα, η οποία µόνο αυτή εδικαιούτο να
αποφύγει την παρουσία του, για λόγους σχετικούς µε τη
σταθερότητα στην περιοχή. Η στάση τους οδήγησε σε αυτήν την
εξέλιξη.
Τελικώς, ούτε η Ελλάδα δεν απολογείται και δεν δίνει εξηγήσεις
ενώπιον των Κούρδων προς τους οποίους ο ελληνικός λαός έχει
δείξει από την πρώτη στιγµή την αλληλεγγύη του και δεν χρειάζεται
ούτε να αποδείξει τα αισθήµατά του ούτε να αποδείξει τη στάση του.
Αυτό είναι το πρώτο σηµείο.
∆εύτερον, η Κυβέρνηση δεν απολογείται για τις προθέσεις της στην
υπόθεση Οτσαλάν. Θεωρώ απαράδεκτο και βαθύτατα προσβλητικό
για τον τόπο µας και για το ίδιο το δηµοκρατικό µας πολίτευµα, τον
ελάχιστο έστω υπαινιγµό για τις στάσεις και τις προθέσεις της
ελληνικής Κυβέρνησης. Κανείς δεν έχει το δικαίωµα να υπονοεί
ανοµολόγητες σκοπιµότητες.
Σήµερα η Κυβέρνηση αυτή ανήκει στο ΠΑ.ΣΟ.Κ. αυτό όµως που
λέω αφορά κάθε ελληνική κυβέρνηση. Αφορά την υπεύθυνη και
επίσηµη εκπροσώπηση της ελληνικής δηµοκρατίας. Επ' αυτού δεν
δέχοµαι δεύτερη κουβέντα και καλώ όλους να αρθούν στο ύψος της
ευθύνης τους.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Εκφράζω  µε  τον  πιο  κατηγορηµατικό  τρόπο  τον  αποτροπιασµό
µου  για  τη  µεταχείριση  του  Αµπντουλάχ  Οτσαλάν  από  τις
τουρκικές  αρχές.  Ο  σεβασµός  της  διεθνούς  νοµιµότητας
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και των αρχών της δίκαιας δίκης δεν είναι ένα ευχολόγιο και αυτό
πρέπει να είναι ξεκάθαρο. ∆εν εκφράζουµε απλώς ευχές για το τι
πρέπει να γίνει. Εκφράζουµε θέσεις πολιτικές, οι οποίες έχουν
σηµασία στις διεθνείς σχέσεις. Ο σεβασµός της νοµιµότητας είναι το
εισιτήριο για την είσοδο κάθε χώρας στον ευρωπαϊκό νοµικό και
πολιτικό πολιτισµό. Ο σεβασµός αυτός είναι το εισιτήριο για τη
συνεργασία και την είσοδο στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Αυτό δεν αφορά τη σχέση της Τουρκίας µε την Ελλάδα -δεν είναι
ένα επιµέρους θέµα δικό µας- αλλά τη σχέση της Τουρκίας µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση στο σύνολό της, τη σχέση της Τουρκίας µε το
Συµβούλιο της Ευρώπης, µε όλη τη διεθνή Κοινότητα. Εδώ δεν
χωρούν υπεκφυγές, ούτε αοριστίες. Εµείς θα συνεχίσουµε την
προσπάθειά µας για να υπάρξει δίκαιη δίκη, δηλαδή, να
εφαρµοστούν όλοι οι κανόνες του κράτους δικαίου και προπαντός
να υπάρξει ανθρώπινη µεταχείριση του κατηγορούµενου.
Η κοινή θέση του Συµβουλίου των Υπουργών Εξωτερικών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Σοσιαλιστικού
Κόµµατος στο Μιλάνο, η νοµολογία του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου
των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων δεν αφήνουν κανένα περιθώριο
αµφισβήτησης γύρω από αυτά τα θέµατα.
Οι θέσεις τις οποίες παρουσίασα, οι θέσεις τις οποίες υποστηρίζει η
Ελλάδα είναι θέσεις της διεθνούς Κοινότητας και οφείλουν να γίνουν
σεβαστές.
Εκφράζω επίσης την ικανοποίηση µου για την ασφαλή µεταφορά
στην Ελλάδα όσων είχαν εγκλωβιστεί στην Κένυα. Επρόκειτο για
µία υποδειγµατική ανθρωπιστική επιχείρηση, που εκφράζει το
φρόνηµα, θέλω να πιστεύω, όχι µόνο του ελληνικού λαού, αλλά και
κάθε άλλου πολιτισµένου λαού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν µπορεί να παίζει µε το
φρόνηµα του ελληνικού λαού και τη συλλογική του αξιοπρέπεια, να
το εκµεταλλεύεται για να προωθεί τις δικές του σκοπιµότητες,
πολιτικές, κοµµατικές ή επιχειρηµατικές. 'Οπως και κανένας δεν
µπορεί να είναι αγνώµων, να αγνοεί τι έπραξε αυτή η χώρα παρά
τους κινδύνους τους οποίους διατρέχει, παρά τους διεθνείς
συσχετισµούς, παρά τις δυσκολίες, οι οποίες υπάρχουν στη διεθνή
σκηνή.
Κανείς δεν µπορεί να αγνοεί και δεν επιτρέπεται να αγνοεί την
προσπάθεια του ελληνικού λαού για µια ισχυρή και ειρηνική
Ελλάδα. Αυτή η προσπάθεια πρέπει να είναι απ'όλους σεβαστή
γιατί ο ελληνικός λαός έχει δικαίωµα να πορεύεται ειρηνικά και να
πορεύεται µε µια παρουσία στη διεθνή σκηνή.
Κανείς δεν µπορεί να παίζει παιχνίδια ή να υποτάσσει το γενικότερο
συµφέρον στις δικές του ειδικές σκοπιµότητες.
Γι'αυτό και εµείς δεν πρόκειται να συµπράξουµε µε κανέναν τρόπο
στη δηµιουργία ενός νοσηρού κλίµατος γύρω απ' όλα αυτά τα
θέµατα.
Πρέπει επιτέλους να διακρίνουµε τη γνήσια ευαισθησία η οποία
υπάρχει σε πολύ µεγάλο βαθµό. Και υπάρχει δικαίως η γνήσια
ευαισθησία, διότι όλα αυτά τα θέµατα αφορούν τον άνθρωπο, τα
δικαιώµατά του, τις δυνατότητές του, τις απόψεις του, την ελευθερία
του. ∆ικαίως υπάρχει ευαισθησία. Αλλά οφείλουµε να διακρίνουµε
αυτήν την ευαισθησία από µία σπέκουλα η οποία υπάρχει σε
διάφορους κύκλους και εξυπηρετεί προφανώς σκοπούς άλλους,
εκµεταλλεύεται τη γενναιοδωρία, την εντιµότητα, την ευγένεια του
ελληνικού λαού. 'Αλλο ευαισθησία, άλλο προσοχή στην ευαισθησία,
άλλο ταύτιση µε το φρόνηµα του ελληνικού λαού και άλλο σπέκουλα
και εκµετάλλευση και χρησιµοποίηση αντιδράσεων για ίδιους
σκοπούς.
'Οσοι νόµισαν ότι βρήκαν την ευκαιρία να ανακόψουν την πορεία
της Κυβέρνησης, να ανακόψουν την πορεία του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
σφάλλουν και απατώνται. Η Ελλάδα πηγαίνει µπροστά, η
Κυβέρνηση εφαρµόζει την πολιτική της. Οι πολίτες αξιώνουν από
εµάς έργο, αξιώνουν λύσεις στα προβλήµατα του τόπου. Θέλουν
από µας πρωτοβουλίες, θέλουν να προχωρήσουµε µπροστά και
αυτό κάνουµε και θα κάνουµε.
Η στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κρίσιµη, αλλά όχι για
τους λόγους που έχει επικαλεστεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Είναι

κρίσιµη γιατί ως χώρα και ως έθνος βρισκόµαστε µπροστά σε
ιστορικές προκλήσεις, αλλά και ιστορικές ευκαιρίες και ιστορικές
δυνατότητες. Βρισκόµαστε όµως µπροστά και σε κινδύνους και
απειλές, µπροστά στην Τουρκία, ένα γείτονα ο οποίος έχει ασταθές
πολιτικό καθεστώς και περιφρονεί τα βασικά πολιτικά και
ανθρώπινα δικαιώµατα.
Είναι ένας γείτονας, ο οποίος προσπαθεί να εξάγει τις εσωτερικές
του δυσκολίες στη διεθνή σκηνή και ιδίως να τις εξάγει στην
Ελλάδα. Μια Τουρκία η οποία προσπαθεί εναγωνίως να µαταιώσει
την πορεία της Ελλάδος προς την εκπλήρωση ενός από τους
βασικούς της στόχους, να καταστεί πλήρες και ισότιµο µέλος του
σκληρού πυρήνα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, να µαταιώσει την
προσπάθεια για µια ισχυρή Ελλάδα. Μια Τουρκία η οποία είναι
υπόλογη στην ευρωπαϊκή και στη διεθνή κοινή γνώµη για την
καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι διαπιστωµένο
από όλους και έχει επισηµανθεί σε πλείστα όσα κείµενα και
αποφάσεις των ευρωπαϊκών και διεθνών οργάνων. Γι' αυτό
επικρίνεται από όλους για τη συµπεριφορά της.
Για άλλη µια φορά εγώ θέλω να τονίσω, ότι εµείς θέλουµε µια
Τουρκία η οποία θα σέβεται το ∆ιεθνές ∆ίκαιο, µια Τουρκία όπου θα
επικρατεί το κράτος δικαίου, θα είναι σεβαστά τα ανθρώπινα
δικαιώµατα και η ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Σε µια Τουρκία, η οποία
ακολουθεί αυτούς τους κανόνες συµπεριφοράς, δεν έχουµε κανένα
λόγο εµείς, όπως και καµιά άλλη χώρα, να εναντιωνόµαστε.
Εδώ θέλω να επισηµάνω και πάλι την αιτία της εντεινόµενης και
συνεχούς προκλητικότητας της Τουρκίας. Θέλω να το επισηµάνω,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι µερικοί ισχυρίζονται ότι αυτό
συνέβη ξαφνικά, χωρίς αιτία και ότι οφείλεται στη δική µας στάση,
στη δική µας αντίληψη γύρω από τις διεθνείς σχέσεις. ∆εν είναι,
λοιπόν, έτσι!
Πριν µερικά χρόνια δεν υπήρχε ουσιαστική διαφοροποίηση
ανάµεσα στην Ελλάδα και στην Τουρκία ως προς τις προοπτικές
τους στη διεθνή σκηνή. 'Ηταν οι δυο χώρες σε ανάλογα επίπεδα σε
αυτές στις προοπτικές τους στη διεθνή σκηνή. Αλλά εν τω µεταξύ
συνέβησαν καθοριστικά γεγονότα, τα οποία άλλαξαν το διεθνές
περιβάλλον: Η κατάρρευση του σοβιετικού στρατοπέδου, η
δηµιουργία της Ο.Ν.Ε, η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η
οποία προχωρεί. Αποτέλεσµα ήταν, ότι η Ευρωπαϊκή 'Ενωση είναι
ο κυρίαρχος παίχτης στην Ευρωπαϊκή 'Ηπειρο. Και εφ'όσον είναι ο
κυρίαρχος παίχτης στην Ευρωπαϊκή 'Ηπειρο η Ευρωπαϊκή 'Ενωση,
έτσι και κάθε χώρα που συµµετέχει στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπως
η Ελλάδα, έχει διαφορετικές δυνατότητες, αλλάζει δραστικά η θέση
της, αλλάζει η δυνατότητα να επηρεάσει καταστάσεις, να παίξει ένα
ρόλο, να καθορίσει το γύρω της περιβάλλον.
Εάν δε προχωρήσουµε και µε την ένταξη στην ευρωπαϊκή
διαδικασία σύµφωνα µε τους στόχους µας, την Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση και τις υπόλοιπες διαδικασίες, θα είναι φανερό
ότι βρισκόµαστε σε ένα πολύ διαφορετικό επίπεδο από την
Τουρκία. Συµµετέχουµε και καθορίζουµε, προσδιορίζουµε, είµαστε
και εµείς στον πυρήνα εκείνο που αποφασίζει για την Ευρώπη και
δεν είναι αυτή. Αυτό θέλει να εµποδίσει µε κάθε τρόπο η Τουρκία.
Αυτή είναι η αιτία της προκλητικότητάς της, αυτή είναι η αιτία της
συνεχούς προσπάθειας, να παρεµποδίσει τις εξελίξεις και να
παρεµβαίνει. Και αυτό πρέπει να το δούµε ξεκάθαρα. Είναι η δική
µας πορεία που προκαλεί τη δική τους αντίδραση!
Στο σηµείο αυτό θέλω επίσης να τονίσω µε τον πλέον
κατηγορηµατικό τρόπο, ότι η Ελλάδα καταδικάζει όλες τις µορφές
τροµοκρατίας, οπουδήποτε και από οποιονδήποτε προέρχονται
αυτές.
Η Ελλάδα έχει υποφέρει από την τροµοκρατία.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Πότε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
δεν  είναι  διατεθειµένη  να  ανεχθεί  και  να  υποθάλψει
τροµοκρατία.  Εποµένως,  οι ασύστολες  κατηγορίες  που  εκτοξεύει
τελευταία  η  'Αγκυρα  δεν  µας  αφορούν,  δεν  µας  αγγίζουν.
Είµαστε  απόλυτα  προσηλωµένοι  στο  σεβασµό  των  ανθρωπίνων
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δικαιωµάτων και στην καταδίκη όλων των µορφών τροµοκρατίας.
Εµείς ενεργούµε σύµφωνα µε τους κανόνες που ισχύουν σε όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες.
Ποιοι είναι αυτοί οι κανόνες; Η εκδήλωση του φρονήµατος είναι
ελεύθερη. Η εκδήλωση της άποψης της γνώµης είναι ελεύθερη, όσο
δυσάρεστη και αν είναι και η άποψη και η γνώµη αυτή για τον
οποιονδήποτε. Στη χώρα αυτή µπορεί να υποστηρίζει κανείς τις
απόψεις του. 'Εχουµε δηµοκρατία. Οι πράξεις βίας όµως δεν
επιτρέπονται, όπως δεν επιτρέπονται οι παράνοµες πράξεις. ∆εν
είχαν και δεν θα έχουν στήριξη σ' αυτήν τη χώρα. ∆εν
υποστηρίζουµε τη βία ως µέσο επίλυσης των πολιτικών διαφορών
και δεν καλύπτουµε ένοπλες ενέργειες εναντίον άλλων χωρών.
Η Τουρκία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπαθεί να
δηµιουργήσει στη διεθνή κοινότητα την εντύπωση ότι η Ελλάδα
δήθεν υποθάλπει την αµφισβήτηση της εδαφικής ακεραιότητάς της.
Τίποτε δεν είναι ψευδέστερον. Εµείς υποστηρίζουµε την εδαφική
ακεραιότητα όλων των κρατών, άρα και της Τουρκίας. Αυτή είναι µια
πάγια αρχή της εξωτερικής µας πολιτικής ανέκαθεν.
Εµείς έχουµε επανειληµµένα δηλώσει ότι είµαστε κατά της
οποιασδήποτε αλλαγής συνόρων. Γι'αυτό και είµαστε αντίθετοι µε
την ανεξαρτησία του Κόσοβου που επιδιώκουν ορισµένοι
Κοσοβάροι. 'Ολα αυτά είναι γνωστά. Γνωστό ή σαφές όµως δεν
είναι εάν η τουρκική πλευρά τάσσεται υπέρ της εδαφικής
ακεραιότητας όλων των γειτόνων της...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι, ησυχία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Γνωστό ή σαφές όµως δεν είναι εάν η Τουρκία τάσσεται υπέρ της
εδαφικής ακεραιότητας όλων των γειτόνων της, παραδείγµατος
χάριν της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας, εάν τάσσεται κατά της αλλαγής
συνόρων, δεν φαίνεται έτσι και εάν είναι πρόθυµη να προσφύγει
στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο όπως εµείς έχουµε υποδείξει, και άλλες
χώρες έχουν υποδείξει για τις διαφορές τις οποίες επινοεί ή
δηµιουργεί.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπροστά στις προκλήσεις και τις
ευκαιρίες που ανέφερα αλλά και στους κινδύνους που είναι πάντα
παρόντες, θα πρέπει να συσπειρωθούµε και να αποφασίσουµε
ποιο δρόµο θέλουµε να ακολουθήσουµε.
Η Νέα ∆ηµοκρατία και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
κατηγορούν την Κυβέρνηση, αλλά θα πρέπει να απαντήσουν σε
ορισµένα βασικά ερωτήµατα:
Θέλουµε να είµαστε µια ισχυρή δηµοκρατική και ευηµερούσα χώρα;
'Η θέλουµε και εµείς να είµαστε ένα µέρος από τα πολλά
προβλήµατα της περιοχής;
Θέλουµε να είµαστε µια ευρωπαϊκή χώρα η οποία µετέχει ισότιµα
στην οµάδα των περισσότερο ανεπτυγµένων χωρών του κόσµου ή
θέλουµε να γλιστρήσουµε στο περιθώριο της Ευρώπης;
Θέλουµε να ακολουθήσουµε µια δική µας ανεξάρτητη, δηµιουργική
και διεκδικητική εξωτερική πολιτική που θα εξυπηρετεί και θα
υπηρετεί τους εθνικούς µας στόχους, θα συµβάλει στην επίλυση
των προβληµάτων, στην ειρήνη στην περιοχή στη σταθερότητα; 'Η
θέλουµε η πολιτική µας να είναι αντικατόπτρισµα των τουρκικών
επιδιώξεων, να είναι ένα σύνολο παρορµητικών πράξεων που
καθορίζεται κάθε φορά από την όποια πρωτοβουλία της Τουρκίας,
να είναι µια πολιτική ρητορικών σχηµάτων και άρα στην ουσία µια
πολιτική κενή περιεχοµένου;
Θέλουµε να αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις του 21ου αιώνα µέσα
από την εξωτερική µας πολιτική ή θέλουµε να αφήσουµε τη χώρα
έρµαιο των συγκρούσεων και των αναφλέξεων της περιοχής;
Θέλουµε να έχουµε µια γραµµή και µία κατεύθυνση για το τι θα
επιτύχει η Ελλάδα ή να είµαστε µονίµως αντιδρώντες χωρίς
γραµµή, χωρίς κατεύθυνση;
Οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έβαλαν έναν πρωταρχικό στόχο, µία
ξεκάθαρη γραµµή: Να κάνουµε την Ελλάδα µία ισχυρή χώρα µε
σταθερούς δηµοκρατικούς θεσµούς, µε προοπτικές οικονοµικής

ανάπτυξης, κοινωνικής δικαιοσύνης και ευηµερίας. Μία χώρα
ευρωπαϊκή, ενσωµατωµένη στους ευρωπαϊκούς θεσµούς, στην πιο
προωθηµένη και ισχυρή θέση µέσα στην Ευρώπη. Μία Ελλάδα
παράγοντα σταθερότητος, συνεργασίας και ειρήνης στην
πολυτάραχη περιοχή που βρισκόµαστε. Να είµαστε εµείς το
ασφαλές σηµείο σε αυτήν τη δύσκολη περιοχή. Μία Ελλάδα που
τιµώντας την ιστορία και τις παραδόσεις της θα προωθεί µία
εξωτερική πολιτική µε αρχές, µε σχέδιο, µε όραµα για την ισχυρή
Ελλάδα. Μία δηµοκρατική, σύγχρονη και προοδευτική Ελλάδα,
σεβαστή από τους φίλους της, αλλά και από τους αντιπάλους της.
Αυτή είναι η γραµµή, αυτή είναι η κατεύθυνση η οποία καθορίζει την
εξωτερική µας πολιτική και σε αυτήν τη γραµµή και κατεύθυνση
στεκόµαστε.
Η ισχυρή, οικονοµική και κοινωνική Ελλάδα, λένε µερικοί, είναι
αποτέλεσµα ενός µονόπλευρου ενδιαφέροντος που έχουµε για τα
οικονοµικά. Αυτό µόνο µας ενδιαφέρει -λένε- και όλα τα άλλα τα
αγνοούµε. ∆εν τα αγνοούµε καθόλου, αλλά έχουµε µία άλλη άποψη
για το πώς αντιµετωπίζονται στο σύγχρονο κόσµο οι προκλήσεις
της εποχής.
Οι προκλήσεις αντιµετωπίζονται µε όσο περισσότερες διασυνδέσεις
πολιτικές και οικονοµικές έχεις και όσο πιο ανεπτυγµένες είναι αυτές
οι διασυνδέσεις. Τόσο πιο αποτελεσµατικός είσαι, τόσο πιο
ασφαλής είσαι όσο είσαι ένας παράγοντας οικονοµικής
σταθερότητος, συνεργασίας και ευµάρειας σε µία περιοχή. Αν είσαι
ο πόλος, ο πυρήνας ανάπτυξης προόδου, τόσο περισσότερο σε
προσέχουν, σε λαµβάνουν υπόψη τους.
'Οσο περισσότερο είναι αλληλένδετη η πορεία της Ελλάδας µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όσο πιο κοντά είναι οι πορείες αυτές, όσο
περισσότερο διασυνδέονται, τόσο περισσότερο η Ελλάδα είναι
εξασφαλισµένη, γιατί αν απειλείται η Ελλάδα, απειλείται και το
σύνολο.
ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ (από τη Νέα ∆ηµοκρατία): Αυτό είναι το
θέµα;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
συνάδελφε, αυτό είναι το θέµα µας. Το είπα εξαρχής. Πρέπει να
τοποθετήσουµε το συγκεκριµένο θέµα σε ένα ευρύτερο πλαίσιο και
να δούµε το ευρύτερο πλαίσιο. Εσείς ζητήσατε µία συζήτηση επί της
εξωτερικής πολιτικής. Επί της εξωτερικής πολιτικής µιλώ.
Υπάρχουν τα έγγραφά σας, να τα διαβάζετε πριν διακόπτετε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν µεγάλο λάθος να πιστεύουµε
ότι η στρατιωτική, αποτρεπτική ικανότητα είναι σε θέση να λύσει
όλα τα προβλήµατα. Είναι απαραίτητη, είναι αναγκαία, χρειάζεται,
αλλά αποφασιστική για τη θέση µίας χώρας και άρα αποφασιστική
για την Ελλάδα είναι η συνολική αποτρεπτική ικανότητα. Και η
συνολική αποτρεπτική ικανότητα είναι συνάρτηση της οικονοµικής
θέσης, της κοινωνικής συνοχής, της ποιότητας της δηµοκρατίας, της
ποιότητας της κοινωνίας.
Γι'αυτούς όλους τους στόχους πρέπει να εργαζόµαστε, αν θέλουµε
µία Ελλάδα, η οποία είναι σε θέση να αντιµετωπίζει οποιαδήποτε
επιβουλή.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι δυνατόν να
συνεχίζεται αυτός ο διάλογος σε ορισµένα έδρανα. Σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σε ένα
διεθνές πολύπλοκο σύστηµα γεµάτο από αλληλοεξαρτήσεις
αβεβαιότητας και κινδύνους, τα εθνικά συµφέροντα ένα πράγµα
επιβάλλουν: Η Ελλάδα δεν µπορεί να συµπεριφέρεται, ούτε σαν να
είναι ένα νησί ούτε σαν να είναι το κέντρο του κόσµου.
Η Ελλάδα οφείλει να συµπεριφέρεται, ως χώρα-µέλος της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, στην οποία ανήκει. Ως χώρα-µέλος της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, η οποία όµως ταυτόχρονα έχει βαθιά
ιστορική και γεωπολιτική συνείδηση των άλλων της ταυτοτήτων.
Γιατί έχει και άλλες ταυτοτητες και αυτές πρέπει να λαµβάνονται
υπόψη. Ταυτότητες που πλουτίζουν την ευρωπαϊκή της
φυσιογνωµία, τη βαλκανική, τη µεσογειακή, την παρευξείνια.
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Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση εγκαλεί την Κυβέρνηση, επικαλούµενη
τέσσερα γεγονότα. Την κρίση των Ιµίων, το ανακοινωθέν της
Μαδρίτης, την απόφαση της µη εγκατάστασης των S 300 στην
Κύπρο και τους χειρισµούς στην υπόθεση Οτσαλάν. Τα επικαλείται
αυτά µε σκόπιµες διαστρεβλώσεις, µε παραπλανητικές ερµηνείες,
µε απαράδεκτες καπηλείες και µε ακροδεξιά επιχειρηµατολογία.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας-
κωδωνοκρουσίες)
Στην κρίση των Ιµίων η Ελλάδα αντιµετώπισε την προκλητικότητα
και την απειλή της Τουρκίας µε επιτυχία. Απέφυγε να πέσει στην
παγίδα και να οδηγηθεί στη σύγκρουση, να οδηγηθεί σε αυτό που
επεδίωκε η Τουρκία, µια συζήτηση εφ'όλης της ύλης, µία
διαπραγµάτευση. ∆ιασφαλίσαµε τα εθνικά συµφέροντα οδηγώντας
την Τουρκία σε αναδίπλωση και τελικά σε αποµόνωση τόσο στο
πεδίο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όσο και διεθνώς.
Η Ελλάδα βγήκε από την κρίση στα 'Ιµια πολιτικά κερδισµένη.
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Ε, όχι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
Τουρκία βγήκε ηττηµένη.
(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
∆ηµοκρατίας-κωδονοκρουσίες)
Μετά τα 'Ιµια ελάχιστοι αµφισβητούν ότι η Τουρκία είναι παράγοντας
αποσταθεροποίησης στην περιοχή. Ελάχιστοι αµφισβητούν ότι έχει
επεκτατικές βλέψεις και ότι δεν σέβεται το ∆ιεθνές ∆ίκαιο.
Το ανακοινωθέν της Μαδρίτης έθεσε ένα πολιτικό πλαίσιο, ως
προσπάθεια για την οµαλοποίηση των σχέσεων ανάµεσα στις δύο
χώρες. Το πλαίσιο αυτό ενσωµάτωνε τις αρχές που η Ελλάδα
θεωρεί ως βάση για τις Ελληνοτουρκικές σχέσεις. Αρχές όπως ο
σεβασµός του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, την παραποµπή των θεµάτων στο
∆ιεθνές ∆ικαστήριο. Το γεγονός ότι η Τουρκία εγκατέλειψε το
κείµενο της Μαδρίτης αποτελεί την αδιάσειστη απόδειξη για το
θετικό του περιεχόµενο ως προς τα ελληνικά συµφέροντα. Και
αποτελεί, τουλάχιστον, πολιτική αστοχία, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση να επικαλείται την επιχειρηµατολογία της Τουρκίας
για να θεµελιώσει τις επικρίσεις της προς την Κυβέρνηση.
Επιτέλους, ας καταλάβει η Νέα ∆ηµοκρατία ότι πάνω από τις
κοµµατικές σκοπιµότητες υπάρχει και το εθνικό συµφέρον.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας-
κωδωνοκρουσίες)
ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Τι λέτε!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτά δεν πρέπει να λέγονται από
έναν Πρωθυπουργό. Πατριωτισµό θα µας διδάξει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η
απόφαση της κυπριακής κυβέρνησης για τη µη εγκατάσταση των S
300 -απόφαση που στηρίζουµε- υπήρξε επιβεβληµένη -το έχουµε
αναφέρει- για τους εξής λόγους:
Πρώτον, για να φανεί καθαρά και η απλή αλήθεια που ορισµένοι
ξεχνούσαν -στην Κύπρο επιτιθέµενος είναι η Τουρκία, που ασκεί
στρατιωτική κατοχή σε ένα τµήµα του νησιού- για να πάψει µέσα
από τη φιλολογία των S 300, την οποία προωθούσε η Τουρκία, και
αποδέχονταν διάφορες άλλες χώρες, η εξοµοίωση του θύµατος µε
το θύτη.
∆εύτερον, πιστεύουµε στην αποστρατικοποίηση του νησιού.
Πιστεύουµε σ'αυτήν τη διαδικασία γιατί συµφέρει την Κύπρο και ο
Πρόεδρος Κληρίδης έχει κάνει σχετική πρόταση, η οποία πρέπει να
προωθηθεί. Και προωθήθηκε µέσα από τη διαδικασία µε τα
ψηφίσµατα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
Τρίτον, για να διασφαλιστεί η οµαλή και γρήγορη εξέλιξη του
ενταξιακού διαλόγου της Κύπρου µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, γιατί
εµείς έχουµε προωθήσει αυτόν το διάλογο, επειδή είναι ένα µέσο
για να προωθήσουµε και τη λύση του πολιτικού προβλήµατος του
Κυπριακού, να ξεπεράσουµε τις δυσκολίες. Είναι ένα από τα
µεγάλα µας χαρτιά και αυτό το χαρτί οφείλουµε να το
αξιοποιήσουµε.
Βεβαίως τώρα περιµένουµε και αξιώνουµε τα ψηφίσµατα του ΟΗΕ
να εφαρµοστούν στην πράξη. Αναµένουµε την έµπρακτη

ευαισθησία όλης της διεθνούς Κοινότητας απέναντι στην Κύπρο και
τη διεθνή νοµιµότητα. Ακούω να λένε µερικοί "µα ψηφίσµατα του
ΟΗΕ, µα πάλι µια απόφαση, κάποιο χαρτί".
Η αλήθεια είναι, όµως, ότι µε αυτόν τον τρόπο κινούµε το Κυπριακό,
µε αυτόν τον τρόπο το κρατάµε στην επικαιρότητα, µε αυτόν τον
τρόπο παρουσιάζουµε τις θέσεις µας στη διεθνή Κοινότητα και τη
δεσµεύουµε σε ένα πλαίσιο. Αν εγκαταλείψουµε αυτόν τον τρόπο,
δε µένει τότε παρά η αντιπαράθεση ισχύος µε την Τουρκία. Και αυτό
είναι που θέλει η Τουρκία και το παιχνίδι της δεν θα το παίξουµε.
Εδώ θέλω να τονίσω για µια ακόµη φορά ότι η Ελλάδα θα είναι
ακλόνητα στο πλευρό ...
(Θόρυβος, διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, ο
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας θα απαντήσει στον
Πρωθυπουργό. Αν απαντάτε όλοι µονολογώντας ή διαλεγόµενοι
δυνατά ώστε να θορυβείτε, νοµίζω ότι δεν βοηθάτε τον Πρόεδρό
σας, που θα µιλήσει εν συνεχεία. Αυτό κάνετε και δίνετε και µία
αρνητική εικόνα στο Κοινοβούλιο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θέλω
να τονίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµη φορά ότι η
Ελλάδα θα είναι ακλόνητα στο πλευρό της Κύπρου. Για τη χώρα
µας, το Κυπριακό αποτελεί υψίστη εθνική προτεραιότητα και
οποιαδήποτε επιθετική, επεκτατική ενέργεια της Τουρκίας στην
Κύπρο, θα βρει την άµεση και αποφασιστική απάντηση της
Ελλάδας, όπως έχουµε καθορίσει µε το Ενιαίο Αµυντικό ∆όγµα. Στο
δόγµα αυτό εντάσσεται άλλωστε και η εγκατάσταση των πυραύλων
στην Κρήτη.
Η Κυβέρνηση αυτή, που πέτυχε να ανοίξει το δρόµο για την ένταξη
της Κύπρου στην 'Ενωση, είχε και έχει την ευθύνη να εξασφαλίσει
την ολοκλήρωση αυτής της διαδικασίας µε την πλήρη και ισότιµη
συµµετοχή της Κύπρου στην 'Ενωση. Το γεγονός αυτό θα
αποτελέσει την καλύτερη και αποτελεσµατικότερη θωράκιση της
Κύπρου και τον παράγοντα καταλύτη για τη δίκαιη επίλυση του
Κυπριακού προβλήµατος στη βάση των σχετικών αποφάσεων του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξαναέρχοµαι τώρα στο τελευταίο
σηµείο της έγγραφης πρότασης της Νέας ∆ηµοκρατίας, στην
υπόθεση Οτσαλάν. Ελπίζω ότι σχεδόν όλοι στην Αίθουσα αυτή
συµφωνούµε πως η Ελλάδα δεν µπορούσε να χορηγήσει άσυλο
στον Οτσαλάν. Αυτό δεν θα εξυπηρετούσε ούτε τον αγώνα των
Κούρδων ούτε την Ελλάδα ούτε προσωπικά τον Οτσαλάν. Θα ήταν
µία πράξη αφροσύνης και θα εξυπηρετούσε µόνο την Τουρκία. Και
η Ελλάδα δεν έπρεπε να παίξει το παιχνίδι της Τουρκίας.
Πάνω και έξω από τα συµφέροντα οποιουδήποτε υπάρχουν τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού, τα συµφέροντα της Ελλάδας. Και
τα συµφέροντα αυτά υπηρετεί η Κυβέρνηση. Η Ελλάδα σωστά το
είχε κάνει έγκαιρα, διακήρυξε ότι δεν µπορεί να χορηγήσει άσυλο
στον Οτσαλάν. Γιατί µια τέτοια πράξη θα µετέτρεπε το κουρδικό
ζήτηµα σε ελληνοτουρκική διαφορά, θα κουρδοποιούσε την
εξωτερική µας πολιτική, ενώ από την άλλη πλευρά κινδύνευε να
ελληνοποιήσει το κουρδικό ζήτηµα.
Ποιο είναι το ζητούµενο; Το ζητούµενο είναι η πολιτική
αντιµετώπιση του κουρδικού ζητήµατος στο επίπεδο του ∆ιεθνούς
∆ικαίου, της διεθνούς νοµιµότητας, της διεθνούς κοινωνίας.
Αυτό επιδιώκεται από εκείνους οι οποίοι ενδιαφέρονται να
αντιµετωπίσουν το πρόβληµα αυτής της µειονότητας στην Τουρκία.
Το γεγονός αυτό, η αντιµετώπισή του πολιτικά, σε επίπεδο
∆ιεθνούς ∆ικαίου, έχει ήδη διατυπωθεί επισήµως ως θέση της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και αυτό είναι µία σηµαντική εξέλιξη.
Αναγνωρίζεται το θέµα και αναγνωρίζονται κανόνες οι οποίοι
πρέπει να εφαρµοστούν για την επίλυσή του.
Και  λυπάµαι  γιατί  ορισµένοι  εξακολουθούν  να  πιστεύουν,  κατά
τρόπο  απλοϊκό  θα  έλεγα  και  κατά  τρόπο  αφελή,  ότι  η  ορθή
επιλογή  για  τους  Κούρδους  είναι  η  όξυνση  του
ελληνοτουρκικού  µετώπου.  Ορισµένοι  αφελείς  και  απλοϊκοί
πιστεύουν  ότι  για  την  Ελλάδα  η  ορθή  στρατηγική  επιλογή  είναι
η  όξυνση  της  στρατιωτικής  όψης  του  κουρδικού  ζητήµατος  µε
συµµετοχή  της  Ελλάδος.  Αυτοί  είναι  επικίνδυνοι,
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είναι ανιστόρητοι ερασιτεχνισµοί και δεν έχουν καµία σχέση µε την
εξωτερική πολιτική της χώρας, δεν έχουν καµία σχέση µε την
εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, ένα σύνολο µε το
οποίο συνεργαζόµαστε και είµαστε ενταγµένοι, αλλά προπαντός
δεν έχουν σχέση µε τα συµφέροντα και τις επιδιώξεις του ελληνικού
λαού.
Λυπάµαι γιατί βρέθηκαν 'Ελληνες πολίτες που υπό το πρόσχηµα
του υπερπατριωτισµού, µε προκλητική ανευθυνότητα, εξέθεσαν τη
χώρα σε κινδύνους, την έθεσαν µπροστά σε ανεπίτρεπτα διλήµµατα
και προσπάθησαν να την καταστήσουν τµήµα του κουρδικού
ζητήµατος. Και όλα αυτά σε βάρος των ελληνικών εθνικών
συµφερόντων και πιστεύω επίσης και σε βάρος της κουρδικής
υπόθεσης.
∆εν θα τους κατονοµάσω όλους αυτούς και δεν θα τους
χαρακτηρίσω. Μαζί τους, όπως ξέρετε, ασχολείται η δικαιοσύνη. Η
ευθύνη τους είναι τεράστια και κανείς δεν µπορεί να επικαλείται την
ανευθυνότητά του, διότι θεωρεί ότι η γραφικότητά του ή η
ιδιαιτερότητά του προσφέρει ασυλία. Σ' αυτά τα θέµατα δεν υπάρχει
ασυλία, στη γραφικότητα ή στην ιδιαιτερότητα. Το εθνικό συµφέρον
είναι σαφές και σύµφωνα µε αυτό το εθνικό συµφέρον πρέπει να
ενεργεί ο καθένας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Στον Οτσαλάν προσφέραµε ανθρωπιστική βοήθεια, γιατί
πιστεύουµε ότι ο απειλούµενος µε θάνατο έχει ανάγκη προστασίας.
'Εχει ανάγκη προστασίας από αυθαιρεσίες και έχει ανάγκη από µία
δίκαιη µεταχείριση. Πιστεύουµε ότι και για το διωκόµενο
κατηγορούµενο ισχύουν στοιχειώδη δικαιώµατα υπεράσπισης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση, µε τον τρόπο που
θέτει το θέµα, ζητά ουσιαστικά να στρέψουµε την προσοχή µας στο
παρελθόν. Περί Ιµίων ο λόγος, περί Μαδρίτης ο λόγος κλπ. και
τούτο γιατί η ίδια δεν έχει ούτε σχέδιο ούτε όραµα για το µέλλον της
χώρας!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να µη γράφεται καµία
διακοπή!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα
θέλαµε να το ακούσουµε.
Ακόµη µέσα σ' αυτήν τη συγκυρία ήταν αµήχανη και ουσιαστικά και
ως προς τις θέσεις και την ουσία των θέσεων απούσα.
Εµείς διαθέτουµε όραµα και σχέδιο. Η προσοχή µας είναι
στραµµένη στο µέλλον. Εµείς θέλουµε, όπως είπα και πριν και
ανέπτυξα, µία ισχυρή, δηµοκρατική, ευηµερούσα και προοδευτική
Ελλάδα και η προοπτική µας στηρίζεται στα επιτεύγµατα που
έχουµε επιτύχει µέχρι σήµερα. Και τα επιτεύγµατα αυτά είναι
σηµαντικά.
'Οταν το 1993 παραλάβαµε την Κυβέρνηση από τη Νέα ∆ηµοκρατία
η Ελλάδα είχε τις χειρότερες δυνατές σχέσεις µε τους γείτονές της
την Αλβανία και τη Βουλγαρία.
Είχε οδηγήσει στα Σκόπια το θέµα σε αδιέξοδο. Η Ελλάδα ήταν
ένας εταίρος για τους συµµάχους µας µε ανεξήγητες και
παρορµητικές συµπεριφορές.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, που βρέθηκε στην εξουσία την περίοδο των
µεγάλων αλλαγών που έγιναν στην Ευρώπη από το 1990 µέχρι το
1993, αντί να καταστήσει την Ελλάδα παράγοντα σταθερότητας -
γιατί θα µπορούσε να αναδείξει τη χώρα µε το να της δώσει ένα
σταθεροποιητικό ρόλο στην περιοχή, να της δώσει µία παρουσία, η
οποία είναι θετική- την έκανε µέρος και του όλου βαλκανικού
προβλήµατος, του όλου προβλήµατος της περιοχής. Και βεβαίως
τότε δεν υπήρχε καµία προοπτική να εκπληρώσουµε τα κριτήρια
σύγκλισης στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Η Ελλάδα είχε
πάρει το δρόµο προς το διεθνές και ευρωπαϊκό περιθώριο.
Στο διάστηµα που διέρευσε από τότε, χάρις στην πολιτική µας,
χάρις στις σκληρές προσπάθειές µας, αποκαταστήσαµε το κύρος
της Ελλάδας στην Ευρώπη και διεθνώς. Η Ελλάδα έχει φωνή και
ακούγεται και δεν έχει παρά να πάει κανείς στις διεθνείς
συναντήσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης ή όπου αλλού να το
διαπιστώσει αυτό.

Φέραµε την Ελλάδα στο κατώφλι του ενιαίου νοµίσµατος, στο
κατώφλι της οµάδας που συγκροτούν αυτόν το νέο χώρο. Η
είσοδος της Ελλάδας στο ευρώ θα ανοίξει ένα νέο κεφάλαιο για τη
χώρα και για τον πολίτη. Θα ισχυροποιήσει οικονοµικά και πολιτικά
την Ελλάδα και όπως είπα, γι' αυτό ακριβώς η Τουρκία αγωνίζεται
να µαταιώσει το στόχο αυτό.
Ανοίξαµε την πόρτα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση. 'Αρχισαν οι διαπραγµατεύσεις. Πρόκειται για µία ιστορικής
σηµασίας εξέλιξη και για την Κύπρο και για την Ελλάδα.
Οµαλοποιήσαµε και αναπτύξαµε τις σχέσεις µας µε όλες τις
γειτονικές χώρες. Είµαστε συντελεστές σταθερότητας, ασφάλειας,
συνεργασίας. Θέσαµε νέες βάσεις για τη διαβαλκανική συνεργασία.
'Εχουµε συνεχείς επαφές. Υπήρξε η Σύνοδος Κορυφής στην Κρήτη.
Συνεργαζόµαστε στα πλαίσια της προσπάθειας των χωρών αυτών
να ενταχθούν σε ευρύτερες δοµές όπως είναι, για παράδειγµα, η
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Εγκαινιάσαµε πρωτοβουλίες για την ειρηνική επίλυση των
προβληµάτων στην περιοχή. Θέλω να θυµίσω την προσπάθειά µας
στην Αλβανία και την παρουσία µας στη Βοσνία, Ερζεγοβίνη και
τώρα στο Κόσοβο.
Στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση προωθήσαµε τους στόχους µας -
φαίνονται στη Συνθήκη του 'Αµστερνταµ- και η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και οι διεθνείς οργανισµοί αναγνωρίζουν και επικροτούν.
Υπάρχουν κείµενα, υπάρχουν αποφάσεις για τα οικονοµικά
επιτεύγµατα της χώρας και την προσπάθεια την οποία καταβάλαµε.
Και είναι γεγονός ότι και στην αναµόρφωση της δοµής του ΝΑΤΟ
διαµορφώσαµε µία θέση ισχύος και ξεπεράσαµε τα προηγούµενα
προβλήµατα.
'Ολα αυτά, τα οποία επιγραµµατικά αναφέρω και πολλά άλλα
έβαλαν την Ελλάδα σε µία άλλη προοπτική, σε µία άλλη τροχιά και
αυτήν την τροχιά δεν µπορεί να τη συµµεριστεί η Νέα ∆ηµοκρατία.
∆εν θέλει να καταλάβει.
Εµείς βλέπουµε µπροστά, βλέπουµε το µέλλον και δεν θα
επιτρέψουµε πισωγυρίσµατα στην πορεία της χώρας. Η Κυβέρνηση
προχωρεί επιταχύνοντας τους ρυθµούς για να εκπληρώσουµε τους
στόχους της εθνικής στρατηγικής, τους οποίους έχουµε θέσει.
Μπαίνουµε στην ΟΝΕ. Η Ελλάδα προχωρεί την ισχυροποίησή της,
την οικονοµική και την κοινωνική. Γινόµαστε ακόµα περισσότερο
παράγοντας σταθερότητας στα Βαλκάνια µε τις πολλαπλές
συνεργασίες. ∆ιασφαλίζουµε την ενταξιακή πορεία της Κύπρου.
'Εχουµε φωνή διεθνώς στα βήµατα όπου συζητώνται προβλήµατα
που µας αφορούν. Αντιµετωπίζουµε µε επιτυχία τις προκλήσεις της
νέας εποχής, την παγκοσµιοποίηση, την κοινωνία της γνώσης, τις
νέες τεχνολογίες. Είναι αυτή η πολιτική µας η εγγύηση της
σταθερότητας, της προοπτικής, της ανοδικής πορείας αυτού του
τόπου.
Η Ελλάδα είναι και θα µείνει πάντοτε µια κοινωνία αλληλέγγυα µε
τους πιο αδύνατους, µε τους διωκόµενους, ένα κράτος δικαίου το
οποίο σέβεται και προστατεύει όλους τους πολίτες, ιδίως αυτούς
που έχουν ανάγκη. Αυτή είναι επίσης µια καθοριστική γραµµή της
πολιτικής µας.
Εµείς, κυρίες και κύριοι, δεν θα διακυβεύσουµε, ούτε την ελάχιστη
καθυστέρηση στην πραγµατοποίηση των επιδιώξεών µας. ∆εν
πρέπει να υπάρξει καθυστέρηση, δεν θέλουµε να διατρέξουµε
οποιονδήποτε κίνδυνο από µια χαλαρή προσέγγιση των στόχων,
γιατί εµείς πιστεύουµε ότι τώρα, περισσότερο παρά ποτέ, χρειάζεται
µια απλή και καθαρή θέση, η οποία θα είναι γνώµονας των
ενεργειών µας, γνώµονας της πολιτικής µας.
Πρώτα η Ελλάδα, η ισχυρή Ελλάδα. Γι' αυτήν την ισχυρή Ελλάδα,
για µια πορεία προόδου, έχουµε εργαστεί και θα συνεχίσουµε να
εργαζόµαστε αποτελεσµατικά, συνεχώς, µε πάθος, µε προσήλωση
στο στόχο. Και θα πετύχουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Καραµανλής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
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∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω, πριν απ' όλα,
να πω κάτι που θα αποκαταστήσει την τάξη των πραγµάτων,
τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τις αιτιάσεις που εκστόµισε ο
Πρωθυπουργός σε βάρος της παράταξής µας, γιατί αποδεικνύεται
ότι βρίσκεται στο απόγειο της υποκρισίας και της αποκοπής του
από την πραγµατικότητα.
Αυτό έλειψε, να έρθετε να µας κάνετε και τον κατήγορο. Για
απολογία σάς φέραµε εδώ. Οφείλετε να απολογηθείτε στους
'Ελληνες και στις Ελληνίδες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Αυτό που αρνηθήκατε να κάνετε, να ενηµερώσετε τον ελληνικό λαό
και το Ελληνικό Κοινοβούλιο, µε δική µας πρωτοβουλία σάς φέραµε
εδώ να το κάνετε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνεδρίαση αυτή γίνεται σε µια
περίοδο, που η πατρίδα µας δοκιµάζεται -και µάλιστα σοβαρά- που
το κύρος της χώρας έχει υπονοµευθεί, που όλες οι Ελληνίδες και
όλοι οι 'Ελληνες, ασχέτως πολιτικών προτιµήσεων αισθάνονται
πρωτοφανή ταπείνωση.
Το φιάσκο Οτσαλάν αποτελεί ιδιαίτερα µελανή σελίδα στη
µεταπολιτευτική µας ζωή. Αυτό το αισθάνεται κάθε Ελληνίδα και
κάθε 'Ελληνας.
Γι' αυτήν τη µελανή σελίδα, που έγραψε η Κυβέρνηση Σηµίτη, οι
Ελληνίδες και οι 'Ελληνες αισθάνονται τρία πράγµατα. Αισθάνονται
θλίψη, αισθάνονται ντροπή, αισθάνονται οργή. Θλίψη για το πού
οδηγήθηκε η χώρα, ντροπή για απίστευτα απερίσκεπτους,
επιπόλαιους και ερασιτεχνικούς χειρισµούς, που οδήγησαν και σε
τραγικά αποτελέσµατα, και οργή, γιατί οι υπεύθυνοι του διασυρµού
της χώρας αρνούνται στοιχειωδώς να αναλάβουν τις τεράστιες
ευθύνες τους.
Και επειδή οι υπεύθυνοι της τραγωδίας ούτε ευθύνες αναλαµβάνουν
ούτε ντροπή νιώθουν, οι πολίτες αισθάνονται διπλή ντροπή.
Ντρέπονται και για λογαριασµό τους.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και θα ντρέπονται διπλά και τριπλά, ακούγοντας τον κ. Σηµίτη
σήµερα να λέει πριν από λίγα λεπτά ότι στον Οτσαλάν
προσφέρθηκε ανθρωπιστική βοήθεια.
Αν η παράδοσή του στις τουρκικές αρχές ισοδυναµεί µε
ανθρωπιστική βοήθεια, µόνο εσείς έχετε τον ορισµό αυτόν της
ανθρωπιστικής βοήθειας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας).
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Συνεχίζετε να διαστρεβλώνετε και να
ψεύδεστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φιάσκο Οτσαλάν
είναι ταυτόχρονα δυο πράγµατα: και από µόνο του συνιστά ένα
µείζον γεγονός στο εθνικό µέτωπο, στο χειρισµό των µεγάλων
εθνικών µας υποθέσεων και, την ίδια στιγµή, αποτελεί σοβαρότατο
σύµπτωµα µιας γενικευµένης και όλο και βαθύτερης παρακµής,
µιας παρακµής, που οδηγεί στην αποσύνθεση των πάντων γύρω
µας. ∆ιότι, αν υπάρχει µια λέξη, που να περιγράφει τους χειρισµούς
της Κυβέρνησης στην υπόθεση Οτσαλάν, αυτή η λέξη είναι
"αποσύνθεση". Και, για να πω ακόµη πιο απλά, είναι "διάλυση".
'Εχω άδικο που µιλώ για αποσύνθεση και διάλυση; Μήπως οι όροι
αυτοί είναι υπερβολικοί; Γιατί θα σας έλεγα, αντιθέτως, πως είναι
ήπιοι, αν αναλογιστεί κανείς τα όσα έγιναν τις τελευταίες µέρες, τις
τελευταίες εβδοµάδες.
Χειριζόµενος την υπόθεση Οτσαλάν ο Πρωθυπουργός -και το
τονίζω, ο Πρωθυπουργός, ο κ. Σηµίτης, γιατί είναι αδιανόητο µια
τέτοια υπόθεση να τη χειριστούν µόνο άλλοι- είχε δύο στόχους.
Πρώτος στόχος: να αποφύγει την κουρδοποίηση της εξωτερικής
πολιτικής της χώρας, εµπλέκοντας το κουρδικό στα ελληνοτουρκικά.
∆εύτερος στόχος: να αποτρέψει τη σύλληψη του Οτσαλάν από τους
Τούρκους.
Και οφείλω να σας πω ξεκάθαρα, χωρίς περιστροφές, πως οι
στόχοι αυτοί, στη θεωρία, µας βρίσκουν απόλυτα σύµφωνους.
'Οµως, το ζητούµενο δεν είναι η θεωρία, είναι η πράξη, είναι το
αποτέλεσµα, είναι η εφαρµοσµένη πολιτική. Και στην πράξη η
Κυβέρνηση Σηµίτη πέτυχε το ακατόρθωτο: και στους δυο αυτούς

κρίσιµους στόχους να γίνει το αντίθετο απ'ό,τι θεωρητικά επιδίωκε.
Να γίνει ακριβώς το αντίθετο απ'ό,τι ήταν τα συµφέροντα της
χώρας.
Πρώτον, οδήγησε ακριβώς στην κουρδοποίηση της εξωτερικής
πολιτικής της χώρας και, δεύτερον, η Ελλάδα όχι µόνο δεν
προστάτευσε τον Οτσαλάν, αλλά µέσα από τα δικά της χέρια, τα
δικά µας χέρια, στην ουσία τον απέσπασαν οι Τούρκοι. Και λέω τον
απέσπασαν υπό την επιεικέστερη, την πιο καλοπροαίρετη εκδοχή.
( Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ µη διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια, είτε αρέσει
είτε δεν αρέσει, είναι µια και µοναδική. Οι προθέσεις µπορεί να ήταν
οι καλύτερες, το έχω πει πολλές φορές αυτό, όµως οι τραγικοί
χειρισµοί λειτούργησαν ως δίαυλος, για να περάσει ο Οτσαλάν στα
χέρια των Τούρκων. Και γι'αυτό η ευθύνη της Κυβέρνησης Σηµίτη
είναι τεράστια, είναι καταλυτική. Αυτό είναι µια αλήθεια, που δεν
µεταβάλλεται µε κανέναν εξωραϊσµό και κανέναν ισχυρισµό.
Αποτελεί βαρύτατο φορτίο όχι µόνο για την ίδια, αλλά δυστυχώς για
όλους µας, για τον τόπο, για την πατρίδα µας.
Οι εξελίξεις αυτές, συνολικά, υπονόµευσαν το κύρος της χώρας,
υπονόµευσαν την αξιοπιστία µας προς όλες τις κατευθύνσεις και
κυρίως έχουν αποθρασύνει ακόµα περισσότερο την Τουρκία, που
εκδηλώνει, ειδικά τις τελευταίες ηµέρες ένα παραλήρηµα
επιθετικότητας εναντίον της Ελλάδας. Μια επιθετικότητα που
βεβαίως εντείνεται, διότι η δική µας πλευρά αναδίδει αδυναµία,
προχειρότητα και πλήρη σύγχυση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θέλω να
αποσαφηνίσω, να ξεκαθαρίσω, να τονίσω, να υπογραµµίσω κάτι,
που θεωρώ πολύ σηµαντικό. Η σκληρή και δίκαιη, η ορθολογική
κριτική προς την Κυβέρνηση και ιδίως προς τον Πρωθυπουργό,
κριτική για τραγικούς χειρισµούς, κριτική για υποκρισία, κριτική για
ερασιτεχνισµό και ελαφρότητα, κριτική για την άρνηση του κ. Σηµίτη
ν' αναλάβει τις ευθύνες του, αφορά και πηγάζει από την αγωνία να
γίνουµε επιτέλους αποτελεσµατικοί στη διαχείριση, των κρίσεων και
την αντιµετώπιση των µεγάλων εθνικών µας θεµάτων. Απέναντι
όµως στον επεκτατισµό της Τουρκίας, όλοι οι 'Ελληνες βρισκόµαστε
στο ίδιο χαράκωµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και από το ελληνικό Κοινοβούλιο κοινό είναι το µήνυµα όλων µας:
είµαστε άρρηκτα ενωµένοι µπροστά στις τουρκικές απειλές και
είµαστε αποφασισµένοι να υπερασπίσουµε τα εθνικά µας δίκαια, τα
εθνικά µας συµφέροντα, την εθνική µας αξιοπρέπεια .
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Το έχω πει πολλές φορές στη Βουλή και θέλω να το επαναλάβω,
γιατί το θεωρώ σηµαντικό: δεν υπάρχουν περισσότερο ή λιγότερο
πατριώτες 'Ελληνες...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ευτυχώς!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Και κάθε 'Ελληνας πολιτικός, όποια πολιτική και αν
εφαρµόζει, όσα λάθη κι αν κάνει, ακόµα και αν τα λάθη αυτά είναι
τραγικά, εµείς πιστεύουµε ότι έχει καλές προθέσεις.
Η διαφωνία µας µε την Κυβέρνηση Σηµίτη δεν αφορά στις
προθέσεις της. Αφορά στους χειρισµούς της. Και οι χειρισµοί της
στην υπόθεση Οτσαλάν υπήρξαν τραγικοί και έβλαψαν σοβαρά τη
χώρα και τα συµφέροντά της.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τραγωδία Οτσαλάν έχει δύο
επίπεδα.
Το πρώτο αφορά στις βαρύτατες πολιτικές ευθύνες του
Πρωθυπουργού της χώρας και, ακόµα περισσότερο, στην τραγική
του αδυναµία να αναλάβει τις ευθύνες αυτές ανοιχτά, παλληκαρίσια,
απερίφραστα, καθώς και στην προσπάθειά του να µετατεθούν
αυτές οι ευθύνες είτε σε Υπουργούς είτε σε απλούς πολίτες. Σε
όλους πλην του ιδίου του κ. Σηµίτη.
Το δεύτερο επίπεδο αφορά σε αµείλικτα και αναπάντητα
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ερωτηµατικά, που θέτουν όχι ξένοι, οποιοιδήποτε και αν είναι οι
ξένοι, αλλά ερωτηµατικά που θέτουν οι 'Ελληνες πολίτες, η ελληνική
κοινή γνώµη, όλοι µας εδώ, όχι µόνο της Αντιπολίτευσης, αλλά και
της Συµπολίτευσης.
Στους 'Ελληνες πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε
κανέναν άλλον, οφείλει τις απαντήσεις που δεν δίνει ο
Πρωθυπουργός.
Το ζήτηµα δεν είναι πλέον εάν ο Πρωθυπουργός µπορεί να
διαχειριστεί κρίσεις. Από το φιάσκο στα 'Ιµια ως το φιάσκο Οτσαλάν,
το πρόβληµα έχει γίνει ακόµα πιο σοβαρό -και θέλω να το
επισηµάνω: αφορά στην αδυναµία του Πρωθυπουργού της χώρας
να αναλάβει τις στοιχειώδεις ευθύνες του.
∆εν επέλεξα τυχαία τη λέξη "αδυναµία", γιατί µόνο πολιτικά
αδύναµοι Πρωθυπουργοί δεν αναλαµβάνουν τις ευθύνες τους. Η µη
ανάληψη ευθυνών είναι φυγή, είναι υπεκφυγή, είναι αδυναµία. 'Οσο
πιο αδύναµοι αισθάνονται οι όποιοι Πρωθυπουργοί, τόσο πιο
ανεύθυνα συµπεριφέρονται.
Εδώ ισχύει και µία άλλη µεγάλη αλήθεια: ένας Πρωθυπουργός που
αδυνατεί να αναλάβει ευθύνες, τις δικές του ευθύνες, αδυνατεί να
χειριστεί κρίσεις. ∆ιότι ο χειρισµός κρίσεων απαιτεί, προϋποθέτει,
πάνω απ' όλα, ανάληψη ευθυνών. ∆εν µπορεί να χειρίζεται κρίσεις,
όπως εκείνη των Ιµίων, και να φταίει για όλα η ηγεσία των Ενόπλων
∆υνάµεων! ∆εν µπορεί να χειρίζεται λεπτά, κρίσιµα, καυτά θέµατα,
όπως η υπόθεση Οτσαλάν, και να φταίνε για όλα είτε απλοί πολίτες
είτε Υπουργοί, πρώην πλέον Υπουργοί!
Και να ξεκαθαρίσω και κάτι ακόµα: απλοί πολίτες µπορεί να έκαναν
τραγικά λάθη, εκµεταλλευόµενοι κι αυτοί την αποσύνθεση του
κράτους. 'Οµως µια υπεύθυνη, µια σοβαρή, µια συγκροτηµένη
κυβέρνηση δεν νοείται να παρασυρθεί από τέτοια λάθη. Την
πολιτική της χώρας τη χαράσσει και την καθορίζει η υπεύθυνη
κυβέρνηση, όχι οι όποιοι ανεύθυνοι πολίτες. Την απόλυτη ευθύνη
για τις όποιες επιλογές και τις συνέπειες, τις επιπτώσεις, την έχει η
κυβέρνηση και κανένας άλλος. Επαναλαµβάνω -και το τονίζω-
κανένας άλλος.
Ακόµα, σε ό,τι αφορά τους χειρισµούς ειδικά, σε µεγάλα, σε µείζονα
θέµατα και, ακόµα περισσότερο, στα µεγάλα εθνικά θέµατα, την
ευθύνη την έχει ο Πρωθυπουργός, όχι οι Υπουργοί του, είτε
τήρησαν τις εντολές του, είτε όχι.
Σε τέτοια ζητήµατα, άλλωστε, έχει βαρύτατη ευθύνη ένας
Πρωθυπουργός, ακόµα κι αν αυτονοµηθούν οι Υπουργοί του,
ακόµα και αν δεν εκτελούν τις εντολές του ή, βεβαίως, εάν ο ίδιος
δεν είναι σε θέση να δώσει εντολές.
Γι' αυτό η δήλωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου στις 18.2.99
υπήρξε πρωτοφανής, διάτρητη, αποκαλυπτική, κυριολεκτικά
αδιανόητη, όταν επισήµανε επί λέξει τα εξής:
"Ο Πρωθυπουργός δεν έχει οποιαδήποτε ευθύνη, γιατί δεν έχει
οποιαδήποτε ανάµειξη. ∆εν χειρίστηκε ο Πρωθυπουργός κάποια
συγκεκριµένη υπόθεση".
Σοβαρά µιλάτε; Σε ποιους απευθύνεσθε; Σε ποιους τα λέτε αυτά τα
πράγµατα;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Είναι δυνατόν να λέγεται από τα πιο επίσηµα χείλη ότι ο
Πρωθυπουργός της χώρας τηρούσε αποστάσεις από τους
χειρισµούς στην υπόθεση Οτσαλάν και πως δεν είχε οποιαδήποτε,
καµία ανάµειξη; ∆ηλαδή η Κυβέρνηση χειρίστηκε την υπόθεση
αυτήν, την τόσο περίπλοκη, πολυσύνθετη, δύσκολη, κρίσιµη, χωρίς
καµία ανάµειξη του επικεφαλής της Κυβέρνησης αυτής; Αυτά είναι
απίστευτα πράγµατα. Αυτά δεν γίνονται πουθενά. Είναι ισχυρισµοί
ενοχής και φαιδρότητας συνάµα. Και το κυριότερο -και το
υπογραµµίζω- δείχνει ότι η χώρα βρίσκεται -και το λέγω επιεικώς-
στα όρια της ακυβερνησίας.
'Οταν µας λένε επίσηµα χείλη ότι ο κ.Σηµίτης δεν αναµείχθηκε όχι
σε κάποιο δευτερεύον θέµα, σε κάποιο θέµα τρέχουσας διαχείρισης
αλλά στην εκρηκτική υπόθεση Οτσαλάν, ε, τότε είναι σαν να µας
λένε, σαν να µας λέει ο εκπρόσωπος της Κυβέρνησης: "ξέρετε, η
χώρα δεν έχει Πρωθυπουργό". Και αυτή η διαπίστωση δεν µας
κάνει να χαιρόµαστε. Κάθε άλλο. Μας γεµίζει θλίψη, κυρίως όµως
ανησυχία, βαθύτατη ανησυχία. Γι' αυτό άλλωστε είπα ότι θα ήταν

πράξη ευθύνης η παραίτηση ενός Πρωθυπουργού, που διατείνεται
πως δεν αναµείχθηκε πως δεν είχε σχέση µε την υπόθεση Οτσαλάν
και που, µε πράξεις και παραλείψεις του, ασχέτως προθέσεων,
ζηµίωσε τα συµφέροντα της χώρας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι καιρός η πολιτική µας ζωή να
περάσει από την παλαιοκοµµατική αντίληψη του παρελθόντος, την
αντίληψη της γενικευµένης ανευθυνότητας, όπου πάντα φταίνε οι
γύρω µας, φταίνε οι άλλοι, όλοι οι άλλοι εκτός από τους
πραγµατικούς υπεύθυνους, επιτέλους στην εποχή της ευθύνης,
όπου, πάνω από όλα, όσοι βρίσκονται στην κορυφή κατανοούν και
αποδέχονται πως αυτοί που αποφασίζουν αυτοί έχουν και την
ευθύνη. Και άρα αναλαµβάνουν τις συνέπειες των αποφάσεων και
των πράξεών τους.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι όταν ήρθε στην επιφάνεια το φιάσκο
Οτσαλάν ήρθε στην επιφάνεια και η κυβερνητική αποσύνθεση. Και
το ξέρουµε όλοι αυτό. Και το ξέρουν όλοι οι πολίτες αυτής της
χώρας. 'Ηρθαν στην επιφάνεια οι υπεκφυγές, οι αντιφάσεις, η
σύγχυση, οι εσωτερικές αντιθέσεις, η υποκρισία και τα
απροκάλυπτα ψεύδη.
Στις 16 Φεβρουαρίου, στο γραπτό του µήνυµα ο κ. Σηµίτης δεν
απέδιδε ίχνος ευθύνης σε κυβερνητικά στελέχη, σε κανένα
κυβερνητικό στέλεχος. 'Εφταιγαν µόνο ο ίδιος ο Οτσαλάν και οι
Κενυάτες. Ειδικά δε για τον πρώην Υπουργό Εξωτερικών, ο
κυβερνητικός εκπρόσωπος δήλωνε: "Χαίρει της πλήρους
πρωθυπουργικής εµπιστοσύνης. Σε λίγες όµως ώρες ο κ.Πάγκαλος
είχε χάσει την πρωθυπουργική εµπιστοσύνη, µαζί µε δύο άλλους
Υπουργούς. Προφανώς σε ώρες πρωθυπουργικού πανικού
χρειάζονταν εξιλαστήρια θύµατα. Ποτέ όµως δεν εξηγήθηκε γιατί
ακριβώς αποπέµφθηκαν αυτοί οι Υπουργοί, γιατί έχασαν εντός
είκοσι τεσσάρων ωρών της πρωθυπουργικής εµπιστοσύνης. Ούτε
βέβαια διαψεύσθηκε ποτέ δήλωσή τους µε δικά τους λόγια ότι ήταν
σε διαρκή συνεννόηση µε τον κ. Σηµίτη, σε όλη τη διάρκεια της
κρίσης.
Το γιατί έχασε ο κ. Σηµίτης την εµπιστοσύνη του στους Υπουργούς
του δεν το γνωρίζουµε. Γνωρίζουµε όµως πολύ καλά γιατί ο
ελληνικός λαός έχει χάσει κάθε εµπιστοσύνη στον κ. Σηµίτη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Aπό το χάος εκείνων των ηµερών µένει µια αποκαρδιωτική εικόνα
και πλήθος ερωτηµατικών για χειρισµούς µε πολλές σκιές. Τα
ερωτηµατικά αυτά και πολλά άλλα τα θέτει, το επαναλαµβάνω, η
ελληνική κοινή γνώµη, οι 'Ελληνες πολίτες, οι Ελληνίδες και οι
'Ελληνες, που απαιτούν καθαρές απαντήσεις και που µέχρι τώρα
ακούν οµιχλώδεις υπεκφυγές. Και ας µην επιχειρεί η Κυβέρνηση να
µεταθέσει το θέµα και να αποπροσανατολίσει την κοινή γνώµη, γιατί
το µόνο που καταφέρνει είναι να πείθει ολοένα και περισσότερο για
την τραγικότητα των λαθών της και τη βαριά της ενοχή.
Προσωπικές µαρτυρίες όσων από κοντά, οι ίδιοι, ζωντανά, έζησαν
τα τραγικά γεγονότα εκείνων των ηµερών, πρέπει να γίνουν
γνωστές. Πρέπει να συνεκτιµηθούν, πρέπει να αξιολογηθούν.
Γι'αυτό και είναι ελάχιστη η υποχρέωση της Κυβέρνησης να
παραδώσει την έκθεση του Πρέσβη µας στην Κένυα, τουλάχιστον
στους πολιτικούς Αρχηγούς. Εδώ συζητάµε πώς θα
διαµορφώσουµε εθνική στρατηγική και δεν έχετε εµπιστοσύνη
στους πολιτικούς Αρχηγούς να µάθουν τι περιέχει αυτό το έγγραφο;
Το ζήτησα χθες από τον Υπουργό Εξωτερικών. Επιφυλάχτηκε να
µου απαντήσει. Θέλω και εδώ να τονίσω ότι αυτό είναι απαίτηση και
είναι αυτονόητη απαίτηση σε µια ελεύθερη και ανοικτή κοινωνία, σε
µια δηµοκρατία, όπου µάλιστα θέλουµε να σταθούµε υπεύθυνα στη
διαχείριση των εθνικών θεµάτων, όπου θέλουµε να βγάλουµε τα
συµπεράσµατα από όλα τα στραβά που έχουν γίνει, για να τα
αποφύγουµε στο µέλλον, ενώ εσείς τηρείτε αυτήν τη στάση. Εµµονή
στην άρνησή σας απλώς και µόνο επιβαρύνει τη θέση της
Κυβέρνησης και ενισχύει τις χειρότερες σκέψεις.
Κυρίες  και  κύριοι  συνάδελφοι,  δεν  θέλω  να  σας  κουράσω  και
δεν  θα  σας  κουράσω  µε  την  αστυνοµική  πλευρά  της
υπόθεσης.  Για  το  ότι  όµως  η  υπόθεση  είχε αστυνοµική  πλευρά
δεν  ευθυνόµαστε  εµείς,  αλλά η Κυβέρνηση, η  Κυβέρνηση
Σηµίτη.  Η  Κυβέρνηση  που  έδωσε  αστυνοµική  εξέλιξη  σε  ένα
ζήτηµα  αµιγώς  πολιτικό  και  το  οδήγησε  στη  σκιά  και  στο
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σκοτάδι, ενώ έπρεπε να το κρατήσει στο άπλετο φως. Είναι η
Κυβέρνηση, που διάλεξε τους λαβύρινθους των µυστικών
υπηρεσιών και τελικά χάθηκε η ίδια µέσα σ'αυτούς τους
λαβύρινθους. Είναι η Κυβέρνηση, που διάλεξε µόνη της το δρόµο
των διαψεύσεων και της υποκρισίας. Είναι η Κυβέρνηση, που, για
περισσότερο από δύο εβδοµάδες, έλεγε ψέµατα σε όλους.
Εξαπατούσε τον ελληνικό λαό, εξαπατούσε το Κοινοβούλιο,
εξαπατούσε τις πολιτικές δυνάµεις, εξαπατούσε τη διεθνή
κοινότητα, εξαπατούσε και το ίδιο το κυβερνητικό κόµµα.
Εξαπατούσε και την πλειοψηφία των ίδιων των µελών της
Κυβέρνησης.
Τι εµπιστοσύνη µπορεί να έχει κανείς σε µια Κυβέρνηση, που
συστηµατικά υποκρίνεται;
Και από τη σκοτεινή όµως πλευρά, την αθέατη πλευρά, προκύπτει
πλήθος ερωτηµάτων, ερωτηµάτων που, όσο και να θέλει κανείς να
υπεκφεύγει, µας αφορούν όλους. 'Οχι τόσο για την απόδοση της
ιστορικής ακρίβειας, αλλά για το πώς ασκείται εξωτερική πολιτική
σ'αυτήν τη χώρα, πώς γίνεται ο χειρισµός σε τέτοια µεγάλα θέµατα
και τι πρέπει να κάνουµε, για να αποφεύγουµε, επιτέλους, τέτοιες
ιλαροτραγικές καταστάσεις, τέτοια φιάσκα.
Μερικά µόνο από αυτά τα ερωτήµατα θα θίξω σήµερα.
Πρώτον: είναι οι κρατικές υπηρεσίες σε τέτοια κατάσταση διάλυσης,
ώστε να µπαίνουν στη χώρα προσωπικότητες, που θεωρούνται
ανεπιθύµητες και µάλιστα ως επίσηµοι προσκεκληµένοι;
∆εύτερον: πως γίνεται να καταγγέλλει η Κυβέρνηση ιδιώτες, όπως η
ίδια λέει, ανεύθυνους κύκλους, µε τους οποίους όµως
συνεργάστηκε και µυστικοπαθώς και παρασκηνιακώς, για να κρύψει
τον Οτσαλάν και εδώ στην Αθήνα και στην Κένυα;
Τρίτον: γιατί επελέγη η Κένυα, που είναι γνωστό ότι βρίθει από
ξένους πράκτορες; 'Ηταν δυνατόν να παραµείνει κρυφή, έστω και
για λίγες µέρες, η εκεί παρουσία του στην ελληνική πρεσβεία, στην
πρεσβευτική κατοικία;
Τέταρτον: αφού δεν επιθυµούσαµε κουρδοποίηση των σχέσεών
µας µε την Τουρκία, γιατί επελέγη µια ελληνική πρεσβεία στην
ουσία, για να φιλοξενηθεί ο Οτσαλάν;
Πέµπτον: είναι γεγονός ότι, όταν έγινε αντιληπτή η παρουσία του, η
Αθήνα πίεζε την πρεσβεία µας στην Κένυα να απαλλαγεί το
ταχύτερο από το φιλοξενούµενό της, µε αποτέλεσµα η προστασία
του να περνάει σε δεύτερη µοίρα;
'Εκτον: έλαβε, ναι ή όχι, διαβεβαιώσεις της ελληνικής Κυβέρνησης ο
Οτσαλάν ότι η µετάβασή του στο αεροδρόµιο της Κένυας θα ήταν
ασφαλής;
'Εβδοµον: πώς αφέθηκε ο Οτσαλάν ουσιαστικά απροστάτευτος στα
χέρια τρίτων στη διαδροµή προς το αεροδρόµιο;
Τι προκύπτει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τα ερωτήµατα
αυτά; Προχειρότητα, ερασιτεχνισµός, επιπολαιότητα,
σπασµωδικότητα, σύγχυση και, σε κάθε περίπτωση, βαρύτατη
ενοχή!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
'Ολα αυτά µαζί οδήγησαν σε δύο τραγικές συνέπειες: πρώτον, στην
τραγωδία του Οτσαλάν και δεύτερον -ακόµη σηµαντικότερο για µας-
στο να είναι βαριά τραυµατισµένο το κύρος της χώρας µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως η Κυβέρνηση θα ήθελε να
ξεχάσουµε την υπόθεση Οτσαλάν και να ασχοληθούµε µόνο µε τις
επιπτώσεις της στο εθνικό µέτωπο, στον τουρκικό κίνδυνο που
µεγαλώνει. 'Οµως, η υπόθεση Οτσαλάν δεν µπορεί και δεν πρέπει
να ξεχαστεί. Γιατί, όσα έγιναν πριν από λίγες ηµέρες είναι που
εντείνουν, που εκτείνουν, που επιδεινώνουν τα σηµερινά
προβλήµατα. 'Αλλωστε -και εδώ θέλω να το ξεκαθαρίσουµε αυτό-
το φιάσκο αυτό δεν είναι ένα µεµονωµένο περιστατικό, ατυχές µέσα
στη βαρύτητά του και στην τραγικότητά του, στη διαδροµή της
εξωτερικής µας πολιτικής. Αντίθετα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτελεί τον τελευταίο, τον πιο πρόσφατο, αλλά και χειρότερο κρίκο
σε µια µακρά αλυσίδα, σε µια µακρά σειρά λαθών και
διολισθήσεων. ∆εν είναι η πρώτη σταγόνα. Είναι η σταγόνα που
ξεχείλισε το ποτήρι! Από τα 'Ιµια, στις γκρίζες ζώνες, στη Μαδρίτη,
µέχρι τους τραγικούς, τους παιδαριώδεις χειρισµούς στο θέµα των

πυραύλων S-300. Και θα ήθελα να πω δυο λέξεις για το καθένα,
γιατί εδώ ακούγονται πράγµατα, που δεν έχουν καµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Και, δυστυχώς, ακούγονται από τα πιο επίσηµα
χείλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην υπόθεση των Ιµίων δεν θα
σταθώ στο αίσθηµα ταπείνωσης όλου του ελληνικού λαού. Θα πω
όµως ότι είναι η πρώτη φορά -το τονίζω- η πρώτη φορά που
επισηµοποιείται εδαφική διεκδίκηση από πλευράς Τουρκίας. Και η
συµπεριφορά µας, εκείνες τις ηµέρες, οδήγησε στην αποθράσυνση.
Λίγους µήνες αργότερα, άρχισε η Τουρκία να θέτει θέµατα για
µεγάλο αριθµό νήσων και βραχονησίδων. 'Αρχισε να µιλάει για
γκρίζες ζώνες µε τα πιο επίσηµα χείλη της πολιτείας της τουρκικής.
Είναι δυνατόν αυτό να χαρακτηρίζεται επιτυχία;
Πάµε στη Μαδρίτη. Στη συµφωνία της Μαδρίτης δυο πράγµατα είναι
η ουσία: πρώτον, ότι αναγνωρίσαµε πως στο Αιγαίο έχει ζωτικά
συµφέροντα -και µάλιστα ασφαλείας- η Τουρκία και δεύτερον, ότι,
εµµέσως πλην σαφώς, απεµπολήσαµε το δικαίωµα της επέκτασης
των χωρικών µας υδάτων.
Και έρχοµαι στους S-300. Και ειδικά για τους S-300 είχαµε άλλο ένα
δείγµα αποσύνθεσης και ανευθυνότητας στην κορυφή της
Κυβέρνησης. Ο απελθών Υπουργός Εξωτερικών µάς είπε ότι
κακώς παραγγέλθηκαν. Τα ακριβώς αντίθετα λέει, βέβαια, ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας. Προ ολίγων εβδοµάδων ο πρώην
Υπουργός Εξωτερικών, έτσι απλά, ήλθε στη Βουλή και µίλησε επί
παντός επιστητού για πάρα πολλή ώρα και, στο τέλος,
ανερυθρίαστα, οµολόγησε ότι όλη η πολιτική για τους S-300 ήταν
λάθος. 'Ετσι απλά, σαν να µην είχε γίνει τίποτε.
Ε, αυτό εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το λέµε ανευθυνότητα!
Και µάλιστα επικίνδυνη ανευθυνότητα σε βάρος των εθνικών µας
θεµάτων, σε βάρος της Κύπρου, σε βάρος του κυπριακού
ελληνισµού.
Και σε όλη αυτήν την κατάσταση, τι έκανε ο Πρωθυπουργός; Ο
Πρωθυπουργός της χώρας ένιπτε πάλι τας χείρας του και δήλωνε
πως δεν έχει ευθύνη για το τι έκανε ο προκάτοχός του. Ο
προκάτοχός του, που τυχαίνει να προέρχεται από το ίδιο κόµµα και
µάλιστα να είναι ιδρυτής του κόµµατος αυτού. Σας ερωτώ: είναι
εικόνα αυτή κυβέρνησης;
Η ουσία είναι ότι στο ζήτηµα των πυραύλων αφήσαµε την Κύπρο
µόνη και εκτεθειµένη και ότι στείλαµε άλλο ένα µήνυµα αδυναµίας,
σύγχυσης και προχειρότητας στη γείτονα.
Η ουσία είναι, η πραγµατικότητα είναι, όσο οδυνηρή και αν είναι
αυτή, ότι στο θέµα αυτό η Κυβέρνηση επί τρία χρόνια έλεγε ψέµατα.
Προωθούσε στα λόγια µια πολιτική, την οποία δεν πίστευε και στην
πράξη την υπονόµευε, για µικροπολιτικούς και µόνο λόγους.
Μπορεί να έχει κανείς εµπιστοσύνη σε µια τέτοια Κυβέρνηση;
Το ίδιο ακριβώς µήνυµα στείλαµε τώρα µε το φιάσκο Οτσαλάν.
Βεβαίως, µετά το φιάσκο, η Τουρκία γίνεται πιο επιθετική. Βεβαίως,
οι τουρκικές προκλήσεις αυξάνουν. Βεβαίως, τώρα απαιτείται
συσπείρωση όλων και αρραγές εθνικό µέτωπο.
'Οµως, απαιτείται ένα µέτωπο, όχι για να γίνουν και άλλες
υποχωρήσεις ούτε για λόγους προσχηµατικούς, λόγους υποκρισίας
ή συγκάλυψης ευθυνών. Απαιτείται εθνικό µέτωπο, για να
σταµατήσουν επιτέλους, οι υποχωρήσεις, για να αποκτήσουµε,
επιτέλους, στιβαρή εθνική πολιτική, για να µπορέσουµε, επιτέλους,
να έχουµε αποτελεσµατική πολιτική αποτροπής.
Σπεύδω εδώ να πω και να επισηµάνω κάποια ανησυχητικά
κυβερνητικά µισόλογα, που αφορούν στη χρηµατοδότηση της
Τουρκίας από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και το βέτο.
Ελπίζω και εύχοµαι να µην έχουµε και εδώ εξέλιξη σαν αυτή µε τους
S-300, που θα προετοιµάζεται, δηλαδή, αργά, σιωπηρά και
σταθερά, µέχρι να επιχειρηθεί ο αιφνιδιασµός όλων µας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ώρες δύσκολες, µε υπευθυνότητα
και σύνεση, εµείς θα στηρίξουµε τις εθνικές θέσεις της πατρίδας µας
και µέσα και έξω από την Ελλάδα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και παρά την αυστηρή κριτική που σας κάνουµε -και
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οφείλουµε να την κάνουµε- θα συµπαρασταθούµε στην Κυβέρνηση,
στις όποιες σωστές επιλογές της και σ'όσες από αυτές θα
περιορίσουν τις βαρύτατες ζηµίες, που υπέστη η χώρα από δικούς
της χειρισµούς.
'Αλλωστε, σας θυµίζω ότι, αµέσως µετά την εξέλιξη του φιάσκου
Οτσαλάν, αποφύγαµε τους υψηλούς τόνους, παρά τη
δικαιολογηµένη οργή της κοινής γνώµης, οργή την οποία τη ζήσαµε
όλες και όλοι, γιατί δεν επιχειρούµε να αντλούµε κοµµατικά οφέλη,
πάνω και µέσα από εθνικό κόστος.
'Οµως, εδώ πρέπει επιτέλους, έχοντας πληρώσει βαρύτατα
τιµήµατα από επιπολαιότητες και τέτοιου είδους τραγικούς
χειρισµούς, να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα.
Πρέπει από τα γενικά περί εθνικής ενότητας και οµοψυχίας, ωραίων
λόγων και εξωραϊσµών, να πάµε στα συγκεκριµένα για την εθνική
συνεννόηση. Και η εθνική συνεννόηση ούτε είναι ούτε µπορεί να
παραµένει ευχολόγιο. Απαιτεί αποφάσεις, πρωτοβουλίες,
συγκεκριµένα µέτρα, πράξεις πολιτικές.
'Εχουµε ζητήσει επίµονα τη δηµιουργία Εθνικού Συµβουλίου
Εξωτερικής Πολιτικής, χρόνια τώρα. Σας έχουµε καταθέσει µάλιστα
και σχετική πρόταση νόµου -και αν δεν την έχετε ή αν δεν τη
βρίσκετε, µε χαρά να σας την ξαναστείλουµε- ώστε, επιτέλους, να
διαµορφωθεί εθνική στρατηγική ή έστω, να είµαι επιεικέστερος, να
τεθούν οι βάσεις για την έναρξη επεξεργασίας και χάραξης εθνικής
στρατηγικής. Αυτό είναι το µέγα ζητούµενο, αυτή πρέπει να είναι η
µεγάλη µας προτεραιότητα, µε µακρόπνοους στόχους, µε
µακροχρόνια πολιτική...
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
...που δεν θα αλλάζει από τη µια κυβέρνηση στην άλλη,
τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τα θεµέλια, τους βασικούς άξονες, τις
µεγάλες προτεραιότητες και στοχεύσεις της εθνικής µας
συµπεριφοράς, που να δώσει στην πατρίδα µας προοπτική,
συγκροτηµένη επιτέλους εξωτερική πολιτική, συνεκτική προσέγγιση
στα εθνικά θέµατα.
'Οµως, η Κυβέρνηση κωφεύει και ο Πρωθυπουργός αρνείται
επίµονα αυτήν την πάγια πρότασή µας, την εθνικά υπεύθυνη
πρόταση.
Τι να συµπεράνουµε; 'Οτι δεν πιστεύετε στην ανάγκη της εθνικής
στρατηγικής; Αυτό δείχνει η συµπεριφορά σας. Θα σας έλεγα
µάλιστα ότι αυτές ακόµα το αποδεικνύει η µεταχείριση, που έχει
επιφυλάξει η Κυβέρνηση, σε δική της πρόταση και σε δικό της νόµο
που ψήφισε προ τετραετίας περίπου, µε περιεχόµενο τη
διακοµµατική επιτροπή για τα εξωτερικά θέµατα. Την ψηφίσατε ως
νόµο προ τετραετίας και την ξεχάσατε, "τη βάλατε στο ράφι". Ποτέ
δεν συνεστήθη, ποτέ δεν συνεκλήθη! Σκοπίµως βέβαια, δεν έγινε
τυχαία αυτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµπεριφορά σας δείχνει ότι
χρειάζεστε τη στήριξη της Αντιπολίτευσης στις δύσκολες ώρες και
µετά επανέρχεσθε στις γνώριµες συνταγές της προχειρότητας και
των περιστασιακών επιλογών. Ο Πρωθυπουργός αναζητεί δεκανίκι,
άλλοθι, στήριγµα, για να "κουκουλώσει" τα τραγικά του λάθη και
µετά να συνεχίσει την πορεία της ανευθυνότητας.
Θέλω επίσης να τονίσω ότι ο νέος Υπουργός Εξωτερικών
οµολόγησε την ανάγκη να συσταθεί Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, προσχώρησε δηλαδή στην πάγια άποψη και πρόταση
της Νέας ∆ηµοκρατίας. Απαιτούµε από τον κ. Σηµίτη να µας πει
σήµερα, εδώ και τώρα, αν δέχεται αυτήν την πρόταση, που είναι και
δική µας, αλλά και άλλων πολιτικών δυνάµεων. Αυτό θα είναι
τουλάχιστον ένα πρώτο βήµα, ένα θεµέλιο, για να αρχίσουµε
επιτέλους να χτίζουµε και να µην ξαναδούµε τέτοιου είδους
διασυρµούς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Οφείλει να το ξεκαθαρίσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο µας λείπει η
εθνική στρατηγική, τόσο αυτή θα περισσεύει στην Τουρκία, άρα
τόσο θα αυξάνονται οι κίνδυνοι για τη χώρα µας. Μπροστά στους
κινδύνους αυτούς, είναι καιρός να καταλάβουµε ότι οι δικές µας
επιλογές ενθαρρύνουν ή αποθαρρύνουν τον τουρκικό επεκτατισµό.
Το πώς αντιδρούµε, λοιπόν, εµείς στην επιθετικότητα της Τουρκίας

είναι καθοριστικό, είναι πρωταρχικής σηµασίας. Το τι µηνύµατα
στέλνουµε στη γείτονα, το τι µηνύµατα στέλνουµε στη ∆ιεθνή
Κοινότητα, το τι µηνύµατα στέλνουµε ακόµα και στους Ευρωπαίους
εταίρους µας είναι καταλυτικό θέµα. Η δική µας συµπεριφορά, η
δική µας αποφασιστικότητα θα επηρεάσει αποφασιστικά και τη
συµπεριφορά της Τουρκίας.
'Ολες και όλοι στη διεθνή κοινωνία πρέπει να γνωρίζουν επακριβώς
τι θέλουµε, τι δεν είµαστε διατεθειµένοι να ανεχθούµε, ποια είναι τα
όριά µας. Και από τα όριά µας αυτά -εφόσον τα θέσουµε- είναι
αδιανόητο να κάνουµε πίσω.
Εάν κάνουµε πίσω -θέλω να το τονίσω αυτό- τότε φέρνουµε πιο
κοντά την κρίση, τότε µεγαλώνουµε τις πιθανότητες ακόµα και της
σύγκρουσης. ∆εν θα φέρουµε πιο κοντά την ειρήνη, γιατί υπάρχει
µία ακατάλυτη ιστορική αλήθεια: η αδυναµία σαν µαγνήτης ελκύει
την επιθετικότητα, δεν την κατευνάζει. Η παραγνώριση αυτής της
αλήθειας έχει βαρύτατο εθνικό κόστος. Αγνοώντας την αλήθεια
αυτή, έχουµε απέναντί µας µία Τουρκία, που γίνεται όλο και πιο
προκλητική, όλο και πιο θρασεία, όλο και πιο επιθετική.
Πριν από λίγες εβδοµάδες βρέθηκα στη µαρτυρική Κύπρο. Είπα και
εκεί ότι είναι ανάγκη επιτέλους να πάµε σε µία συνεννόηση και µία
ευρύτερη συµφωνία όλου του Ελληνισµού, πάνω σε µία καλά
µελετηµένη στρατηγική που θα αναδίδει σιγουριά και σθένος,
αυτοπεποίθηση και αποφασιστικότητα. Αυτό -µην έχουµε
αυταπάτες- είναι η µόνη ελπίδα κατά όλων των απειλών, κατά όλων
των κινδύνων.
Θέλω εδώ να ξεκαθαρίσω ότι εµείς έχουµε τη θέληση, τη βούληση,
τη διάθεση να προχωρήσουµε σ' αυτήν την κατεύθυνση της εθνικής
συνεννόησης και της εθνικής στρατηγικής, να συµβάλουµε
έµπρακτα και αποφασιστικά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
'Εχετε όµως εσείς την αντίστοιχη διάθεση; Γιατί τα µέχρι τώρα
δείγµατα γραφής είναι δυστυχώς αποκαρδιωτικά. Εκτός -οφείλω να
το πω και αυτό- αν εννοείτε ως εθνική στρατηγική το να χειρίζεστε
εν κρυπτώ τα εθνικά θέµατα και µάλιστα τα µεγάλα και ευαίσθητα
εθνικά θέµατα, να προσπαθείτε να µας κρατάτε στο σκοτάδι, να µας
εξαπατάτε συστηµατικά και, στο τέλος, αφού τα έχετε κάνει
θάλασσα, αφού έχετε εκθέσει τη χώρα σε κινδύνους, αφού έχετε
πληγώσει και τραυµατίσει το κύρος και το γόητρο της Ελλάδας, να
µας ζητάτε να µην κάνουµε κριτική, να µην εντοπίζουµε ευθύνες,
αλλά να σας χειροκροτήσουµε και από πάνω.
Αυτό, όµως, δεν είναι εθνική στρατηγική. Αυτό είναι φθηνή
φαρσοκωµωδία και εµείς σε τέτοια δεν συµµετέχουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Θέλω, όµως, να στρέψω την προσοχή σας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι και σε ένα άλλο θέµα, που κατά την άποψή µου είναι το
αποκορύφωµα της υποκρισίας και η απόλυτη απόδειξη της
οµολογηµένης ενοχής. Ο ισχυρισµός ότι "Tι να κάνουµε τώρα; 'Ο,τι
έγινε έγινε. Ας τα ξεχάσουµε, διότι ο κ. Σηµίτης οδηγεί τη χώρα στην
Ευρώπη" αυτό κι αν είναι υποκρισία, αυτό και αν είναι µπλόφα
ολκής.
Κύριοι της Κυβέρνησης, ευθύνεστε για την κατάντια του κράτους.
Ευθύνεστε για την τριτοκοσµική πραγµατικότητα. Ευθύνεστε για τις
αλχηµείες και τα µαγειρέµατα αριθµών, που στοχεύουν στην
ονοµαστική και µόνο σύγκλιση. Ευθύνεστε για δεικτολαγνεία
αδιαφορώντας για την ανεργία, για την πραγµατική κατάσταση της
οικονοµίας και της κοινωνίας. Ευθύνεστε, που µόνο εµείς µείναµε
έξω από την Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση το Μάιο του 1998.
Ευθύνεστε που στην ΟΝΕ θα µπει µια χώρα αδύναµη, µια χώρα
ουραγός, µια χώρα γεµάτη ανασφάλεια για τη µετά ΟΝΕ εποχή.
Ευθύνεστε, γιατί µε την καθυστέρηση εκθέσατε τη χώρα,
καταστήσατε ευάλωτη τη χώρα σε πιέσεις και εκβιασµούς.
Ε, θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι η πραγµατική εγγύηση για τον
ευρωπαϊκό προσανατολισµό της Ελλάδας είµαστε εµείς. Και είµαστε
εµείς, γιατί υπηρετούµε αυτήν την προτεραιότητα µε συνέχεια, µε
συνέπεια, µε αξιοπιστία και διαχρονικότητα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Γιατί  επιτύχαµε  την  ένταξη  της  χώρας  στην  Ευρώπη.  Γιατί
ακόµα  και ως Αντιπολίτευση  σάς  σύρουµε  και  σας  σπρώχνουµε
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στη σωστή κατεύθυνση.
Αναρωτήθηκε ποτέ κανείς αν, στη θέση µας, ήταν Αξιωµατική
Αντιπολίτευση η δική σας παράταξη και εσείς, πώς θα φερόσασταν,
µε πόση ανευθυνότητα; Κι ακόµα, εµείς είµαστε η εγγύηση, γιατί
εµείς πιστεύουµε στην πραγµατική σύγκλιση, γιατί εµείς πιστεύουµε
ότι στην ευρωπαϊκή οικογένεια δεν πρέπει να είναι µια Ελλάδα
λαχανιασµένη και δεύτερη, αλλά µια Ελλάδα που θα αναδίδει
αυτοπεποίθηση, που θα πατάει στα δικά της πόδια και θα µπορεί
να προστατεύσει και τα συµφέροντά της, αλλά και την τιµή της και
την αξιοπρέπειά της.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εξωτερική πολιτική είναι µια πάρα
πολύ σοβαρή υπόθεση και, αν αυτό ισχύει για όλες τις χώρες, για
όλους τους λαούς, για όλα τα έθνη, ισχύει κατά µείζονα λόγο για
µας, για πολύ συγκεκριµένους λόγους, στους οποίους δεν
χρειάζεται να εντρυφήσω πολύ. Γιατί αντιµετωπίζουµε υπαρκτή,
πραγµατική απειλή από µια χώρα, που έχει υιοθετήσει για τον εαυτό
της συµπεριφορά ηγεµόνα στην ευρύτερη περιοχή, που αξιώνει απ'
όλους τους γείτονές της να προσαρµόσουν τη συµπεριφορά τους
στις δικές της αξιώσεις. Ε, γι' αυτόν το λόγο δεν µπορεί να παίζει
κανένας µε την εξωτερική πολιτική. ∆εν µπορεί αυτή να γίνεται
αντικείµενο ελαφρότητας, επιπολαιότητας, ερασιτεχνισµού. ∆εν
µπορεί να µην έχουµε στοιχειώδη σχεδιασµό, στοιχειώδη εθνική
πολιτική. ∆εν είναι δυνατόν να µην έχουµε συγκροτηµένη πολιτική
άµυνας και αποτροπής, πολιτική ενίσχυσης των Ενόπλων
∆υνάµεων, που, δυστυχώς, και αυτή καθυστερεί µε ευθύνη σας
ιδιαίτερα επικίνδυνα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το φιάσκο Οτσαλάν έρχεται να
επιβεβαιώσει όσα λέµε και ξαναλέµε επίµονα τα τελευταία χρόνια,
ότι η παρακµή και η αποσύνθεση έχουν απλωθεί παντού. Αυτή η
Κυβέρνηση σε ένα φαύλο κύκλο παράγει παρακµή και µετά γίνεται
θύµα της παρακµής που η ίδια δηµιούργησε. Και µόνο ως
παρακµιακό φαινόµενο µπορεί να δει κανείς τους χειρισµούς στην
υπόθεση Οτσαλάν.
Από καιρό φωνάζουµε για τη διάλυση του κράτους. ∆ικαιωθήκαµε!
Για την απουσία εθνικής στρατηγικής. ∆ικαιωθήκαµε! Για
προχειρότητες και ερασιτεχνισµούς σε κάθε τοµέα του δηµόσιου
βίου. ∆ικαιωθήκαµε! Για αδύναµο Πρωθυπουργό. ∆ικαιωθήκαµε!
Για αδιέξοδες επιλογές, για γενικευµένη κρίση, για παρακµή. Και
δυστυχώς -και τονίζω τη λέξη- καθηµερινά δικαιωνόµαστε.
Σε αυτό το κλίµα δεν µπορεί παρά να ανησυχούµε. Και ανησυχούµε
περισσότερο, γιατί οι εθνικοί κίνδυνοι µεγαλώνουν. Ανησυχούµε
επίσης, γιατί ο Πρωθυπουργός, αδύναµος, δεν αναλαµβάνει τις
ευθύνες του. ∆εν µπορεί να αναλάβει φαίνεται τις ευθύνες του.
Ανησυχούµε, γιατί, αποφεύγοντας τις ευθύνες που του αναλογούν,
αδυνατεί να διαχειριστεί κρίσεις και µάλιστα σε τόσο ευαίσθητα
θέµατα. Και η µία κρίση µετά την άλλη τελικά υπερβαίνουν και τον
Πρωθυπουργό και την Κυβέρνησή του. Στην ουσία -και αυτή είναι η
µεγάλη αλήθεια- η σελίδα αυτής της Κυβέρνησης έχει κλείσει. 'Εχετε
ολοκληρώσει τον ιστορικό σας κύκλο. Μόνο ο λαός πλέον µπορεί
να δώσει τη λύση. Ο λαός θα γυρίσει τη σελίδα αυτή. Εσείς
πεισµατικά αρνείσθε να του δώσετε την ευκαιρία. Μέχρι τότε εµείς
θα κάνουµε το καθήκον µας και µε κριτική, και µε προτάσεις, και µε
πρωτοβουλίες, και µε στήριξη των µεγάλων εθνικών επιλογών.
Ευχόµαστε απλώς µέχρι να γυρίσει οριστικά αυτή η σελίδα, να µην
επιβαρυνθεί και άλλο η πατρίδα µας! Γιατί ένα είναι το µεγάλο και
συνάµα το απλό δεδοµένο, αυτό που ξέρουν όλες οι Ελληνίδες και
όλοι οι 'Ελληνες, επαναλαµβάνω, ασχέτως και αδιακρίτως πολιτικής
παράδοσης της καθεµιάς και του καθένα ή προτιµήσεων εκλογικών:
ότι την ανάταξη από τη σηµερινή αναπηρία, το πέρασµα από την
παρακµή στην αναγέννηση και τη δηµιουργία, την πραγµατική
διασφάλιση του ευρωπαϊκού προσανατολισµού της χώρας µόνο µια
νέα, µια άφθαρτη, µια αποτελεσµατική, µια ισχυρή, µια δυνατή
κυβέρνηση µπορεί να προσφέρει στη χώρα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρωθυπουργός κ.
Κωνσταντίνος Σηµίτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, η οµιλία του κ. Καραµανλή είχε δύο τµήµατα.
Το πρώτο τµήµα ήταν αστυνοµικής υφής. 'Ηταν σύµφωνο µε τον
τρόπο που γράφονται τα αστυνοµικά µυθιστορήµατα για το ποιος
φταίει. Και η απάντηση ήταν απλή, φταίει ο Πρωθυπουργός. Αυτό
ήταν το µοτίβο του, γιατί έτσι του έχουν συστήσει οι σύµβουλοί του
επί των δηµοσίων σχέσεων, τα πάντα πρέπει να
προσωποποιούνται, τα πάντα πρέπει να ανάγονται σε µία
προσωπική αντίθεση, τα πάντα πρέπει να επικεντρώνονται σε δύο
πρόσωπα.
Ως προς την εξωτερική πολιτική, βέβαια, γιατί αυτό ήταν το
αντικείµενο συζήτησης, όλο αυτό το τµήµα δεν προσέφερε τίποτα.
Προσέφερε µονάχα στο να αποδείξει την ικανότητά του ο κ.
Καραµανλής σε προσωπικούς χαρακτηρισµούς, σε προσωπικά
σχόλια και σε ύβρεις. Την έχει δείξει και άλλοτε.
'Ερχεται το δεύτερο τµήµα. Το δεύτερο τµήµα ήταν µία καταιγιστική
κριτική των κυβερνητικών χειρισµών, η οποία πολλές φορές
διαστρέβλωνε τα γεγονότα, παρουσίαζε πράγµατα, τα οποία ήταν
αναληθή, παραδείγµατος χάριν ότι στη Συµφωνία της Μαδρίτης
υπάρχει από την πλευρά της Ελλλάδος συµφωνία να µην ασκήσει
τα δικαιώµατά της επί των δώδεκα µιλίων κ.ο.κ. Αλλά εγώ θα ήθελα
να ρωτήσω ποια είναι η πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
(Θόρυβος διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Να το ακούσετε, κύριοι! Να το ακούσετε, διότι όταν έρχεσθε εδώ και
λέτε ότι δεν έγινε αυτό σωστά, δεν έγινε εκείνο σωστά, δεν έγινε το
άλλο σωστά, δεν έπρεπε να λεχθεί αυτό, δεν έπρεπε να πράξετε
έτσι, θα θέλαµε και µεις µια φορά να ακούσουµε τι θα έπρεπε να
γίνει.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Να φύγετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ωραία!
Αυτή είναι η πολιτική σας! Το είπατε πολύ ωραία, καµιά ουσία,
µονάχα η εξουσία! Αυτό θέλετε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καµιά φορά οι διακοπές
έχουν και απαντήσεις!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κάποτε και εµείς θα θέλαµε να ακούσουµε, εφόσον τόσα ωραία
λέγονται µε τόσο πάθος περί εθνικής στρατηγικής, πώς
αντιλαµβάνονται και οι κύριοι την εθνική στρατηγική! Πρέπει δηλαδή
να πάµε σε ένα κλειστό δωµάτιο; Πρέπει να είµαστε λίγοι γύρω από
το τραπέζι, για να ακούσουµε αυτές τις απόψεις της Νέας
∆ηµοκρατίας;
∆εν µπορούµε να ακούσουµε εδώ στη Βουλή ενώπιον του
ελληνικού λαού τι πρεσβεύουν για την εξωτερική πολιτική;
Και τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι υπάρχει ένας
τόνος που ακούγεται στην κριτική αυτή και είναι ο τόνος αυτός, ο
οποίος εκφράζεται µε τη λέξη "υποχωρητικότητα", µε τη λέξη
"ενδοτισµός".
Θα ήθελα να ακούσω και εγώ τι άλλο θα πράττατε, διότι πολύ
φοβάµαι ότι η δική σας αντίληψη των πραγµάτων, είναι η αντίληψη
της εξωτερικής πολιτικής που δυστυχώς το λέω θα εξυπηρετούσε
τα µέγιστα την Τουρκία. Γιατί τι θέλει η Τουρκία; Η Τουρκία η οποία
φωνασκεί, η Τουρκία η οποία χρησιµοποιεί κορόνες, η Τουρκία η
οποία σε κάθε ευκαιρία προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα θέµα, θέλει
από την απέναντι πλευρά κάποιον ο οποίος να συµπεριφέρεται µε
ακριβώς τον ίδιο τρόπο. Θέλει από την απέναντι πλευρά κάποιον
στο δικό της επίπεδο, για να δείξει έτσι στις τρίτες χώρες ότι εδώ
εµείς οι Βαλκάνιοι τσακωνόµαστε και τσακωνόµαστε στο ίδιο
επίπεδο και άρα δεν υπάρχει προκοπή σ' αυτό το θέµα, χρειάζεται
µια διαπραγµάτευση, χρειάζεται µια επέµβαση, είµαστε στο ίδιο
επίπεδο. Ε, δεν είµαστε στο ίδιο επίπεδο και δεν θα κατέβουµε σ'
αυτό το επίπεδο όσο και αν εσείς προσπαθείτε να σπρώξετε την
εξωτερική πολιτική σ' αυτήν την κατεύθυνση! Είναι µεγάλο λάθος
αυτό!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να συµβιβάζεστε! Να υπο-



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ    Α' - 5 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5033

χωρείτε!
(Θόρυβος-κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ µη
διακόπτετε! Παρακαλώ! Σεβαστείτε επιτέλους το χώρο και τον
οµιλητή!
Παρακαλώ να µη γράφεται καµία διακοπή.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΝ∆ΡΕΟΥΛΑΚΟΣ: ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είστε κάτι χειρότερο,
κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ!
Παρακαλώ συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε από τον κ. Καραµανλή ότι µετά τα
όσα συνέβησαν η θέση της Ελλάδος είναι εξασθενηµένη. Μπορεί να
υπάρχει κάποιο ειδικό βαρόµετρο που έχει ο κ. Καραµανλής µε το
οποίο να µετρά το πόσο εξασθενηµένη είναι ή όχι η χώρα. Ο
καθένας µπορεί να έχει το βαρόµετρό του και να υπάρχει µια
συζήτηση ατέρµονη γύρω απ' αυτό το θέµα.
Εγώ όµως θέλω το εξής να πω: Η Ελλάδα συµµετείχε στη Σύνοδο
Κορυφής της Βόννης. Στη Σύνοδο Κορυφής της Βόννης την
περασµένη εβδοµάδα θέσαµε το θέµα το κουρδικό και του Οτσαλάν
και συζητήθηκε και επιβεβαιώθηκε από την Προεδρία η απόφαση
που πάρθηκε µε πρωτοβουλία της Ελλάδας στο Συµβούλιο
Υπουργών Εξωτερικών και η υποχρέωση να προχωρήσουν σε
εφαρµογή αυτής της απόφασης. Και όσον αφορά την ουσία των
θεµάτων οι θέσεις της Ελλάδας για την "ΑΤΖΕΝΤΑ 2000", για το
ποια κριτήρια θα εφαρµοστούν, πόσοι πόροι θα διατεθούν, ήταν
θέσεις οι οποίες υποστηρίχθηκαν και από άλλες χώρες και υπήρχε
µια ενιαία παράταξη ορισµένων χωρών για να προωθήσουµε αυτές
τις θέσεις. Πουθενά στη συζήτηση δεν αντελήφθην από κανέναν να
εκφραστεί η άποψη ότι εσείς που έχετε µπλέξει δεν ξέρω µε τι, δεν
µπορείτε να εκφράζετε τέτοιες απόψεις. Αυτό θα ήταν µια
εξασθένηση.
Κάναµε τη διαπραγµάτευση και τη συνεχίζουµε µε µαχητικότητα και
θα την κάνουµε για να έχουµε τελική επιτυχία. ∆εν είναι
εξασθενηµένη η θέση της Ελλάδας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
(Θόρυβος-κωδωνοκρουσίες)
'Οσον αφορά τώρα -και θα περιοριστώ σε δυο ακόµη θέµατα- το
θέµα της εθνικής στρατηγικής. Αν κατάλαβα καλά τον κ. Καραµανλή
θέλει να καθίσουµε σε ένα τραπέζι και να καταγράψουµε τα όρια -
αυτή ήταν η έκφρασή του- που δεν θα κάνουµε πίσω. Και τι θα γίνει;
Θα βγούµε έξω δηλαδή και θα πούµε "αυτά είναι τα όρια που δεν
θα κάνουµε πίσω"; Είναι αφέλεια αυτό. Γίνεται ποτέ έτσι η
διαπραγµάτευση; ∆ηλώνεις εξ αρχής ποιο είναι το ύστατο σηµείο το
οποίο θα υποστηρίξεις;
Μετά οι άλλοι αµέσως θα σε πάνε σ' αυτό το σηµείο και θα σε
πιέζουν να πας πιο πίσω. Τι αντίληψη είναι αυτή για τη
διαµόρφωση της εξωτερικής πολιτικής και για την εθνική
στρατηγική;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εθνική στρατηγική υπάρχει και σας
εξήγησα, σας ανέπτυξα ποια είναι η εθνική στρατηγική. Η εθνική
στρατηγική που θέλει την ισχυροποίηση της Ελλάδας µέσα από τις
ευρωπαϊκές διαδικασίες, µέσα από την παρουσία της στα Βαλκάνια,
στην Ανατολική Μεσόγειο και στην παρευξείνια περιοχή.
Και βεβαίως πρέπει να συζητήσουµε µε όλους. Εγώ έχω κάνει
επαφές µε τους Αρχηγούς των άλλων κοµµάτων, οι Υπουργοί
Εξωτερικών και ο Υπουργός Εξωτερικών τώρα έχει κάνει επαφές µε
τους Αρχηγούς των άλλων κοµµάτων, το Υπουργείο Εξωτερικών
είναι πρόθυµο να δώσει τις όποιες πληροφορίες θέλουν, υπάρχει
επαφή. Κι έχουµε δηλώσει επανειληµµένως ότι η ∆ιαρκής Επιτροπή
της Βουλής για θέµατα εξωτερικής πολιτικής και άµυνας είναι ένα
βήµα που µπορούν να αναπτυχθούν απόψεις και να αναζητηθούν
κοινές κατευθύνσεις. 'Ολοι λέµε, η Βουλή είναι υποβαθµισµένη,
ξεχνάµε τη Βουλή, δεν βοηθάµε τη Βουλή να έχει πρωτοβουλίες,
αλλά, όταν υπάρχουν όργανα στη Βουλή, τα οποία µπορούµε να
αξιοποιήσουµε, δεν τα θέλουµε και θέλουµε να δηµιουργήσουµε
άλλα όργανα και άλλες διαδικασίες. 'Εχουµε µία εµπειρία, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, από τα άλλα όργανα και τις άλλες διαδικασίες

και την εµπειρία η οποία υπήρξε στο θέµα των Σκοπίων. Αυτό ήταν
ένα βήµα -το άλλο όργανο- µέσα από το οποίο έγινε πλειοδοσία
ποιος θα φανεί πιο άτεγκτος, ποιος θα φανεί πιο επιθετικός. Ε, δεν
γίνεται εξωτερική πολιτική µε αυτόν τον τρόπο...
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας -
κωδωνοκρουσίες)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν έγινε πλειοδοσία, λάθος
κάνετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): ...µε το
να προβάλλουµε αιτήµατα όσο το δυνατόν πιο εξωφρενικά ή πιο
υπερβολικά, για να ακριβολογώ, για να µη λεχθεί τίποτε ότι δήθεν
υποχωρούµε. Αν θέλουµε να κάνουµε σοβαρά συνεννόηση, ας
αξιοποιήσουµε αυτούς τους διαύλους που υπάρχουν, ας
αξιοποιήσουµε τη Βουλή και τότε µπορούµε να προχωρήσουµε και
σε όποια άλλη λύση. Αλλά να κάνουµε πρώτα σοβαρά το βήµα και
να µη χρησιµοποιούµε την ιδέα της συνεννόησης εδώ, µόνο και
µόνο για εκµετάλλευση!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας, κ. Καραµανλής έχει το λόγο.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Σταµατήστε επιτέλους, σταµατήστε! Βλέπετε τώρα πήρε το λόγο ο
κ. Καραµανλής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, να συµπεράνω, από τα όσα
χειµαρρώδη είπε ο κ. Σηµίτης, πρώτον ότι δεν απάντησε σε κανένα
από τα ερωτήµατα που του έθεσα. ∆εύτερον ότι επιµένει -και αυτό
είναι ίσως το χειρότερο- να µην αναλαµβάνει τις βαρύτατες
προσωπικές του ευθύνες.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: 'Οσες ανέλαβε ο θείος σας, όταν επί
των ηµερών του το 4% έγινε 37% στην Κύπρο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, µη διακόπτετε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Τρίτον, το επικινδυνότερο, να µην αντιλαµβάνεται
τις συνέπειες από την πολιτική που ακολούθησε σε µια σειρά από
θέµατα, που είχα την ευκαιρία να αναπτύξω πριν και που
τραυµάτισαν τη χώρα, την οδήγησαν σε υποχωρήσεις και σε
εξασθένηση! Το θέµα δεν είναι να µας κάνετε κηρύγµατα τι είναι η
εξασθένηση, το επικίνδυνο είναι ότι δεν καταλαβαίνετε ότι εξασθενεί
η θέση της χώρας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και στη θέση σας, στη δεινή θέση σας, δεν θα έκανα
ευφυολογήµατα για βαρόµετρα και άλλα.
Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω επίσης ότι µε διάφορα ανίσχυρα
επιχειρήµατα, δήθεν επιχειρήµατα, ο κ. Σηµίτης αρνείται να κάνουµε
επιτέλους ένα βήµα για τη διαµόρφωση εθνικής στρατηγικής, όρων
εθνικής συνεννόησης. Λυπούµαι γι' αυτό, γιατί πιστεύω ότι πέρα
από τις κριτικές, πέρα από τους εντοπισµούς ευθυνών, είναι ανάγκη
και θα µπορούσε η σηµερινή συζήτηση να αποτελέσει ένα πρώτο
βήµα στη θετική κατεύθυνση. Και εν πάση περιπτώσει, το µόνο που
κατάλαβα είναι ότι άδειασε το νέο του Υπουργό Εξωτερικών, ο
οποίος -και είναι προς τιµήν του- εδέχθη και πρότεινε και ο ίδιος να
συσταθεί επιτέλους Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής.
Θέλω ακόµα να πω ότι θεωρώ απαράδεκτη και επικίνδυνη τη
ρητορική ερώτηση αν είναι αφέλεια το να προσδιορίσουµε τα όριά
µας, να ξεκαθαρίσουµε τι θέλουµε και από ποιο σηµείο και µετά δεν
υποχωρούµε ποτέ. Εγώ το θεωρώ καθοριστικό αυτό, έστω και αν
τα περισσότερα είναι προφανές ότι θα είναι κοινώς αποδεκτά και ότι
δεν θα χρειασθεί πολύ να τα ψάξουµε. 'Εχουµε όµως πικρή
εµπειρία από τους δικούς σας χειρισµούς και τις δικές σας
υποχωρήσεις. Και αν συνεχίσετε έτσι, και την κρίση φέρνετε πιο
κοντά και την πιθανότητα της σύγκρουσης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Επειδή κάνατε κάποιους υπαινιγµούς περί υπευθυνότητας



5034 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

και ανευθυνότητας, ήθελα να ξεκαθαρίσουµε εδώ κάτι. Αυτό το θέµα
δεν θα το άγγιζα στη θέση σας και καλά θα κάνετε να µην το
αγγίζετε.
Εµείς, παρά τους αδιανόητους, τραγικούς ισχυρισµούς σας,
διαλέξαµε την υπεύθυνη στάση. Ακόµη και τα ίδια τα κυβερνητικά
στελέχη αναγνώρισαν ότι ήταν πολύ οξύτερη η κριτική που σας
ασκήθηκε από µέλη, στελέχη του κόµµατός σας, παρά από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Επιλέξαµε αυτήν την οδό όχι µόνο γιατί είναι παράδοση και αξία,
την οποία υπηρετούµε διαχρονικά, η πορεία της εθνικής ευθύνης,
αλλά γιατί πιστεύουµε ότι είναι κακό για τον τόπο να έχει µια τόσο
τραυµατισµένη Κυβέρνηση. Και είναι τραυµατισµένη Κυβέρνηση όχι
γιατί την τραυµάτισαν οι πολιτικές δυνάµεις ή η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, αλλά γιατί µόνοι σας προκαλέσατε αυτά τα
τραύµατα. Αυτοτραυµατιστήκατε από ολέθριους, παιδαριώδεις,
ερασιτεχνικούς χειρισµούς. Και το χειρότερο είναι ότι αυτός ο
τραυµατισµός δεν αφορά µόνο στο κόµµα σας. Τον τόπο
τραυµατίσατε, κύριε Σηµίτη!
Στην υπόθεση Οτσαλάν θέλω να επαναλάβω κάτι. Το µεγάλο θέµα
δεν είναι οι χειρισµοί ούτε τα λάθη σας, όσο βαριά και αν είναι. Τόσα
µπορείτε, τόσα κάνετε, στο κάτω-κάτω. Το µεγάλο θέµα είναι ότι
αρνείσθε να αναλάβετε τις ευθύνες σας, που είναι τεράστιες και από
εκεί θα έπρεπε να ξεκινήσει η σηµερινή συζήτηση και το επόµενο
βήµα, που και αυτό το αρνείσθε. Το βήµα δηλαδή του να αρχίσουµε
να διαµορφώνουµε τους όρους της ουσιαστικής εθνικής
συνεννόησης και χάραξης της εθνικής στρατηγικής.
Λυπούµαι γι' αυτήν τη συµπεριφορά. Εσείς ενοχλείσθε µόνο από
την κριτική. Εσείς πιστεύετε ότι η εθνική συνεννόηση είναι να
έρθουµε εδώ και να σας πούµε "µπράβο". Πριν από λίγα λεπτά µάς
είπατε περίπου ότι πρέπει να σας χειροκροτήσουµε για το πόσο
υπεύθυνα και επιτυχηµένα χειρισθήκατε το θέµα. Εάν δεν λέτε
απροκάλυπτα ψεύδη, τότε επιβεβαιώνετε µια απλή αρχή: ότι ζείτε
σε έναν κόσµο φαντασιώσεων µόνος σας, κύριε Πρωθυπουργέ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µε την απάντησή µου πριν επεσήµανα ότι η
ουσιαστική συζήτηση προϋποθέτει και ουσιαστικές προτάσεις.
Επεσήµανα επίσης αυτό το οποίο συνέβη στο λόγο του κ.
Καραµανλή ότι δεν προβάλλει ουσιαστικές προτάσεις, διότι
επιδιώκει σε κάθε υπόθεση µια µικροκοµµατική εκµετάλλευση.
Ακούσαµε και πάλι τις παρατηρήσεις στον ίδιο τόνο. Προσέξατε ότι
στην πρωτολογία του µίλησε και µας κατήγγειλε, ενώ επικαλέστηκε
την εθνική στρατηγική, ενώ είπε ότι αποδέχεται τους στόχους για
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και ότι θέλει και αυτός να ενισχύσει την
προσπάθεια της Ελλάδος κλπ., για αλχηµεία αριθµών; Τι θα πει
αυτό;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Ψέµατα είπε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ωραία,
λέτε ότι είναι ψέµατα. Θα πει ακριβώς αυτό που ακούσατε από το
συνάδελφο ότι εµείς απέναντι στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
δεν είµαστε ειλικρινείς. Αλλά δεν είµαστε µόνο εµείς που δεν είµαστε
ειλικρινείς. Και οι ελεγκτές της επιτροπής, οι οποίοι έρχονται και
αυτοί δεν είναι ειλικρινείς. Τώρα γιατί δεν είναι ειλικρινείς αυτοί, δεν
ξέρω. Και οι διάφοροι διεθνείς οργανισµοί, οι οποίοι έρχονται και
βρίσκουν όλους τους λογαριασµούς σωστούς, πάλι δεν είναι
ειλικρινείς.
Εσείς δεν καταλαβαίνω τι ρόλο θέλετε να παίξετε καταγγέλλοντας
την ελληνική Κυβέρνηση γι' αυτό το οποίο γίνεται από όλους
αποδεκτό.
Τι είστε δηλαδή; Εκπροσωπείτε κάποιους τρίτους, οι οποίοι δεν
έχουν συµφέρον να µπει η Ελλάδα στην ΟΝΕ; Αυτούς
εκπροσωπείτε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
Ακούσαµε πάλι το παραµύθι ότι καθυστέρησε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. για την
ένταξη στην ΟΝΕ. Μα, οι αριθµοί είναι σαφέστατοι. Το πρόγραµµα
σύγκλισης της Νέας ∆ηµοκρατίας το 1993 είχε αποτύχει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μη µε
διακόπτετε, σας παρακαλώ. Να διακόπτετε τον κ. Καραµανλή, όταν
λέει ότι καθυστέρησε αυτή η Κυβέρνηση. Να του υποδεικνύετε ότι
δεν ξέρει τους αριθµούς, ότι τους έχει ξεχάσει, ότι δεν έχει διαβάσει
τα στοιχεία και να µη θίγει αυτό το θέµα.
Το πρόγραµµα σύγκλισης απέτυχε και η Ελλάδα βρέθηκε χρόνια
πίσω. ∆ική τους είναι η ευθύνη γι' αυτήν την καθυστέρηση. Και εµείς
κάναµε µία τεράστια προσπάθεια, για να φθάσουµε σε αυτό το
σηµείο. Και ποια ήταν η κατάληξη; Η κατάληξη ήταν ότι και εµείς
θέλουµε την ΟΝΕ, εµείς προωθούµε την προσπάθεια κλπ.
'Οταν έχουµε φθάσει εµείς στο στόχο, η Νέα ∆ηµοκρατία και ο κ.
Καραµανλής θέλουν να ανέβουν στο τρένο. Τόσα χρόνια ήταν
απέναντι, τόσα χρόνια κατήγγειλαν, µε τον ίδιο τρόπο που
καταγγέλλουν την εξωτερική πολιτική. Και τώρα επειδή υπάρχει
πρόοδος, αλλάζουν πάντα και θέλουν να ανέβουν στο τρένο. Ε,
αυτή είναι η πολιτική, όπως την υποστηρίζουν.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Χωρίς ουσία, χωρίς πρόταση και πάνω σε αυτό θέλουν να γίνει
συµφωνία. Μα, για να γίνει συµφωνία, πρέπει να υπάρχουν δύο
προτάσεις. Και την πρότασή τους την αναµένουµε και την
αναµένουµε µε χαρά. ∆εν θα έρθει, πιστεύω.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Καραµανλής έχει το
λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Ζητώ συγγνώµη από τους πολιτικούς Αρχηγούς
των άλλων κοµµάτων, αλλά είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω σε
αυτά τα θλιβερά, που ακούστηκαν.
Θέλω, λοιπόν να σας πω κάτι, κύριε Σηµίτη. Αυτά που σας λέω για
την πραγµατική οικονοµία και για την πραγµατική σύγκλιση, δεν τα
λέω µόνο εγώ. Τα λένε οι 'Ελληνες αγρότες, τα λένε οι 'Ελληνες
έµποροι, οι 'Ελληνες βιοτέχνες, οι 'Ελληνες εργαζόµενοι, οι 'Ελληνες
νέοι, αυτοί τους οποίους καταδικάζετε στην ανεργία. Και µπορεί να
χρησιµοποιείτε όποια µαγειρική θέλετε, άλλωστε είναι αποδεκτή
πράγµατι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Αλλά παραµένει το µέγα ερωτηµατικό: τι χώρα βάζουµε στην ΟΝΕ;
Μία χώρα πάνω σε πήλινα πόδια; Και το ξέρετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ: ∆ηλαδή να µην τη βάλουµε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Μας ρωτήσατε ποιοι είµαστε εµείς. Θα σας
απαντήσω ποιοι είµαστε εµείς. Είµαστε η πολιτική δύναµη που
έρχεται, είµαστε η δύναµη της δηµιουργίας, είµαστε η δύναµη του
21ου αιώνα, είµαστε η δύναµη του αύριο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Και να ξέρετε ότι αυτό το αύριο δεν µπορείτε να το σταµατήσετε
ούτε εσείς ούτε εκείνοι, που επιχείρησαν να σας προστατεύσουν σε
όλες τις στιγµές, να εξωραϊσουν την εικόνα σας και προσπάθησαν
να σας εξασφαλίσουν και τις εκλογές του 1996.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της
Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
(Οι Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας συνεχίζουν να χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, σας χειροκροτεί η Αντιπολίτευση.
Χειροκροτήστε, λοιπόν, να δούµε πότε θα συζητήσουµε σε αυτήν
την Αίθουσα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Είναι δικό µας θέµα, κύριε Πρόεδρε. ∆εν
θα µας επιπλήξετε γι' αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δηµοκρατία µας υπάρχει µία
απλή αρχή. Ο ελληνικός λαός εκλέγει. Το 1996 το ΠΑ.ΣΟ.Κ. κέρδισε
τις εκλογές µε την ψήφο του ελληνικού λαού και αποτελεί τεράστια
ύβρη από πλευράς της Νέας ∆ηµοκρατίας και του κ. Καραµανλή να
ισχυρίζεται ότι δεν ήταν ο ελληνικός λαός που αποφάσισε, αλλά
κάποιοι άλλοι. Πού το βρήκε αυτό και πώς τολµά µε αυτόν τον
τρόπο να προσβάλλει τον ελληνικό λαό; Ο ελληνικός λαός είναι
κυρίαρχος και θα µείνει κυρίαρχος, όπως και να το βλέπετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κάντε εκλογές τώρα.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Τι θα γίνει; ∆εν θα πάµε µέχρι το βράδυ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε δίκιο. Θα σας
δώσω το λόγο τώρα, κυρία Παπαρήγα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Υπάρχει και άλλο γήπεδο, κύριε Πρόεδρε,
όχι ένα γήπεδο µόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Παπαρήγα, Γενική
Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, µία λέξη µόνο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ! Η κ. Παπαρήγα έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Πρόεδρος της Νέας
∆ηµοκρατίας): Στο παραλήρηµα αυτό δεν συµµετέχω και πράγµατι
ο ελληνικός λαός είναι εκείνος που θα αποφασίσει.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν τελειώνει ποτέ έτσι ο
διάλογος αυτός. Παρακαλώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα-κωδωνοκρουσίες)
Παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε για την
εξωτερική πολιτική της χώρας. Υποθέτω ότι ενδιαφέρεσθε να
ακούσετε και τους άλλους Αρχηγούς των κοµµάτων.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, µε
συγχωρείτε για την παρέµβασή µου, αλλά στην Ελλάδα και στη
Βουλή µέσα δεν υπάρχει µόνο ένα γήπεδο. Κάπου πρέπει να
παίρνει ένα τέλος ...
(Θόρυβος στην Αίθουσα - κωδωνοκρουσίες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Επισπεύσατε,
παρακαλώ, όσοι θέλετε να βγείτε από την Αίθουσα.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.):...αυτός ο δικοµµατικός καβγάς.
'Υστερα από τη διάφανη και κρυστάλλινη οµιλία του
Πρωθυπουργού, που είχε βασικό άξονα τη φιλοσοφία του περί
τροµοκρατίας, κατά τη γνώµη µου αρχίζει να ξεπερνιούνται οι
σκέψεις που απασχολούν τον ελληνικό λαό και εµάς τα κόµµατα τι
έγινε µε την υπόθεση Οτσαλάν. Αν είχαµε άστοχες και λαθεµένες
ενέργειες, αν είχαµε καλή πρόθεση που κατέληξε ύστερα από
πιέσεις σε παράδοση ή αν είχαµε επιλογή παράδοσης;
Και λέω ότι αρχίζει να ξεπερνιέται το ζήτηµα όχι γιατί ξεχνάµε τις
τεράστιες ευθύνες της Κυβέρνησης στην υπόθεση Οτσαλάν -εµείς
µιλήσαµε από την αρχή για µια πολιτική που οδήγησε στην
παράδοση- αλλά αρχίζει να ξεπερνιέται γιατί ό,τι και αν έγινε στο
θέµα Οτσαλάν, η φιλοσοφία του Πρωθυπουργού περί τροµοκρατίας
είναι ακόµα πιο επικίνδυνη, γιατί από αυτό το Βήµα κήρυξε
κυριολεκτικά τον πόλεµο και στον ελληνικό και στον κουρδικό λαό
και στους άλλους λαούς. Ευθυγραµµίστηκε πλήρως µε τη
στρατηγική και τη φιλοσοφία της τροµοκρατίας που κυριαρχεί
σήµερα παγκόσµια και που βασικός φορέας της είναι το ΝΑΤΟ,
αλλά και οι άλλοι διεθνείς οργανισµοί.

Και πραγµατικά σκέπτοµαι για ποια δίκαιη δίκη µιλάτε, κύριε Σηµίτη,
όταν εσείς λέτε καθαρά τον κουρδικό λαό τροµοκράτη και τον
Οτσαλάν τροµοκράτη; 'Ηδη καθορίζετε το κατηγορητήριο στην
Τουρκία. Ως τι ζητάτε δίκαιη δίκη; Ως έναν αγωνιστή µε τον οποίο
ενδεχόµενα -και δικαίωµά σας- έχετε ιδεολογικές και πολιτικές
διαφορές, αλλά είναι αγωνιστής ή, εν πάση περιπτώσει δεν µας
ενδιαφέρει το άτοµο, εκφράζει τον κουρδικό λαό; Ως έναν αγωνιστή
που διαφωνούµε ιδεολογικά και πολιτικά ή ως έναν τροµοκράτη; Γι'
αυτό τα περί δίκαιης δίκης και πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης εµείς
τα βαφτίζουµε κυριολεκτικά υποκρισία. Και τα τυπικά να τηρηθούν -
που δεν θα τηρηθούν ή και να τηρηθούν ακόµα- στην Τουρκία ως
τροµοκράτης παραπέµπεται αυτός και ο λαός του.
Το κυριότερο όµως είναι το εξής. Μας είπατε εδώ, κύριε
Πρωθυπουργέ, ότι δεν θα ανεχτεί η Κυβέρνηση την τροµοκρατία και
τη βία εντός Ελλάδας όλων των µορφών. Επειδή ζούµε σε µια
συγκεκριµένη περίοδο και εποχή και επειδή δεν υπάρχουν
αφηρηµένες έννοιες έξω από τόπο και χρόνο, ξέρουµε πολύ καλά τι
εννοείτε. Αν ο ελληνικός λαός, παραδείγµατος χάρη ή ένα µεγάλο
τµήµα του αποφασίζει και επιλέξει το δρόµο της ανατροπής αυτής
της πολιτικής -οποιασδήποτε κυβέρνησης έχει αυτήν την πολιτική
είτε λέγεται Νέα ∆ηµοκρατία ή όπως λέγεται- τότε αυτός ο λαός,
αυτό το κίνηµα είναι τροµοκρατικό. ∆έχεσθε -λέει- το φρόνηµα. Μα,
τι να το κάνουµε; Φρόνηµα δίχως δικαίωµα δράσης, δεν µπορεί να
υπάρξει. ∆ηλαδή τι, να σκεφτόµαστε µόνο αν µας αναγνωρίζετε;
Αυτό έλειπε να µας ελέγξετε και το µυαλό! ∆ηµοκρατία σηµαίνει
δικαίωµα δράσης. Και η πλειοψηφία του λαού έχει δικαίωµα να
επιλέξει σε ποια κατεύθυνση θα πάει και πώς θα δράσει.
Εµείς θεωρούµε -και το θεωρούµε πολύ σοβαρότερο από αυτό το
ζήτηµα που συζητάµε, χωρίς να χάνουµε καθόλου την ευαισθησία
µας στο κουρδικό θέµα- ότι ο ελληνικός λαός πρέπει να προσέξει το
εξής ζήτηµα.
Θα βρεθεί αργά ή γρήγορα -έχει βρεθεί ήδη- να παλεύει όχι µόνο
για το ψωµί και τη δουλειά, όχι µόνο για την παιδεία, όχι µόνο για
την υγεία, όχι µόνο για τις συντάξεις κλπ., αλλά θα πρέπει να
παλέψει και για τις στοιχειώδεις δηµοκρατικές ελευθερίες. ∆ιότι
εσείς αυτές τις ελευθερίες τις θεωρείτε τροµοκρατικές και µάλιστα σε
µια περίοδο όχι συνηθισµένη, αλλά σε µια περίοδο που, ιδιαίτερα
ύστερα από την κρίση στα 'Ιµια, έχουν αµφισβητηθεί κυριαρχικά
δικαιώµατα της χώρας -και δεν αναφερόµαστε στο τι λέει η ηγεσία
της Τουρκίας, αναφερόµαστε στο πόσο αυτά τα κυριαρχικά
δικαιώµατα κατοχυρώνονται στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
και του ΝΑΤΟ. 'Αρα το θέµα είναι πολύ πιο πολύπλοκο και σύνθετο-
και σε µια περίοδο όπου, εξαιτίας ή θα έλεγα µε αρχή το Κόσοβο,
οδεύουµε σε µια γενική αλλαγή συνόρων µε πόλεµο ή µε τις
ειρηνευτικές διαδικασίες µε το πιστόλι στον κρόταφο, που σηµαίνει
ότι θα µπουν σε αµφισβήτηση και τα βόρεια σύνορα της χώρας.
Μιλάτε µάλιστα και για εθνική συνεννόηση. ∆ηλαδή τι ζητάτε από
τον ελληνικό λαό; Να συνεννοηθεί ή να συµφωνήσει µε µια τέτοια
πολιτική, η οποία από τη µια µεριά του λέει να µη βγάζει τσιµουδιά
για την ΟΝΕ και τις άλλες επιλογές που κάνετε -οι οποίες
αναµφισβήτητα πλήττουν το βιοτικό επίπεδο και τα δικαιώµατα του
λαού- και από την άλλη του λέτε να συσπειρωθεί σε µια πολιτική, η
οποία έχει σχέση πια µε την αµφισβήτηση των κυριαρχικών
δικαιωµάτων και µε το παιγνίδι του πολέµου και της ειρήνης µε το
πιστόλι στον κρόταφο στην περιοχή;
∆εν καταλαβαίνω αυτόν τον καυγά που γίνεται ανάµεσα σε σας και
τη Νέα ∆ηµοκρατία. Ο κ. Καραµανλής τσιµουδιά δεν έβγαλε γι'αυτές
τις θέσεις περί τροµοκρατικών κινηµάτων στο εσωτερικό της χώρας,
στην περιοχή και διεθνώς. Γιατί βεβαίως η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχει
καµία διάθεση να αναγνωρίζει τα δικαιώµατα ενός λαού -και του
ελληνικού- να επιλέγει ποιο κοινωνικό και πολιτικό σύστηµα θέλει,
να επιλέγει αν θα συµβιβάζεται ή όχι, αν θα παλεύει ή όχι και µε
όποια µέσα αυτός αποφασίσει.
Η Νέα ∆ηµοκρατία δεν έχει καµία διάθεση να αναγνωρίσει αυτό το
δικαίωµα, διότι αν έρθει στην κυβέρνηση θα συνεχίσει την ίδια
πολιτική και εποµένως, τη βολεύει η καλλιέργεια εδάφους που
κάνετε εσείς, µε αυτές τις απόψεις.
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Με την ευκαιρία αυτή, κύριε Καραµανλή, θα πω ότι επικαλεσθήκατε
την αγροτιά και τους µικροµεσαίους, λέγοντας ότι διαµαρτύρονται
για την κυβερνητική πολιτική. Βεβαίως έτσι είναι, αλλά πρέπει να
ξέρετε -και ελπίζω να το ξέρετε- ότι τα αιτήµατα που προβάλλουν οι
µικροµεσαίοι και αγρότες, τα ξεχωριστά αυτά αιτήµατα, ανεξάρτητα
από το αν έχουν φθάσει, αν θέλετε, στο επίπεδο της βαθύτερης
πολιτικοποίησης, αντικειµενικά συγκρούονται µε τις επιλογές της
ΟΝΕ. Μπορεί πάρα πολλοί µικροµεσαίοι και αγρότες να µην
κατανοούν ότι αυτό που ζητούν έρχεται κόντρα στην ΟΝΕ και να
νοµίζουν ότι είναι καλή η ΟΝΕ, τα αιτήµατα, όµως, που ζητούν από
την Κυβέρνηση να λύσει, τα αιτήµατα που απευθύνουν στη Νέα
∆ηµοκρατία και στα άλλα κόµµατα, δεν είναι αιτήµατα που είναι
µέσα στα πλαίσια της ΟΝΕ.
Αυτό το λέω, γιατί αρκετή δηµαγωγία γίνεται και γιατί, πέρα από τα
κηρύγµατα της τροµοκρατίας, υπάρχουν και τα προβλήµατα της
δηµαγωγίας.
Είπατε "πρώτα η Ελλάδα". Επειδή εµείς δεν είµαστε υπέρ των
αφηρηµένων εκφράσεων και επειδή τίποτε δεν είναι αθώο, εµείς
λέµε πρώτα ο ελληνικός λαός, οι εργατοϋπάλληλοι, οι µικροµεσαίοι,
η αγροτιά. 'Ετσι βλέπουµε την Ελλάδα.
Τι θα πει "πρώτα η Ελλάδα"; Για ποια Ελλάδα µιλάτε; Με κριτήριο
τη Σοφοκλέους; Μιλάτε για την Ελλάδα, εκείνη της οποίας πουλάτε
τα λιµάνια, τα αεροδρόµια, επιχειρήσεις και άλλους τοµείς
στρατηγικής σηµασίας, οι οποίοι θίγουν όχι µόνο την οικονοµική
ανάπτυξη, όχι µόνο το βιοτικό επίπεδο του ελληνικού λαού, αλλά
και τη δυνατότητα και ικανότητα άµυνας της χώρας και προστασίας
των κυριαρχικών της δικαιωµάτων;
Γι' αυτό εµείς λέµε πρώτα ο ελληνικός λαός και µε αυτήν την έννοια
εννoούµε βεβαίως και την Ελλάδα. Και λέµε πρώτα ο ελληνικός
λαός βεβαίως, γιατί εδώ δρούµε, αλλά πρέπει να πούµε και πρώτα
και ο τούρκικος λαός, πρώτα και ο κουρδικός λαός, πρώτα και ο
αλβανικός λαός, ιδιαίτερα µέσα στις συνθήκες της νέας τάξης
πραγµάτων.
Η οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού, κατά τη γνώµη µας, πρέπει να
προβληµατίσει ολόκληρο τον ελληνικό λαό ή τουλάχιστον να πάρει
ευθύνη απέναντι σε αυτήν την οµιλία µε τα κηρύγµατα τροµοκρατίας
και να προβληµατίσει, αν θέλετε και τον κόσµο του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
∆εν παίζουµε εµείς κανένα παιγνίδι διάσπασης του ΠΑ.ΣΟ.Κ. ∆εν
είναι αυτό το ζήτηµα. Αυτά είναι θέµατα που θα τα λύσει ο καθένας
µέσα στο κόµµα του και όπως εµείς δεν δεχόµαστε επεµβάσεις στο
κόµµα µας, σεβόµαστε και τις διαδικασίες των άλλων κοµµάτων.
Αλλά το κήρυγµα που λέει ότι, όταν ο λαός αντιστρατεύεται µία
κυβέρνηση και µία πολιτική είτε είναι της Κυβέρνησης είτε είναι της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αυτό το κίνηµα είναι τροµοκρατικό, πρέπει
να προβληµατίσει τον καθένα και να πάρει ευθύνη ο καθένας.
Είπατε και κάτι άλλο ότι όταν κρίνεται η Κυβέρνηση από τα άλλα
κόµµατα για τους χειρισµούς στην υπόθεση Οτσαλάν ή οπουδήποτε
αλλού ή για θέµατα εξωτερικής πολιτικής ή για εθνικά θέµατα και
όταν µάλιστα επικρίνεται και για υποχωρήσεις και µε τις πιο βαριές
εκφράσεις, όπως κρίνεται από µας, τότε στην ουσία προσβάλλεται ο
ελληνικός λαός που ψήφισε αυτήν την Κυβέρνηση.
Επιτρέψτε µου να πω ότι είναι ολοκληρωτική αυτή η νοοτροπία.
Καµιά κυβέρνηση -όχι εσείς που έχετε το 42%, αλλά και το 95% να
είχατε- και καµιά πολιτική ηγεσία δεν έχει εν λευκώ την
εξουσιοδότηση κανενός να χειρίζεται τα ζητήµατα, όπως θέλει.
∆ηλαδή όταν εµείς επικρίνουµε την ηγεσία της Τουρκίας, την ηγεσία
των Ηνωµένων Πολιτειών, επικρίνουµε τους λαούς ή κάνουµε
παρέµβαση στο εσωτερικό αυτών των χωρών;
∆εν θα ήθελα να χρησιµοποιήσω χειρότερες εκφράσεις, αλλά αυτά
που είπατε σήµερα εδώ, αξίζουν ένα εύγε, διότι µιλήσατε µε
καθαρότητα και ειλικρίνεια, αλλά από εκεί και πέρα αρχίζει η ευθύνη
όλων, απέναντι σ' αυτήν την Κυβέρνηση, απέναντι σ' αυτήν την
πολιτική, απέναντι σε οποιαδήποτε κυβέρνηση έλθει και έχει την
ίδια πολιτική µε διαφορετική κοµµατική ονοµασία.
∆εν θα µονοπωλήσει τη δική µας οµιλία η συζήτηση γύρω από το

θέµα Οτσαλάν και αυτό γιατί θεωρούµε ότι χρησιµοποιείται πια σαν
ένα εργαλείο, για να επιταχυνθούν οι προσπάθειες που έχουν
ξεκινήσει, για να πιεστεί και η ελληνική Κυβέρνηση, για να
επισηµοποιηθεί η διχοτόµηση του Αιγαίου, η αµερικανοποίησή του,
η διχοτόµηση της Κύπρου και όχι µόνο. Αυτό που εµάς µας
απασχολεί έχει σχέση και µε το πρώτα ο ελληνικός λαός και πρώτα
οι λαοί των περιοχών, έχει σχέση και µε τον τόπο µας. Αυτό που
µας απασχολεί πάνω απ' όλα, είναι ότι η Ελλάδα βρίσκεται σε µια
περιοχή από τα Βαλκάνια µέχρι τον Ευφράτη, όπου διεξάγεται
πόλεµος µε οικονοµικά, πολιτικά, διπλωµατικά µέσα, µε όλες τις
µορφές για τη διανοµή των αγορών -για µια προσωρινή ισορροπία
ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες, τη Γερµανία και τις άλλες
ηγετικές δυνάµεις- και την καταστολή των λαϊκών κινηµάτων.
Πόλεµος του πετρελαίου θέλετε να το πείτε, των πρώτων υλών;
Πόλεµος του νερού;
Και µ' αυτήν την έννοια απορρίπτουµε τη λογική και τη δική σας και
της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και άλλων κοµµάτων που ανάγουν το
όλο πρόβληµα στις ελληνοτουρκικές σχέσεις και στους χειρισµούς
που κάνει η Ελλάδα έναντι της Τουρκίας.
Ακούστηκαν πολλά. Η Ελλάδα πρέπει να κάνει δυναµική πολιτική,
πρέπει να έχει όριο επίθεσης και όριο υποχώρησης. Κατ' αρχήν,
εµείς ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι ο ελληνικός λαός όταν χρειαστεί,
θα υπερασπιστεί αυτόν τον τόπο µε το αίµα του -όπως το έκανε και
θα το κάνει- έστω και αν σηµαντικά κλειδιά της οικονοµίας της
χώρας και στρατηγικής τοµής έχουν παραδοθεί σε αυτούς που
ανάβουν τη φωτιά του πολέµου.
Το πρόβληµα δεν είναι εκεί. Το πρόβληµα δεν κρίνεται στο πώς
συµπεριφέρεται η Ελλάδα απέναντι στην Τουρκία. Το πρόβληµα
έχει να κάνει καθαρά µε τη ΝΑΤΟϊκή τάξη πραγµάτων στην
περιοχή. 'Εχει να κάνει και µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, διότι εδώ η Ελλάδα και η Τουρκία είναι δύο χώρες που
βρίσκονται στην ίδια συµµαχία, το ΝΑΤΟ, και που αύριο θα βρεθούν
στην ίδια συµµαχία, την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. ∆εν είναι πρόβληµα
Ελλάδας και Τουρκίας µόνο και σας κάνω το εξής ερώτηµα: ∆ηλαδή
οι "σύµµαχοι" -σύµµαχοι εντός εισαγωγικών, διότι για µας δεν είναι
σύµµαχοι, οι λαοί είναι σύµµαχοι- αυτοί οι εταίροι σας, όπως τους
λέτε, θα σας αφήσουν ελεύθερα να αποφασίσετε, είτε το όριο της
επίθεσης, της διπλωµατικής σας πολιτικής ή της στρατιωτικής, είτε
το όριο της υποχώρησης; 'Η εσείς µπορείτε να ασκήσετε σήµερα
µια πολιτική, χωρίς να έχει το οκέι των Ηνωµένων Πολιτειών, του
ΝΑΤΟ κλπ.; Το ίδιο ισχύει και για την Τουρκία. Ο ελληνικός λαός
πρέπει να το γνωρίζει αυτό. Η ίδια η άµυνα της χώρας αυτήν τη
στιγµή βρίσκεται κάτω από τη ΝΑΤΟϊκή, όχι απλώς καθοδήγηση,
αλλά από τον πλήρη ΝΑΤΟϊκό έλεγχο. Αυτό δε θα εµποδίσει τον
ελληνικό λαό να παλαίψει, αλλά δεν θα δεχτούµε σε καµία
περίπτωση, ότι ταυτίζεται η υπεράσπιση της χώρας µας µε την
υπεράσπιση της Κυβέρνησης και µε την υπεράσπιση
οποιασδήποτε κυβερνητικής πολιτικής που κινείται µέσα στη νέα
τάξη πραγµάτων.
'Αλλο το ένα και άλλο το άλλο. Και την πατρίδα µας µπορούµε να
υπερασπιζόµαστε και την ειρήνη στην περιοχή µπορούµε να
υπερασπιζόµαστε και ταυτόχρονα να αντιπαλεύουµε να ανατραπεί
αυτή η πολιτική. Και αυτό κατά τη γνώµη µας είναι πραγµατικός
πατριωτισµός -έτσι το λέµε εµείς- και πραγµατικός διεθνισµός. Γιατί
είναι ένας πατριωτισµός, που δεν στρέφεται εναντίον γειτονικών
λαών.
Εγώ θα συµφωνήσω στο εξής, κύριε Πρωθυπουργέ. Είπατε ότι το
πρόβληµα πραγµατικά είναι πρόβληµα πολιτικό ή αν θέλετε και
πρόβληµα τακτικής ανάµεσα στα κόµµατα. ∆εν είναι πρόβληµα ούτε
λειψής ενηµέρωσης ούτε πρόβληµα συµβουλίων και διαβουλίων,
χωρίς να σηµαίνει όταν χρειάζεται να γίνει κάποια έκτακτη
συνάντηση και συλλογική, µπορεί να γίνει. ∆εν είναι αυτό το θέµα.
Το πρόβληµα όµως σήµερα της εξωτερικής πολιτικής της χώρας
δεν είναι ζήτηµα αν προϋπήρχε ή όχι η εθνική ή µη εθνική
συνεννόηση.  Πραγµατικά  µέσα  στη  Βουλή,  θαυµάσια  µπορούµε
να ανιχνεύουµε αν συµφωνούµε και πού συµφωνούµε
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και πού διαφωνούµε. Εδώ µπορεί να εξακριβωθεί αν υπάρχει
δυνατότητα συµµαχιών µίνι, µάξι ή ριζικών αντιθέσεων και
αντιπαραθέσεων. Εγώ θα το πω, δεν µας λείπει η ενηµέρωση. Στο
κάτω-κάτω, άµα θέλουµε, τη ζητάµε.
Αλλά µε την ευκαιρία εγώ θέλω να βάλω ορισµένα ερωτήµατα και
δεν απευθύνοµαι µόνο στη Κυβέρνηση, αλλά και στα άλλα κόµµατα:
Ο ελληνικός λαός ενηµερώνεται από την Κυβέρνηση και από τα
άλλα κόµµατα σε ορισµένα κρίσιµα ζητήµατα που τον αφορούν; 'Η
τη λαϊκή παρέµβαση την εννοούµε παρέµβαση διά της ψήφου; Αυτά
τα φρονήµατα του ελληνικού λαού που είπε ο Πρωθυπουργός, πώς
διαµορφώνονται; Με τη δράση και µε την πληροφόρηση.
Εγώ, λοιπόν, θα βάλω ορισµένα ζητήµατα. 'Οχι αν έχουµε πει κάτι
µέσα στη Βουλή ή στις επιτροπές ή αν πετάµε κάτι σε συνεντεύξεις,
διότι συνήθως δε µας ρωτάνε τέτοια θέµατα και στα µέσα
ενηµέρωσης, αλλά αν κάθε κόµµα κάνει συστηµατική ενηµέρωση
του λαού για τις θέσεις του, όποιες είναι αυτές.
Πρώτο ζήτηµα: Ποιο κόµµα ενηµέρωσε τον ελληνικό λαό για το ποιο
είναι το συγκεκριµένο περιεχόµενο του νέου δόγµατος του ΝΑΤΟ
και τι θα συµβεί τον επόµενο Απρίλη. Εννοείται ότι εµείς σ' αυτά τα
ζητήµατα µε τις δυνάµεις που έχουµε, προσπαθούµε και το
κάνουµε.
Με την εξέλιξη αυτή είναι γνωστό, είναι αντικειµενικό ότι
νοµιµοποιείται πλήρως η χρήση στρατιωτικής βίας εναντίον λαών
και προοδευτικών κυβερνήσεων, από την πλευρά του ΝΑΤΟ, η
χρήση στρατιωτικής βίας ανάµεσα σε περιφερειακούς
ανταγωνιστές, άρα νοµιµοποιείται η Τουρκία να επιτεθεί στην
Ελλάδα ή και το αντίθετο. ∆εν λέω ότι υπάρχει τέτοια διάθεση από
την Ελλάδα, βέβαια.
Νοµιµοποιείται η απειλή και η χρήση στρατιωτικής βίας,
προκειµένου να επιβληθεί µία υποδουλωτική ειρήνη κοµµένη και
ραµµένη στα µέτρα του ΝΑΤΟ ή των βασικών δυνάµεων που
ηγούνται.
Εµείς λέµε το εξής: 'Ο,τι δεν αποτελειώνει η ειρήνη δεν το
αποτελειώνει ο πόλεµος ή αντίθετα.
∆εύτερον, ποιο κόµµα ενηµέρωσε τον ελληνικό λαό για τις
συζητήσεις που γίνονται στα διάφορα κοινοβουλευτικά όργανα του
ΝΑΤΟ, για τις δυνάµεις ταχείας επέµβασης, για το ρόλο του ΝΑΤΟ,
όχι µόνο σε στρατιωτικά και πολιτικά θέµατα, αλλά και σε
οικονοµικά και σε θέµατα που ενδιαφέρουν το ΝΑΤΟ, όπως ποιο
κόµµα κυβερνάει.
Βεβαίως η ανάµειξη του ΝΑΤΟ στο πολιτικό σύστηµα των χωρών
είναι πασίγνωστη και πάγια. Μιλάµε όµως για ανοικτή επίσηµη
ανάµειξη νοµιµοποιηµένη.
Οι Βουλευτές των κοµµάτων πάνε σ' αυτά τα όργανα. Και να
θυµίσω. ∆εν πρόλαβε να κατέβει από το αεροπλάνο ο κ. Ορέστης
Κολοζώφ, από µία τέτοια συνεδρίαση και έδωσε αµέσως
συνέντευξη. Βγάλαµε ανακοίνωση, προσπαθήσαµε.
'Οταν µας καλούν στις τηλεοράσεις και στα ραδιόφωνα, ζητάµε να
µας βάλουν τέτοιες ερωτήσεις, αλλά αυτά, όπως λένε οι
εντεταλµένοι δηµοσιογράφοι ή οι δηµοσιογράφοι που δεν ψάχνουν
τα θέµατα ότι δεν πουλάνε. ∆εν φέρνουν διαφηµίσεις.
Πόσοι 'Ελληνες και 'Ελληνίδες γνωρίζουν ότι η Ελλάδα, η Τουρκία
δηλαδή η χώρα που προβάλλεται ως ο εξ Ανατολών κίνδυνος και η
Ιταλία συγκροτούν κοινή στρατιωτική δύναµη µε βάση τη νέα δοµή
του ΝΑΤΟ, µε στόχο να παρεµβαίνει στις λεγόµενες κρίσεις να
φυλάει δηλαδή αυτή η δύναµη τα σύνορα και την ειρήνη; Και µ'
αυτήν την έννοια πρέπει να ξεκαθαριστεί. Φραστικούς κινδύνους
έχουµε από την Τουρκία ή πραγµατικούς;
Εµείς λέµε ούτε το ένα ούτε το άλλο. ∆ιατρέχουµε κινδύνους διότι
στην περιοχή µας η πολιτική του διαίρει και βασίλευε και η
αξιοποίηση ορισµένων λειτουργικών διαφορών είναι αναγκαία για
εκείνους που θέλουν να επιβάλουν τον πλήρη έλεγχο της περιοχής.
∆εν ακούγεται λίγο παράξενα, Ελλάδα, Τουρκία και Ιταλία στην ίδια
στρατιωτική δύναµη, για να διαχειρισθεί κρίση, σύνορα και την
ειρήνη. Το ίδιο περίεργα δεν ακούγεται για τον ελληνικό λαό η

λειτουργία του ΝΑΤΟϊκού στρατηγείου στη Λάρισα µε 'Ελληνα
διοικητή, Αµερικάνο υποδιοικητή και Τούρκο επιτελάρχη;
Καλά, ο 'Ελληνας διοικητής είναι για τα µάτια του κόσµου. Μην µου
πείτε ότι ο 'Ελληνας θα δίνει εντολές στον Αµερικανό υποδιοικητή,
γιατί πραγµατικά είναι για γέλια. Το δε στρατηγείο δεν θα έχει
προκαθορισµένα όρια ευθύνης. Και βεβαίως θα είναι κάτω από τις
εντολές του υπερστρατηγείου της Νάπολης που θα έχει τον πλήρη
έλεγχο του Αιγαίου. ∆ηλαδή στο Αιγαίο κάνει κουµάντο η Ελλάδα, η
ελληνική Κυβέρνηση; Εγώ δεν λέω ότι δεν θέλει να κάνει κουµάντο,
αλλά δεν το κάνει. Και αυτό πρέπει να το πείτε στον ελληνικό λαό.
'Οχι να λέτε εσείς η Αντιπολίτευση ή και τα άλλα κόµµατα
"συστράτευση γύρω από την Κυβέρνηση, αµάν και χανόµαστε".
Γιατί τα κόµµατα επίσης κρύβουν -όχι όλα τα κόµµατα, εµείς
τουλάχιστον εννοείται ότι µε τις δυνάµεις που έχουµε προσπαθούµε
να ενηµερώσουµε- από τον ελληνικό λαό ότι το θέµα της
υφαλοκρυπίδας, των παραβιάσεων οξύνθηκαν από το 1977 µε την
καθιέρωση της αρχής της δύναµης των επιχειρήσεων, σαν τις πιο
κατάλληλες για τη λεγόµενη ΝΑΤΟική άµυνα; Εκεί πατάει η ηγεσία
της Τουρκίας. Είναι δηλαδή ζήτηµα ελληνοτουρκικών
διαπραγµατεύσεων; Είναι ζήτηµα ικανότητας αν θέλετε του
Πρωθυπουργού; 'Η θα απαιτήσει την επίλυση του ζητήµατος στα
πλαίσια του ΝΑΤΟ ή το θέµα θα µένει και θα αναπαράγεται.
Γιατί κρύβετε από τον ελληνικό λαό ότι το ΝΑΤΟ θεωρεί νόµιµη καθ'
όλα την Τουρκία -αυτό βέβαια δεν σηµαίνει ότι το θεωρούµε και
µεις- στην πολιτική της στο Αιγαίο από τον Οκτώβρη του 1980 που
έγινε η επανένταξη της Ελλάδας στο στρατιωτικό σκέλος του ΝΑΤΟ;
'Εχει πλάτες η Τουρκία στο ΝΑΤΟ και καλό είναι αυτό να γίνει
γνωστό και να µην συµβιβαστούµε βεβαίως µε το ΝΑΤΟ.
Γιατί κρύβετε από τον ελληνικό λαό όλο το σχέδιο διχοτόµησης και
αµερικανοποίησης του Αιγαίου; Και να µη µας πουν συνωµότες,
γιατί αυτό γράφτηκε και στις εφηµερίδες. Εµείς το διαβάζουµε. ∆εν
είµαστε όπως ξέρετε σε επιτελεία ούτε σε µυστικές υπηρεσίες.
Γιατί η ελληνική Κυβέρνηση καθησυχάζει τον ελληνικό και κυπριακό
λαό, ότι το Κυπριακό βαίνει καλώς, όταν γνωρίζει ότι το σχέδιο
διχοτόµησης περνά µέσα και από την ένταξη της Κύπρου στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση;
∆εν σας αποδίδουµε αποκλειστική ευθύνη γι' αυτό. Στο κάτω κάτω
και η Κύπρος είναι ένα ανεξάρτητο κράτος. Αλλά γιατί καθησυχάζει
τον ελληνικό λαό; Λέει ότι είναι σε κινητικότητα. Από τον περίφηµο
πόλεµο του Κόλπου είναι σε κινητικότητα. Σε κινητικότητα µπορεί να
είναι. Για καλό όµως ή για κακό είναι αυτή η κινητικότητα;
Ποιο κόµµα ενηµέρωσε ή ενδιαφέρθηκε να µάθει ποιο είναι το
περιεχόµενο της απόφασης της συνάντησης των Υπουργών
Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης για το Κουρδικό; Εµείς
ζητήσαµε το κείµενο, ρωτήσαµε τον κ. Ρέππα, αλλά µας απάντησε
ότι δεν το ξέρει. Εν τω µεταξύ η Deutsche Welle και το BBC λένε το
κείµενο. Θα το ζητήσουµε και τη ∆ευτέρα από τον Υπουργό των
Εξωτερικών που θα επισκεφθούµε. Και έχουµε την υπόνοια από
αυτά που ακούσαµε από την Deutsche Welle και το BBC ότι δεν
έχει µεγάλες διαφορές από το σύµφωνο Τουρκίας και Συρίας, που
υπογράφηκε τον περασµένο Οκτώβρη για την καταπολέµηση της
τροµοκρατίας, δηλαδή για την καταπολέµηση του Κουρδικού
κινήµατος. ∆ιαβάστε αυτήν τη συµφωνία Τουρκίας και Συρίας και αν
δεν νιώσουµε ανατριχίλα, δεν ξέρω τι άλλο µπορούµε να νιώσουµε
και τι περιµένουµε να νιώσουµε.
Γι' αυτό το κείµενο γιατί δεν ενηµερώσατε τον ελληνικό λαό; 'Οχι την
επιλογή του όρους Πατέρα θα δεχθούν οι Κούρδοι, αλλά δεν ξέρω
και τι άλλο στο όνοµα του ότι ανήκουν στο ΡΚΚ ή σε τροµοκρατικές
οργανώσεις.
Εύλογα µπαίνει το ερώτηµα; γιατί η Ελλάδα, που όντως έχει το δίκιο
ως προς τα σύνορα και τα άλλα κυριαρχικά της δικαιώµατα µε το
µέρος της έναντι των απαιτήσεων της Τουρκίας, δεν έχει καταφέρει
να αντιστρέψει αυτήν την κατάσταση; Και όταν λέµε αντιστροφή
εννοούµε ότι οι διεθνείς οργανισµοί να πουν στην Τουρκία ότι έχει
άδικο. ∆εν εννοούµε να στείλουν στρατό στην Τουρκία.
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Τόσο δυνατή είναι αυτή η Τουρκία και οι άλλοι, οι ΗΠΑ, η Γερµανία
είναι ανίσχυρες; Γιατί το ΝΑΤΟ δεν τραβά το "αυτί" της Τουρκίας
από τη στιγµή που διαπιστωµένα παραβιάζει τις διεθνείς συνθήκες
και το διεθνές δίκαιο; Και εννοούµε πολιτικά να τους τραβήξει το
"αυτί" και όχι τίποτε άλλο. ∆εν το κάνουν όµως γιατί τους
συµφέρουν αυτές οι ελληνοτουρκικές τριβές. Ούτε η Ευρωπαϊκή
'Ενωση έχει δικαιώσει την Ελλάδα ως προς το θέµα των συνόρων
της.
Λέγει ότι τα ελληνικά σύνορα είναι και τα σύνορα της Ευρώπης,
αλλά ψάξτε να βρείτε ποια είναι αυτά τα ελληνικά σύνορα. Και
πανηγυρίζετε όταν η Ευρωπαϊκή 'Ενωση λέγει ότι τα σύνορα της
Ευρώπης καταλήγουν στην Ελλάδα. Χαίρω πολύ. Ποια είναι όµως
αυτά τα ελληνικά σύνορα; Πάτε να τα βρείτε στα διεθνή δικαστήρια.
Θα πηγαίνουµε τώρα στα δικαστήρια και για τα σύνορα. 'Ετσι
φθάσαµε σ'αυτές τις περιπτώσεις κρίσης στα 'Ιµια από κοινού µε το
"ευχαριστώ" προς τις Η.Π.Α. και το καθεστώς περιορισµένης
κυριαρχίας στο Αιγαίο που υπάρχει για την Ελλάδα.
'Οµως, ας µην περιοριζόµαστε στα ελληνοτουρκικά. Μας απασχολεί
και το σοβαρότερο ζήτηµα "Βαλκάνια". Ο κ. Τσοχατζόπουλος
βεβαίως διαρρηγνύει τα ιµάτιά του, δεν συµµετέχει, λέγει, η Ελλάδα
σ' αυτόν τον πόλεµο. Η Ελλάδα συµµετέχει µε τις εγκαταστάσεις
της, όπως συµµετείχε και στον πόλεµο του Ιράκ και στους
βοµβαρδισµούς της Βοσνίας. Είµαστε ένα τεράστιο κατασκοπευτικό
κέντρο γι'αυτούς τους λαούς. Συµµετέχει και µε στρατιωτικές
δυνάµεις.
Το θέµα, όµως, είναι να κάνουµε ευχή να µη γίνει πόλεµος; Βεβαίως
το ευχόµαστε. Αλλά να ευχόµαστε όµως να γίνει µια ειρήνη όπως τη
θέλουν αυτοί µε το πιστόλι στον κρόταφο; Ούτε αυτόν τον πόλεµο
θέλουµε ούτε αυτήν την ειρήνη. Θέλουµε την ειρήνη που είναι
εναντίον της νέας τάξης πραγµάτων.
Ποιο είναι το σχέδιο για το Κόσοβο; Αυτή η συµφωνία που δεν έχει
υπογραφεί ακόµα είναι το πρώτο βήµα προς την αυτονοµία.
Βεβαίως οι Κοσοβάροι ήθελαν από τώρα αυτονοµία. 'Οµως, είναι το
πρώτο βήµα. Αν διαβάσει όµως κανείς το οικονοµικό µέρος της
συµφωνίας, που αφορά το πώς θα λειτουργεί το Κόσοβο στα
πλαίσια της δήθεν ενιαίας νέας Γιουγκοσλαβίας, τότε καταλαβαίνει
ότι πάει πολύ γρήγορα και µε µαθηµατική ακρίβεια στην πλήρη
αποσκίρτηση. Και ξέρουµε πολύ καλά ότι το πρώτο βήµα για την
ενσωµάτωση και υποδούλωση είναι η οικονοµία και το πρώτο βήµα
για την αποσκίρτηση είναι πάλι η οικονοµία. Στην ουσία θα είναι ένα
διαφορετικό κοµµάτι στα πλαίσια της νέας Γιουγκοσλαβίας. Αυτό το
κείµενο κατέθεσε η Ολµπράϊτ και όλοι συµφωνούν ότι αυτή είναι η
βάση της πολιτικής συµφωνίας.
Υπάρχει και άλλο σχέδιο, που είναι η τριχοτόµηση της περιοχής του
Κόσοβο. 'Ενα κοµµάτι να µείνει στη νέα Γιουγκοσλαβία, ένα κοµµάτι
να το πάρει η Αλβανία, ένα κοµµάτι να το πάρει η πρώην
Γιουγκοσλαβική ∆ηµοκρατία της Μακεδονίας. Πού πάµε τότε; Πάµε
για τη µεγάλη Αλβανία τότε, πάµε για αλλαγή των συνόρων.
Βεβαίως εµείς δεν είµαστε µάντεις ή προφήτες. Μελετάµε, βγάζουµε
συµπεράσµατα. Αυτό που είµαστε σίγουροι είναι ότι τα επόµενα
χρόνια τα πράγµατα θα είναι δραµατικά στα Βαλκάνια. Είτε θα
έχουµε πόλεµο είτε θα έχουµε αλλαγή συνόρων ή άλλου τύπου
καταστάσεις µέσω πολιτικών συµφωνιών. Και δεν γίνεται εδώ καµία
συζήτηση. Μήπως και από εκεί δεν θα οξυνθούν ενδεχοµένως τα
ελληνοτουρκικά προβλήµατα, τεχνητά, υπερβολικά ή και
πραγµατικά; Κανείς δεν µπορεί να είναι σίγουρος. Ούτε να
υποτιµήσει κινδύνους πραγµατικών επεισοδίων ούτε όµως να
υποτιµήσει και το πρόβληµα της χρησιµοποίησης, της επίκλησης
κινδύνου επεισοδίων για να σκύβουµε το κεφάλι στην εκάστοτε
κυβέρνηση και να µην της κάνουµε κριτική και υποσκάπτουµε το
κύρος της στο εξωτερικό!
'Ετσι κι αλλιώς, λοιπόν, τα πράγµατα είναι εξαιρετικώς µπλεγµένα.
Αλλά γιατί τα ελληνικά κόµµατα δεν συνεχίζουν να ενηµερώνουν τον
ελληνικό λαό; ∆ιότι δεν τον είχαν ενηµερώσει ούτε τότε. Πώς
ξεπήδησε αυτός ο πόλεµος στα Βαλκάνια; ∆εν θα σταθώ στην
στάση του καθενός απέναντι στον σοσιαλισµό. Αυτό είναι δικαίωµα
του καθενός και είναι πάρα πολύ φυσιολογικό να έχουµε βαθύτατες

διαφορές.
Ο πόλεµος στα Βαλκάνια ξεκίνησε αυτοφυώς, έτσι µέσα στα
Βαλκάνια ή ξεκίνησε στην Κροατία και Σλοβενία από τους
µισθοφόρους που έστειλαν οι Γερµανοί; ∆εν έπαιξαν κανένα ρόλο οι
διάφοροι αχυράνθρωποι πρωθυπουργοί που στάλθηκαν από το
εξωτερικό και µάλιστα απροκάλυπτα µε γερµανικά ή αµερικάνικα
διαβατήρια; Ούτε τα διαβατήριά τους δεν άλλαξαν οι άνθρωποι.
Πώς φούντωσε η κατάσταση στο Κόσοβο;
Εµείς δεν υποτιµούµε ότι υπάρχουν προβλήµατα. Αλλά πώς
εξελίχθηκε έτσι η κατάσταση; Ποιοι είναι αυτοί οι Κοσοβάροι; Εδώ
ελληνικές εφηµερίδες, που κανείς δεν µπορεί να τις θεωρήσει ότι
χτυπούν το σύστηµα, λέγουν ότι είναι Αλβανοί πρόσφυγες.
Συγκροτήθηκε µισθοφορικό Σώµα µε µισθούς, που όπως έγραψε
κυριακάτικη εφηµερίδα µεγάλης κυκλοφορίας, θα τους ζήλευαν οι
'Ελληνες στρατιωτικοί και άλλοι στρατιωτικοί της ∆ύσης. Πώς
κυκλοφορεί τόσο χρήµα στο Κόσοβο χωρίς να γίνονται οικονοµικές
δραστηριότητες; 'Η δεν ξέρουµε τους διαδρόµους του εµπορίου των
όπλων και των ναρκωτικών; Πρόκειται περί κινήµατος
αυτοδιάθεσης αυθορµήτου ή, αν θέλετε, πολιτικά
συνειδητοποιηµένου που είναι υποχρεωµένος ο καθένας να το
σεβαστεί; Και οι µεν Κοσοβάροι ζητούν την αυτοδιάθεση και είναι
προοδευτικό το κίνηµα, οι δε Κούρδοι είναι τροµοκράτες!
Αυτά τα ζητήµατα είναι ζητήµατα πάνω στα οποία το κάθε κόµµα
πρέπει να τοποθετηθεί. 'Οχι αποσπασµατικά ότι θα γίνει κάτι µε ένα
δελτίο Tύπου, ούτε µπροστά στα κανάλια της τηλεόρασης. Και έτσι
και η Νέα ∆ηµοκρατία και το ΠΑ.ΣΟ.Κ. µπορούν να παίζουν στο
δικό τους γήπεδο µε τα παραπλανητικά διλήµµατα "πόλεµος ή
ειρήνη", "ειρήνη ή πόλεµος", "ΟΝΕ ή χανόµαστε", "Σηµίτης ή
χανόµαστε", "ΠΑ.ΣΟ.Κ. ή χανόµαστε", "Νέα ∆ηµοκρατία µας σώζει".
Αυτό θα πει φρόνηµα του ελληνικού λαού. Του διαµορφώνω
προϋποθέσεις να γνωρίζει κατ' αρχήν και τον αφήνω βεβαίως και
να δρα. 'Οχι κολλώντας του την ταµπέλα του τροµοκράτη.
Αυτά τα ζητήµατα που θέσαµε προηγούµενα, µας δείχνουν ότι εδώ
δεν έχουµε πρόβληµα ελληνοτουρκικών σχέσεων. Αν θέλετε, δεν
υποτιµώ την ιστορική διαφορά, δεν πάµε τώρα στην Οθωµανική
αυτοκρατορία να δούµε τα ζητήµατα ούτε στην εξαετία του 1922.
Σήµερα είναι απόλυτα δεµένο και µπλεγµένο µε τη νέα τάξη
πραγµάτων στην περιοχή, µε τον επικίνδυνο διαγωνισµό που
γίνεται ανάµεσα στις µεγάλες δυνάµεις, ιµπεριαλιστικές τις λέµε
εµείς, πείτε τις ανεπτυγµένες και όπως θέλετε εσείς, οι οποίες
µοιράζουν την περιοχή και πάνε να βρουν ένα modus vivendi σε
βάρος των λαών.
∆υστυχώς είχαµε την ευτυχία εγώ θα πω, αλλά και την ατυχία, η
Ελλάδα να βρίσκεται σε ένα σηµείο που συναντιώνται τρεις ήπειροι.
Και µην ξεχνάτε ότι η Ευρώπη ήταν η περιοχή που εκδηλώθηκαν οι
δυο παγκόσµιοι πόλεµοι οι οποίοι σηµειωτέον δεν έγιναν ανάµεσα
στους οπαδούς της αστικής δηµοκρατίας και στους οπαδούς της
κοµµουνιστικής τροµοκρατίας, όπως λέτε εσείς. Οι πόλεµοι έγιναν
ανάµεσα στις ισχυρές καπιταλιστικές χώρες, οι οποίες πάλευαν να
µοιράσουν την περιοχή.
Αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα δεν απαντούνται ούτε µε συµβούλια και
διαβούλια εξωτερικής πολιτικής. 'Η θα αντισταθείς στη νέα τάξη
πραγµάτων ή θα την αντιπαλέψεις ή τα πράγµατα θα είναι πολύ
άσχηµα για τον ελληνικό λαό. ∆εν µας ενδιαφέρει για τις
κυβερνήσεις και τα κόµµατα που υπερασπίζονται αυτήν την
πολιτική, αλλά µας ενδιαφέρει ο ελληνικός λαός, χωρίς να
µονοπωλούµε ως κόµµα αυτό το ενδιαφέρον. Μιλάµε αντικειµενικά
ποια πολιτική συµφέρει το λαό. Και απ' αυτήν την άποψη εµείς
πάρα πολλές φορές έχουµε µιλήσει για τις θέσεις µας. Εµείς
θεωρούµε ότι το ελάχιστο που θα µπορούσε να κάνει µια
κυβέρνηση σήµερα είναι να µην ευθυγραµµιστεί και να µη
συµµετέχει -δεν είναι απλώς τι θα πει φραστικά- σε όλες τις
δεσµεύσεις του νέο δόγµατος του ΝΑΤΟ. Εδώ όχι µόνο συµµετέχει,
φαρδιά πλατιά βάζει την υπογραφή της η Κυβέρνηση. Και αυτό
εσείς το θεωρείτε ισχυρή Ελλάδα. Είναι η ισχυρή Ελλάδα για τη
Σοφοκλέους, είναι η ισχυρή Ελλάδα για την πλουτοκρατία του
τόπου, η οποία κερδίζει και απ' αυτόν τον πόλεµο. Οι πόλεµοι
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µπορεί να γίνονται τοπικοί, αλλά οι επενδύσεις προχωρούν.
'Αλλωστε και αυτοί οι πόλεµοι γίνονται για να ανοίξει ο δρόµος, να
γίνουν οι επενδύσεις. Στρώνεται ο δρόµος για να γίνουν οι
επενδύσεις.
Ξαναλέω, έχει ενδιαφέρον να διαβαστεί η οικονοµική βάση της
συµφωνίας στο Κόσοβο. Τι θα κάνουν οι επιχειρηµατίες, αυτό είναι
το πρόβληµα, πώς θα κάνουν τις επενδύσεις, η οικονοµία της
αγοράς, ποιες επιχειρήσεις της Σερβίας θα λειτουργούν στο
Κόσοβο, ποια κέρδη της Σερβίας, του κέντρου δηλαδή, θα
µεταφέρονται ειδικά στο Κόσοβο, όχι κατ' ανάγκην και σε άλλες
περιοχές κλπ. Αυτά συζητιώνται, γι' αυτό γίνονται και οι πόλεµοι, γι'
αυτό γίνονται και οι πολυεθνικές στρατιωτικές δυνάµεις, για να
ανοίξουν το δρόµο στα κεφάλαια. 'Οταν υπάρχει η αντίσταση των
λαών, όταν δεν µπορούν να γίνουν πολιτικές συµφωνίες, γίνονται
αυτοί οι πόλεµοι περιορισµένης χρονικής διάρκειας για να λυθούν
και τα προβλήµατα της λεγόµενης ειρήνης.
Εµείς, λοιπόν, έχουµε µια συνολικά διαφορετική πολιτική και µε
αυτήν την έννοια δεν προσχωρούµε ούτε στη λογική της εθνικής
οµοψυχίας ούτε της εθνικής συνεννόησης ούτε της εθνικής
στρατηγικής. Για µας η κατεύθυνση πάνω στην οποία θα
µπορούσαµε να συνεννοηθούµε είναι σε αντίθεση µε αυτήν τη
λογική της νέας τάξης πραγµάτων, σε αντίθεση βεβαίως και µε την
ΟΝΕ, η οποία κατά κάποιον τρόπο εσωτερικεύει στις χώρες την
πολιτική της νέας τάξης πραγµάτων.
Είναι ευκαιρία να υπενθυµίσω τις θέσεις του κόµµατος για την
υπόθεση Οτσαλάν και, αν θέλετε, να ολοκληρώσουµε γιατί
ζητήσαµε παραίτηση του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης και
διπλές εκλογές. Για µας το θέµα Οτσαλάν ήταν η σταγόνα που
ξεχείλισε το ποτήρι. Συµβαίνει αυτό στην πολιτική ζωή του τόπου,
δηλαδή σε πάρα πολλά γεγονότα, έρχεται ένα και ξεχειλίζει το
ποτήρι. Και αυτό δεν ήταν το οποιοδήποτε ένα. Τον είχατε στα
χέρια σας και παραδόθηκε στις τουρκικές αρχές. Αυτή είναι η ουσία.
Και εµείς το είπαµε από την πρώτη ηµέρα και µας έκανε πολύ
µεγάλη εντύπωση αυτή η υπόγεια αλληλεγγύη για έναν τροµοκράτη,
όπως λέτε και για έναν τροµοκρατικό λαό. Αυτή η υπόγεια
αλληλεγγύη, η οποία σαφώς οδήγησε την παράδοση του Οτσαλάν.
Σας είπα όµως, έχει ξεπεραστεί πια το ζήτηµα δυστυχώς, ύστερα
από την σηµερινή οµιλία του Πρωθυπουργού.
Εµείς θεωρούµε ότι χειριστήκατε αυτό το ζήτηµα είτε από αφέλεια,
ας το πω έτσι είτε συνειδητά, γιατί δεν θέλατε να προδώσετε την
πίστη σας στη νέα τάξη πραγµάτων. Αυτή ήταν η πυξίδα. Και αυτό
δεν ήταν µικρό ζήτηµα.
Ζητήσαµε βέβαια τις εκλογές, αλλά όχι µόνο γι' αυτό το θέµα. Τις
ζητήσαµε ακριβώς γιατί βρισκόµαστε σε µία περίοδο που
επισηµοποιείται η διχοτόµηση του Αιγαίου και της Κύπρου και
βρισκόµαστε µπροστά σε έναν κίνδυνο υπαρκτό νέου κύκλου
αλλαγής συνόρων και σε βάρος της Ελλάδας στην περιοχή. Και δεν
βρήκαµε άλλον τρόπο -ξέρετε εµείς δεν µπορούµε εδώ διά της βίας
να σας ανατρέψουµε- παρά ο ελληνικός λαός µε την ψήφο του να
παρέµβει και να πάρει την ευθύνη. Βέβαια εµείς δεν θεωρούµε -για
να ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα- ότι οι εκλογές θα λύσουν αυτόµατα
το ζήτηµα, ότι οι εκλογές θα µας οδηγήσουν σε µια άλλη πορεία.
Μπορεί όµως να αρχίσει να ξετυλίγεται αυτό το νήµα. Και εν πάση
περιπτώσει, να πάρει ευθύνη ο ελληνικός λαός ποιο κόµµα επιλέγει,
ποια πολιτική επιλέγει. Γιατί τώρα υπάρχουν περισσότερες
αποδείξεις γι' αυτά τα ζητήµατα. Και πρέπει να ψηφίσει µε κριτήριο
και την ΟΝΕ και το Κόσοβο και το Αιγαίο και την Κύπρο και τα
Βαλκάνια και τα κηρύγµατα περί τροµοκρατίας. Γιατί αυτά όλα
επιδρούν στην καθηµερινή του ζωή. Είναι καθηµερινά προβλήµατα
αυτά. Και αυτά τα ζητήµατα δεν λύνονται µε συµβούλια και
διαβούλια, γιατί είναι ζητήµατα στρατηγικής σηµασίας. Κι εµείς
επιµένουµε να λέµε στον ελληνικό λαό ότι πρέπει να διεκδικήσει
διπλές εκλογές. Και εν πάση περιπτώσει, να µην περιµένει
παθητικά την ηµεροµηνία των εκλογών. Υπάρχει το πεδίο, που είναι
πάντα επίκαιρο και µόνιµο, το πεδίο της δράσης, της συσπείρωσης
και του αγώνα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Για το θέµα Οτσαλάν, εµείς έγκαιρα δηµοσιοποιήσαµε τις θέσεις µας
για το Κουρδικό και το θέµα Οτσαλάν, πριν βγει στην επιφάνεια η

υπόθεση της Κένυας. Και το λέω αυτό, ακούω στελέχη του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. που αναφέρουν δικές τους εκτιµήσεις για τη θέση του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Εµείς βγήκαµε ανοιχτά µε
θέσεις διά στόµατος του Ορέστη του Κολοζώφ, που εκπροσωπούσε
το κόµµα µας, αρχές Φλεβάρη, και είπαµε ότι τελικά η Ελλάδα
πρέπει να δώσει πολιτικό άσυλο, ένα καταφύγιο στον Οτσαλάν.
∆εν ζητήσαµε να το κάνει πρώτη, γνωρίζοντας το ιδιαίτερο
πρόβληµα ή την αξιοποίηση που µπορούσε να γίνει από την
Τουρκία. Το ζητήσαµε όµως όταν είδαµε πως όλες οι χώρες της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, άλλες κακήν κακώς και άλλες µε το "γάντι"
έδιωχναν τον Οτσαλάν. Και είπαµε, εφόσον θέλει άσυλο, να του
δώσουµε καταφύγιο, φέρνοντας βεβαίως το ζήτηµα στα διεθνή
φόρα που λέτε εσείς και δίνοντας µια συλλογική λύση σ' αυτό το
ζήτηµα.
Ξαναλέω ότι δεν υποτιµήσαµε τη στάση της τουρκικής ηγεσίας.
Θεωρούµε, όµως, ότι η ελληνική Κυβέρνηση µπορούσε, αν θέλετε,
να τοποθετήσει σωστά το ζήτηµα και για τα δικαιώµατα του
κουρδικού λαού και για το όλο πρόβληµα των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων εντός της Τουρκίας. Βέβαια υπάρχει ένα ζήτηµα για το
ποια ανθρώπινα δικαιώµατα µπορεί να µιλάει η ελληνική
Κυβέρνηση, όταν τα παραβιάζει µέσα στην Ελλάδα µε τη στάση της
απέναντι στους αγώνες και τα κηρύγµατα κατά της τροµοκρατίας.
Τέλος πάντων.
Μπορούσε, αν σωστά χειριζόταν αυτό το ζήτηµα να ήταν κι ένα δικό
της επιχείρηµα και χαρτί. Βέβαια δεν θα άρεσε στην Τουρκία, αλλά
τι να κάνουµε;
Είπαµε ότι και για λόγους αρχής δεν µπορούµε να πετάξουµε το
δικαίωµα του πολιτικού ασύλου στο καλάθι των σκουπιδιών, γιατί,
ας σκεφτούµε, δεν ξέρουµε τι θα γίνει αύριο και µεθαύριο και στην
Ελλάδα.
Βέβαια µια τέτοια στάση της Κυβέρνησης απαιτούσε
δηµοσιοποίηση, κάλεσµα των κοµµάτων και όλων των αρµοδίων
φορέων να τη στηρίξουν στις επιθέσεις που θα δεχόταν από τους
αγαπητούς της συµµάχους. Εµείς το λέµε υπεύθυνα, το δικό µας
κόµµα, σε µια τέτοια περίπτωση, δεν θα είχε καµία αναστολή να
στηρίξει τη συγκεκριµένη ενέργεια της Κυβέρνησης, χωρίς να
έχουµε τα µάτια στραµµένα ούτε στις εκλογές. Και αυτή η στήριξη
προς την Κυβέρνηση δεν θα εσήµαινε ότι υποκρύπτει και διάθεση
γενικότερης συναίνεσης.
Στο συγκεκριµένο ζήτηµα θα την υπερασπίζαµε την Κυβέρνηση. Και
θα ήταν µεγάλη συνεισφορά στη δηµοκρατία, να το πω έτσι, και
στην Ελλάδα και διεθνώς, αυτή η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης.
Και σήµερα, εάν θέλετε, δεν θα συζητούσαµε για το αν παραδόθηκε
ή δεν παραδόθηκε, εµείς να λέµε έγινε παράδοση και οι άλλοι να
λένε ότι έγινε κατά λάθος παράδοση. ∆εν θα συζητούσαµε αυτό,
αλλά θα συζητούσαµε και θα συσπειρωνόµαστε να
υπερασπιστούµε την ελληνική Κυβέρνηση. Βεβαίως η Τουρκία θα
έκανε τα δικά της.
'Ετσι θα υπήρχε συσπείρωση του ελληνικού λαού. Μη ζητάτε όµως,
συσπείρωση και παράδοση του Οτσαλάν, ανεξάρτητα από το πώς
εκτιµάει ο καθένας ότι έγινε και συσπείρωση. ∆εν γίνονται αυτά τα
πράγµατα. Αν και ο ελληνικός λαός µέσα από τις εκδηλώσεις, τις
διαδηλώσεις και τα µουσικά συλλαλητήρια έδειξε υψηλό βαθµό
συσπείρωσης.
Θα µου πείτε, µα το πρόσχηµα στην Τουρκία; Κοιτάξτε να δείτε,
όταν προβάλατε εκείνο το αναποτελεσµατικό ενιαίο αµυντικό δόγµα
της Κύπρου, δεν δίνατε προσχήµατα; Γιατί τότε δεν το σκεφτόσαστε
το πρόσχηµα;
'Οταν δηλώνατε ότι πρέπει η Κύπρος να αγοράσει τους S-300, εµείς
είχαµε πει ότι έχει δικαίωµα να επιλέξει τα όπλα της. ∆εν θα της
λέγαµε εµείς τι να αγοράσει.
'Οταν εσείς λέγατε ότι στηρίζετε την Κυπριακή Κυβέρνηση και ότι θα
πάρει τους S-300, τότε δεν σκεφτόσασταν τα προσχήµατα; Στον
Οτσαλάν σκεφθήκατε τα προσχήµατα;
∆εν  θέλατε  να  τα  χαλάσετε  µε  τους  εταίρους  και  αν  θέλετε,
δεν  θέλατε  να  ανοίξετε  λογαριασµό  µε  τον  ελληνικό  λαό,  ότι
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έχει δικαίωµα να παλεύει εναντίον της πολιτικής σας και να επιλέγει
µε τη µαζικότητά του και µε την πλειοψηφία του µε ποιο τρόπο θα
σας παλέψει.
Εµείς ποτέ δεν συµφωνήσαµε στους ψευτοπαλικαρισµούς που
λέγατε ότι δεν κάνουµε απευθείας διάλογο µε την Τουρκία, ποτέ δεν
θα καθίσουµε στο ίδιο τραπέζι και την ίδια ώρα κάνατε διάλογο
µέσω των Αµερικανών και δεν ξέρω ποιων άλλων και υπογράφετε
τα διάφορα πρωτόκολλα και τις συµφωνίες στη Μαδρίτη.
Εµείς τι λέγαµε; Λέγαµε, κάντε διάλογο. ∆εν είναι εκεί πέρα το θέµα.
Στο διάλογο διεκδικείς ή και παραχωρείς. 'Οταν διεκδικείς το δίκαιό
σου, καλός είναι ο διάλογος. 'Οταν παραχωρείς, είναι κακός. ∆εν
είναι το θέµα ο διάλογος. Κάνατε διάφορους ψευτοπαλικαρισµούς
και δίνετε, αν θέλετε, και τυπικά προσχήµατα στους τρίτους. Στην
υπόθεση Οτσαλάν κρίθηκε η ψυχραιµία και η νηφαλιότητα;
Για όλους αυτούς τους λόγους και για το ειδικό ζήτηµα, αλλά κυρίως
για το γενικότερο πρόβληµα που απασχολεί την περιοχή, εµείς
θεωρούµε ότι ο ελληνικός λαός πρέπει να παρέµβει µε εκλογές ή
µάλλον και µε εκλογές, γιατί µόνο µε τις εκλογές τα προβλήµατα δεν
αντιµετωπίζονται.
Αυτές είναι οι θέσεις µας και οι σκέψεις µας, κύριε Πρωθυπουργέ.
Καταλαβαίνετε ότι βεβαίως κινούµαστε σε µια διαφορετική
κατεύθυνση, αλλά αυτή η κατεύθυνση που προτείνουµε δεν είναι
στενά κοµµατική.
'Οταν λέµε, δηλαδή, ότι ένας λαός πρέπει να αποφασίζει στη χώρα
του και να είναι αφεντικό στη χώρα του, δεν νοµίζω ότι αυτό είναι
στενά κοµµουνιστικό. 'Οταν λέµε ότι τα σύνορα δεν αλλάζουν, γιατί
είναι στενά κοµµουνιστικό; 'Οταν λέµε ότι η Ελλάδα δεν µπορεί να
στηρίζει την πολιτική του διαίρει και βασίλευε στα Βαλκάνια για να
είναι ισχυρή χώρα, δεν είναι κάτι το κοµµουνιστικό.
Η προστασία των συνόρων ή η εθνική ανεξαρτησία, που την έχετε
βγάλει από τα χαρτιά σας γιατί θεωρείται ξεπαρασµένη έννοια, δεν
είναι στενά κοµµουνιστικές εκφράσεις. Είναι πολύ ευρύτερες. Και
ούτε είναι αξίες, αιτήµατα και στόχοι που πάλεψαν µόνοι τους οι
κοµµουνιστές.
Ο ελληνικός λαός έχει δείξει απίστευτα παραδείγµατα σωστής
οµοψυχίας και στην κατοχή και σε άλλες µεγάλες περιόδους, όπως
και στη δικτατορία. ∆εν σήµαινε όµως ότι συσπειρωνόταν γύρω από
κόµµατα ηγέτες και πολιτικές, όταν αυτές οι πολιτικές δεν στήριζαν
ή δεν ήταν συµφέρουσες για το λαό.
Εµείς λέµε το εξής: Στην Ελλάδα ούτε ένας 'Ελληνας φαντάρος δεν
θα είναι έξω από τα σύνορα. Μέχρι τα σύνορά µας θα παλέψουµε.
∆εν θα µπούµε σε αυτές τις στρατιωτικές δυνάµεις, οι οποίες
ανοίγουν το δρόµο για το κεφάλαιο και οι οποίες καθοδηγούνται
από τα συµφέροντα των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ, της
Γερµανίας κλπ. ∆εν έχουµε κανένα συµφέρον να συγκρουσθούµε
µε αυτούς του λαούς. Καραβάνι ειρήνης πρέπει να βγαίνει από την
Ελλάδα. ∆εν µπορεί να έχει γίνει η Θεσσαλονίκη αεροπλανοφόρο
και οχηµαταγωγό των στρατευµάτων εκείνων, που θα πάνε να
πνίξουν στο αίµα το σέρβικο λαό και κανένα άλλο λαό.
Αυτή είναι η θέση µας. Νοµίζουµε ότι αυτές οι θέσεις, αυτοί οι
στόχοι, είναι σαφείς. Βεβαίως προκαλούν το ΝΑΤΟ, προκαλούν την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, αλλά δεν νοµίζουµε ότι η πολιτική ενός
κόµµατος πρέπει να καθορίζεται από το αν προκαλεί το ΝΑΤΟ και
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση ή προκαλεί το ΠΑ.ΣΟ.Κ., τη Νέα
∆ηµοκρατία, το Σύνδεσµο Ελλήνων Βιοµηχάνων ή δεν ξέρω ποιον
άλλο. Το θέµα είναι αν συµφέρει αυτόν τον τόπο. Και αποδείξτε µας
ότι δεν συµφέρουν αυτόν τον τόπο.
Βεβαίως αυτή η θέση που έχουµε εµείς σαφώς θα προκαλέσει τις
αντιδράσεις των εταίρων. ∆εν είναι θέσεις που θα γίνουν αρεστές,
αλλά εµείς διαλέγουµε τι συµφέρει και τι πρέπει να αρέσει στους
λαούς.
Τέλος πάρτε υπόψη το εξής και εσείς και όλα τα κόµµατα: Από την
Ελλάδα δεν ζητάνε ένα ορισµένο όριο υποχωρήσεων, ζητάνε τα
πάντα. ∆εν έχουν όρια οι υποχωρήσεις που σας ζητάνε. ∆εν
πρόκειται να σας αποζηµιώσουν γιατί συµµετέχετε στο Κόσοβο. Θα
σας ζητήσουν όλο και περισσότερο και στο τέλος θα µπουν στην

Ελλάδα, όταν το κρίνουν αναγκαίο, για τους ίδιους λόγους που
µπήκαν στη Βοσνία, τη Γιουγκοσλαβία ή το Ιράκ και κάποια αιτία θα
βρουν όταν κάτι δεν τους αρέσει.
∆εν υπάρχουν όρια στις υποχωρήσεις. 'Οποια κόµµατα στη Βουλή
νοµίζετε ότι έχει κάποιο όριο η υποχώρηση, κάνετε πολύ µεγάλο
λάθος. Η αντίσταση και η αντεπίθεση µπορεί να βάλει όριο σ'αυτήν
την εξέλιξη και τίποτε άλλο. Εν πάση περιπτώσει, ας αποφασίσει ο
ελληνικός λαός, ενηµερωµένος όµως και νοιασµένος, όχι
ψηφίζοντας χωρίς να έχει ενηµερωθεί ή χωρίς να του επιτρέπεται
να ενηµερωθεί, όπως πρέπει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", πενήντα µαθητές και τρείς συνοδοί-
καθηγητές από το Γυµνάσιο Κυπαρισσίας Μεσσηνίας. Η Βουλή
τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Κωνσταντόπουλος έχει το λόγο για σαράντα πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για την εξωτερική πολιτική της χώρας
σε συνθήκες πολιτικής, ηθικής και εθνικής δοκιµασίας. ∆εν είναι
ουδέτερη η στιγµή. Είναι πολύ δυσάρεστα τα πράγµατα, για να
αφήνουν περιθώρια σε ευφυολογήµατα περί αστυνοµικών
µυθιστορηµάτων, τα οποία ανέφερε ο κύριος Πρωθυπουργός. Είναι
πολύ δυσάρεστα τα πράγµατα, για να αφήνουν περιθώρια σε
ανταλλαγές προσωπικών διαξιφισµών, να αφήνουν περιθώρια, για
να ακούγονται οι στερεότυπες παλαιοκοµµατικές δηµαγωγίες ότι "ο
λαός εξέλεξε την Κυβέρνηση και η Κυβέρνηση πορεύεται µε βάση
την εντολή του λαού το 1996".
Βεβαίως ο λαός εκλέγει τις κυβερνήσεις, αλλά ο λαός αξιώνει και
έλεγχο, αξιώνει και εξηγήσεις. Ο λαός δεν δίνει εν λευκώ άδεια να
ακολουθηθεί η οποιαδήποτε πολιτική. Ο λαός, λοιπόν, σήµερα
βλέπει ότι η πολιτική την οποία εφαρµόζει η Κυβέρνηση δεν είναι
εκείνη, την οποία ενέκρινε µε την πλειοψηφία του το 1996. Η
πολιτική της Κυβέρνησης είναι η κοινωνικά άδικη, η κοινωνικά
ανάλγητη πολιτική, η κυβερνητική πολιτική που δηµιουργεί αυτές τις
δυσάρεστες εκκρεµότητες στη χώρα, που µεγαλώνει τα εσωτερικά
µέτωπα, που µειώνει την αξιοπιστία και το κύρος στο εξωτερικό.
∆εν έδωσε τέτοια εντολή ο ελληνικός λαός.
Η Κυβέρνηση δεν µπορεί να επικαλείται ότι έχει εν λευκώ άδεια µε
την ετυµηγορία του 1996 να κάνει αυτούς τους παιδαριώδεις,
αυτούς τους ανεύθυνους, αυτούς τους καταστροφικούς χειρισµούς,
που κάνει σε κρίσιµα ζητήµατα εξωτερικής και εσωτερικής
πολιτικής.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε τούτον τον έρηµο τον τόπο δεν
είναι η πρώτη φορά, που "µοιραίοι και άβουλοι αντάµα"
προκάλεσαν πολιτική δοκιµασία και περιπέτεια. ∆εν είναι η πρώτη
φορά, που εκείνοι οι οποίοι έπρεπε να αναλάβουν τις ευθύνες τους
θαρρετά και γνήσια, κρύφτηκαν και προσπάθησαν να µετατοπίσουν
όλα εκείνα τα οποία µε κραυγαλέο τρόπο βλέπει ο απλός πολίτης
µπροστά του. Βεβαίως θέλει αρετή και τόλµη να αναλαµβάνουν τις
ευθύνες τους όσοι προκαλούν τέτοιες δοκιµασίες στον τόπο, αντί να
κάνουν επίδειξη συνειδησιακής απάθειας και πολιτικής αλαζονείας.
Καλά, δεν συγκλονίζεται, πραγµατικά, κανείς στην Κυβέρνηση; 'Ολα
καλύπτονται κάτω από αυτήν τη κρούστα της κυβερνητικής
απάθειας; Και έρχεται ο κύριος Πρωθυπουργός σ'αυτήν τη στιγµή
της µεγάλης δοκιµασίας, να πει ούτε λίγο -ούτε πολύ ότι "η
Αντιπολίτευση φταίει στο σύνολό της, διότι η Αντιπολίτευση
καταστροφολογεί".
Να  αναλάβει  τις  ευθύνες  της  η  Κυβέρνηση,  θα  κάνει  καλό  και
στην  ίδια,  θα  κάνει  καλό  και  στον  ελληνικό  λαό.  'Ετσι
διαπαιδαγωγείται  σωστά  η  ελληνική  κοινωνία,  έτσι  ενισχύεται  η
αυτογνωσία  του  'Ελληνα  πολίτη  και  του  ελληνικού  λαού,
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έτσι διαµορφώνονται δεσµοί εµπιστοσύνης, σε κρίσιµες στιγµές
δοκιµασίας, προς τους πολιτικούς και προς τους κυβερνήτες.
Κύριε Πρωθυπουργέ, η πολιτική θεωρία και η πολιτική πράξη δεν
αναγνωρίζει την έννοια του ανεύθυνου πρωθυπουργού. ∆εν
αναγνωρίζει αυτήν τη στάση του όποιου Πρωθυπουργού, που λέει
ότι "έγιναν κάποια λάθη" παραιτήθηκαν οι τρεις πρώτοι τη τάξει
Υπουργοί και τελειώσαµε".
Οι υπουργικές ανθρωποθυσίες, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν
συγκαλύπτουν τις πρωθυπουργικές ευθύνες.
Συζητάµε µε αφορµή την υπόθεση Οτσαλάν τα θέµατα της
εξωτερικής πολιτικής. Και η υπόθεση Οτσαλάν είναι µία υπόθεση µε
ιστορική σηµασία για την ανθρωπότητα στο σύνολό της, για την
Ευρώπη -την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, τις κυβερνήσεις, τους λαούς,
αλλά και για την Ελλάδα. Υπάρχουν πλευρές σε αυτήν την
υπόθεση, που προκαλούν ντροπή στο όνοµα των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, ντροπή στο όνοµα των δηµοκρατικών αξιών.
Υπάρχουν πλευρές σε αυτήν την υπόθεση, που προκαλούν
δηµοκρατική ανησυχία, ως προς τον τρόπο µε τον οποίοι
πορεύονται οι κυβερνήσεις για να διαβούν το όριο του 2000 προς
τον 21ο αιώνα. Υπάρχουν πλευρές σε αυτήν την υπόθεση, που
προκαλούν ιστορική αγωνία για το πώς τελικά και πού
διαµορφώνονται οι συσχετισµοί αποφάσεων, κάτω από τους
οποίους συσχετισµούς ταλαιπωρούνται λαοί, ακρωτηριάζονται
κοινωνίες, ευτελίζονται αξίες και ουσιαστικά αναγορεύεται ως
µεγάλη χρηστική αξία, µονάχα η πολιτική υποκρισία. Γιατί στις
διακηρύξεις περί ανθρωπίνων δικαιωµάτων όλοι βάζουµε σε πρώτη
πολιτική προτεραιότητα τις σχετικές διαβεβαιώσεις για το σεβασµό
και την προστασία. Στην πράξη όµως, στο πεδίο των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, χρειάζεται καθηµερινός σκληρός αγώνας από τους
πολίτες και τις κοινωνίες, από τις πνευµατικές, κοινωνικές και
πολιτικές δυνάµεις όλων των λαών, για να υπάρξει διεύρυνση της
δηµοκρατίας, για να υπάρξει διεύρυνση της κοινωνικής προστασίας.
Και χρειάζεται σκληρός καθηµερινός αγώνας από τους πολίτες,
τους λαούς και τις κοινωνίες, για να αποκαλυφθεί η πολιτική
υποκρισία, για να ξεσκεπαστεί ο πολιτικός φορµαλισµός, κάτω από
τον οποίο συντελούνται όλες αυτές οι φρικαλεότητες και
βαρβαρότητες που σηµαδεύουν το τέλος του αιώνα µας. Η Τουρκία
περιφέρει το ανθρώπινο λάφυρο του Οτσαλάν µε την κουκούλα και
κλειστά τα µάτια, να σέρνεται κάτω από την µεταχείριση που του
επιφυλάσσει η ειδική της ανακριτική διαδικασία.
Ε, λοιπόν, µπροστά στην περιφορά αυτού του ανθρώπινου
λάφυρου πάγωσε όλος ο κόσµος που έχει αγωνιστεί για
δηµοκρατικές ελευθερίες εναντίον φασιστικών και δικτατορικών
καθεστώτων, εναντίον της δράσης της υπονοµευτικής των µυστικών
υπηρεσιών. Πάγωσε όλος ο κόσµος που έχει αγωνιστεί για να
αποκτήσει περιεχόµενο ζωής οι δηµοκρατικές αξίες, για τα
κοινωνικά δικαιώµατα και την προστασία των ανθρώπινων
ελευθεριών. ∆εν αισθάνθηκε κανείς βολικά, δεν αισθάνθηκε κανείς
απάθεια µπροστά σε αυτό το περιφερόµενο λάφυρο του Οτσαλάν.
Μίκρυνε το ανάστηµα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Χαµήλωσε το
ανάστηµα των πολιτικών ηγεσιών των ευρωπαϊκών χωρών.
Μίκρυνε και το δικό σας ανάστηµα, κύριοι της Κυβέρνησης.
Χαµήλωσε και το δικό σας ανάστηµα, κύριε Πρωθυπουργέ,
µπροστά σε αυτήν την εικόνα, η οποία έγινε µαρτυρία ζωντανή σε
όλο τον κόσµο, γιατί ο Οτσαλάν βρέθηκε εκεί που βρέθηκε
παιρνώντας µέσα από τις διαδικασίες που εσείς υιοθετήσατε.
Είναι ανάγκη να επισηµάνω ότι µπροστά στη σύλληψη και τη
µεταχείριση την οποία υφίσταται ο Οτσαλάν, αλλά και πριν τη
σύλληψή του, στη διαδικασία αυτήν την πρωτοφανή σε αγριότητα,
αναλγησία και απάθεια του να περιφέρεται και να µη βρίσκει τόπο
να σταθεί, αχρηστεύθηκε η ουσιαστική αξία της διεθνούς
νοµοθεσίας. Η νεότερη παράδοση της Αριστεράς για τις ελευθερίες
και τα δικαιώµατα, πετάχθηκε στη χωµατερή των κυβερνήσεων και
των πολιτικών σκοπιµοτήτων. Βασικές αρχές για την ελευθερία, την
αξιοπρέπεια, την ανθρώπινη οντότητα, την αυτοδιάθεση των λαών,
τη σωµατική ακεραιότητα των πολιτών, γράφτηκαν στα παλιά
παπούτσια όλων, υπουργών και παραϋπουργών, που θέλουν να

µιλάνε για το όραµα της Ενωµένης Ευρώπης του 21ου αιώνα.
Την ίδια στιγµή ιδρύεται ∆ιεθνές Ποινικό ∆ικαστήριο για να
αντιµετωπίσει τέτοια πράγµατα. Να το πούµε, λοιπόν, εδώ στη
Βουλή, που τη θέλετε, κύριε Πρόεδρε της Κυβερνήσεως, ζωντανό
χώρο ανοικτής συζήτησης, ότι δεν µπορούµε να εφησυχάζουµε
όταν υπάρχει αυτό το δηµοκρατικό έλλειµµα στις διαδικασίες που
σήµερα κυριαρχούν από πλευράς νοµικής τάξης στην Ε.Ε.
Μιλήσατε για την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και για τους Υπουργούς και
για το τι κάνατε και τι δεν κάνατε. Εκείνο που βγάζει, όµως, ο
'Ελληνας πολίτης και ο Ευρωπαίος πολίτης ως συµπέρασµα είναι
πως δεν µπορεί να πάµε σ'αυτές τις διαδικασίες εφησυχασµένοι,
αλλά πρέπει να παλέψουµε για να αποκτήσουν δραστική, έµπρακτη
εφαρµογή οι συγκεκριµένες διακηρύξεις. Γιατί δεν είναι µονάχα
εχθροί αυτών των δικαιωµάτων τα δικτατορικά καθεστώτα, οι
ανελεύθεροι και βάρβαροι εξουσιαστές, αλλά εχθροί αυτών των
δικαιωµάτων µε τη στάση τους πολλές φορές γίνονται και εκείνοι
που λένε ότι υπήρξαν ακτιβιστές των οδοφραγµάτων κάποτε, για να
µεταβληθούν σήµερα σε εξουσιαστές και διαχειριστές διαφόρων
κυκλωµάτων.
Να επισηµάνουµε, λοιπόν, ότι µπροστά στο περιφερόµενο
ανθρώπινο λάφυρο του Οτσαλάν είναι πολιτική υποκρισία να λέµε
"να υπάρξει δίκαιη δίκη". Να καταγγελθεί ότι δεν υπάρχει δίκαιη
δίκη! ∆ιότι οι αρχές, οι αξιώσεις, οι ρήτρες της δίκαιης δίκης δεν
καλύπτουν την αίθουσα του δικαστηρίου, την ακροαµατική
διαδικασία, καλύπτουν την προστασία του πολίτη, ώστε να µην τον
καταδιώκει το τεκµήριο της υποψίας, καλύπτουν τις συνθήκες
σύλληψης, καλύπτουν την ελευθερία της κίνησης από κάθε
παρακολούθηση, τις συνθήκες της φυλάκισης, κράτησης,
ανάκρισης. 'Ολα αυτά δεν υπάρχουν σήµερα.
Θα περίµενα, λοιπόν, από τον 'Ελληνα Υπουργό Εξωτερικών και
από την ελληνική Κυβέρνηση, όταν πήγατε στο Συµβούλιο των
Υπουργών της Ευρώπης, όχι να βγάλετε ένα ψήφισµα για δίκαιη
δίκη, αλλά να βγάλετε ένα ψήφισµα που να καταγγέλλει την
ανυπαρξία των όρων και των συνθηκών της δίκαιης δίκης και στο
όνοµα αυτής της πραγµατικότητας να προχωρήσετε, προκειµένου
να εξασφαλιστούν από δω και πέρα οι µεγαλύτερες εγγυήσεις για τη
σωτηρία της ανθρώπινης ζωής. Οι µεγαλύτερες εγγυήσεις, ώστε να
µη χρησιµοποιηθεί η δίκη αυτή για λόγους ευρύτερης
αποσταθεροποίησης και ταυτόχρονα να εξασφαλίσετε τη διεύρυνση
της κοινωνικής αλληλεγγύης, καλώντας σε αυτήν την εγρήγορση
όλες τις κοινωνίες του κόσµου, όλες τις κοινωνίες της Ευρώπης,
αξιοποιώντας τις µη κυβερνητικές οργανώσεις και βάζοντας
µπροστά στο πλατύ αυτό κίνηµα αλληλεγγύης πρόσωπα διεθνούς
κύρους, τα οποία θα µπορούσαν να σηµατοδοτήσουν την ανάγκη
επιτέλους σε τούτη την κρίσιµη ώρα, όπου πλεονάζει η υποκρισία
και τις κοινωνίες τις κατεργάζονται µ' αυτόν τον πιεστικό τρόπο
µονόπλευρες και µονοδιάστατες πολιτικές, να υπάρξει µια ελπίδα,
µια συλλογική ελπίδα. ∆εν είναι όλα µονάχα για να κλείνουν κρυφά
ο ένας το µάτι στον άλλον, πίσω από την πλάτη του πολίτη, όσα
διακηρύσσονται για τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τις κοινωνικές
αξίες, από τις διάφορες κυβερνήσεις.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι κανείς δεν µπορεί να παίζει µε το
φρόνηµα του ελληνικού λαού και να το εκµεταλλεύεται. Μα, η
Κυβέρνησή σας έπαιξε µε τον ελληνικό λαό, όταν αποφάσισε να
χειριστεί την υπόθεση όχι στο φως της νοµιµότητας, όχι στο φως
της δηµοκρατικής διαφάνειας, αλλά στο σκοτεινό χώρο των
αδιευκρίνιστων µηχανισµών. Εσείς βάλατε το φρόνηµα του
ελληνικού λαού σε αυτήν τη δοκιµασία. 'Οταν δεν σκεφθήκατε ότι η
Ελλάδα γενικά και ειδικότερα γι'αυτήν την υπόθεση είναι στο µάτι
του κυκλώνα όλων των µυστικών υπηρεσιών, πήγατε στο γήπεδο
των µυστικών υπηρεσιών να κάνετε τους επίδοξους Τζέιµς Μπόντ;
Και περιφρονήσατε τη δηµοκρατική νοµιµότητα, την πολιτική
ευθύνη ενηµέρωσης του κόσµου, την ιστορική ευθύνη προε-
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τοιµασίας του ελληνικού λαού, να µη δεχθεί κατακέφαλα αυτό που
δέχθηκε, εκείνο το πρωί, µε την αποκάλυψη όλης αυτής της δικής
σας συµπεριφοράς.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι η Ελλάδα δεν απολογείται και δεν
δίνει εξηγήσεις σε κανένα. Ναι, η Ελλάδα δεν απολογείται και δεν
δίνει εξηγήσεις ούτε στην Τουρκία ούτε στην Αµερική ούτε στην
Ευρώπη ούτε πουθενά. Αλλά η Ελλάδα αξιώνει εξηγήσεις, ζητάει
εξηγήσεις και η Κυβέρνηση οφείλει εξηγήσεις. Μην ταυτίζετε την
Κυβέρνησή σας µε την Ελλάδα. Η Ελλάδα δεν απολογείται. Σεις
οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις. Η Ελλάδα δεν δίνει εξηγήσεις. Σεις
έχετε χρέος να απολογηθείτε γιατί κάνατε πολιτικές επιλογές, οι
οποίες οδήγησαν εκεί που οδήγησαν!
Είπε, επίσης, ο κύριος Πρωθυπουργός ότι, "αναγνωρίζουµε, έγιναν
λανθασµένοι χειρισµοί που είχαν ως κατάληξη τη σύλληψη του
Οτσαλάν από την Τουρκία". Είναι η επί λέξει διατύπωση της σκέψης
του: "Αναλάβαµε τις ευθύνες µας, παραιτήθηκαν τρεις Υπουργοί".
'Ετσι απλά, έγιναν λάθη που οδήγησαν στη σύλληψη του Οτσαλάν
από την Τουρκία. Αυτά τα λάθη, όµως, θα τα πληρώνουµε στο
διηνεκές, αυτά τα λάθη, τα δικά σας, θα τα κουβαλάει η εξωτερική
πολιτική της χώρας επί µακρόν. Αυτά τα λάθη, που εσείς έτσι απλά
τα αποσβέσατε µε την ανθρωποθυσία των τριών Υπουργών, αυτά
τα λάθη αλλάζουν το στρατηγικό πλαίσιο µέσα στο οποίο έχουν
µπει πια οι ελληνοτουρκικές σχέσεις. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά
ότι αυτά τα λάθη που τα καταγράψατε έτσι απλά και τα ισοσκελίσατε
µε το ανθρώπινο και πολιτικό αντίβαρο των τριών παραιτήσεων,
αυτά τα λάθη σηµαίνουν ότι η Τουρκία πέτυχε σε στρατηγικό
επίπεδο να καταφέρει σοβαρό πλήγµα και στην εξωτερική πολιτική
της Ελλάδας, αλλά και να ενισχύσει, σε στρατηγικό επίπεδο, τις
δικές της επιδιώξεις. Πέτυχε στο ανώτατο δυνατό τους στόχους της
έτσι όπως τους είχε σχεδιάσει. Από τα δικά σας λάθη!
Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα δικά σας λάθη έδωσαν τη
δυνατότητα στη σηµερινή Κυβέρνηση της Τουρκίας να µειώσει την
εσωτερική πολιτική ρευστότητα, εν όψει της προεκλογικής της
περιόδου. Ξέρετε πάρα πολύ καλά -και το συνοµολογήσατε- ότι
από τα δικά σας λάθη η Τουρκία επιχειρεί να καθυστερήσει την
πορεία της χώρας, υποβάλλοντας την Ελλάδα σε µία διαρκή
ετοιµότητα η οποία την εξαντλεί. Από τα δικά σας λάθη!
'Οταν, λοιπόν, γίνεται αυτή η ραγδαία ανατροπή σταθερών
στρατηγικών σηµείων του πλαισίου µέσα στο οποίο εντάσσονται οι
ελληνοτουρκικές σχέσεις, νοµίζω ότι είναι τουλάχιστον όχι
υπεύθυνο να εµφανίζεται η Κυβέρνηση από τη µια να λοιδορεί την
Αντιπολίτευση συλλήβδην και από την άλλη να επικαλείται τη
γραφικότητα την επιπολαιότητα και την επικινδυνότητα ορισµένων
ανεύθυνων στοιχείων, τα οποία εµφανίζονται ως υπερπατριώτες και
δηµιουργούν όλη αυτήν την κατάσταση, την οποία δηµιούργησαν.
Σήµερα τους χαρακτηρίζετε έτσι, αλλά στην ουρά της δικής σας
πολιτικής ήταν όλοι αυτοί τους οποίους σήµερα απορρίπτετε. 'Ολοι
αυτοί τους οποίους αποκαλείτε έτσι, είναι εκείνοι µε τους οποίους
και κατά τη διαδροµή αυτής της υποθέσεως, σε κρίσιµα σηµεία, η
Κυβέρνηση συνεργάστηκε και έδρασε από κοινού.
Κύριε Πρωθυπουργέ σας άκουσα, σας άκουσα να λέτε τις απόψεις
σας και για την εθνική στρατηγική και για τους θεσµούς, οι οποίοι
δηµιουργούν την εθνική στρατηγική. Για δέστε τι βλέπει ο 'Ελληνας
πολίτης αυτήν τη στιγµή, έτσι παραστατικά, γραφικά, απέναντί του.
Η Τουρκία µε αυτό το στρατιωτικοπολιτικό καθεστώς που έχει,
διαθέτει εθνικό συµβούλιο ασφαλείας, το οποίο βεβαίως εκφράζει
τις δοµές και τις σκοπιµότητες ενός καθεστώτος, όπως ισχύει στην
Τουρκία, αλλά χειρίζεται, µε σταθερότητα χειρισµών και µε συνέπεια
κινήσεων για λογαριασµό τους, τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής.
Στην Ελλάδα τι διαθέτουµε; Κανένα θεσµό, κανένα πολιτικό
µηχανισµό που να προλάβει αυτές τις κρίσεις και να τις διαχειριστεί
σωστά.
Επικαλεσθήκατε ότι δεν έχουµε τέτοια ανάγκη και µπορούµε εδώ να
αξιοποιήσουµε τη Βουλή. Για δείτε τι αντιτάξατε εσείς όταν
προέκυψε τέτοιο θέµα! Απέναντι στο Συµβούλιο Εθνικής Ασφαλείας
και τους µηχανισµούς της Τουρκίας, αντιτάξατε το γραµµατέα του

Υπουργικού Συµβουλίου, το διευθυντή του Υπουργικού Γραφείου
του Υπουργείου Εξωτερικών, τον υπεύθυνο της ΕΥΠ, διάφορα
αδιευκρίνιστα πρόσωπα. Και την ώρα που ουσιαστικά γλίστραγε η
εξωτερική πολιτική της χώρας σ' αυτό το επικίνδυνο ναρκοπέδιο,
όλοι αυτοί, οι οποίοι ήταν υποκατάστατα της δικής σας πολιτικής
ευθύνης, έπαιζαν το παιχνίδι του σπασµένου τηλέφωνου. Και έτσι
δηµιουργήθηκε η όλη ιστορία την οποία σήµερα ο τόπος καλείται να
πληρώσει.
Υπάρχει ένα σοβαρότερο, όµως, θέµα. Εγώ άκουσα τις απόψεις
των κυρίων Υπουργών που παραιτήθηκαν. Τις σέβοµαι, τις
αξιολογώ, διαφωνώ µε πολλά απ' αυτά τα οποία ελέχθησαν και
θέλω να το πω απερίφραστα ότι δεν περίµενα από ευφυείς
ανθρώπους πως θα παγιδευόντουσαν έτσι.
Υπάρχουν και µοιραίες στιγµές και µοιραία λάθη, αλλά στέκοµαι σε
κάτι το οποίο για µένα έχει πολιτική αξία. Ειπώθηκε ότι υπήρξε
εισήγηση να χειριστεί αλλιώς η Κυβέρνηση το θέµα. Υπήρξε
εισήγηση από τον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης και δεν υιοθετήθηκε η εισήγηση για χειρισµό της
υπόθεσης µε τις δηµοκρατικές διαδικασίες του πολιτικού µας
συστήµατος στα πλαίσια της εθνικής και διεθνούς νοµιµότητας.
Ποιος πήρε αυτήν την απόφαση και παραµέρισε την εισήγηση του
Υπουργού; Ποιος; Αυτό είναι το κρίσιµο ερώτηµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτονόητο είναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Το ξέρω, κύριε
Πρόεδρε, αλλά να µην κρυβόµαστε πια.
'Ενας εκ των αρµοδίων Υπουργών εισηγήθηκε νόµιµες δράσεις στο
πλαίσιο του εθνικού και του ευρωπαϊκού δικαίου. Με δηµοσιότητα,
ανάληψη της συγκεκριµένης ευθύνης. Ποιος είπε "όχι"; Εσείς, κύριε
Πρωθυπουργέ, είπατε "όχι" και εσείς αναθέσατε την ευθύνη
χειρισµού της υποθέσεως στον κ. Κοσµίδη. Και ο κ. Κοσµίδης, ο
οποίος έχει θεσµοθετηµένο ρόλο ως Γραµµατέας του Υπουργικού
Συµβουλίου, δεν µπορεί να ελεγχθεί εδώ στη Βουλή. ∆εν µπορεί να
ελεγχθεί εδώ, που θέλετε να γίνει η ουσιαστική συζήτηση, για τα
πολιτικά θέµατα.
Υπάρχει και ένα δεύτερο κορυφαίο θέµα πολιτικό και όχι
αστυνοµικό και πρακτορολογικό: Ποιος πρότεινε την "επιχείρηση
Κένυα", µε ποια προετοιµασία, προπαρασκευή, εγγύηση και
σχεδιασµό; Και ποιος την υιοθέτησε; Εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ,
την υιοθετήσατε και οφείλετε να πείτε ποιος σας την υπέδειξε. Γιατί
από την αφετηρία αυτής της πρότασης πολλά ξεκίνησαν και πολλά
εγκλωβίστηκαν.
Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω και ένα τρίτο ερώτηµα: Ούτε εκείνη
τη στιγµή, που πια είχατε συναίσθηση και επίγνωση των
καταστροφικών συνεπειών, δεν συναισθανθήκατε την ανάγκη να
επικοινωνήσετε µε τα κόµµατα για να περισταλούν οι συνέπειες, για
να µην υπάρξει αυτό το οποίο προέκυψε. ∆εν το κάνατε ούτε τότε.
Λέτε ότι η Αντιπολίτευση διαρκώς σας ελέγχει, διαρκώς σας κρίνει,
αλλά δεν σας λέει τι να κάνετε. Σας το είπαµε από την πρώτη
στιγµή, σας το είπαν και δικοί σας συνεργάτες και το αποκλείσατε.
Μπορούσατε να ρωτήσετε φίλους σας, που ασχολούνται µε θέµατα
διεθνούς δικαίου και διεθνών δικαστηρίων για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα και να αξιοποιήσετε τις εισηγήσεις τους, καθηγητές
διαπρεπείς που διαθέτει η Ελλάδα. Μπορούσατε να εφαρµόσετε,
λοιπόν, εκείνο το οποίο υπάρχει από πλευράς εθνικού δικαίου και
∆ιεθνούς ∆ικαίου. ∆εν το κάνατε.
Αρνηθήκατε να ζητήσετε έκτακτη σύνοδο των Υπουργών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, για να θέσετε το θέµα και να αποφασίσει το
Συµβούλιο των Υπουργών για τη χώρα διαµονής και για τη
διαδικασία αντιµετώπισης του Οτσαλάν.
Αρνηθήκατε να προωθήσετε την οποιαδήποτε πρωτοβουλία για
διεθνή διάσκεψη.
Αρνηθήκατε να εφαρµόσετε τη διεθνή και ελληνική νοµοθεσία για
παροχή ασύλου.
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Αρνηθήκατε να αξιοποιήσετε τις διαδικασίες και αυτής της Συνθήκης
του Σένγκεν.
Αρνηθήκατε να εφαρµόσετε τις εγγυήσεις των διεθνών συνθηκών
που επιβάλλουν κράτηση εκείνου που έχει ζητήσει άσυλο σε άλλη
χώρα. Και είχε ζητήσει στην Ιταλία.
Ξέρετε, από τη στιγµή που επικαλείσθε αυτές τις συγκεκριµένες
αναφορές στο ∆ιεθνές ∆ίκαιο, ότι στο ψήφισµα των Υπουργών
Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης του 1995, υπάρχουν
δεσµευτικές διαδικασίες για την αντιµετώπιση τέτοιων
περιπτώσεων. Ποιος, δηλαδή, είναι ο πολιτικός πρόσφυγας, ποιες
ειδικές αρχές εξετάζουν το αίτηµα χορήγησης ασύλου και τι
επιβάλλεται στις χώρες για να φιλοξενήσουν τον οποιοδήποτε
ζητήσει πολιτικό άσυλο. Γιατί δεν τα κάνατε όλα αυτά; Προτιµήσατε
τις µυστικές υπηρεσίες και η ευθύνη βαρύνει εσάς, δεν βαρύνει
κανέναν άλλο και επιβάλλεται να αναλάβετε αυτήν την ευθύνη, ώστε
να συζητήσουµε πλέον από δω και πέρα για το πώς περιορίζονται
οι συνέπειες αυτής της συγκεκριµένης κατάστασης.
Με αυτήν την επιλογή σας πετύχατε τα χειρότερα και εκείνο το
οποίο σήµερα η χώρα βιώνει είναι µία δυσάρεστη δοκιµασία. Είναι η
µεγαλύτερη δοκιµασία της χώρας από το 1974 και µετά. Βιώνει µια
ταλαιπωρία µε διαστάσεις ηθικής και πολιτικής κρίσης και κυρίως
βιώνει αυτό το οποίο και εσείς επισηµάνατε ότι σήµερα που εµείς
κουβεντιάζουµε υπάρχει ένα δυσµενές πλαίσιο, η ένταση
κλιµακώνεται από την 'Αγκυρα και κλιµακώνεται η συκοφαντική
εκστρατεία που έχει ξεκινήσει εναντίον της χώρας.
Αυτά όλα πρέπει να τα αντιµετωπίσει η χώρα µε το σύνολο των
πολιτικών της δυνάµεων και όχι µε τον πολιτικό και κοινωνικό
τεµαχισµό, στον οποίο οδηγεί η πολιτική σας, η συλλογιστική σας
και η πρακτική σας. ∆εν ενοποιεί η στάση σας. ∆ιχάζει και ταξινοµεί
µε πολωτικές διακρίσεις τους πάντες.
Το εθνικόν συµφέρον, λοιπόν, επιβάλλει σε όλους µας να
απαντήσουµε συλλογικά, µέσα από µία εθνική στρατηγική.
Εµείς από την πλευρά του Συνασπισµού της Αριστεράς και της
Προόδου, έχουµε επισηµάνει την ανάγκη αυτής της εθνικής
στρατηγικής. Θα υπερασπιστούµε τα συµφέροντα της χώρας. Τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού είναι αδιαπραγµάτευτα. Πρέπει να
αξιοποιήσουµε το ∆ιεθνές ∆ίκαιο χωρίς διακινδύνευση των
κυριαρχικών δικαιωµάτων µας. Θέλουµε να υπάρξει στο διεθνές
περιβάλλον µας καλή γειτονία, συνεννόηση, ανάπτυξη
δραστηριοτήτων πολύπλευρης συνεργασίας και αξιώνουµε εκείνο
που είναι το πρωταρχικό, το αυτονόητο: Να προχωρήσει η χώρα µε
µία εθνική στρατηγική.
Ακόµα και σήµερα θέλετε τη συζήτηση να γίνεται έτσι -και θα γίνει
και µεθαύριο κατά τη σύσταση της εξεταστικής επιτροπής- χωρίς να
αισθάνεστε την ανάγκη περαιτέρω ενηµέρωσης του ελληνικού λαού
και των κοµµάτων. Και όταν τα κόµµατα ενηµερώνονται, σαφώς
ενηµερώνουν και τον ελληνικό λαό, άλλα µέσω των τηλεοράσεων
που διαθέτουν και άλλα που δεν διαθέτουν τίποτα, µέσω των
διαδικασιών µια ατέλειωτης οδοιπορίας µε άνισους όρους, εκεί που
ο 'Ελληνας πολίτης ζει τα προβλήµατά του.
Είναι ανάγκη, λοιπόν, να επισηµάνουµε ότι ακόµη και σήµερα δεν
συναισθάνεσθε το πόσο κοστίζει η απουσία τέτοιων θεσµών και
έκπληκτος σας είδα εδώ σήµερα στη Βουλή, να λέτε ουσιαστικά ότι
οι πρωτοβουλίες του νέου Υπουργού Εξωτερικών, να απευθυνθεί
σε όλους µας, ήταν πρωτοβουλίες χωρίς αντίκρισµα.
Εγώ, κατά τη συζήτηση που είχα µε τον κύριο Υπουργό, του
επεσήµανα ότι εσείς θα είσθε που θα αρνηθείτε. ∆εν υπάρχει,
λοιπόν, συµβούλιο εξωτερικής πολιτικής, κατά την άποψή σας δεν
χρειάζεται, άρα όλη αυτή η διαδικασία ήταν για εντυπώσεις.
Προσκληθήκαµε οι πολιτικοί Αρχηγοί για να κουβεντιάσουµε την
πρωτοβουλία του κυρίου Υπουργού Εξωτερικών, χωρίς να την
έχετε κουβεντιάσει µαζί; 'Ερχεσθε σήµερα στη Βουλή και λέτε δεν
χρειάζεται, είναι περιττό, λέτε ακόµη ότι είναι και επικίνδυνο και
χρησιµοποιείτε το προηγούµενο της συσκέψεως των πολιτικών
Αρχηγών για το Σκοπιανό, όταν οι δικοί σας πολιτικοί, του δικού
σας κόµµατος πλειοδοτούσαν σε συνθήµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω
µία παρατήρηση, για να επανορθώσω µία ιστορική ανακρίβεια;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εάν σας το επιτρέπει και
ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου,
µπορείτε να κάνετε την παρατήρηρσή σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν είναι ακριβές αυτό το οποίο
είπε ο κύριος Πρωθυπουργός. Είναι κακά πληροφορηµένος και τον
καλώ να πληροφορηθεί περισσότερο, ότι δηλαδή στη διάρκεια των
συναντήσεων υπό την Προεδρία του κ. Καραµανλή έγινε
πλειοδοσία πατριωτισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, εγώ
νόµιζα ότι θέλετε να διακόψετε τον κ. Κωνσταντόπουλο επ' αυτών
που λέει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Υπεύθυνες θέσεις
υποστηρίχθηκαν από όλα τα κόµµατα. Υπάρχουν στενογραφηµένα
Πρακτικά, τα οποία µπορείτε να αναγνώσετε και ασφαλώς
ωφέλησαν οι συναντήσεις εκείνες στη χάραξη µιας πολιτικής.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεχίστε, παρακαλώ,
κύριε Κωνσταντόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Εγώ θέλω να
επισηµάνω ότι δεν µπορεί ο καθένας πια να κόβει και να ράβει τα
προβλήµατα του τόπου στα µέτρα του ή να χρησιµοποιεί κατά το
δοκούν τους θεσµούς και τις πολιτικές λειτουργίες αυτού του
πολιτικού συστήµατος που έχουµε, του αναξιόπιστου και
αναποτελεσµατικού, για την κοινωνία, του διαβρωµένου, του
τρύπιου έστω.
'Ηρθατε, κύριε Πρωθυπουργέ, σήµερα, που ο ελληνικός λαός
αξιώνει πλαίσιο συνεννόησης, άξονες στρατηγικής, πολιτική
συναίνεση και όχι συνενοχή, ήρθατε και γελιογραφήσατε αυτούς
τους θεσµούς, πολιτικά γελιογραφήσατε το Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής, πολιτικά γελιογραφήσατε το Συµβούλιο των Πολιτικών
Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας και µε αυτόν τον
τρόπο δείξατε ότι εκείνο το οποίο σας απασχολεί είναι να µη δώσετε
εξηγήσεις ή να κρατήσετε στα στεγανά του δικού σας
πρωθυπουργικού κύκλου εξουσίας τη διαχείριση των µεγάλων
θεµάτων της εξωτερικής πολιτικής.
Εγώ καταθέτω -και το οµολογώ ανοικτά- την έκπληξή µου και τη
δυσαρέσκειά µου. Η Κυβέρνηση για µια ακόµη φορά διά του
Υπουργού Εξωτερικών έδωσε µια ψεύτικη εικόνα προς τα έξω, ενώ
δεν είχε πάρει τις αντίστοιχες πολιτικές αποφάσεις. Για µια φορά
ακόµη παραπλάνησε το κοινό αίσθηµα, για µια ακόµη φορά έπαιξε
εις βάρος των πολιτικών κοµµάτων µέσα απ' αυτές τις διαδικασίες,
µε τις οποίες νοµίζει ότι µπορεί να συγκαλύψει την πραγµατική
ουσία των προβληµάτων.
Κύριε Πρωθυπουργέ, εµείς θα επιµένουµε, γιατί πιστεύουµε ότι η
επιµονή µας καλύπτει πολιτική και ιστορική ανάγκη. Καλύπτει ένα
ιστορικό και εθνικό έλλειµµα. Χρειάζεται Συµβούλιο Εξωτερικής
Πολιτικής ως θεσµός, ο οποίος θα αξιοποιείται από την Κυβέρνηση
στη λήψη των αποφάσεων και στη χάραξη της πολιτικής της. Η
Κυβέρνηση θα έχει την ευθύνη, αλλά δεν µπορεί να χειρίζεται τα
θέµατα εξωτερικής πολιτικής σαν να είναι οικογενειακή της υπόθεση
ή σαν να είναι υπόθεση του οποιουδήποτε πρωθυπουργικού
γραφείου. Θα επιµένουµε στην ανάγκη να υπάρξει σύσκεψη
Πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας.
Κύριε Πρωθυπουργέ, εν' όψει και της Εξεταστικής Επιτροπής θα
επιµένουµε να δοθούν στο φως όλα, οι εκθέσεις και οι αναφορές,
όποιο χαρακτηρισµό και αν έχουν ως έγγραφα ειδικού χειρισµού.
Γιατί µονάχα αυτή η λύτρωση πια αποµένει στον 'Ελληνα και στις
πολιτικές δυνάµεις του τόπου, να µάθουµε τι συµβαίνει και µέσα απ'
αυτήν την οδυνηρή αλήθεια, όποια και αν είναι, να ενισχύσουµε την
αυτογνωσία µας και τη στρατηγική µας πορεία.
Αν, λοιπόν, σήµερα ο ελληνικός λαός περίµενε ότι η
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συζήτηση στη Βουλή θα αποτελούσε ένα βήµα προς τα µπρος για
συνεννόηση, για συναίνεση, για κοινή αντίληψη, για µια ακόµη φορά
διαψεύδεται, διότι η Κυβέρνηση δεν το θέλει, διότι η Κυβέρνηση
αρνείται αυτούς τους θεσµούς, διότι ο κύριος Πρωθυπουργός
γελιογραφεί την ιδέα της συνεννόησης, λέγοντας ότι τα κόµµατα
παίζουν µε την ιδέα της συνεννόησης για λόγους δηµαγωγικούς.
Αυτό είπατε, κύριε Πρωθυπουργέ.
Εµείς, λοιπόν, δεν παίζουµε µε την ιδέα της συνεννόησης. Την
υπερασπιζόµαστε και αναλαµβάνουµε το κόστος. Και για την
υπόθεση των Σκοπίων αναλάβαµε το κόστος, και για τους S-300
αναλάβαµε το κόστος και για το Ενιαίο Αµυντικό ∆όγµα αναλάβαµε
το κόστος και για την υπόθεση του Οτσαλάν αναλάβαµε το κόστος,
όταν σας υποδείξαµε από την πρώτη στιγµή ότι στραβά πορεύεστε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µας ενδιαφέρει το παρελθόν. Μας
ενδιαφέρει και κυρίως µας προβληµατίζει το µέλλον. Μας φοβίζει το
µέλλον, όταν βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση εµµένει σ' αυτές τις
διαδικασίες, οι οποίες δεν την προφύλαξαν από τους παιδαριώδεις
και εγκληµατικούς χειρισµούς που έκανε. Αυτές οι διαδικασίες
άφησαν και πέρασαν αυτοί οι χειρισµοί, οδηγώντας στα ολέθρια
λάθη. Μας φοβίζει το µέλλον, γιατί έχουµε πειστεί ότι η Κυβέρνηση
που διαχειρίζεται τις τύχες της χώρας, χαρακτηρίζεται από
επικίνδυνη ανικανότητα και από επικίνδυνη ανευθυνότητα.
Η σηµερινή οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού µπορεί να
συνοψισθεί χονδρικά σε τρία συγκεκριµένα θέµατα: Η Τουρκία
µέσω της έντασης επιδιώκει να µαταιώσει την πορεία της Ελλάδος
προς την ΟΝΕ, η Kυβέρνηση τα κάνει όλα πάρα πολύ καλά και είναι
ικανοποιηµένη µε τον εαυτό της, ανεύθυνα στοιχεία ευθύνονται για
όλη αυτήν την τραγωδία, για όλο αυτό το φιάσκο της υπόθεσης
Οτσαλάν και ότι, αν κάποιος φταίει σε αυτόν τον τόπο, αυτή είναι η
Αντιπολίτευση, που δεν καταλαβαίνει, που δεν ξέρει τι θέλει και δεν
έχει πρόταση να προτείνει.
Αυτή όµως η οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού αποδεικνύει ότι για
τον κ. Σηµίτη δεν ισχύει εκείνο που πρέπει να ισχύει για τον
οποιονδήποτε Πρωθυπουργό, δηλαδή "πάνω από όλα" σε
συνεννόηση µε τις κοινωνικές δυνάµεις και τα κόµµατα, τα
συµφέροντα της χώρας και η εξωτερική πολιτική".
Φαίνεται ότι ισχύει αυτό που δυστυχώς ισχύει για κάθε
εξουσία:"πάνω από όλα η εξουσία, πάνω από όλα η κοµµατική
ισχύς, πάνω από όλα το παραταξιακό ή το προσωπικό συµφέρον".
Είναι λάθος, και αυτό το λάθος κοστίζει.
Περίµενα ότι δεν θα επεδίδετο ο κύριος Πρωθυπουργός σε τέτοια
διαστρέβλωση της πραγµατικότητας, ότι δεν θα επεδίωκε µέχρι την
τελευταία στιγµή τη συγκάλυψη των ευθυνών.
Αν όµως όλα τα έκανε καλά η Kυβέρνηση, γιατί απέπεµψε τρεις
Υπουργούς; Με ποιο πολιτικό σκεπτικό; Για κάποια διαδικαστική
παρέκβαση ή κάποια προσωπική ενόχληση; Για ποιο λόγο
κατηγορεί τους τρεις Υπουργούς, όταν τους αποπέµπει, αφού
κινήθηκαν στα πλαίσια της αποφάσεως την οποία ο ίδιος πήρε, να
αναθέσει στις µυστικές υπηρεσίες τον χειρισµό της υποθέσεως;
Η αποποµπή λοιπόν των τριών Υπουργών είναι για να συγκαλυφθεί
προς το κοινό αίσθηµα, που έβραζε η πολιτική ευθύνη, για να
εκτονωθεί η πολιτική ευθύνη; Φαίνεται πως έτσι είναι. Αλλά πιστεύω
ότι αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα εδώ που φθάσαµε.
Βεβαίως, κύριε Πρωθυπουργέ, η Τουρκία επιδιώκει την ένταση,
βεβαίως επιδιώκει να µαταιώσει την ευρωπαϊκή πορεία της
Ελλάδας, να µας εξαντλήσει, υποχρεώνοντάς µας σε µια διαρκή
ετοιµότητα. Αυτό είναι το πρόβληµα που συζητάµε σήµερα;
Το πρόβληµα είναι άλλο, γιατί σε αυτό συµφωνούµε όλοι. Το
πρόβληµα είναι, αν ως χώρα διαθέτουµε στρατηγική και πολιτική
ικανή να απαντήσει σε αυτήν την τακτική της Τουρκίας,
αξιοποιώντας το διεθνές δίκαιο, τους διπλωµατικούς και πολιτικούς
χειρισµούς, τις διπλωµατικές και πολιτικές πρωτοβουλίες. Το
πρόβληµα είναι αν διαθέτουµε κυβέρνηση ικανή να σχεδιάσει τέτοια
στρατηγική, που δεν θα µας οδηγήσει κάτω από τους
δυσµενέστερους όρους στην αντιµετώπιση αυτών των
προβληµάτων.

Η απάντηση η δική µας είναι ότι δεν διαθέτουµε στρατηγική ως
χώρα και δεν διαθέτουµε και κυβέρνηση ικανή να χειρισθεί αυτά τα
θέµατα. Αποκάλυψε αυτή η τραγική υπόθεση Οτσαλάν το συνολικό
πολιτικό πρόβληµα της Ελλάδας σε όλες του τις διαστάσεις. Και
δυστυχώς αυτή η πραγµατικότητα διαψεύδει τους ισχυρισµούς του
κυρίου Πρωθυπουργού.
Εγώ θα ήθελα να αναφερθώ ανοιχτά σε ορισµένα σοβαρά
ζητήµατα, τα οποία υπάρχουν µπροστά µας.
Το πρώτο αφορά, κύριε Πρωθυπουργέ, την ιδεολογικοπολιτική
συγκρότηση της κυβερνητικής σας πολιτικής, την
ιδεολογικοπολιτική συγκρότηση της πολιτικής που έχει το
κυβερνητικό κόµµα, στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής και πώς
αυτή επηρεάζει τους χειρισµούς της εξωτερικής πολιτικής.
Είναι γνωστό ότι στην Κυβέρνηση και στο κυβερνητικό κόµµα
υπάρχουν δύο διαφορετικές στρατηγικές για την εξωτερική πολιτική
και για τον χειρισµό των εθνικών θεµάτων. Απόψεις να υπάρχουν,
είναι καλό, όταν υπάρχουν και διαδικασίες που τις συνθέτουν αυτές
τις απόψεις. Το πρόβληµα είναι ότι αυτές οι δυο στρατηγικές
εκφράζονται σε όλα τα επίπεδα της κυβερνητικής πολιτικής και
προωθούνται ταυτόχρονα και οι δυο για λόγους σκοπιµότητας της
στιγµής, χωρίς να αποσαφηνίζεται το πραγµατικό περιεχόµενο της
πολιτικής σας επιλογής.
∆εν έχει η Κυβερνησή σας τολµήσει σαφείς επιλογές στα θέµατα
της εθνικής στρατηγικής και της εξωτερικής πολιτικής. 'Εχετε
διγλωσσία εσωτερική, αλλά έχετε και διαφορετικές στρατηγικές
εκτιµήσεις και δεν έχετε τολµήσει να κάνετε σαφείς επιλογές.
Και αυτή η πραγµατικότητα είναι που εκφράσατε σε κορυφαία
θέµατα µέχρι σήµερα, στο πρόβληµα των Σκοπίων, στην κρίση για
τα 'Ιµια, στην υπόθεση των S-300, στην υπόθεση µε τον Οτσαλάν
τώρα.
Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι στα 'Ιµια η Κυβέρνηση πέτυχε να
µην εµπλακούµε σε πόλεµο που επεδίωκε η Τουρκία. Μα,
ολόκληρη η Ελλάδα θυµάται το φιάσκο των τηλεοπτικών στρατηγών
και ναυάρχων, θυµάται την κινητοποίηση του στόλου, την
προετοιµασία για να υπερασπίσουµε τις σηµαίες και τα εδάφη.
Ποιος τα έκανε όλα αυτά; Ποιος; Εσείς δεν ήσασταν στην
Κυβέρνηση; Ποιος έφερε τα πράγµατα σε αυτό το σηµείο, που λέτε
ότι δεν πήγαινε παραπέρα και ήσασταν αναγκασµένοι να κάνετε
όσα κάνατε;
Και παλικαρισµούς κάνατε, κύριε Πρωθυπουργέ, και
ψευτοπατριωτισµούς κάνατε και από τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης εµφανίζατε µε διαδοχικές αντιφατικές δηλώσεις µία
ασυνάρτητη πολιτική, για να πάτε οι ίδιοι µετά να εµφανίσετε από τα
ίδια επικοινωνιακά κανάλια την αναγκαιότητα της προσαρµογής και
τις ευχαριστίες σας, διότι αποφύγαµε τα χειρότερα.
Βεβαίως, δεν πρέπει να επιδιώκουµε τα χειρότερα, να
αποφεύγουµε τα χειρότερα, αλλά για δείτε, µε τίνος την πολιτική,
διαρκώς οδηγούµαστε στα χειρότερα; Γι' αυτό λέµε ότι δεν µπορεί
πια µε τη συγκεκριµένη διαδικασία να χειριστείτε αυτά τα ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής.
Είπε επίσης ο κύριος Πρωθυπουργός ότι η απόφαση για την
εγκατάσταση των S-300 ήταν επιβεβληµένη. Εµείς διαφωνήσαµε
τότε µε αυτήν την απόφαση και πήραµε το κόστος. Και πήγαµε στην
Κύπρο και είπαµε ότι δεν συµφωνούµε µε το Ενιαίο Αµυντικό
∆όγµα. Και πήγαµε στην Κύπρο και είπαµε ότι δεν συµφωνούµε µε
τους S-300. Και είπαµε ανοιχτά ότι αυτοί που σήµερα παίζουν
ψυχολογικό παιχνίδι υπερπατριωτισµού, αύριο θα σας αφήσουν
"στα κρύα του λουτρού". Είναι τραγικό ότι δικαιώθηκε αυτή η
επιφύλαξή µας, αλλά εµείς τολµήσαµε να µιλήσουµε υπεύθυνα και
σεις δεν το κάνετε.
Την  απόφαση  για  την  εγκατάσταση  των  S-300  την  πήρατε
εσείς.  Επί  τρία  χρόνια  βοµβαρδίζατε  τον  ελληνικό  λαό  για  την
αναγκαιότητα  της  εγκατάστασης  και  της  εφαρµογής  του  Ενιαίου
Αµυντικού  ∆όγµατος.  Εσείς  διακηρύσσατε  ότι  τυχόν  παρέµβαση
της  Τουρκίας  στο  ζήτηµα  αυτό  θα  είναι  για  σας
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-και το λέγατε- casus belli. Πώς διαπαιδαγωγούσατε την ελληνική
κοινωνία -διότι δεν είχατε λύσει τα εσωτερικά σας προβλήµατα- µε
ψευδή συνείδηση, την οποία διαµόρφωνε η τακτική σας και
επιχειρούσατε να λύσετε τα σοβαρά ζητήµατα εθνικής ευθύνης και
προοπτικής;
Είπε επίσης ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα ότι η Τουρκία θέλει
να µας βάλει σε µια αντιπαράθεση ισχύος και ότι εµείς δεν θα
παίξουµε αυτό το παιχνίδι. Σήµερα λέει ότι η εγκατάσταση των S-
300 στην Κρήτη εντάσσεται στο Ενιαίο Αµυντικό ∆όγµα, στο οποίο
επιµένει η Κυβέρνηση. Με αυτό ακριβώς το δόγµα δεν είναι και η
εµπλοκή της Κρήτης που µπορεί να µας βάλει πιο βαθιά στο
παιχνίδι της έντασης, το οποίο επιδιώκουν κάποιοι;
Πείτε επιτέλους, την επιλογή σας. Eξηγείστε την στον ελληνικό λαό.
ενηµερώστε τα κόµµατα και να αναλάβουµε όλοι να στηρίξουµε
επιλογές οι οποίες δεν θα οδηγήσουν τη χώρα στα χειρότερα. 'Οσο
επιµένετε στις διαδικασίες που εσείς µονοµερώς επιλέγετε τόσο θα
οδηγούµαστε διαρκώς στα χειρότερα.
'Η µήπως αύριο θα έλθουµε σ' αυτήν εδώ την Αίθουσα, για να
ακούσουµε πάλι ότι ήταν επιβεβληµένη η µη εγκατάσταση στην
Κρήτη και ότι το γεγονός πως αποφύγαµε τα χειρότερα είναι και
αυτό µία επιτυχία;
Αυτές είναι οι αντιφάσεις, που αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση δεν
διαθέτει στρατηγική και ότι ο κύριος Πρωθυπουργός ανακαλύπτει
ενιαία πολιτική µόνον για τις ανάγκες της κοινοβουλευτικής
αντιπαράθεσης.
Μίλησε και σήµερα για τα ανεύθυνα στοιχεία, που έφεραν τη χώρα
ως εδώ, µίλησε για την Αντιπολίτευση που καταστροφολογεί. Αυτά
είναι όλα άλλοθι που δεν πείθουν κανέναν. ∆εν µπορεί να κρυφτεί
κανείς πίσω από τις πλάτες κανενός. Τα γεγονότα είναι ανοιχτά
µπροστά µας. Και ξέρετε, κάποιοι θα έπρεπε να έχουν
συναισθανθεί και συνειδησιακές ρωγµές από τις δονήσεις αυτών
των µεγάλων γεγονότων που προκλήθηκαν.
∆ικαίωµα του καθενός να πορεύεται ως έτοιµος και ωραίος από
παλιά. Αλλά, ξέρετε, η ζωή είναι πεισµατάρα και αποµυθοποιεί και
τα φτιαχτά στολίδια και τους κατασκευασµένους χειρισµούς. Πολλές
φορές φτιάχνονται στα δωµάτια ωραίες ζωγραφιές που µπορεί να
τις θαυµάζουν οι έγκληστοι των δωµατίων, ή οι ένοικοι, οι
επισκέπτες των δωµατίων, αλλά όταν βγούνε αυτές οι ζωγραφιές
στον καθαρό αέρα και βραχούν και λίγο, ξεθωριάζουν. Και σήµερα,
έναντι της ελληνικής κοινωνίας, δεν µπορείτε, κύριε Πρωθυπουργέ,
να επικαλείσθε ότι η Κυβέρνησή σας πορεύεται µε βάση τη λαϊκή
εντολή του 1996.
Γνωρίζατε για τις δραστηριότητες αυτών των προσώπων, τα οποία
σήµερα εσείς τα εµφανίζετε µε αυτούς τους χαρακτηρισµούς.
Καλλιεργούσατε και καλλιεργείτε όλο αυτό το ιδεολογικό και
πολιτικό περιβάλλον, το οποίο παράγει τέτοια φαινόµενα και κάνατε
την επιλογή να µεταθέσετε την ευθύνη χειρισµού αυτής της
υπόθεσης στις µυστικές υπηρεσίες και όχι στους πολιτικούς
θεσµούς. Και αυτό δεν θα µπορέσετε ποτέ να το διασκεδάσετε µε
τίποτα.
Θα ήθελα να επισηµάνω ότι τα τετελεσµένα, τα οποία επικαλείται ο
κύριος Πρωθυπουργός είναι δικά του τετελεσµένα, είναι
τετελεσµένα που διαµόρφωσε η δική του πολιτική. Οι πραγµατικές
αιτίες αυτών των προβληµάτων είναι στο εσωτερικό της
κυβερνητικής πολιτικής. Σήµερα η Κυβέρνηση εξακολουθεί να λέει
ότι πορευόµαστε µε το σπαθί µας, ότι θα µπούµε στην ΟΝΕ µε το
σπαθί µας.
Την ίδια ώρα που η πορεία προς την Ο.Ν.Ε. έχει µπει σε µια
κρίσιµη φάση, την ίδια ώρα που όλοι αναγνωρίζουν ότι έχει
διαµορφωθεί µια περίπλοκη κατάσταση µε κινδύνους αδιεξόδων, η
ικανοποίηση του κριτηρίου για τον πληθωρισµό στην καλύτερη
περίπτωση µπορεί να γίνει, κύριε Πρωθυπουργέ, µε πρόσθετα
διοικητικά µέτρα και το ξέρετε πάρα πολύ καλά.
Να επιταχύνετε τη µείωση του πληθωρισµού. Η ικανοποίηση όµως
αυτού του σχετικού κριτηρίου εξαρτάται όχι µονάχα από το δικό µας
πληθωρισµό αλλά και από τον πληθωρισµό των άλλων χωρών. Η
Κυβέρνηση δεν µπορεί να επιβραδύνει τον πληθωρισµό στις άλλες

χώρες, όπου στη Γερµανία είναι µηδενικός και στο Λουξεµβούργο
αρνητικός.
Πείτε την αλήθεια στον ελληνικό λαό. Σήµερα ο διοικητής της
Τράπεζας της Ελλάδας διαπραγµατεύεται γι' αυτές τις σύνθετες
καταστάσεις µε τον πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας. Εσείς όλα
τα έχετε προεξοφλήσει και βαδίζετε µε αυτόν τον εφησυχασµό.
Εµείς, λοιπόν, επισηµαίνουµε ότι η Κυβέρνηση δεν έχει το κύρος και
τη δυνατότητα να ανταπεξέλθει σε αυτές τις προκλήσεις αυτής της
περιόδου, γι' αυτό και διεκδικεί για τον εαυτό της µια ιδιότυπη
ασυλία, να µη σας καταλογίζονται τα λάθη και την ίδια ώρα να σας
αναγνωρίζονται, ως ελαφρυντικά.
∆ιαρκώς φτιάχνετε εκβιαστικά διλήµµατα στον κόσµο. "'Η εγώ ή έξω
από την Ο.Ν.Ε. 'Η εγώ ή πολιτική αποσταθεροποίηση. 'Η η
Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη ή η Νέα ∆ηµοκρατία". Αλλά αυτά τα
εκβιαστικά διλήµµατα πια δεν απαντούν στα προβλήµατα που
έρχονται από πολύ παλιά και έχουν κοστίσει πολύ σε τούτον τον
τόπο.
Το σοβαρότερο είναι ότι µε την πολιτική σας διασπάτε όλους τους
κοινωνικούς χώρους. Ακόµη και σε αυτήν την περίοδο της µεγάλης
δοκιµασίας, που άνοιξε µια φλέβα ευαισθησίας και οι πνευµατικοί
άνθρωποι, οι καλλιτέχνες, οι άνθρωποι του πολιτισµού, θέλησαν να
δώσουν ένα µήνυµα αλληλεγγύης, και εκεί σπεύσατε να φτιάξετε
διχαστικό κλίµα και πολιτικές ταξινοµήσεις.
Εγώ θεωρώ ότι µέσα από την αγωνία του κόσµου, µέσα από τις
πρωτοβουλίες, όπως των καλλιτεχνών, µέσα από τον
προβληµατισµό και άλλων πνευµατικών ανθρώπων, που
καταθέτουν τη συλλογιστική τους, για να µην παγιδευόµαστε σε
τέτοιες περί εθνοπροδοσίας και εθνοσωτηρίας πολιτικές επιλογές,
µέσα απ'όλα αυτά ο ελληνικός λαός σε πείσµα των όσων εσείς λέτε
φωνάζει -όσο µπορεί να φωνάξει- ότι ζητείται ελπίδα συλλογική,
ζητείται ευθύνη, προοπτική και αντίσταση συνειδήσεων σε όλα αυτά
τα οποία µας δοκιµάζουν.
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πλευρά του
Συνασπισµού λέµε ότι τα προβλήµατα δεν µπορούν να επιλυθούν
παρά µονάχα από µια τοµή στην πολιτική ζωή του τόπου. Τα
προβλήµατα έτσι όπως προκύπτουν αποκαλύπτουν την
πραγµατική παθολογία του πολιτικού µας συστήµατος, γι'αυτό και
εµείς υπεύθυνα καταθέτουµε στον ελληνικό λαό την πρόταση για να
βγούµε από αυτό το αδιέξοδο.
Ο ελληνικός λαός τον Ιούνιο, µεθαύριο, πηγαίνει σε ευρωεκλογές,
υπάρχει κλίµα προεκλογικό, φορτισµένο από ζητήµατα εσωτερικής
πολιτικής. Είναι φανερό ότι το νόηµα της ψήφου του θα είναι πολύ
ευρύτερο από το νόηµα των ευρωεκλογών. Ο 'Ελληνας πολίτης θα
κρίνει τον Ιούνιο το σύνολο της πολιτικής κατάστασης της χώρας,
την απόδοση της χώρας, την απόδοση της Κυβέρνησης, την πορεία
της χώρας. Και το αποτέλεσµα των ευρωεκλογών θα αντανακλά
ευθέως την άποψη του ελληνικού λαού για τη διακυβέρνηση της
χώρας.
Πιστεύουµε ότι είναι λάθος να υπάρξει αναντιστοιχία ανάµεσα στο
νόηµα που θα δώσει ο ψηφοφόρος στην ψήφο του και στο νόηµα
που η Κυβέρνηση και τα κόµµατα θα δώσουν από τη δική τους
µεριά. Πρέπει να υπάρξει θεσµική εναρµόνιση, γιατί είναι µεγάλη η
απόσταση του λαού και της κοινωνίας από το πολιτικό σύστηµα.
Εµείς  γι'  αυτό  προτείνουµε  διπλές  εκλογές  τον  Ιούνιο.  'Οχι
εκλογές  εδώ  και  τώρα,  διότι  αυτό  σηµαίνει  και  τώρα  εκλογές
και  τον  Ιούνιο  και  το  2000  εκλογές.  Και  θα  είναι  µια  ατέλειωτη
εκλογική  γυµναστική.  'Οχι  εκλογές  όπως  λέει  η  Κυβέρνηση  στη
σειρά  τους  και  µέχρι  τότε  να  σαπίζουν  τα  προβλήµατα,  για  να
είναι  η  Κυβέρνηση  στην  εξουσία  και  να  αναζητά  διαρκή
νοµιµοποίηση  στο  1996  και  όχι  στο  παρόν  και  το  µέλλον.  'Οχι
εκλογές  για  τις  εκλογές,  που  θα  αναδιατάξουν  στο  εσωτερικό
ενός  άδειου  πολιτικού  συστήµατος,  εκλογικούς  συσχετισµούς
για  το  ποιος  είναι  ο  υπαρκτός  ή  ο  µελλοντικός  σωτήρας.  Γιατί
η  µοναδική  δυναµική  πολιτική  που  έχει  αυτό  το  πολιτικό
σύστηµα,  είναι  η  δυναµική  του  να  παράγει  σωτήρες.  Υπαρκτός
σωτήρας  ο  κάθε  πρωθυπουργός,  µελλοντικός  σωτήρας  ο
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επίδοξος πρωθυπουργός.
Λέµε λοιπόν να υπάρξει εναρµόνιση, να γίνουν διπλές εκλογές και
να αλλάξει το εκλογικό σύστηµα, να γίνει απλή αναλογική. Πέρασε
πια η εποχή που στο άκουσµα του αιτήµατος για απλή αναλογική
µειδιούσαν ορισµένοι, γιατί το θεωρούσαν ως µονοµανία κάποιων
για να πάρουν καλύτερη θέση στην αναδιανοµή των εκλογικών
ποσοστών. Αποδείχτηκε ότι το εκλογικό σύστηµα της απλής
αναλογικής έχει σχέση µε τη δοµή της δηµοκρατίας, µε την ποιότητα
της πολιτικής, µε την αξιοπιστία των θεσµών, µε την κοινωνική
συµµετοχή, µε τον κοινωνικό και πολιτικό έλεγχο, µε τη διεύρυνση
της αντιπροσώπευσης και κυρίως µε την εξασφάλιση των
προϋποθέσεων για µια διαφορετική πορεία της χώρας.
Αυτή είναι η λύση που θα δώσει τη δυνατότητα θεσµικών
εναρµονίσεων, ριζικών τοµών στο πολιτικό σύστηµα και για να µην
παίζει ο καθένας διαρκώς, ενώ περνάνε οι δεκαετίες, τους ίδιους
ρόλους, φορώντας διαρκώς παλιά ή καινούρια κοστούµια.
∆ιανύουµε, λοιπόν, µια δύσκολη περίοδο που µια κυβέρνηση, όπως
είναι η σηµερινή, δεν είναι ικανή να την αντιµετωπίσει. ∆ιανύουµε
µια περίοδο που τα προβλήµατα µε το υπάρχον πολιτικό σύστηµα
δεν αντιµετωπίζονται, για να εκφραστεί η γνήσια λαϊκή θέληση και
για να υπάρξει αλλαγή πραγµατική στο πολιτικό σύστηµα της
χώρας. Εµείς λέµε ότι η Ελλάδα πρέπει να περάσει σε µεγάλες
θεσµικές ρυθµίσεις, αρχίζοντας από το εκλογικό σύστηµα και
φθάνοντας µέχρι το σύστηµα διακυβέρνησης και κρατικής
οργάνωσης.
Βεβαίως ο ελληνικός λαός τελικά θα δώσει τη λύση. Ο ελληνικός
λαός θα αποφασίσει πόσες και τι είδους ρυθµίσεις χρειάζονται. Και
γι' αυτό εµείς πιστεύουµε ότι στις επόµενες εκλογές αυτό θα είναι το
κρίσιµο θέµα, το ουσιαστικό πολιτικό πρόβληµα που αντιµετωπίζει
η χώρα. Υπάρχει σοβαρό κοινωνικό πρόβληµα στη χώρα, υπάρχει
σοβαρό πολιτικό πρόβληµα στη χώρα, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα
εξωτερικής πολιτικής στη χώρα. Οι πολιτικές που εφαρµόζονται δεν
είναι επιτυχείς ως επαρκείς. Το σύστηµα διακυβέρνησης της χώρας
δεν κλείνει αυτές τις ανοιχτές πληγές. Είναι η ώρα της ευθύνης και
για τον ελληνικό λαό αλλά και για όλα τα κόµµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Κύριοι
συνάδελφοι, και η σηµερινή συζήτηση για την εξωτερική πολιτική
της χώρας εξελίχθηκε όπως και οι προηγούµενες σε µια στείρα,
άγονη αντιπαράθεση άνευ ουσίας µεταξύ του κυρίου
Πρωθυπουργού και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σε µια
αντιπαράθεση η οποία δεν προάγει, όπως κατ' επανάληψη έχω
τονίσει, ούτε τον ουσιαστικό διάλογο ούτε συµβάλλει στον
εκσυγχρονισµό της πολιτικής στη χώρα µας.
Πολύ περισσότερο δεν συµβάλλει στην ενεργοποίηση της νεολαίας
και του ελληνικού λαού.
Εµείς πιστεύουµε ως ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα και γι'αυτό
άλλωστε το κάνουµε πράξη κάθε φορά που γίνονται τέτοιους είδους
συζητήσεις για κορυφαία θέµατα σε επίπεδο Αρχηγών, ότι
συµβάλλει κάποιο κόµµα και κάποια πολιτική ηγεσία στον
πραγµατικό εκσυγχρονισµό της πολιτικής και στην αναβάθµιση των
δηµοκρατικών θεσµών και κυρίως του κορυφαίου δηµοκρατικού
θεσµού του Κοινοβουλίου, µόνον όταν σε τέτοια κορυφαία θέµατα
διατυπώνονται εδώ µε ζωντανό τρόπο ενώπιον της Βουλής και του
ελληνικού λαού µε τη διαφορετικότητά τους απόψεις οι οποίες θα
κάνουν σοβαρές αναλύσεις, απόψεις οι οποίες πράγµατι µπορούν
να δίνουν απαντήσεις στα καυτά και µεγάλα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει µια χώρα αλλά και ένας λαός.
∆υστυχώς, η Κυβέρνηση αλλά και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ακολουθούν την πεπατηµένη οπισθοδροµώντας το Κοινοβούλιο,
τους θεσµούς και τη χώρα, οπισθοδροµώντας τελικά την ίδια τη
δηµοκρατία, βλάπτοντας επίσης πολιτικά τα συµφέροντα του ίδιου
του λαού και της χώρας. Παραµένουν σε παλιές αντιλήψεις, που
εγκλώβιζαν τον ελληνικό λαό σε διπολικά συστήµατα, σε
δικοµµατικά συστήµατα και δεν έχουν αντιληφθεί αυτό που

αντελήφθη ο απλός πολίτης, ότι νέο ΠΑ.ΣΟ.Κ. και Νέα ∆ηµοκρατία
είναι οι δύο όψεις του ίδιου αντιλαϊκού, απάνθρωπου, συντηρητικού
νεοφιλελεύθερου συστήµατος, που παράλληλα στα εξωτερικά
θέµατα και στα εθνικά θέµατα υπηρετούν και τα δύο κόµµατα
πολιτικές, οι οποίες κάθε άλλο, όπως θα αναπτύξω στη συνέχεια
της οµιλίας µου, υπηρετούν τα καλώς εννοούµενα συµφέροντα και
της ειρήνης στην περιοχή και της σταθερότητας στην περιοχή, αλλά
και τα συµφέροντα της Ελλάδος και του ελληνικού λαού.
Πιστεύω ότι ο ελληνικός λαός σήµερα, αλλά και ο Ελληνισµός
απανταχού της γης, ανέµενε από τον κύριο Πρωθυπουργό της
χώρας µε παρρησία να έλθει σε αυτό εδώ το Βήµα και να ζητήσει
επίσηµα, δηµόσια, µέσω της Βουλής συγγνώµη απ' όλους τους
'Ελληνες και τις Ελληνίδες, κυρίως από τους νέους και τις νέες της
χώρας και από όλον τον Ελληνισµό απανταχού της γης γι'αυτούς
τους χειρισµούς που έκανε η Κυβέρνηση στην περίπτωση του
Κούρδου ηγέτη Οτσαλάν. Χειρισµοί οι οποίοι οδήγησαν τελικά
ηθεληµένα ή αθέλητα, δεν θέλω να µπω σε αυτήν τη λογική, είναι
άλλων δουλειά, στο να είναι σήµερα ο ηγέτης των Κούρδων στα
χέρια των εχθρών της Ελλάδας, στα χέρια των στρατοκρατών της
Τουρκίας, για να ικανοποιηθεί έτσι µε σοβαρά βλαπτικά για την
Ελλάδα αλλά και για την περιοχή συµφέροντα η απαίτηση κατά
κύριο λόγο των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, στη συνέχεια
της Γερµανίας και άλλων µεγάλων δυνάµεων της Ευρώπης και
βέβαια της Τουρκίας. Των στρατοκρατών της Τουρκίας, της ηγεσίας
της Τουρκίας, η οποία παρ'ότι κατ'επανάληψη σε όλα τα κόµµατα
στην Ελλάδα διαχρονικά όπως και σήµερα διακηρύξαµε και το
εννοούµε ότι θέλουµε καλές σχέσεις γειτονίας και φιλίας µε τη
γείτονα χώρα που λέγεται Τουρκία, όπως και µε τις άλλες χώρες,
αλλά κυρίως µε τον τουρκικό λαό, οι στρατοκράτες της Τουρκίας δεν
θέλουν καλές σχέσεις γειτονίας και φιλίας και ασφαλώς
παραβιάζουν βάναυσα, προκλητικά και µε ειρωνικό, όπως το
διαπιστώσαµε τον τελευταίο καιρό τρόπο, απέναντι στην Ελλάδα
και στον Ελληνισµό, αλλά και στον κουρδικό λαό τη διεθνή
νοµιµότητα, αλλά και τις διεθνείς συµβάσεις Λοζάνης, Παρισίων,
Μοντρέ, καθώς και το ∆ιεθνές ∆ίκαιο της Θάλλασας.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Πραγµατικά, ο Πρωθυπουργός σήµερα έπρεπε να έρθει εδώ και να
ζητήσει συγγνώµη από τον ελληνικό λαό κατά κύριο λόγο.
Και µέσω του ελληνικού λαού που δεν έχει καµία σχέση µε αυτά
που έκανε η Κυβέρνηση στην περίπτωση Οτσαλάν, πέρα από το ότι
αυτά βλάπτουν τα ελληνικά συµφέροντα, όπως θα αναλύσω
παρακάτω, ένιωσε ντροπιασµένος, ένιωσε ταπεινωµένος
φαντάζοµαι και ο κάθε Ευρωπαίος πολίτης από τον τρόπο που
χειρίστηκαν και οι άλλες κυβερνήσεις της Ευρώπης την περίπτωση
ενός αγωνιστή, ηγέτη ενός λαού ή τµήµατος ενός λαού του οποίου
στερούν για πολλές δεκαετίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
κατοχυρωµένο, κατ αρχήν από την Οικουµενική ∆ιακήρυξη των
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων του 1948, δικαίωµα της αυτοδιάθεσης,
να απολαµβάνει κι αυτός τα δικαιώµατα της ελευθερίας που ρητά
αναφέρεται στην Οικουµενική ∆ιακήρυξη των Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων. ∆ιαπιστώνει ακόµη ο Ευρωπαίος πολίτης, πέρα από
τον 'Ελληνα πολίτη, ότι αυτοί οι κύριοι που λέγονται µεγάλες
δυνάµεις -που επικαλούνται κατ' επιλογή, όποτε αυτούς τους
βολεύει, τα ανθρώπινα δικαιώµατα- να ανέχονται και να στηρίζουν
παραβιάσεις Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων Κούρδων, του ελληνισµού
της Κύπρου, στη Γιουγκοσλαβία, του Ελληνισµού στο παρελθόν,
στην Αλβανία, στη Βοσνία κ.ο.κ.
Αυτοί  οι  κύριοι  νόµισαν  ότι  επειδή  είναι  µεγάλες  δυνάµεις,  θα
µπορέσουν  πράγµατι  να  καθυποτάξουν  τους  λαούς,  όπως  το
ίδιο  νόµισε  και  η  Κυβέρνηση  και  ο  κύριος  Πρωθυπουργός.  Και
δεν  πήρε  κανένα  µάθηµα,  όπως  φάνηκε  από  το  περιεχόµενο
της  οµιλίας  του  σήµερα,  από  τον  ξεσηκωµό  σύµπαντος  του
ελληνικού  λαού,  ανεξάρτητα  από  κοµµατική  τοποθέτηση,  µόλις
άκουσε  ότι  συνελήφθη  ο  Οτσαλάν  και  πολύ  περισσότερο  µόλις
είδε  εκείνη  την  κασέτα  ένιωσε  ντροπή  για  τον
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Ευρωπαϊκό πολιτισµό και κυρίως για τον Ελληνικό πολιτισµό και τις
αξίες που καθοδηγούσαν και καθοδηγούν τον ελληνικό πολιτισµό.
Αλήθεια, κύριε Πρωθυπουργέ, αν θέλετε να µιλάµε σοβαρά και
υπεύθυνα στον ελληνικό λαό, για ποια δίκαιη δίκη µπορείτε να
µιλάτε, όταν ο Κούρδος ηγέτης -και όχι µόνο αυτός, αλλά και
διανοούµενοι, δηµοσιογράφοι και πολίτες που αγωνίζονται για
δηµοκρατία µέσα στην Τουρκία- συνελήφθη µε αυτόν τον παράνοµο
τρόπο, που είναι αντίθετος προς τις βασικές διακηρύξεις των
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και κυρίως προς την Οικουµενική
∆ιακήρυξη των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, όταν πήγε µε τον τρόπο
που πήγε στα χέρια των Τούρκων µε τη στήριξη των υποκριτών,
των υποκριτριών µεγάλων δυνάµεων και των µυστικών τους
υπηρεσιών, των στρατοκρατών, που παραβιάζουν βάναυσα τα
δηµοκρατικά, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και µάλιστα όταν κλείνουν
τα µάτια διεθνείς οργανισµοί, υπερεθνικές οντότητες, όπως είναι η
Ενωµένη Ευρώπη, όταν βλέπουν µε προκλητικό τρόπο το
καθεστώς της Τουρκίας να περιφέρει σε όλα τα κράτη του κόσµου
εκείνην την εικόνα µε δεµένα τα µάτια και µε δεµένα τα χέρια, ένα
ράκος, κάτω από τα φάρµακα, ενός ηγέτη ενός τµήµατος µιας
χώρας; Να κλείνουν τα µάτια και να µιλάνε υποκριτικά για
διακηρύξεις, όπως η διακήρυξη των δεκαπέντε Υπουργών
Εξωτερικών της Ευρώπης για δήθεν δίκαιη δίκη; 'Επεσαν οι
µάσκες, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ και
της Νέας ∆ηµοκρατίας -αλλά κυρίως απευθύνοµαι προς τις ΗΠΑ και
προς τις άλλες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις- απέναντι όχι µόνο στον
ελληνικό λαό, αλλά και απέναντι σε όλην την ανθρωπότητα.
Αντίθετα ο 'Ελληνας Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή του δεν
πήραν το µήνυµα από τη συγκέντρωση πάνω από εκατό χιλιάδων
ανθρώπων τη ∆ευτέρα που πέρασε σε αυτήν την εκδήλωση
συµπαράστασης προς τον κουρδικό λαό, που το έκαναν οι
άνθρωποι των γραµµάτων και της τέχνης, διατρανώνοντας την
αντίθεσή τους στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν οι µεγάλες
δυνάµεις, οι µυστικές υπηρεσίες και η Τουρκία, την οποία χαϊδεύουν
εκείνοι οι οποίοι εσείς λέτε ότι θα σας στηρίξουν για να
εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα της Ελλάδας. 'Οταν δεν λαµβάνετε
καν αυτό υπόψη, σηµαίνει ότι έχετε πάρει ένα δρόµο πολύ αρνητικό
και για τη χώρα µας, αλλά µαζί µε σας και άλλες κυβερνήσεις για
την ίδια την Ευρώπη και για την ανθρωπότητα.
Αποδείχθηκε από το χειρισµό που έκαναν οι χώρες της Ευρώπης -
αλλά και η ίδια η Ευρωπαϊκή 'Ενωση, ως υπερεθνική οντότητα- της
περίπτωσης Οτσαλάν, πόσο δίκιο είχαµε µε τις αναλύσεις που κατ'
επανάληψη έκανε το ∆Η.Κ.ΚΙ εδώ, ως προς το ποια είναι η Ευρώπη
που σήµερα προωθείται και ποια θα έπρεπε να είναι η Ευρώπη για
να ανταποκρίνεται στο όραµα των Ευρωπαίων πολιτών, άρα και
των Ελλήνων πολιτών, για µια Ενωµένη Ευρώπη δηµοκρατίας,
δηµιουργίας, προόδου, κοινωνικής αλληλεγγύης και παράγοντα
σταθερότητας και ειρήνης και προόδου στην περιοχή.
Αποδείχτηκε για µια ακόµα φορά -το ξέρετε πολύ καλά και σεις,
απλά δεν µπορείτε να το πείτε- αυτό που λέγαµε εµείς εδώ δυόµισι
χρόνια που είµαστε στη Βουλή, ότι η Ενωµένη Ευρώπη δεν είναι
καν ενωµένη Ευρώπη. Στην Ενωµένη Ευρώπη εκείνο που
λειτουργεί και µόνο είναι το πώς θα πολλαπλασιάσουν τα κέρδη στα
πλαίσια του παγκόσµιου νεοφιλελεύθερου συστήµατος, το µεγάλο
τραπεζικό και το µεγάλο χρηµατιστηριακό κεφάλαιο, οι µεγάλοι
αεριτζήδες, οι οποίοι ποδοπατούν τα ανθρώπινα δικαιώµατα, οι
οποίοι αδιαφορούν για τους απλούς ανθρώπους, αδιαφορούν
ασφαλώς για την προοπτική της Ενωµένης Ευρώπης των πολιτών
και των λαών. Αδιαφορούν για να προωθήσουν την Ενωµένη
Ευρώπη της αλληλεγγύης των χωρών και των λαών. Και το µόνο
που κοιτάζουν είναι από τη µια µεριά οι Η.Π.Α. ως µητροπολιτικό
κέντρο του νεοκαπιταλισµού, που το ονοµάζουν νεοφιλελευθερισµό,
να κατοχυρώσουν την παγκόσµια ηγεµονία τους, κυρίως την
παγκόσµια οικονοµική τους ηγεµονία και από την άλλη µεριά οι
περιφερειακές δυνάµεις, όπως η Γερµανία µέσα στην Ενωµένη
Ευρώπη, το δικό τους περιφερειακό ρόλο, για να πάρουν όσο
µπορούν περισσότερο από τη µερίδα στο νέο καταµερισµό
εργασίας, σε βάρος όµως των άλλων χωρών και των άλλων λαών

µέσα στην Ευρώπη, στα Βαλκάνια και σε άλλες περιοχές.
Αποδείχτηκε πόσο δίκιο είχαµε, όταν λέγαµε ότι είναι λάθος αυτή η
πολιτική που ακολουθείτε, κύριοι και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του
νέου συντηρητικού νεοφιλελεύθερου ΠΑ.ΣΟ.Κ., να θεωρείτε ή να
πιστεύετε τώρα ή και µελλοντικά ότι µπορεί ποτέ αυτή η Ενωµένη
Ευρώπη να σας διαφαλίσει τα σύνορα µε βάση το διεθνές δίκαιο και
τις διεθνείς συµβάσεις. Μάταια σας λέγαµε, περιµένετε να
ενδιαφερθούν οι Γερµανοί, οι Γάλλοι, οι 'Αγγλοι, οι Ιταλοί και οι άλλοι
στα πλαίσια αλληλεγγύης προς τη χώρα µας που αντιµετωπίζει µία
απειλή από Ανατολάς, να µας στηρίξει και να µας βοηθήσει στα
δίκαια αιτήµατά µας που προκύπτουν από διεθνείς συµβάσεις και
διεθνές δίκαιο. Γιατί, όπως αποδείχτηκε και αυτές τις µέρες για
πολλοστή φορά, η κάθε µία απ'αυτές τις χώρες κοιτάζει τον εαυτό
της, κοιτάζει τη δική της χώρα, κοιτάζει το δικό της λαό και ασφαλώς
δεν ενδιαφέρεται για την Ευρώπη της αλληλεγγύης των λαών και
των χωρών. ∆ικαιώνεται και απόλυτα µια άλλη θέση δική µας µετά
από τις πρόσφατες δηλώσεις του Γάλλου Πρωθυπουργού κ.
Ζοσπέν, ο οποίος είπε ότι δεν θα θυσιάσουµε το γαλλικό έθνος για
την Ενωµένη Ευρώπη. Εσείς µείνατε µόνοι ως θλιβεροί διαχειριστές
µιας κρίσης και µιας πολιτικής, η οποία δεν οδηγεί στο πουθενά,
αντιθέτως οδηγεί κάθε µέρα και περισσότερο σε κινδύνους
συρρίκνωσης της Ελλάδας και του ελληνικού έθνους.
Οδηγεί κάθε µέρα και περισσότερο στην αποδιοργάνωση της
παραγωγής και της παραγωγικής βάσης της χώρας µε θύµατα
αγρότες, µισθωτούς, συνταξιούχους, νέους και νέες, µικρούς και
µεσαίους, εµπόρους, βιοτέχνες, επαγγελµατίες αλλά και τους
ανθρώπους του πολιτισµού, των γραµµάτων και της τέχνης.
Αποδείχθηκε, λοιπόν, περίτρανα.
Και όσο δεν είναι ακόµη αργά -γιατί ήδη µας οδηγήσατε σε πολύ
δύσκολους δρόµους- αλλάξτε άρδην την πολιτική σας! ∆εν
µπορείτε, όµως, να το κάνετε αυτό -γι'αυτό εµείς βάλαµε θέµα, εδώ
και τώρα εκλογές, όχι για να ωφεληθούµε κοµµατικά από αυτήν την
ιστορία- γιατί είσθε εγκλωβισµένοι συνειδητών πολιτικών επιλογών
που κάνατε µέχρι σήµερα και µέσα στην Ενωµένη Ευρώπη αλλά και
έξω από την Ενωµένη Ευρώπη. Και εκεί εµείς αποδίδουµε αυτούς
τους απαράδεκτους και βλαπτικούς για τα εθνικά µας συµφέροντα
χειρισµούς στην υπόθεση του Κούρδου ηγέτη Οτσαλάν.
Κύριε Πρωθυπουργέ, επειδή το ∆Η.Κ.ΚΙ. είναι υπεύθυνο και ο
Αρχηγός του επίσης υπεύθυνος, ξέρετε πολύ καλά ότι σας έστειλα
δύο επιστολές τα δύο τελευταία χρόνια, τις οποίες ουδέποτε έδωσα
στη δηµοσιότητα. Και αυτό και µόνον αποδεικνύει ότι εµείς δεν
βλέπουµε µικροπολιτικά, όπως βλέπετε εσείς -όπως κάνατε και
σήµερα- την εξωτερική πολιτική και τους χειρισµούς στα εθνικά
θέµατα.
Και σήµερα είπατε το απαράδεκτο, δηµοκρατικά απαράδεκτο, αλλά
και ουσιαστικά απαράδεκτο, ότι δεν θέλετε να κάνετε Εθνικό
Συµβούλιο µε τη συµµετοχή των Αρχηγών των κοµµάτων. Και µας
είπατε "ό,τι έχετε να πείτε, να το πείτε εδώ". Μιλάτε σοβαρά, κύριε
Πρωθυπουργέ; Και θέλετε να εµφανίζεσθε στον ελληνικό λαό ως ο
σοβαρός πολιτικός και Πρωθυπουργός της χώρας;
Γιατί, αν µιλήσω ανοιχτά και σας πω, ποιες είναι οι προσωπικές µου
πολιτικές απόψεις για τους χειρισµούς στα εθνικά θέµατα, τότε θα
προσφέρω γη και ύδωρ στους αντιπάλους. Κάτι που δεν το κάναµε
εµείς από την πρώτη στιγµή που ανέκυψε το θέµα Οτσαλάν. Γι'αυτό
δεν µιλήσαµε καθόλου. Αν πάρετε όλα τα δελτία τύπου, θα το
διαπιστώσετε αυτό. Το ίδιο και στις τοποθετήσεις µας εδώ στη
Βουλή. ∆εν µιλήσαµε για παράδοση. Και πολύ περισσότερο δεν
µιλήσαµε για παράδοση από πρόθεση. Γιατί ακριβώς εµείς
αγωνιζόµαστε µε σοβαρό και υπεύθυνο τρόπο, για να
προασπίσουµε τη χώρα και να την προστατεύσουµε από τα µεγάλα
δικά σας πολιτικά λάθη και τους δικούς σας χειρισµούς. Και µάλιστα
-και αυτό µπορώ να το πω υπεύθυνα- όταν τη µεθεπόµενη ηµέρα
της σύλληψης του Οτσαλάν µου ζητήθηκε από το δορυφορικό
κανάλι των Κούρδων, που µεταδίδεται σε όλην την Ευρώπη,
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σε όλες τις χώρες, συνέντευξη, τοποθετήθηκα µε σοβαρότητα, για
να καλύψω τα δικά σας ακάλυπτα!
Πρώτον, για να µη δώσουµε δικαίωµα εµείς τουλάχιστον ως
∆Η.Κ.ΚΙ. και εγώ προσωπικά στην Τουρκία να κάνει τη δική της
ψεύτικη προπαγάνδα στον τουρκικό λαό, για να τον βάλει απέναντί
µας, που είναι ο φυσικός και αποτελεσµατικός και αναγκαίος, ως εκ
τούτου, σύµµαχος σήµερα, σε αυτήν την κρίσιµη φάση, που
οδηγήσατε εσείς τις ελληνοτουρκικές σχέσεις και τα εθνικά µας
συµφέροντα.
∆εύτερον, για να µη δώσουµε τη δυνατότητα στους Τούρκους
στρατοκράτες να εντείνουν τις χαλκευµένες κατηγορίες για δήθεν
στήριξη της Ελλάδας, οικονοµικά και µε στρατόπεδα εκπαίδευσης
εδώ, προς τους Κούρδους.
Και όταν µε τέτοια υπευθυνότητα συµπεριφερόµαστε, όπως
αποδεικνύεται και από τις επιστολές και αφού αρνείται ο κύριος
Πρωθυπουργός και πάλι -και αναλαµβάνει τεράστιες ευθύνες
απέναντι στο έθνος και στον ελληνικό λαό- να κάνει Εθνικό
Συµβούλιο σε επίπεδο Αρχηγών, είµαι υποχρεωµένος να σας
διαβάσω αποσπάσµατα των επιστολών, για να δει ο ελληνικός λαός
µε πόση σοβαρότητα και υπευθυνότητα ο υποφαινόµενος και το
∆Η.Κ.ΚΙ. τοποθετούµεθα πάνω σε αυτά τα µεγάλα θέµατα και πόσο
προβλεπτικός είναι ο οµιλών, αλλά και το ∆Η.Κ.ΚΙ., µε τις αναλύσεις
που κάνει, για να προλαβαίνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρώτη επιστολή που έστειλα στον
κύριο Πρωθυπουργό ήταν στις 18 Απριλίου του 1997. ∆ηλαδή,
περισσότερο από ενάµιση χρόνο από σήµερα. Σε αυτήν την
επιστολή µεταξύ άλλων του ζητούσα να γίνει σύγκληση σε επίπεδο
Αρχηγών και τουλάχιστον, σε πρώτη φάση εάν δεν θέλει υπό την
Προεδρία του Προέδρου της ∆ηµοκρατίας, να καλέσει ο
Πρωθυπουργός τους Αρχηγούς των κοµµάτων, να κάνουµε εµείς
πρώτα µια σοβαρή συζήτηση πάνω στα εθνικά θέµατα, µε την
επικίνδυνη κινητικότητα που παρουσιάζονταν και αφού πρώτα
προετοιµάσουµε το έδαφος, µε σοβαρή ανταλλαγή απόψεων, τότε
να πάµε µετά και να κάνουµε υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας
αυτήν τη σύσκεψη.
Του έλεγα µεταξύ άλλων σε ό,τι αφορά το Κυπριακό ότι
επισηµαίνουµε την εγκατάλειψη της διεθνούς πτυχής του, σε
συνδυασµό µε την αποδυνάµωση του δόγµατος του Ενιαίου
Αµυντικού Χώρου, όπερ και εγένετο στη συνέχεια, ενάµιση χρόνο
µετά, µε τη µη εγκατάσταση των πυραύλων S-300 στην Κύπρο.
Τα καταθέτω για τα Πρακτικά, γιατί είναι ιστορικές στιγµές και ας
αναλάβουν τις ευθύνες εκείνοι που τις έχουν και όχι εκείνοι που δεν
τις έχουν.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:
"∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟ ΚΙΝΗΜΑ
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Αθήνα 18 Απριλίου 1997

Προς
τον Πρόεδρο
της Ελληνικής Κυβέρνησης
κ. Κων/νο Σηµίτη

Κύριε Πρόεδρε,
Τους τελευταίους µήνες, παρατηρείται µία έντονη "κινητικότητα"
γύρω από τα ζωτικά θέµατα της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής,
όπως είναι τα θέµατα του Αιγαίου, της Κύπρου και των Σκοπίων, η
οποία συνοδεύεται από άκρα µυστικότητα και αδιαφάνεια
κριτηρίων.
Το γεγονός αυτό µας οδηγεί σοτ συµπέρασµα, ότι η Κυβέρνηση
αναθεωρεί βασικές αρχές της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής και
συγκεκριµένα:
Οι ελληνοτουρκικές σχέσεις διέπονταν έως τώρα από την πάγια
αρχή, ότι το µόνο θέµα διαλόγου µε την Τουρκία είναι η οριοθέτηση
της υφαλοκρηπίδας, για το οποίο και µόνον ήταν αποδεκτή η
προσφυγή στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο της Χάγης, µε βάση το ∆ιεθνές
∆ίκαιο και κυρίως της Θάλασσας.
Σήµερα, διαφαίνεται ότι αυτή η πάγια και ορθή αρχή εγκαταλείπεται,
δηµιουργώντας έτσι εύλογα την υποψία πως ένας διάλογος µε την
Τουρκία θα γίνει επί του συνόλου των προκλητικών της

διεκδικήσεων. Με µια τέτοια εξέλιξη όχι µόνον είµαστε ριζικά
αντίθετοι αλλά και τη θεωρούµε εξυπαρχής ως παραχώρηση
εθνικών κυριαρχικών µας δικαιωµάτων.
Σε ό,τι αφορά το Κυπριακό, επισηµαίνουµε την εγκατάλειψη της
διεθνούς πτυχής του, σε συνδυασµό µε την αποδυνάµωση του
δόγµατος του Ενιαίου Αµυντικού Χώρου.
Για εµάς αποτελεί αρχή, ότι ο πυρήνας του Κυπριακού
προβλήµατος είναι θέµα εισβολής και κατοχής και ότι ο µόνος
τρόπος αντιµετώπισης της τουρικικής αυθαιρεσίας είναι η
αποκατάσταση της αµυντικής ισορροπίας και στην Κύπρο.
'Οσον αφορά τέλος στο Σκοπιανό, ο Υπουργός Εξωτερικών µε
τρόπο επίσηµο δηλώνει διαφοροποίηση από τη διακηρυγµένη αρχή
ότι η Ελλαδα δεν αποδέχεται ονοµασία το κράτους των Σκοπίων µε
τον όρο "Μακεδονία" ή παράγωγό του.
Η παραπάνω θέση βασίστηκε στο αµάχητο γεγονός, ότι τη µόνη
αναγνώριση που επιδιώκουν τα Σκόπια είναι αυτή της Ελλάδας,
ώστε να αποτελέσει το όχηµα στο οποίο θα στήριζαν αργότερα τις
διεκδικήσεις τους.
Κύριε Πρόεδρε,
Εκτιµούµε, ότι µε τους παραπάνω χειρισµούς µεθοδεύεται
αναθεώρηση της Συνθήκης της Λωζάνης και η δηµιουργία
τετελεσµένων ερήµην της Βουλής, των πολιτικών κοµµάτων και του
Ελληνικού λαού.
Είναι αδιανόητο, τόσο σηµαντικά για την επιβίωση της Χώρας και
του 'Εθνους θέµατα να τα πληροφορούµαστε από αλλοδαπούς
αξιωµατούχους και να προσπαθούµε να αποκωδικοποιήσουµε τη
µυστική κυβερνητική διπλωµατία.
Λόγοι πολιτικής και ιστορικής ευθύνης µου επιβάλλουν να σας
απευθύνω την επιστολή αυτή και να σας καταστήσω σαφείς τις
θέσεις του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος, του οποίου έχω
την τιµή να ηγούµαι.
Παράλληλα, σας καλώ να αναλάβετε πρωτοβουλία για σύσκεψη
των πολιτικών αρχηγών, τουλάχιστον υπό την Προεδρία σας, µε
θέµα τη χάραξη µιας εξωτερικής πολιτικής για το σύνολο των
εθνικών µας θεµάτων. Σε κάθε άλλη περίπτωση, ο καθένας ας
αναλάβει όχι µόνον πολιτικά αλλά και προσωπικά τις ευθύνες του.

Με τιµή
∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ)"

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ): Πριν
αποφασιστεί στη συνάντηση του Πρωθυπουργού της χώρας αλλά
και των Υπουργών Εξωτερικών και 'Αµυνας µε τον κ. Κυπριανού
και την αντιπροσωπεία του να πάρουν την απόφαση για τη µη
εγκατάσταση των πυραύλων, µε αγωνία στέλνω και δεύτερη, για να
προλάβω τις εξελίξεις, µε ηµεροµηνία 28 ∆εκεµβρίου 1998, αφού
προηγουµένως στη µοναδική συνάντηση που έκανα µε τον
Πρωθυπουργό, όπως και όλοι οι Aρχηγοί, µετά τη Συµφωνία του
Λουξεµβούργου, που ήταν απλά για το θεαθήναι και όχι για να
ενηµερώσει για οποιοδήποτε άλλο θέµα, του ζήτησα και πάλι τότε
τη σύσκεψη. Στις 28 ∆εκεµβρίου του επισηµαίνω µεταξύ άλλων ότι
πριν συναντηθεί µε την ηγεσία της Κύπρου, θα πρέπει να καλέσει
αµέσως εδώ και τώρα, επειγόντως, την πολιτική ηγεσία της
Ελλάδος, για να καθίσουµε να κουβεντιάσουµε πάνω σε αυτό το
κορυφαίο θέµα.
∆υστυχώς και σε αυτό δεν δόθηκε καµία απάντηση από τον κύριο
Πρωθυπουργό. Στην πρώτη επιστολή δόθηκε µια απάντηση, που
δεν την έφερα, γιατί θεωρώ ότι είναι απαράδεκτη για τους θεσµούς,
αλλά και για την ουσία του ζητήµατος. Στην πρώτη να σας πω µε
άλλα λόγια τι µου είπε; Μου είπε ότι δεν προβλέπεται από το
Σύνταγµα. Η γραφειοκρατία, δηλαδή, είναι εκείνη που εµποδίζει στο
να δηµιουργήσουµε τους πολιτικούς όρους για χάραξη εθνικής
στρατηγικής. Καταθέτω και τη δεύτερη επιστολή.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία έχει ως εξής:
"∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟ ΚΟΙΝΩΝΙΚΟ ΚΙΝΗΜΑ
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ Αθήνα 28 ∆εκεµβρίου 1998
Α.Π.109
Προς
Τον Αξιότιµο Πρόεδρο της



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ    Α' - 5 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5049

Ελληνικής Κυβερνήσεως
Κύριε Πρόεδρε
Το θέµα της εγκατάστασης ή µη των ρωσικών αµυντικών
πυραύλων S-300 στην Κύπρο, εγείρει µείζον εθνικό ζήτηµα για την
Ελλάδα και τον Ελληνισµό γενικότερα.
Τυχόν µαταίωση της εγκατάστασής τους, µε οποιοδήποτε
πρόσχηµα, ή µε την φηµολογούµενη αποθήκευσή τους στην Κρήτη,
ισοδυναµεί µε εθνική ήττα, µεγαλύτερη ακόµη εκείνης των Ιµίων.
Παράλληλα, ανοίγει το δρόµο σε µία σεριά απαράδεκτων τουρκικών
αξιώσεων και διεκδικήσεων σε βάρος της χώρας µας, που µε
βεβαιότητα θα έχει αρνητικές συνέπειες στην Κύπρο, αλλά στη
συνέχεια και στο θέµα του Αιγαίου.
Εάν µε τη συµφωνία της Μαδρίτης, την οποία το ∆ΗΚΚΙ επέκρινε µε
σφοδρότητα, η Ελλάδα αναγνώριζε "ζωτικά συµφέροντα" της
Τουρκίας στο Αιγαίο, ενδεχόµενη απόφαση γαι µαταίωση της
εγκατάστασης των S-300, παρέχει στην Τουρκία δικαίωµα
ααρνησικυρίας (βέτο) στον καθορισµό της άµυνας της Ελλάδας και
της Κύπρου.
Κύριε Πρόεδρε
Είναι γνωστό, ότι στις τελευταίες προγραµµατικές δηλώσεις του
ΠΑΣΟΚ που Σεις προλογίζετε, υποσχεθήκατε στον Ελληνικό λαό
που σας εµπιστεύθηκε, µεταξύ άλλων, και τα εξής: "...Για την
αντιµετώπιση της Τουρκικής Απειλής, η Ελλάδα και η Κύπρος,
αποφάσισαν την υιοθέτηση του ∆όγµατος του Ενιαίου Αµυντικού
Χώρου (ΕΑΧ). Η πρωτοβουλία αυτή έχει σαφή αµυντικό χαρακτήρα
και στοχεύει στην αποτροπή ή αντιµετώπιση νέας επιθετικής
ενέργειας εναντίον των δύο χωρών..."
∆εσµευθήκατε επίσης, ότι θα προχωρήσετε "...στην ολοκλήρωση
της δεύτερης φάσης του Ενιαίου Αµυντικού ∆όγµατος Ελλάδας-
Κύπρου..."
∆εν κατανοώ λοιπόν, τι µπορεί να µεσολάβησε, ώστε να υπάρχει
και σκέψη ακόµη, για αθέτηση των δεσµεύσεών σας, πολύ
περισσότερο όταν είναι γνωστό, ότι από το Σεπτέµβριο του 1996
µέχρι σήµερα, η τουρκική προκλητικότητα έχει αυξηθεί απέναντι
στην Ελλάδα και την Κύπρο, φτάνοντας µάλιστα στο σηµείο να
διεκδικεί δεκάδες νησίδες και βραχονησίδες.
Σε αυτές τις κρίσιµες εθνικά στιγµές, εκτιµώ ότι όλες οι πολιτικές
δυνάµεις πρέπει να αναλάβουν τις ιστορικές τους ευθύνες και
διαίτερα εκείνες, στις οποίες ο Ελληνικός λαός έχει αναθέσει µέχρι
σήµερα την ευθύνη των χειρισµών και των επιλογών.
Κύριε Πρόεδρε
Με βάση τις παραπάνω σκέψεις, θεωρώ επιβεβληµένη πριν τη
συνάντησή σας µε τον Κύπριο Πρόεδρο κ. Γλαύκο Κληρίδη και
προς αποφυγή τετελεσµένων, έκτακτη σύγκληση του Συµβουλίου
Πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας, ή
τουλάχιστον υπό την Προεδρία Σας σε πρώτη φάση, προκειµένου
όλες οι πολιτικές δυνάµεις να τοποθετηθούν υπεύθυνα και να
συµβάλλουν από κοινού στη διαµόρφωση µιας εθνικής
στρατηγικής, η οποία θα περιλαµβάνει και το θέµα της ουσιαστικής
ενίσχυσης της άµυνας της χώρας µας και της Κύπρου, µέσα στα
πλαίσια του Ενιαίου Αµυντικού ∆όγµατος.
Εάν και πάλι αρνηθείτε την παραπάνω πρότασή µας, η οποία
διατυπώνεται για πολλοστή φορά εντός και εκτός Κοινοβουλίου,
τότε Εσείς προσωπικά και η κυβέρνησή σας, αναλαµβάνετε ακέραιη
την ευθύνη για όσα επί τα χείρω, όπως φοβούµαι και απεύχοµαι,
συµβούν στα εθνικά µας θέµατα.

Με τιµή
∆ηµήτρης Τσοβόλας")

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.) 'Ερχεται
σήµερα ο κύριος Πρωθυπουργός και "αδειάζει", όπως λέει ο λαός,
και τον Υπουργό Εξωτερικών. Και ερωτώ καλόπιστα: Γιατί µας
καλέσατε, κύριε Υπουργέ των Εξωτερικών; Για να κάνετε δηµόσιες
σχέσεις, όταν ο κύριος Πρωθυπουργός δύο µέρες µετά έρχεται και
µας λέει "όχι, κύριοι, θα διαχειριστώ µόνος µου, µε την Κυβέρνησή
µου, τα θέµατα αυτά".

'Αρα, µας καλέσατε επειδή στριµωχτήκατε στον τοίχο µε τους
χειρισµούς στην υπόθεση Οτσαλάν, για να θολώσετε τα νερά
απέναντι στον ελληνικό λαό. Γιατί εγώ ξέρω -έχω κάνει στην
κυβέρνηση οκτώ χρόνια- πολύ περισσότερα σε τέτοια θέµατα. Πριν
κινηθεί ο οποιοσδήποτε Υπουργός, συνεννοείται πρώτα µε τον
Πρωθυπουργό.
'Η δεν υπήρξε καµία συνεννόηση, οπότε έχετε τεράστιο πρόβληµα,
όπως αποδεικνύεται καθηµερινά, µέσα στην Κυβέρνησή σας, κύριε
Πρωθυπυργέ, ή εάν υπήρξε, σας καταγγέλλουµε για υποκρισία, για
φαρισαϊσµό και για επικίνδυνη πολιτική και τακτική πάνω σε αυτά τα
κορυφαία ζητήµατα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά που συµβαίνουν στα Βαλκάνια,
αυτά που συµβαίνουν στην Ανατολική Μεσόγειο και στην Εγγύς
Ανατολή δεν είναι τυχαία γεγονότα, αλλά εντάσσονται σε ένα καλά
µελετηµένο σχέδιο, που προωθείται σταδιακά στην περιοχή από τις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής αλλά και από τις άλλες µεγάλες
δυνάµεις της ∆ύσης.
Ασφαλώς µέσα απ'αυτό το σχέδιο αυτές οι µεγάλες δυνάµεις έχουν
ως στόχο να εξασφαλίσουν τον έλεγχο και τη διαχείριση σε µεγάλο
βαθµό των πλουτοπαραγωγικών πηγών που υπάρχουν σε όλη
αυτήν την περιοχή: Πετρέλαιο, χρυσός, υδάτινοι πόροι, φυσικό
αέριο και άλλα. Προκειµένου, όµως, να πετύχουν αυτούς τους
στόχους, έχουν βάλει ως σκοπό, πρώτον, αν είναι δυνατόν, να
αποµονώσουν τελείως τη Ρωσία από το πετρέλαιο της Κασπίας
Θάλασσας και αν δεν είναι δυνατόν να το πετύχουν αυτό απόλυτα,
τουλάχιστον να περιορίσουν την επιρροή της Ρωσίας στα πετρέλαια
της Μαύρης Θάλασσας.
∆εύτερον, για να πετύχουν στη συνέχεια την αξιοποίηση αυτών των
πετρελαίων και αυτών των πηγών, θέλουν να εξασφαλίσουν την
απρόσκοπτη µεταφορά του πετρελαίου από την Κασπία Θάλασσα
προς τη Μεσόγειο. Ο δρόµος ροής, το σταυροδρόµι για τη
µεταφορά του πετρελαίου από την Κασπία προς τη Μεσόγειο,
θέλουν να είναι το Κουρδιστάν.
Τα λέµε αυτά για να καταλάβουν και οι 'Ελληνες πολίτες. Αυτό
σηµαίνει σοβαρή συζήτηση στη Βουλή και πολιτική αναβάθµιση, για
να καταλάβει ο ελληνικός λαός, για να δει ότι το κουρδικό θέµα δεν
είναι µόνο ανθρώπινο, αλλά είναι και θέµα προστασίας των δικών
µας, των ελληνικών εθνικών συµφερόντων στην περιοχή.
Προκειµένου να εξασφαλίσουν, λοιπόν, την απρόσκοπτη ροή αλλά
και τα γεωπολιτικά τους σχέδια στην περιοχή, από την Βοσνία µέχρι
την 'Απω Ανατολή, πρέπει να "ξεκαθαρίσουν" µε λαούς και χώρες,
που σήµερα ή στο µέλλον µπορεί να αντισταθούν σ' αυτά τα σχέδια
της εκµετάλλευσης των πλουτοπαραγωγικών πόρων της περιοχής.
'Ετσι, µεταξύ αυτών που έβαλαν στόχο, γιατί θεωρούν ότι θα τους
δηµιουργήσουν προβλήµατα -αλλά και σήµερα τους δηµιουργούν
προβλήµατα- είναι τα Βαλκάνια, η Σερβία, η Οµοσπονδία της
Γιουγκοσλαβίας του Μιλόσεβιτς. Γι' αυτό, υποκριτικά, στο όνοµα
δήθεν της προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων των
αλβανοφώνων του Κοσόβου και του δήθεν εκδηµοκρατισµού της
Σερβίας και της Οµοσπονδίας της Γιουγκοσλαβίας, έφτιαξαν και
στήριξαν -και στηρίζουν- αυτό που ζούµε, τον ένοπλο αγώνα των
αλβανοφώνων.
Χωρίς να υποτιµούµε ως ∆Η.Κ.ΚΙ το πρόβληµα που υπάρχει -µικρό
ή µεγαλύτερο- πρέπει η Σερβία να προωθήσει από µόνη της θέµα
κάποιων ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Θέλουν, όµως, να
"καθαρίσουν" τη Σερβία του Μιλόσεβιτς και παράλληλα να
διαµελίσουν ακόµα περισσότερο τη Γιουγκοσλαβία, που µεγάλη
όπως ήταν πριν, τους δηµιουργούσε προβλήµατα στη λογική αυτή.
Επίσης στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου το πρόβληµα
αυτών των µεγάλων δυνάµεων προς αυτήν την κατεύθυνση είναι
Ιράκ, Ιράν, Συρία. Και επίσης είναι το πρόβληµα της Ρωσίας, που
ανέφερα πριν, που είναι σε άλλη περιοχή αλλά και του Κουρδιστάν,
του κουρδικού έθνους, του κουρδικού λαού.
Γι'  αυτό  ξεκίνησαν  τελικά  µέσα  από  το  Ιράκ  και  τη  στήριξη
του  Σαντάµ  Χουσεϊν  εδώ  και  χρόνια  και  τον  εξόπλισαν,  όταν
είδαν  ότι  στην  Περσία  έπεσε  ο  Σάχης  που  ήλεγχαν  µέσα  απ'
αυτόν  τα  πετρέλαια  στο  Ιράν.  Στήριξαν  δηλαδή  µε  εξοπλισµό
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και αεροφωτογραφίες τον Σαντάµ Χουσείν, για να µην επεκταθεί
προς δυσµάς αυτό το αντιαµερικανικό κλίµα που άρχισε να
διαµορφώνεται µε την καταδίωξη του Σάχη από το Ιράν. Και εκεί
πράγµατι µε τον εξοπλισµό ο Σαντάµ Χουσείν, έγινε ο ηγεµόνας του
αραβικού κόσµου, ο ηγέτης του αραβικού κόσµου. Και όταν είδαν
ότι αυτό είναι επικίνδυνο, τον παγίδευσαν, τον ίδιο το Σαντάµ.
'Αφησαν να διαρρεύσει ότι οι ΗΠΑ δεν θα αντιδράσουν αν
καταλάβει το Κουβέιτ, που το θεωρούσε ο Σαντάµ ως µια επαρχία
του Ιράκ. Τον παγίδευσαν λοιπόν και τον έριξαν µέσα, προκειµένου
να µπορούν έτσι να ελέγχουν και τις ποσότητες διακίνησης αλλά και
τις τιµές των πετρελαίων από το Ιράκ.
Ταυτόχρονα µε την επέµβαση στον Περσικό κόλπο -εκεί θυµήθηκαν
τα ανθρώπινα δικαιώµατα, στην Κύπρο δεν τα θυµούνται, στους
Κούρδους δεν τα θυµούνται, στη Βοσνία δεν τα θυµούνται-
επέβαλαν στο Ιράκ την αυτονοµία του Κουρδιστάν στο νότιο Ιράκ,
για να µπορούν έτσι να πιέζουν από παντού το Ιράκ. Και βέβαια
επέβαλαν και τα απάνθρωπα µέτρα του εµπάργκο που στοίχιζε και
στοιχίζει καθηµερινά ζωές χιλιάδες, δεκάδων, εκατοντάδων παιδιών
και άλλων πληθυσµών.
Και ενώ αυτή είναι η κατάσταση, και ενώ οι Αµερικανοί για να
παίξουν το παιχνίδι τους αναθέτουν ρόλο στην Τουρκία στην
περιοχή µε τη στήριξη και του Ισραήλ, που ήταν πάντα ο πιστός
φίλος και ο προµαχώνας των ΗΠΑ στην περιοχή, ενώ
εξυπηρετούνται τα σχέδια των Αµερικανών και των Τούρκων, που
είναι ο δικός µας άµεσος αντίπαλος που µας απειλεί µε το να
εξαφανιστεί το κουρδικό έθνος, που επιχειρούν να το εξαφανίσουν
µε τους βοµβαρδισµούς τριών χιλιάδων χωριών, που οδήγησαν
τρία εκατοµµύρια Κούρδων να φύγουν από εκεί κλπ., η Κυβέρνηση
ακολουθεί µια πολιτική που την είδαµε και στην υπόθεση Οτσαλάν,
η οποία εξυπηρετεί σαφέστατα ανεξάρτητα από προθέσεις, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, την πολιτική της Τουρκίας και των ΗΠΑ.
Εκείνο που δεν εξυπηρετεί όµως είναι η πολιτική της Ελλάδας. Γι'
αυτό θέλω να απαντήσω στον κύριο Πρωθυπουργό, που είπε ότι η
Ελλάδα έχει φωνή, ναι, κύριε Πρωθυπουργέ, έχει φωνή, αλλά όχι
ελληνική. 'Εχει φωνή που πηγάζει από το αξίωµα που διατυπώσατε
απ' αυτήν εδώ τη θέση το Γενάρη του 1996 µετά το βράδυ των
Ιµίων: "Ευχαριστούµε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής"
πολιτική και φωνή την οποία στη συνέχεια προωθήσατε µε την
υπογραφή του κατάπτυστου συµφώνου, που εµείς το αποκαλέσαµε
την ίδια µέρα σύµφωνο ντροπής, του Συµφώνου της Μαδρίτης, που
αναγνώρισε για πρώτη φορά γιατί αυτό είναι απαίτηση των ΗΠΑ και
των µεγάλων δυνάµεων της Ευρώπης και κυρίως της Τουρκίας,
ζωτικά συµφέροντα ασφάλειας στην περιοχή του Αιγαίου, κάτι που
δεν το προβλέπει καµία σύµβαση. Ούτε της Λοζάννης ούτε του
Μοντρέ ούτε των Παρισίων.
Και επίσης στο ίδιο σύµφωνο που έχει πολιτική σηµασία -όχι
ασφαλώς νοµική σηµασία- δεσµευθήκατε, πρωτόγνωρο έγκληµα
για τα εθνικά συµφέροντα και το αναφέρει ρητά η δήλωση ότι δεν θα
ασκήσετε µονοµερώς οποιοδήποτε δικαίωµα, αν δεν συµφωνήσει η
Τουρκία. Και ποιο είναι το δικαίωµα που διεκδικεί παρανόµως η
Τουρκία χρόνια και δεν το πετύχαινε µε καµία κυβέρνηση, ούτε
Νέας ∆ηµοκρατίας ούτε πολύ περισσότερο του αείµνηστου Ανδρέα
Παπανδρέου; Είναι να µην ασκήσουµε το δικαίωµα της επέκτασης
των χωρικών υδάτων στα δώδεκα µίλια. Και σεις πολιτικά µε τον
πέµπτο όρο πήρατε αυτήν τη δέσµευση την πολιτική και δεν
αισθάνεστε καµµία ανάγκη ούτε αυτήν τη στιγµή που τα έχετε δώσει
όλα στους Τούρκους και τους Αµερικανούς και δεν έχετε πάρει
τίποτε απ' αυτούς; Συνεχώς σας εξαπατούν, σας εγκλωβίζουν,
όπως σας εγκλώβισαν και το βράδυ µε τα 'Ιµια, εγώ προσωπικά
πιστεύω ότι σας εγκλώβισαν και τώρα µε την περίπτωση του
Οτσαλάν στην Κένυα και όχι µόνο.
Και στο τέλος στον έκτο όρο εκείνου του Συµφώνου της Μαδρίτης,
σεις και µόνο εσείς ως τροµαγµένοι διαχειριστές δεχθήκατε για
πρώτη φορά αυτό που δεν θα τολµούσε ποτέ κανένας 'Ελληνας και
άσχετος να δεχθεί, να αναφερθεί η λέξη "διαφορές" αυτά που
διεκδικούν οι Τούρκοι έξω από τις διεθνείς συµβάσεις και έξω από
το διεθνές δίκαιο.

Και τι δεν µας είπατε τότε. Θυµάµαι εκείνο το απόγευµα όταν σεις ο
ίδιος δώσατε συνέντευξη από το εξωτερικό και πανηγυρίζατε δήθεν
τι πετύχατε -το αρνητικό το εµφανίζατε ως επιτυχία όπως και
σήµερα- εκείνο που έγινε το κατάπτυστο βράδυ των χειρισµών στα
'Ιµια, που από εκεί και πέρα άρχισε ο κατήφορος για την Ελλάδα µε
µεγάλη δική σας αποκλειστική ευθύνη. Και εκείνην την ηµέρα ήµουν
εδώ στη Βουλή και πήρα αµέσως το λόγο -και υπάρχουν τα
Πρακτικά της Βουλής- όταν είδα τους όρους τους τελευταίους τους
τρεις και ονόµασα από το Βήµα της Βουλής "Σύµφωνο της
ντροπής" εκείνο που έγινε στη Μαδρίτη.
Και είναι η ίδια η λογική σας η οποία στη συνέχεια οδήγησε στη
µαταίωση της εγκατάστασης των πυραύλων S-300 από την Κύπρο,
όταν εσείς οι ίδιοι λέγατε -και σεις προσωπικά, κύριε
Πρωθυπουργέ- προλογίζοντας το πρόγραµµα κυβερνητικής
πολιτικής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. εν' όψει των εκλογών του 1996, στη δέκατη
όγδοη και δεκάτη ενάτη σελίδα του προγράµµατος ότι ο µόνος
τρόπος για την αποτροπή της τουρκικής απειλής κατά της Κύπρου
και της Ελλάδας είναι η προώθηση του ενιαίου αµυντικού δόγµατος.
Και στη δέκατη ένατη σελίδα επίσης λέγατε, αν θα σας ψήφιζε,
όπως σας ψήφισε ο λαός και γίνατε κυβέρνηση, ότι αυτήν την
τετραετία θα ολοκληρώσετε τη δεύτερη φάση του Ενιαίου Αµυντικού
∆όγµατος που ήταν η εγκατάσταση των πυραύλων S-300.
Και στη συνέχεια κατ' επανάληψη στη Βουλή και σεις και οι
Υπουργοί σας µας κατακεραύνωναν, όταν εµείς και προσωπικά εγώ
είχα θέσει το θέµα ότι φοβάµαι ότι µας πάνε οι ΗΠΑ, µέσω της
Μεγάλης Βρετανίας και µε τη Μεγάλη Βρετανία και όχι µόνο στην
Κύπρο, σέρνοντας µε αυτήν την πολιτική του ενδοτισµού και των
συνεχών υποχωρήσεων -και θα το δείτε αυτό αν συνεχίσετε αυτήν
την πολιτική- στο κλείσιµο και όχι στη δίκαιη και βιώσιµη λύση του
Κυπριακού, µέσα από νοµιµοποίηση τετελεσµένων γεγονότων που
συνίστανται, όπως το τονίζω µε άρθρα, συνεντεύξεις και οµιλίες
εδώ από το 1991, µας πάνε σε συνοµοσπονδία µε δύο ξεχωριστές
εδαφικές ενότητες, που στην κάθε µια να είναι ξεχωριστή εθνότητα
και µια κεντρική χαλαρή κυβέρνηση, στην οποία να εναλλάσσονται
Τουρκοκύπριοι και Ελληνοκύπριοι. Θυµηθείτε -θα το επαναλάβω,
το είπα πριν από λίγες µέρες και µου απάντησε ο κ. Κρανιδιώτης
κατά τρόπο ο οποίος µακάρι να ισχύει- δεν πρόκειται να βάλουν την
Κύπρο µε αυτήν την πολιτική που εφαρµόζετε σεις αλλά και η
κυβερνητική εξουσία της Κύπρου, στην Ενωµένη Ευρώπη, αν δεν
αποδεχθείτε, τώρα που σας κατάλαβαν ότι είστε επιρρεπείς σε
πιέσεις και τα αποδέχεστε όλα, κλείσιµο και όχι δίκαιη και βιώσιµη
λύση του Κυπριακού. Είναι θέση την οποία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είχα διατυπώσει το 1994 όταν πανηγύριζαν στην
Ελλάδα και την Κύπρο όλα τα κόµµατα σχεδόν µε εξαίρεση το ΚΚΕ
-θέλω να είµαι απόλυτα εντάξει προς την αλήθεια- όταν
παραιτηθήκαµε από το βέτο, για να λειτουργήσει το χρηµατοδοτικό
πρωτόκολλο και οι ενταξιακές διαδικασίες. Εµφανίστηκαν εδώ και
πανηγύριζαν!
'Ελεγαν ότι πήραµε την έναρξη των ενταξιακών διαδικασιών µε
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Εγώ θυµάµαι που βγήκα στην
τηλεόραση και είπα ότι µε ανησυχεί ακόµη περισσότερο αυτό που
έγινε, γιατί αυτό ανοίγει το δρόµο σε περισσότερες πιέσεις και προς
την κυπριακή και προς την ελληνική πλευρά.
Αν  δούµε  άλλωστε  τα  δηµοσιεύµατα  και  τα  χθεσινά  και  τα
σηµερινά,  αλλά  και  πολλές  φορές  του  πρόσφατου  παρελθόντος
δηµοσιεύµατα,  όπως  και  δηλώσεις  αξιωµατούχων  Βρετανών,
Αµερικανών,  αλλά  και  γραπτά  τους  κείµενα  επίσηµα,  θα
καταλάβουµε  ότι  προς  τα  εκεί  το  πηγαίνουν.  Αν  δεν  το  λάβει
σοβαρά  αυτό  υπόψη  η  όποια  κυβέρνηση  και  αν  είναι  σήµερα
και  αύριο  και  τα  κόµµατα  εδώ  και  στην  Κύπρο,  φοβούµαι  -και
µακάρι  να  διαψευστώ,  αλλά  σε  πολλά  άλλα  πράγµατα
δυστυχώς  δικαιώθηκα  αντί  να  διαψευστώ-  τότε  µε  αυτήν  την
πολιτική  των  συνεχών  υποχωρήσεων,  ποτέ  και  πουθενά  είτε
στο  Κυπριακό  είτε  στα  ελληνοτουρκικά,  δεν  πρόκειται  να  κάνει
βήµα  πίσω η Τουρκία. Τέτοιες λύσεις δυστυχώς θα  υποθηκεύσουν
µετά  και  το  Αιγαίο.  Και  θέλω  να  σταµατήσω  εδώ,  όσον
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αφορά το Αιγαίο.
'Ακουσα τον κύριο Πρωθυπουργό σήµερα πάλι να λέει ότι η
Τουρκία αν θέλει ας πάει στο ∆ιεθνές ∆ικαστήριο και είπε τη λέξη -
τη σηµείωσα ακριβώς- για τις "διαφορές".
∆εν αντιλαµβάνεστε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι όταν κάνετε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Με
συγχωρείτε, δεν είπα αυτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Είπατε
ακριβώς "διαφορές", που ενδεχόµενα η Τουρκία υπολαµβάνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
διαβάσετε τα Πρακτικά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Το έχω
σηµειωµένο ακριβώς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
διαβάσετε τα Πρακτικά και όχι όπως το έχετε σηµειώσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Το έχω
σηµειώσει, όπως το είπατε.
∆εν αντιλαµβάνεστε ότι όταν παίρνετε εσείς ως Ελλάδα θέση και
συνιστάτε στις διάφορες διεθνείς δυνάµεις να πιέσουν την Τουρκία
για να προσφύγει για τα όποια θέµατα - "διαφορές" -που το
απορρίπτουµε τελείως ως ∆Η.Κ.ΚΙ., που το αναφέρει και το
Σύµφωνο της Μαδρίτης- ανοίγετε ένα δρόµο ο οποίος δεν έχει
τελειωµό; ∆ρόµος ο οποίος µε µαθηµατική ακρίβεια, αν
ακολουθηθεί, θα οδηγήσει την Ελλάδα στην προδικασία προς το
∆ιεθνές ∆ικαστήριο κάτω από πιέσεις σε ενδεχόµενες
υποχωρήσεις, όπως την οδήγησε και σε όλα αυτά τα άλλα θέµατα
που ανέφερα πριν.
Κύριε Πρωθυπουργέ, πριν από λίγο πήρα στα χέρια µου ένα
τηλεγράφηµα του "BBC", που αναφέρεται σε δήλωση του
Αναπληρωτή Υπουργού Εξωτερικών, η οποία µάλιστα είναι σε
εισαγωγικά, που σηµαίνει ότι την αποδίδει επί λέξει. Να το
διαψεύσει ο κύριος Υπουργός, γιατί αυτό αφού ήρθε στα χέρια µου,
διοχετεύθηκε όχι µόνο στην Ελλάδα αλλά παντού. Το έλαβα σήµερα
και λέει ...
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου του ∆Η.Κ.ΚΙ.)
Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει χρονικός περιορισµός. Παρακαλώ,
επειδή είναι σοβαρό το θέµα, ζητώ την εφαρµογή του Κανονισµού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Εχετε ελεύθερο χρόνο,
µπορείτε να µιλήσετε όσο θέλετε.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Και αναφέρει
το τηλεγράφηµα µέσα σε εισαγωγικά ότι η Ελλάδα θα µπορούσε -
δήλωση του κ. Κρανιδιώτη είναι- να άρει το βέτο των κοινοτικών
χρηµατοδοτήσεων προς την Τουρκία στα πλαίσια της τελωνειακής
σύνδεσης, αν λάβει εγγυήσεις από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση -
προσέξτε- ότι η 'Αγκυρα θα δώσει για την άρση αυτή κάποια
ανταλλάγµατα στην Αθήνα σχετικά µε τις διαφορές στο Αιγαίο.
Κάποια ανταλλάγµατα σχετικά µε τις διαφορές στο Αιγαίο.
Επανάληψη της λέξης "διαφορές" και κάποια ανταλλάγµατα.
Και παρακάτω -θα το καταθέσω για τα Πρακτικά της Βουλής- στην
ίδια συνέντευξη ο κ. Κρανιδιώτης µεταξύ άλλων είπε:
"Ενώ αναφερόµενος στο Κυπριακό ζήτησε από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση να συµβάλει στην οικοδόµηση µέτρων εµπιστοσύνης
µεταξύ των δύο κοινοτήτων της Κύπρου στα πλαίσια των
αποφάσεων του Ο.Η.Ε. και σε συντονισµό µε τις Η.Π.Α.".
Κύριε Πρωθυπουργέ, αν ειπώθηκαν αυτά -που εύχοµαι να µην
ειπώθηκαν- σηµαίνει ότι είναι απαράδεκτα και τελείως αντίθετα απ'
αυτά που προηγουµένως διακηρύξατε στη Βουλή αλλά και
επικίνδυνα για τα εθνικά συµφέροντα!
Είναι ή δεν είναι το Κυπριακό διεθνές θέµα εισβολής και κατοχής
ξένων τουρκικών δυνάµεων στην Κύπρο; Είναι ή δεν είναι το
Κυπριακό θέµα διεθνές, που µπορεί να το χειρίζεται µόνο ο
Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών; Τι δουλειά έχει εκείνο το "µε
συντονισµό"; ∆εν βάλατε µυαλό ακόµη; ∆εν βάλατε µυαλό ούτε και
µε την υπόθεση Οτσαλάν;

Εννοείτε εσείς να παραµείνετε ακόµα περισσότερο στην εξουσία,
για να συνεχίσετε να χειρίζεσθε µ' αυτόν τον τρόπο τα εθνικά
θέµατα, που µέχρι τώρα -σε αντίθεση µ' αυτά που είπατε- όχι µόνο
όσα διαδραµατίστηκαν δεν έκαναν ισχυρή την Ελλάδα τα τρία
χρόνια που είστε Πρωθυπουργός µε την πολιτική που ασκείτε, αλλά
αντίθετα την κάνουν αδύναµη και στο διεθνή χώρο και απέναντι
στην Τουρκία, αλλά και µέσα στην ίδια την Ενωµένη Ευρώπη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα
κατ' αρχήν θέλει απ' αυτό εδώ το Βήµα να διατυπώσει τη θέση του.
Γιατί εµείς, όπως µέχρι σήµερα, έτσι κι από 'δω και πέρα θα
χειριζόµαστε µε όλην τη σοβαρότητα και υπευθυνότητα που
απαιτούν αυτά τα θέµατα.
Εµείς καλούµε την ύστατη αυτή στιγµή τον 'Ελληνα Πρωθυπουργό
να εγκαταλείψει την αλαζονική και καταστροφική για τα εθνικά
συµφέροντα πολιτική του, να καλέσει εδώ και τώρα -γιατί είναι σε
κρίσιµη φάση όλα τα εθνικά θέµατα- σε πρώτη φάση τους
Αρχηγούς των κοµµάτων σε κοινή σύσκεψη και αµέσως µετά να
γίνει σύσκεψη µε τον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας.
Εµείς τουλάχιστον, όπως διαπιστώσατε -δεν πρόλαβα να
διατυπώσω τα πάντα εδώ, θα ήθελα πολλές ώρες- έχουµε πλήρη
ανάλυση και ολοκληρωµένη θέση για την εθνική στρατηγική, που
για µας πρέπει να είναι όχι το "ανήκουµε στην Ενωµένη Ευρώπη κι
ας µας βαράνε, εµείς θα κλαίµε κι αν µας οδηγούν συνεχώς σε
υποχωρήσεις οι Τούρκοι, οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, η
Γερµανία και οι άλλοι, εµείς να επιµένουµε, ΟΝΕ, EURO και ψωµί κι
ελιά".
Εµείς λέµε ότι: ναι, η εθνική στρατηγική πρέπει να είναι η
συνισταµένη της ευρωπαϊκής πολιτικής, αλλά και της βαλκανικής
και µεσογειακής πολιτικής. Η εγκατάλειψη οποιουδήποτε απ' αυτά
τα τρία σκέλη που πρέπει να συνιστούν την εθνική στρατηγική είναι
έγκληµα για την Ελλάδα, είναι έγκληµα για τα εθνικά συµφέροντα.
∆εύτερον, εµείς καλούµε εδώ και τώρα την Κυβέρνηση να δώσει
όλα τα στοιχεία και να κάνει αναλυτική και σε βάθος ενηµέρωση για
τα τεκτενόµενα τον τελευταίο καιρό στους Αρχηγούς των κοµµάτων.
Μας είναι αδιανόητο και υποτιµητικό για το πολιτικό µας σύστηµα,
για τον ελληνικό λαό, για τα κόµµατα που είναι κατά το Σύνταγµα
κορυφαίοι δηµοκρατικοί θεσµοί, πράγµατα που ξέρουν οι µυστικές
υπηρεσίες ξένων χωρών, πράγµατα που τα έχουν συζητήσει οι
κυβερνώντες στη χώρα µας µε κυβερνήσεις και µε πρέσβεις άλλων
χωρών να τα θεωρούν µυστικά και να µην τα δίνουν στους
Αρχηγούς των κοµµάτων.
∆εν τα δίνετε, κύριε Πρωθυπουργέ, και δεν θέλετε τη σύσκεψη σε
επίπεδο Αρχηγών, διότι, όταν θα καθήσουµε στο ίδιο τραπέζι, εκεί
πρέπει να θέσουµε τα πράγµατα από µηδενική βάση. Εκεί τα
συνθήµατα δεν θα παίξουν κανένα ρόλο. Εκεί θα αποκαλυφθεί
πόσο λαθεµένη είναι η πολιτική την οποία εφαρµόζετε. Κι εκεί,
βέβαια, για να χαράξουµε πράγµατι εθνική στρατηγική, θα πρέπει ο
καθένας µας από τις ηγεσίες να µην έχει καµία δουλεία, να µην είναι
όµηρος κανενός και πολύ περισσότερο εξωθεσµικών παραγόντων
αλλά και ξένων µεγάλων δυνάµεων και µε βάση το εθνικό και µόνο
συµφέρον, όπως αυτό προκύπτει και λαµβάνοντας υπόψη τους
ευρωπαϊκούς και διεθνείς συσχετισµούς, να πάρουµε την απόφαση
και να χαράξουµε την εθνική στρατηγική, ρεαλιστική, ναι, αλλά που
να υπηρετεί τα συµφέροντα της Ελλάδας και όχι τα συµφέροντα
ξένων µεγάλων δυνάµεων.
Εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν το θέλετε αυτό και εφαρµόζετε
µεθόδους που θυµίζουν παλιές αλήστου µνήµης εποχές. Το έζησε ο
ελληνικός λαός, γράφτηκε και είναι έτσι: Αυτές τις µέρες για τις
αντιδηµοκρατικές µεθοδεύσεις, παρεµβάσεις που έγιναν στα Μέσα
Μαζικής Επικοινωνίας, φτάσατε στο κατάντηµα οι µηχανισµοί σας
να παίρνουν ακόµη και νέους δηµοσιογράφους, για να τους
κατευθύνουν στο πώς θα υποβαθµίσουν το θέµα. Και έφτασαν στο
σηµείο -ντροπή και αίσχος, θα το πω πολλοστή φορά να το ακούσει
ο λαός και να ξεσηκωθεί και αναλαµβάνω την ευθύνη αυτών που
λέω- το "MEGA", ο "ΑΝΤ1" και τα άλλα κανάλια µε εξαίρεση τον
SKAI, -που πρέπει τουλάχιστον να τον συγχαρώ γι' αυτήν την
αντίστασή  του  σ'  αυτό  το  θέµα-  ενώ  -όπως  δηλώθηκε  από
τους επικεφαλής της επιτροπής των καλλιτεχνών- στην αρχή
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είχαν πει ότι θα µεταδώσουν κατευθείαν την εκδήλωση που έγινε
στο Σύνταγµα, τελικά δεν τη µετέδωσαν. Τι θλίψη! Αυτός είναι ο
εκσυγχρονισµός που θέλατε, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριοι της
Κυβέρνησης, να φέρετε στην Ελλάδα; Αυτό είναι το µάθηµα της
δηµοκρατίας ή αυτό είναι ξετσιπωσιά, είναι οπισθοδρόµηση, είναι
αντιδηµοκρατική λειτουργία;
Και χρησιµοποιείτε πάντα τους ίδιους Υπουργούς. 'Εχουν γίνει
γραφικοί. 'Εχουν γίνει τελείως αναξιόπιστοι. Και µαζί µε αυτούς,
κύριε Πρωθυπουργέ, γίνεσθε και εσείς, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι
αυτά γίνονται όλα πάντα εν γνώσει εκείνου που έχει εκείνους που τα
διαδίδουν.
Και ξέρουµε πολύ καλά και δεν µου απαντήσατε µέχρι σήµερα: ∆εν
µπορεί µε τα χρήµατα του ελληνικού λαού να κάνετε προπαγάνδα
εις βάρος της Ελλάδος και του ελληνικού λαού.
∆εν µπορεί, κύριε Πρωθυπουργέ, να µη λέτε, τρίτη φορά σας καλώ
εδώ και τώρα: Χρωστάνε ναι ή όχι κάποιες δεκάδες δισεκατοµµύρια
όλα ή τα γνωστά µεγάλα κανάλια; Γιατί δεν τα εισπράττετε; Ξέρετε
ότι αυτό είναι παράβαση καθήκοντος; Ξέρετε ότι αυτό είναι απιστία;
Γιατί αυτές οι διαπλοκές; Και µετά σας ερεθίζει όταν λέγεται εδώ στη
Βουλή ότι τελικά η πολιτική ζωή του τόπου συνεχώς οδηγείται στην
παρακµή, οδηγεί το λαό στην εξαθλίωση και τη δηµοκρατία στην
οπισθοδρόµηση;
Περιµένω. Τρίτη φορά το θέτω παρουσία του κυρίου
Πρωθυπουργού που, ακριβώς για να αποφύγει να απαντήσει, µόλις
τώρα έφυγε. Με γειά του και µε χαρά του. Ο λαός κρίνει και θα
αποφασίσει. Και αν νοµίζετε ότι θα τον παγιδέψετε στο να µην έρθει
η Νέα ∆ηµοκρατία, να µείνετε εσείς, ή η Νέα ∆ηµοκρατία να φύγετε
εσείς για να έρθει αυτή να συνεχίσει την ίδια πολιτική των
εξαρτήσεων από εξωθεσµικούς παράγοντες αλλά και από άλλους
έξω από την Ελλάδα, που έχουν αντίθετα προς τα συµφέροντα της
Ελλάδας στην περιοχή, είστε γελασµένοι. Θα πάρετε την απάντηση
σε τρείς µήνες από τον ελληνικό λαό. Και η απάντηση θα είναι τόσο
ηχηρή, που ασφαλώς τότε θα καταλάβετε ότι ήσασταν µια
παρένθεση που έκλεισε πλέον, που είχε ηµεροµηνία λήξης, όπως
το είχα επισηµάνει πριν από δύο χρόνια από αυτήν εδώ τη θέση
λέγοντας στον κύριο Πρωθυπουργό ότι όταν βασίζεται κάποιος
πολιτικός, κάποιο κόµµα ή κάποια ηγεσία σε τέτοιους παράγοντες,
που έχουν συµφέροντα αντίθετα προς τα συµφέροντα του λαού και
της χώρας, είναι ηγεσίες και κόµµατα µε ηµεροµηνία λήξης.
Το ∆Η.Κ.ΚΙ. συνεχίζει αυτόν τον αγώνα της συνείδησης και του
καθήκοντος, τον αγώνα για τον πολίτη. Και γι' αυτόν ακριβώς το
λόγο µπορεί και τα λέει µε το όνοµά τους σ' αυτές τις κρίσιµες
στιγµές, γιατί δεν εξαρτάται από κανέναν είτε οικονοµικό παράγοντα
είτε από καµία ξένη πρεσβεία.
Και ασφαλώς είµαστε βέβαιοι ότι ο ελληνικός λαός, που µας
παρακολουθεί, θα εκτιµήσει όλη τη δουλειά και θα πάρει την
απόφαση που συµφέρει την Ελλάδα, τον άνθρωπο, τις ανθρώπινες
αξίες, αλλά και αυτόν τον ίδιο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υπουργός Εξωτερικών
κ. Γεώργιος Παπανδρέου έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκινώ µε µία δήλωση ως απλός
Βουλευτής του ΠΑ.ΣΟ.Κ.. Η παράταξη στην οποία ανήκω είχε και
έχει τις καταβολές της στους αγώνες για τη δηµοκρατία, στους
αγώνες για την απελευθέρωση της πατρίδος, στους αγώνες ενάντια
στη βία και τη νοθεία, στους αγώνες του 114, στους αγώνες ενάντια
στη χούντα, στους αγώνες για τους λαούς των αναπτυσσόµενων
χωρών και σήµερα στους αγώνες για τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
∆υστυχώς αυτό δεν µπορεί να το κατανοήσει ο κ. Καραµανλής,
πιστός φαίνεται στις παραδόσεις της δικής του παράταξης. ∆εν
µπορεί να πιστέψει ότι το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι ένα κόµµα σοσιαλιστικό,
δηµοκρατικό, που ο Πρόεδρός του ψηφίστηκε από την πλειοψηφία
του ελληνικού λαού, χωρίς να υπάρχει λαθροχειρία. Τι κρίµα γι'
αυτόν, τι κρίµα για τη δηµοκρατική ζωή της χώρας, τι κρίµα για τη
Νέα ∆ηµοκρατία!
Πάντως εγώ αισθάνοµαι υπερήφανος που έχω εκλεγεί µε αυτό το
κόµµα, το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, που έκανε πράξη τη

δηµοκρατία και την ισοπολιτεία. Και αισθάνοµαι υπερήφανος, διότι
η Ελλάδα αυτής της Κυβέρνησης έχει ένα πραγµατικό όραµα για
την εξωτερική πολιτική στην περιοχή.
Οραµατίζεται µία ειρηνική βαλκανική, µεσογειακή και ευρωπαϊκή
συνεργασία όλων των λαών της περιοχής, χωρίς αποκλεισµούς,
που θα δώσει επιτέλους µία ισχυρή φωνή στην ξεχασµένη και
παραµεληµένη αυτή γωνιά της γης.
Γι' αυτό και η Ελλάδα έχει πραγµατικές ευθύνες. Η πιο δηµοκρατική
χώρα, η πιο εύρωστη οικονοµικά, η χώρα µε την καλύτερη ποιότητα
ζωής στην περιοχή, η χώρα που σύντοµα θα είναι µέλος στην ΟΝΕ,
είναι µέλος στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στο ΝΑΤΟ, αναλαµβάνει
ένα µεγάλο ηθικό, πολιτικό και οικονοµικό βάρος.
Καλώς ή κακώς αυτό σηµαίνει για την Ελληνίδα και τον 'Ελληνα ότι
δεν αρκεί ότι δεν έχουµε την πολυτέλεια, όπως κάποιες άλλες
χώρες, να ασχοληθούµε αµέριµνοι µόνο µε τα δικά µας εσωτερικά
προβλήµατα. Χρειάζεται, απαιτείται, η συντονισµένη δράση µας, η
καλά οργανωµένη, µε σοβαρότητα και νηφαλιότητα, παρουσία και
πρωτοβουλία µας στο εξωτερικό µας περιβάλλον.
Γι' αυτόν το λόγο η εξωτερική πολιτική της χώρας αποτελεί το κύριο
εργαλείο ένταξης και της περιοχής µας αλλά και της χώρας µας στο
σηµερινό διεθνές γίγνεσθαι. Η εξωτερική µας πολιτική είναι στοιχείο
για την ανάπτυξη της φιλίας των λαών, της ειρήνης και της
ασφάλειας στην περιοχή.
Στις δύσκολες ηµέρες που περάσαµε, αλλά και περνάµε, πρέπει να
συµφωνήσουµε σε ένα και µοναδικό ζήτηµα: Οι στόχοι µας αυτοί
µπορούν να πετύχουν, αν όλοι µας συµφωνήσουµε σε ένα πλαίσιο
αρχών και κανόνων, που θα διασφαλίζουν τη συνεργασία µεταξύ
των βαλκανικών λαών. Η εξωτερική µας πολιτική απαιτείται να
ασκηθεί στη βάση αυτών των αξιών και των αρχών.
Η εξωτερική πολιτική για την Ελλάδα πρέπει να έχει επίκεντρο τον
άνθρωπο, τα εθνικά, τα οικονοµικά, τα κοινωνικά και πολιτικά µας
συµφέροντα. Η Ελλάδα πιστεύει στους κανόνες και στις αξίες αυτές,
γι' αυτό ακριβώς τις σέβεται και τις προωθεί. Είναι κανόνες που
έχουν γίνει αποδεκτοί από τη διεθνή κοινότητα και προσπαθεί
ακριβώς να τους εµπνεύσει µε ακόµα περισσότερο ουµανισµό και
ανθρωπισµό.
Με υποµονή διαµορφώνουµε θετικά κριτήρια για τις πρακτικές µας
επιλογές. Και αυτά τα θετικά κριτήρια πρέπει να είναι και το στοιχείο
της διακοµµατικής µας συνεργασίας, της διαµόρφωσης κοινών
στρατηγικών, αξιοποιώντας κατ' αρχήν την πολιτική βούληση όλων
των κοµµάτων γι' αυτή µας τη συνεργασία. Θα µιλήσω γι' αυτό πιο
συγκεκριµένα αργότερα.
Η εξωτερική πολιτική πρέπει στις σηµερινές συνθήκες να
επιδεικνύει νηφαλιότητα και ψυχραιµία, σοβαρότητα και
υπευθυνότητα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Ελπίζω αυτές να είναι οι αρχές που θα καθοδηγούν και τη δική µου
παρουσία στο Υπουργείο Εξωτερικών. Αυτές µε στήριξαν στις
πρώτες δύσκολες ηµέρες που ανέλαβα Υπουργός Εξωτερικών,
αυτές καθοδηγούν όλην την πολιτική µου παρουσία. Είναι αρχές
του ΠΑ.ΣΟ.Κ., είναι αρχές του πατριωτικού µας κινήµατος.
Η εξωτερική πολιτική δεν είναι µόνο η παραδοσιακή διπλωµατία ή η
επίδειξη της χρήσης ισχύος. Είναι και οικονοµική και
περιβαλλοντική, αλλά και ανάπτυξη της µορφωτικής και
πολιτιστικής διπλωµατίας, µιας διπλωµατίας που ενισχύει µε κάθε
τρόπο τη θετική εικόνα της χώρας µας.
Η εξωτερική πολιτική πρέπει να συνδυάζεται και µε τη διπλωµατία
των πολιτών, µε τη συνεχή και επίµονη ενίσχυση των Μη
Κυβερνητικών Οργανώσεων της χώρας µας και θέλω να
ενηµερώσω τη Βουλή ότι σε αυτόν τον τοµέα της διπλωµατίας των
πολιτών θα αποδώσω ιδιαίτερη προσοχή.
Παράλληλα, όµως, η εξωτερική πολιτική δεν µπορεί να είναι και
δογµατικοί  σχεδιασµοί  επί  χάρτου,  δεν  µπορεί  να  υποτάσσεται
σε συναισθηµατικές επιλογές, ενώ δεν µπορεί -όπως



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ    Α' - 5 ΜΑΡΤΙΟΥ 1999 5053

κάποιοι νόµιζαν- η εξωτερική πολιτική να είναι προς ιδιωτική χρήση.
Αυτό φάνηκε ιδιαίτερα στο πρόβληµα Οτσαλάν. Το ότι κάποιοι την
επιλέγουν, κάποιοι την προωθούν και το ότι µπορούν να φέρουν το
ελληνικό κράτος κάποιοι συγκεκριµένοι ιδιώτες προ τετελεσµένων
γεγονότων και να γίνονται επιπλέον και κατήγοροι του κράτους,
θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο για µια υπεύθυνη ελληνική εξωτερική
πολιτική.
Γι' αυτό θέλω εξαρχής, σε σχέση µε τα πρόσφατα γεγονότα, να
τονίσω δύο πράγµατα: Ναι, πράγµατι δείξαµε αδυναµίες ως
Κυβέρνηση. Ναι, υπήρξαν και λαθεµένοι χειρισµοί, αλλά όσοι
κάνουν αντάρτικο στα παράθυρα των καναλιών, τους συνιστώ να
αναλογιστούν πόσα κακά έκαναν οι ίδιοι στη χώρα και στην
υπόθεση που υποτίθεται ότι θέλησαν να υπηρετήσουν. Σ'αυτούς η
Κυβέρνηση δεν χρωστά ούτε µια σπιθαµή ηθικού εδάφους.
∆εύτερον, η Ελλάδα εν τέλει, πλήρωσε ένα ευρωπαϊκό έλλειµµα,
έλλειµα πολιτικής απέναντι στον Οτσαλάν και ήταν εκείνη, η
Ελλάδα, που προσπάθησε χωρίς επιτυχία, δυστυχώς, να του βρει
κάποιο καταφύγιο από ένα σχεδόν βέβαιο θάνατο.
Τρίτον, η κατανόηση των αρχικών µας αδυναµιών σε αυτήν την
υπόθεση ήταν και είναι ειλικρινής. Το αποδείξαµε εµπράκτως, το
απέδειξε και ο Πρωθυπουργός. ∆υστυχώς, όµως, αρχίζω µετά από
αυτήν τη συζήτηση να διαµορφώνω την πεποίθηση ότι αυτοί που
φωνάζουν για το κουρδικό εδώ, σ'αυτό το Κοινοβούλιο, δεν
φωνάζουν απλώς για όσα συνέβησαν στην Κένια, αλλά για το
γεγονός ότι µετά την Κένια αποδείχτηκε ότι αυτή η Κυβέρνηση, το
ΠΑ.ΣΟ.Κ., είναι σε θέση να ξεπεράσει µόνη της και χάριν της
στήριξης που δίνει πράγµατι ο πατριωτισµός του λαού της χώρας
µας κάθε δύσκολη κατάσταση και να υπερβεί τις παραλείψεις και
τους χειρισµούς.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: ∆εν καταλαβαίνετε ότι έχετε αποµονωθεί
στο ζήτηµα αυτό, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών):
Oπωσδήποτε θα το δούµε, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Παρακαλώ, να µη
διακόπτετε τον κύριο Υπουργό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ θέλω
να πω -και παρακαλώ να µη µε διακόπτετε- σε όσους σήµερα
µίλησαν και µιλούν για στοιχεία, ότι τα στοιχεία θα τα
παραδώσουµε.
'Εχει πει ο Πρωθυπουργός και έχω πει και εγώ ότι σεβόµαστε τις
διαδικασίες. Υπάρχει Εξεταστική Επιτροπή, υπάρχει προανάκριση
και βεβαίως θα καταθέσουµε -εφόσον ζητηθούν τα στοιχεία και
πιστεύω ότι θα ζητηθούν- όποια στοιχεία ζητηθούν στην Εξεταστική
Επιτροπή, παρ' ότι ο νόµος ειδικά για το Υπουργείο Εξωτερικών,
ξέρετε πολύ καλά, προστατεύει τα απόρρητα στοιχεία για εθνικούς
λόγους. Αλλά ακριβώς για να δείξουµε ότι εµείς σεβόµαστε
υποδειγµατικά τους θεσµούς, θα καταθέσουµε τα στοιχεία.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τους Αρχηγούς των κοµµάτων φοβάστε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Εάν εσείς
τώρα τα πάρετε λίγες µέρες πιο πριν, ως Αρχηγοί των κοµµάτων,
αυτό εξυπηρετεί τη σωστή λειτουργία των θεσµών, ή παραβιάζει
ακριβώς το σεβασµό που πρέπει να έχουµε και στη δικαστική
διαδικασία και στη διαδικασία της Εξεταστικής Επιτροπής; Να
είµαστε λοιπόν υπεύθυνοι απέναντι στους θεσµούς και υπεύθυνοι
απέναντι στη δικαιοσύνη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆είξτε το εσείς πρώτα και µετά ζητήστε το
από τους άλλους.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Το
δείχνουµε και άµεσα. Εσείς δεν το δείχνετε.
'Οσον αφορά την Εξεταστική Επιτροπή, η Νέα ∆ηµοκρατία -
πιστεύω- δεν τη θέλει ή, εν πάση περιπτώσει, λέει ότι τη θέλει, αλλά
σήµερα απλώς ήθελε να βγάλει συµπεράσµατα στην Ολοµέλεια της
Βουλής, παρά την Εξεταστική Επιτροπή. Να µετατρέψει µία προ
ηµερησίας διάταξης συζήτηση σε µία εξεταστική διαδικασία, κάτι
βεβαίως που είναι απαράδεκτο για τους θεσµούς της δικαιοσύνης.
Τις τελευταίες ηµέρες η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ έκανε θαρραλέα
βήµατα. Στην υπόθεση των Κούρδων και του Οτσαλάν θέλω να

τονίσω ότι ο ελληνικός λαός επέδειξε για µια ακόµη φορά τα βαθιά
αισθήµατα δικαιοσύνης που αισθάνεται. Αυτός ο τόπος ξέρει να
συγκινείται και να τραγουδά αυτήν τη συγκίνησή του, αυτός ο λαός
διαθέτει ένα δάκρυ για κάθε κατατρεγµένο σε αυτόν τον κόσµο. Και
νοµίζω όλοι νιώθουµε περήφανοι που είµαστε 'Ελληνες γι' αυτόν το
λόγο.
'Οµως, γι' αυτόν ακριβώς το λόγο πρέπει να βάλουµε κάποια στιγµή
τελεία και παύλα σε κάθε προσπάθεια να κάνει η χώρα µας διεθνώς
χαρακίρι. Η ευθύνη της Κυβέρνησης έχει αποδειχθεί, όπως είπα, και
µε την Εξεταστική Επιτροπή και µε την ευθύνη που ανέλαβαν τρεις
Υπουργοί και τις σύντονες και υπεύθυνες ενέργειες γύρω από την
κρίση και βεβαίως για όλες τις προσπάθειές µας σε σχέση µε το
κουρδικό θέµα.
Καλώ λοιπόν και κάνω έκκληση σε όλα τα δικά µας δηµοκρατικά και
πατριωτικά αισθήµατα, να αφήσουµε το θεσµικό σύστηµα να
εξετάσει, να µιλήσει, να απαιτήσει, να αποφασίσει, αλλά ας
σταµατήσουµε να παραδίδουµε τους θεσµούς µας βορά στους
αντιπάλους που καραδοκούν. 'Ηλθε η ώρα να αντιληφθούν όλοι ότι
για όλα υπάρχουν και όρια. Ας σταµατήσουµε επιτέλους το
µοιρολόι. Μας περιµένουν σηµαντικές προκλήσεις σε αυτήν τη
χώρα και δεν πρέπει να αφήσουµε αυτόν τον τόπο να
αποδιοργανωθεί από µία υπόθεση πραγµατικά ουσιαστική,
πραγµατικά συγκινητική, που συγκλόνισε τον Ελληνισµό, να µην
κάνουµε τη δικιά µας ψυχική κατάσταση µεγαλύτερη απειλή απ'
αυτές που έχουµε στην πραγµατικότητα.
Και όπως τόνισα, ήδη έχουµε κάνει θαρραλέα και επιτυχηµένα
βήµατα προς τα εµπρός. Η χώρα µας συνέβαλε τη διεθνοποίηση
του κουρδικού προβλήµατος -δεν είναι ελληνοτουρκικό ζήτηµα- και
στην αποδοχή από τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση της
θέσης ότι η υπόθεση των Κούρδων, ανεξάρτητα από τη γνώµη που
έχουν για το ΡΚΚ, είναι ένα διεθνές πρόβληµα. Πρέπει να
αντιµετωπιστεί χωρίς διγλωσσίες, στη βάση των κοινά αποδεκτών
αρχών των κανόνων δικαίου και να απαιτηθεί η δίκαιη δίκη Οτσαλάν
κάτω από το άγρυπνο βλέµµα της διεθνούς κοινότητας. Και αυτό το
τελευταίο αίτηµα δείχνουν ορισµένοι να το υποτιµούν. Ξεχνούν ότι
αυτό ήταν και το αίτηµα το δικό µας την περίοδο της πάλης ενάντια
στη χούντα των συνταγµαταρχών. Καµώνονται ότι δεν βλέπουν
πόσο ενοχλείται η ίδια η κυβέρνηση της Τουρκίας από την
προώθηση αυτού του αιτήµατος.
Παρά τις προκλήσεις που δεχτήκαµε -επαναλαµβάνω- η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ στηρίζει τον αγώνα ενός λαού, του οποίου
παραβιάζονται τα θεµελιώδη δικαιώµατα. Η στήριξή µας αυτή
βέβαια δεν µας κάνει αναγκαστικά -σίγουρα δεν µας κάνει-
υποστηρικτές κάθε είδους ενέργειας της µίας ή άλλης κουρδικής
οργάνωσης. Η συµπαράστασή µας στα δίκαια ενός λαού είναι το
ένα. Η πολιτική µας συµφωνία ή διαφωνία, µε τη µία ή άλλη
διεκδίκηση και µορφή προώθησής της, είναι κάτι το τελείως
διαφορετικό. Κύριο κριτήριο της στάσης µας απέναντι στο Κουρδικό
ήταν, είναι και θα παραµείνει τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τα
δικαιώµατα τα µειονοτικά.
Στον κόσµο σήµερα -για να διευρύνουµε και τη σκέψη µας πάνω σε
αυτά τα ζητήµατα- ιδιαίτερα στην περιοχή µας, στην περιοχή των
Βαλκανίων, οι άνθρωποι ζουν µε το φόβο για το αύριο. Σε αυτόν τον
κόσµο για µας κύρια στρατηγική επιλογή και ταυτόχρονα βασικό
κριτήριο εξωτερικής πολιτικής είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα, η
καταπολέµηση της πολιτικής των αποκλεισµών, η προώθηση των
πολιτικών και κοινωνικών δικαιωµάτων του ανθρώπου, της
πολιτικής της ενσωµάτωσης της δηµοκρατίας και του κράτους-
δικαίου.
Προωθούµε την ισχύ του δικαίου και όχι το δίκαιο της ισχύος, είτε
αυτό αναφέρεται στα διµερή ζητήµατα είτε στη µετανάστευση είτε
στα εθνικοαπελευθερωτικά κινήµατα είτε στην τροµοκρατία κρατική
ή µη.
Στη  βάση  αυτών  των  κριτηρίων  κρίνουµε  τις  πράξεις  των
µεγάλων  της  εποχής  µας,  στη  βάση  αυτών  των  κριτηρίων
αναπτύσσουµε  τις  πολυµερείς  και  διµερείς  µας  σχέσεις,  στη
βάση  αυτών  των  κριτηρίων  αξιολογούµε  τη  συµπεριφορά  των
γειτόνων  µας  και  διαµορφώνουµε  τις  συµµαχίες  και  συνεργα-
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σίες µας µε διάφορες χώρες, στη βάση αυτή δηµιουργούµε φιλίες ή
κρατούµε αποστάσεις και στη βάση αυτή καλούµε την Τουρκία να
προσαρµοστεί στους διεθνείς κανόνες και να πάψει να απειλεί και
να εκβιάζει.
Η Ελλάδα είναι µια ήρεµη δύναµη. ∆εν είναι υπόλογος σε κανέναν.
Υπόλογος είναι εκείνη η χώρα που αρνείται να αποδεχθεί τους
διεθνείς κανόνες, το διεθνές δίκαιο, τη γενική δικαιοδοσία του
∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου της Χάγης. Είναι η χώρα που είναι υπόλογη
απέναντι στη διεθνή κοινότητα και στην ίδια της την κοινωνία για
βασανιστήρια, εξαφάνιση φυλακισµένων, εκτοπισµούς, την
εξαθλίωση και αµφισβήτηση του δικαιώµατος στη ζωή σε πολλές
περιοχές.
Και δεν το λέω αυτό για να εκτονωθεί η δική µας, η ελληνική
πλευρά, αλλά για να υπογραµµίσω για άλλη µία φορά ότι το µόνο
που εµείς διεκδικούµε από την Τουρκία είναι να αποδεχθεί και να
εφαρµόσει χωρίς καµία διάκριση τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τα
δικαιώµατα για τις κοινωνικές µειονότητες και για τις υπάρχουσες
στο εσωτερικό της εθνικές οµάδες, να αποδεχθεί και να υλοποιήσει
τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου των Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων για όλες τις περιπτώσεις, όπως βεβαίως και της
Λοϊζίδου, καθώς και τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου,
να αποδεχθεί δηλαδή το διεθνές δίκαιο.
Θέλω να µιλήσω για τρεις προκλήσεις. Πρόκληση για την Τουρκία,
πρόκληση για την Ελλάδα και πρόκληση για τη διεθνή κοινότητα.
Σε ό,τι αφορά την Τουρκία, µε αφορµή την υπόθεση Οτσαλάν η
Τουρκία καλείται να αλλάξει ριζικά την πολιτική της για το Κουρδικό,
να βρει το πολιτικό σθένος να κάνει δηµοκρατικές τοµές εσωτερικά
και να αλλάξει συµπεριφορά στις διεθνείς της σχέσεις.
Θα ήθελα εδώ να απαντήσω στο συνάδελφό µου τον Ισµαήλ Τσεµ,
τον Υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας. Ειρωνικά, προ ηµερών,
θεώρησε ότι βοήθησε, όπως λέει, η Τουρκία την Ελλάδα το 1974
στην Κύπρο και σήµερα µε τον Οτσαλάν.
Του απαντώ ότι η Ελλάδα θα ανταποδώσει στην Τουρκία αυτήν τη
βοήθεια. Τον αγώνα της Ελλάδας για τα µεγάλα ιδανικά της
δηµοκρατίας και των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, για το σεβασµό του
δικαίου και της διεθνούς έννοµης τάξης θα τον βρει µπροστά της
µαζί µε τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, σε κάθε της
βήµα, έως ότου ανατραπεί ο αυταρχισµός και ο αναχρονισµός που
σήµερα κρατούν δέσµιο τον Τούρκο πολίτη, τον καταπιεσµένο
Κούρδο και τον αποκλεισµένο Τουρκοκύπριο.
Η Τουρκία θα κρίνεται αυστηρά σε κάθε της βήµα. 'Οσο για τις
φραστικές της εντάσεις, τις διάφορες κατηγορίες και την
προπαγανδιστική της εκστρατεία, της χρειάζεται µια διπλή
απάντηση.
Εµείς, η Ελλάδα, θέλουµε την ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας,
εµείς προωθούµε µαζί µε την Τουρκία τη συνεργασία στα Βαλκάνια,
εµείς ανοίγουµε την προοπτική στους Τουρκοκύπριους για την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, που την κλείνει η κατοχή της Τουρκίας στην
Κύπρο, εµείς δείχνουµε την ιδιαίτερη ευαισθησία για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, τους κατατρεγµένους πρόσφυγες σε όλον τον κόσµο
και τις µειονότητες, εµείς είµαστε έτοιµοι, αν πράγµατι εκπληρωθούν
από την Τουρκία αυτές οι προϋποθέσεις -και θέλω να απαντήσω σε
αυτά που είπε ο κ. Τσοβόλας- να άρουµε το βέτο µας, γιατί δεν είναι
αυτοσκοπός. Το βέτο έχει σχέση µε συγκεκριµένες προϋποθέσεις.
Η ελληνική πολιτεία είναι η πρώτη που παλεύει για ισοτιµία και
ισονοµία, για όλες τις µειονότητες στα Βαλκάνια. Και βεβαίως εµείς
προστατεύουµε αυτές τις αρχές στη Θράκη, σε σχέση µε τους
µουσουλµάνους. Αυτό θα το έχετε διαπιστώσει και από την
πρόσφατη έκθεση του Στέητ Ντηπάρτµεντ, στην οποία µπορεί
κανείς να αντιδιαστείλει το τι λέει, αναφορικά µε το τι έχει κάνει η
Ελλάδα στη Θράκη για τους µουσουλµάνους, από το τι λέει για την
Τουρκία, όσον αφορά το Κουρδικό.
'Οµως αυτές οι ιδιαίτερες ευαισθησίες µας, αυτή η ελληνική
µεγαλοψυχία, ας µην παρερµηνευθεί από το τουρκικό κατεστηµένο

ως αδυναµία. Και εδώ θέλω να δώσουµε µια απάντηση. Αν στο
ελάχιστο προσπαθήσει η Τουρκία να υλοποιήσει τις φραστικές της
απειλές, θα βρει µπροστά της ένα τείχος οµοψυχίας του ελληνικού
λαού και του ελληνικού στρατού.
Προειδοποιώ ότι δεν πρέπει να ερµηνεύσει τις δηµοκρατικές µας
διαφορές -αυτές που έχουµε και δείχνουµε σήµερα- και τις
αντιπαραθέσεις µας, ως µία διχόνοια του Ελληνισµού. Εµείς οι
'Ελληνες παλέψαµε για να µπορούµε να έχουµε αυτές τις διαφορές,
να έχουµε το δικαίωµα αυτών των διαφορών σ' αυτήν την
Ολοµέλεια, σ' αυτό το Κοινοβούλιο, σ' αυτήν τη δηµοκρατική χώρα.
∆ιότι αν υπάρξει πραγµατική απειλή, πρέπει να γνωρίζουν, ότι απ'
αυτήν την Αίθουσα θα αναδυθεί η κοινή µας απόφαση και θυσία, για
την υπεράσπιση της εδαφικής µας ακεραιότητας και της εθνικής µας
ανεξαρτησίας.
Και αυτό µε φέρνει στην πρόκληση για την Ελλάδα.
Προστατεύοντας τα εθνικά µας συµφέροντα, χρειάζεται ταυτόχρονα
να κατακτήσουµε τους δικούς µας εσωτερικούς στόχους -π.χ. ΟΝΕ-
και παράλληλα να συµβάλουµε στη σταθερότητα στην περιοχή.
Είναι µια µεγάλη πρόκληση για τη χώρα µας. Γι' αυτό το λόγο
παραµένει, ως στόχος εξωτερικής µας πολιτικής, ο ευρωπαϊκός
προσανατολισµός. Το βάθεµα της ευρωπαϊκής ενοποίησης,
πολιτικά, οικονοµικά, περιβαλλοντολογικά, νοµισµατικά.
Για την ΟΝΕ, η οποία δεν αποτελεί στόχο µόνο της οικονοµικής
πολιτικής, αλλά και µοχλό πολιτικής ενδυνάµωσης της χώρας και
ενίσχυσης του ρόλου της στη σηµερινή Ευρώπη, στρατηγικό
στοιχείο είναι και η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που
αποτελεί στοιχείο σταθερότητας για την ευρύτερη Ευρώπη. Αλλά
ιδιαίτερης στρατηγικής σηµασίας για την Ελλάδα είναι και η ένταξη
της Κύπρου.
∆εν κατάλαβα πώς θεωρεί ο κ. Τσοβόλας, ότι υπήρξε ιδιαίτερη
διαφοροποίηση απ'αυτά που είπε ο κ. Κρανιδιώτης. ∆ιότι είναι
διακηρυγµένη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης, ότι οι συνοµιλίες
µεταξύ των δύο κοινοτήτων πρέπει να συνεχιστούν -και απαντώ σε
αυτά που είπε ο κ. Τσοβόλας- µε στόχο τη διευθέτηση του πολιτικού
προβλήµατος, σύµφωνα µε τα ψηφίσµατα του ΟΗΕ.
Στην προσπάθειά µας, πάντα για τη διεθνοποίηση του Κυπριακού,
έχουµε ζητήσει να στέρξουν, να συµβάλουν, να βοηθήσουν όλες οι
χώρες της Ευρώπης και οι Η.Π.Α. και η Ρωσία και άλλες.
Θα είµαστε αταλάντευτα δίπλα σ' αυτό το χρυσοπράσινο φύλλο που
είναι ριγµένο στη Μεσόγειο, την Κύπρο µας, ώστε να βρεθεί µια
λύση που θα βασίζεται στις αρχές ενός ενωµένου κράτους, της µιας
κυριαρχίας και διεθνούς προσωπικότητας, που θα διασφαλίζει την
ανεξαρτησία και την εδαφική της ακεραιότητα.
Αυτή η συνεργασία µας και αυτή η συµπαράταξή µας έχει δύο
σκέλη. Από τη µια είναι η ενταξιακή πορεία της Κύπρου στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και από την άλλη είναι η αµυντική συνεργασία.
Ευρωπαϊκή πολιτική σηµαίνει βέβαια και συνολική σταθερότητα
στην ήπειρο και στον περίγυρό της. Γι' αυτό υποστηρίζουµε την
ανάπτυξη της αµυντικής ταυτότητας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, την
ακόµη ισχυρότερη διασύνδεσή της µε τη ∆υτικοευρωπαϊκή 'Ενωση
και την ενίσχυση της αµυντικής ευρωπαϊκής βιοµηχανίας, στην
οποία η Κυβέρνησή µας σχεδιάζει ακόµη πιο δραστήρια παρουσία,
όπως για παράδειγµα στο EUROFIGHTER.
Προωθούµε συµµαχίες µε εταίρους ή άλλες χώρες, ακριβώς ώστε
να διασφαλίσουµε καλύτερα τους πολιτικούς µας στόχους και µε τη
µέγιστη δυνατή αποτελεσµατικότητα, τα εθνικά µας συµφέροντα.
Επί παραδείγµατι, εµείς θέλουµε και επιδιώκουµε την ανάπτυξη των
σχέσεών µας µε τις Ηνωµένες Πολιτείες στη βάση της ισοτιµίας, της
ενίσχυσης της αλληλοκατανόησης και χωρίς βέβαια προκαταλήψεις.
Αυτό το σκεπτικό µας ισχύει και για άλλες χώρες µε σηµαντικό ρόλο
στη διεθνή σκηνή, µε τις οποίες έχουµε σχέσεις ή όπου οι σχέσεις
µας είχαν υποτιµηθεί στο παρελθόν.
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Επιτρέψτε µου σ' αυτήν την πρόκληση που έχει η χώρα µας, να
αναφερθώ ιδιαίτερα στη βαλκανική πολιτική της Ελλάδας. Επί Νέας
∆ηµοκρατίας χάσαµε σηµαντικό χρόνο στη διαµόρφωση µιας
συνεπούς και συνεκτικής πολιτικής για την περιοχή. Από µέρος της
λύσης για τα προβλήµατα, γίναµε µέρος του προβλήµατος.
Σήµερα, έχει γίνει κατανοητό -πιστεύω απ'όλες τις πολιτικές
δυνάµεις της χώρας- ότι απαιτείται µια νέα προσέγγιση στη
βαλκανική πραγµατικότητα, βασισµένη σε πέντε σηµεία.
Πρώτον, στην ανοικοδόµηση και σταθεροποίηση των δηµοκρατικών
θεσµών.
∆εύτερον, στην προσπάθεια σύγκλισης των χωρών αυτών µε την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και την προώθηση µιας πολιτικής για τη
νοτιοανατολική Ευρώπη, στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Τρίτον, την προώθηση µιας πολιτικής διαβαλκανικής συνεργασίας.
Τέταρτον, την ενίσχυση της συνεργασίας, όχι µόνο σε κυβερνητικό
επίπεδο, αλλά και σε µη κυβερνητικό επίπεδο, στο επίπεδο των
πολιτών.
Και πέµπτον, την εξασφάλιση χρηµατοδοτήσεων για τις υποδοµές
και την ανοικοδόµηση των οικονοµιών τους.
Και όλα αυτά βεβαίως, βάσει των βασικών αξιών που ανέφερα από
την αρχή της παρέµβασής µου, των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, του
σεβασµού της ακεραιότητας των συνόρων, της επίλυσης των
διαφορών µε ειρηνικά µέσα και της συµµετοχής όλων στους
ευρωπαϊκούς θεσµούς.
Η τρίτη πρόκληση όπως είπα, είναι της ίδιας της ∆ιεθνούς
Κοινότητας. Επιτρέψτε µου να σηµειώσω ότι η κρίση στο
Κοσσυφοπέδιο µας δείχνει ξεκάθαρα την ανάγκη για περιφερειακή
συνεργασία, ώστε οι Βαλκάνιοι να πάρουν τις τύχες τις δικές τους
στα χέρια τους. Η Ελλάδα πάντα στήριζε και θα στηρίζει ειρηνική
επίλυση του Κοσοβαρικού προβλήµατος, πάντα µε διατήρηση των
υπαρχόντων συνόρων. Και προς αυτήν την κατεύθυνση, η Ελλάδα
δεν θα µείνει αµέτοχη, αλλά θα πάρει πρωτοβουλίες και τις αµέσως
επόµενες ηµέρες.
Θέλω όµως εδώ να τονίσω ότι χρειάζεται η ∆ιεθνής Κοινότητα να
κατανοήσει ότι, η ασφάλεια, η ηρεµία, η σταθερότητα, η δηµοκρατία
και η οικονοµική ανάπτυξη στην περιοχή, θα υπάρξουν µόνον όταν
αταλάντευτα όλοι κρίνονται µε τα ίδια µέτρα και τα ίδια σταθµά. Να
γνωρίζουν ότι η Ελλάδα, όχι µόνο αποδέχεται, αλλά αυτήν την
αντίληψη προωθεί, αυτήν την πολιτική προωθεί. 'Οµως αυτή η
πολιτική θα αδυνατίζει όσο επιδιώκονται τα στενά, κοντόφθαλµα
εθνικά συµφέροντα των µεγαλυτέρων κρατών, είτε της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης είτε των Ηνωµένων Πολιτειών. Και θα ενδυναµώνεται, όσο
η πολιτική στην περιοχή γίνεται πάνω στη βάση κοινών αρχών, που
θα υιοθετούνται από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, από τις Ηνωµένες
Πολιτείες και τη Ρωσία.
∆εν µπορεί, λοιπόν, η ∆ιεθνής Κοινότητα άλλα να πράττει στο
Κόσσοβο, άλλα να πράττει στην Κύπρο και άλλα να πράττει στο
Κουρδικό ζήτηµα. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο έχει άµεση σχέση µε τη
µακροπρόθεσµη, αλλά θα έλεγα και βραχυπρόθεσµη σταθερότητα
στην περιοχή.
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω ότι το κύριο µέληµα
του Υπουργού Εξωτερικών, οφείλει να είναι η φροντίδα των
υποθέσεων του ελληνικού κράτους, της εξωτερικής πολιτικής του
και της διπλωµατίας του πολίτη. Και αυτό σηµαίνει και διασφάλιση
της πληροφόρησης του πολίτη, µε διαφάνεια και πληρότητα.
Θέλω να ξέρετε ότι, θα µείνω σταθερά προσηλωµένος στο
δηµοκρατικό δικαίωµα της πληροφόρησης, καθώς και τη
συνεργασία σε διακοµµατικό επίπεδο.
Καλώ καταρχήν όλους να δείξουν αυτήν την κοινή βούληση για
διακοµµατική συνεργασία. Ας ξεκινήσουµε αξιοποιώντας τους
υπάρχοντες θεσµούς.
Εγώ έχω κάνει συζητήσεις ήδη µε αρκετά από τα κόµµατα -δεν έχω
µιλήσει ακόµα µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα- και υπάρχουν διάφορες
και διαφορετικές απόψεις γύρω από τους πιθανούς θεσµούς µιας
διακοµµατικής διαδικασίας.
Προτείνω ούτως ή άλλως να ξεκινήσουµε µε τους υπάρχοντες
θεσµούς, αναβαθµίζοντάς τους και βεβαίως στην πορεία να δούµε,

αν χρειάζονται και θεσµικές αλλαγές.
Θέλω να θυµίσω εδώ αυτό που λέει χρόνια το ΠΑ.ΣΟ.Κ., ότι η
Ελλάδα ανήκει στους 'Ελληνες. Η Ελλάδα ανήκει αποτελεσµατικά
στους 'Ελληνες, όταν είµαστε υπεύθυνοι, δεν αφήνουµε να µας
παρασύρουν διχαστικές πολιτικές και απόψεις που χώριζαν τη
χώρα σε εθνικόφρονες και αντεθνικούς. Ας µην επιτρέψουµε πλέον
να επαναληφθούν αυτές οι εγκληµατικές απλοποιήσεις και τα λάθη
του παρελθόντος, ας µην αφήσουµε να υποταχθεί η εξωτερική µας
πολιτική σε µικροκοµµατικές σκοπιµότητες και αντιπαραθέσεις.
Σ' αυτήν τη Βουλή δεν υπάρχουν ούτε προδότες ούτε τάχα
πατριώτες. Υπάρχουν πολιτικές δυνάµεις που υπερασπίζονται, µε
διαφορετικό πιθανώς τρόπο, τα ίδια συµφέροντα της χώρας.
Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θά ήθελα απλώς να τονίσω ότι, η
υπόθεση Οτσαλάν, επιβεβαιώνει την ανάγκη αποκατάστασης στη
χώρα και στη δηµόσια ζωή κανόνων λειτουργίας του πολιτικού
συστήµατος που θα υπακούουν σε µια ηθική στάση. Είναι ο µόνος
δρόµος για να αποκατασταθεί η αξιοπιστία του πολίτη στην πολιτική
και να συµµετάσχει -και πρέπει να συµµετάσχει- δηµιουργικά στο
δηµόσιο βίο, να αποκατασταθεί στη χώρα µια ατµόσφαιρα
δηµοκρατικού διαλόγου, ευθύνης και αξιοπρέπειας.
Η Ελλάδα θα επιµείνει µε παρρησία στις πρωτοβουλίες αυτές που
έχει αναλάβει και σε άλλες πιθανόν, ώστε η υπόθεση του κουρδικού
λαού να γίνει υπόθεση όλης της Ευρώπης. Κι αυτό διότι έχει γράψει
πάνω της, ως µία σηµαία, έναν αγώνα για τον άνθρωπο, έναν
αγώνα για την πατρίδα -που εµείς ταυτίζουµε- κι έναν αγώνα για τα
δικαιώµατα όλων.
Η ελληνική εξωτερική πολιτική είναι µια πολιτική που έχει αρχές,
διαθέτει αξίες και θα τις επιβεβαιώνει καθηµερινά.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίαση
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", πενήντα εννέα µαθητές και τρεις συνοδοί-καθηγητές
από το 1ο Λύκειο Σητείας.
Τους καλωσορίζουµε στο Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Τσοβόλας,
έχει το λόγο για µία µικρή παρέµβαση.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Εγώ
προσωπικά δεν θέλω να αµφισβητήσω τις καλές προθέσεις του
µόλις κατελθόντος του Βήµατος Υπουργού Εξωτερικών για
διακοµµατικό διάλογο, αλλά ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τον διέψευσε
πριν από λίγο. Επίσης και ο ίδιος ο κύριος Υπουργός, όταν από τη
µια µεριά λέει ότι θέλει δήθεν διακοµµατικό διάλογο, αλλά από την
άλλη, στην ίδια οµιλία του, λέει ότι δεν είναι αρµόδια τα κόµµατα, οι
Αρχηγοί των κοµµάτων για να τους δώσει την έκθεση και όποια
απόρρητα στοιχεία έχει, τότε εννοούν διακοµµατική επιτροπή για να
µοιραστούµε τις ένοχες πολιτικές, για να γίνουµε συνυπεύθυνοι σε
µια πολιτική, που εµείς θεωρούµε ότι, αν συνεχισθεί όπως µέχρι
σήµερα, βλάπτει σαφέστατα τα εθνικά συµφέροντα, αλλά και τα
συµφέροντα των χωρών και των λαών των Βαλκανίων, της
Ανατολικής Μεσσογείου, αλλά και της εγγύς Ανατολής.
'Ενα άλλο θέµα, είναι το εξής: Μίλησε για Ελλάδα που ανήκει στους
'Ελληνες. Η πολιτική όµως που εφαρµόζει η Κυβέρνηση του κ.
Σηµίτη, της οποίας µέλος είναι και ο κ. Παπανδρέου, στην πράξη
επιβεβαιώνει τα αντίθετα. Φτάσαµε ακόµη στο σηµείο να µας
υπαγορεύει η Τουρκία που είναι αντίπαλος -γιατί το θέλει αυτή-
προς εµάς χώρα, πώς εµείς θα κανονίσουµε και µε ποια όπλα την
άµυνα της χώρας και της Κύπρου, που είναι ανεξάρτητες χώρες.
Επίσης, φτάσαµε να ικανοποιούµε απαιτήσεις της Τουρκίας και των
Η.Π.Α. για να συλάβουν τον Οτσαλάν και να χτυπήσουν έτσι τον
κουρδικό λαό και το κουρδικό έθνος, που είναι σύµµαχο σήµερα
έθνος.
Είναι  κατά  την  άποψή  µας  από  τις  λίγες  αποτρεπτικές
δυνάµεις  στις  τουρκικές  απειλές  οι  οποίες  δεν  µπορούν  να
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πραγµατοποιηθούν όσο ξέρουν οι Τούρκοι, ότι στο εσωτερικό τους
υπάρχουν είκοσι εκατοµµύρια όπου αν επιχειρήσουν οι Τούρκοι να
κάνουν θερµό επεισόδιο πράγµα που ξέρουν και οι Αµερικάνοι,
µπορεί να γίνει όλη η περιοχή µια πυριτιδαποθήκη. Επίσης, κύριε
Υπουργέ, µε βάση ποια διάταξη του Συντάγµατος άραγε, µε βάση
ποια συµφωνία διέρχονται ξένα στρατεύµατα από το ελληνικό
έδαφος και έχει καταντήσει η Ελλάδα ξέφραγο αµπέλι; Για ποια
Ελλάδα µιλάτε ότι ανήκει στους 'Ελληνες; Γι' αυτό το πράγµα σας
κατηγορούµε µεταξύ των άλλων, ότι δηλαδή το σηµερινό ΠΑΣΟΚ
έχασε ολοσχερώς τον πατριωτικό του χαρακτήρα, το χαρακτήρα
του προοδευτικού κόµµατος και του έµεινε τελικά µόνο η σφραγίδα
"Σοσιαλιστικό Κίνηµα" για να εξαπατά τους απλούς 'Ελληνες
πολίτες, τα στελέχη και µέλη και φίλους του ΠΑΣΟΚ, που για
δεκαετίες αγωνίστηκαν για µια άλλη Ελλαδα, για µια άλλη κοινωνία,
αγωνίστηκαν ενάντια σ' αυτό που σήµερα προωθεί το νέο ΠΑΣΟΚ.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Κλείνοντας εµείς θέλουµε να διατυπώσουµε και πάλι την άποψη, ότι
είµαστε αντίθετοι -γιατί βλάπτονται τα εθνικά µας συµφέροντα και
γιατί θα µας οδηγήσετε να σπάσουµε και την αναγκαία επίσης
παραδοσιακή φιλία µε τον σερβικό λαό προς όποιες διευκολύνσεις,
πολύ περισσότερο συµµετοχής ελληνικών στρατιωτικών δυνάµεων
σε περίπτωση επέµβασης στο Κόσοβο και στη Σερβία.
Μην κάνετε και άλλο έγκληµα σε βάρος της Ελλάδος, όπως είναι
λάθος και οι διευκολύνσεις τις οποίες δίνετε. ∆ιότι εσείς τι κάνετε;
Κάνετε ότι είναι δυνατόν για να µας αποκόψετε από εκείνους τους
συµµάχους που σήµερα, όπως διαµορφώνονται τα πράγµατα στη
περιοχή, είναι οι µόνοι οι οποίοι µπορούν να µας στηρίξουν για να
αποτρέψουµε τις απειλές που προέρχονται εξ ανατολών µε τη
στήριξη των µεγάλων δυνάµεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθήσαµε
σήµερα την αποθέωση του πολιτικού αµοραλισµού και του
πολιτικού παραλογισµού, τόσο από την οµιλία του Πρωθυπουργού
της χώρας, όσο και από την οµιλία του πριν από λίγο κατελθόντος
από το Βήµα Υπουργού επί των Εξωτερικών.
Ο Πρωθυπουργός εµφανίστηκε σήµερα στην Εθνική
Αντιπροσωπεία ουσιαστικά να ζητάει και τα ρέστα από όλους εµας,
από ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Ουσιαστικά για ό,τι έγινε και δεν
έγινε, ο µόνος που δεν φταίει είναι ο Πρωθυπουργός. ∆εν είχε, λέει,
καµία ανάµειξη και συνεπώς δεν είχε καµία ευθύνη.
Νοµίζω, κύριοι συνάδελφοι, πως αυτό που πρέπει να σηµειώσω και
που ήταν ιδιαίτερα λυπηρό, είναι ότι δεν βρήκε να πει ούτε µια λέξη
ο Πρωθυπουργός της χώρας για τις δικές του ευθύνες, γιατί είπε ότι
όλοι οι άλλοι φταίνε εκτός από εκείνον, όλοι οι άλλοι είναι υπεύθυνοι
εκτός από αυτόν. Και αυτό είναι ιδιαίτερα λυπηρό.
Αλλά τι είδους Πρωθυπουργός είναι ο κ. Σηµίτης, όταν ο ίδιος έχει
την ευθύνη του συντονισµού της Κυβέρνησης και την ευθύνη
λειτουργίας αυτής της Κυβέρνησης και αυτού του κράτους και
αναγνωρίζει ότι δεν αναµειγνύεται ο ίδιος στις πιο κρίσιµες
υποθέσεις; Και το είδαµε αυτό µε αφορµή τα 'Ιµια, το είδαµε αυτό µε
αφορµή τα γεγονότα της οδού Νιόβης, το βλέπουµε και τώρα µε την
υπόθεση Οτσαλάν.
Απέπεµψε τους τρεις Υπουργούς του πιστεύοντας ότι µε αυτόν τον
τρόπο έχει καθαρίσει. Αλλά δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Και γι'
αυτούς τους λόγους η Νέα ∆ηµοκρατία ζήτησε την παραίτηση του
Πρωθυπουργού, γιατί δεν µπορεί να προσποιείται ο ίδιος και η
Κυβέρνησή του ότι δεν συνέβη απολύτως τίποτα. Και να αφήσει ο
κύριος Πρωθυπουργός την πολιτική του ποντιοπιλατισµού για να
αποµακρυνθεί απο τις ευθύνες του.
Πέρα από αυτό όµως η Νέα ∆ηµοκρατία, όχι µόνο ζήτησε την
παραίτηση του Πρωθυπουργού, αλλά καταστήσαµε σαφές και
υποδείξαµε ότι η µόνη λύση είναι οι εκλογές, γιατί στα αδιέξοδα που
δηµιουργήθηκαν µε ευθύνη του ίδιου του Πρωθυπουργού και της

Κυβέρνησής του, τη λύση πρέπει να τη δώσει ο ελληνικός λαός. ∆εν
µπορούµε να τις επιβάλουµε τις εκλογές. 'Εχουµε όµως χρέος
πολιτικό να υποδεικνύουµε την επιβαλλόµενη λύση. Και αυτό το
κάναµε. Αυτή ήταν η δικιά µας υποχρέωση. Και παρά τις
πεποιθήσεις µας, παρά την υποχρέωση την οποία είχαµε,
σταθήκαµε µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι στα γεγονότα. ∆εν κάναµε
πρόταση δυσπιστίας προς την Κυβέρνηση, δεν ζητήσαµε τη
σύσταση εξεταστικής των πραγµάτων επιτροπής, για την οποία
έσπευσε η ίδια η κυβέρνηση, αποδεικνύοντας ότι υπάρχουν
ευθύνες να ζητήσει η ίδια τη σύσταση εξεταστικής των πραγµάτων
επιτροπής,για να προλάβει δήθεν την Αντιπολίτευση απο ένα τέτοιο
γεγονός.
Παγιδεύτηκε όµως σε πολύ µεγαλύτερο λάθος απ' αυτό που θέλησε
να αποφύγει. Εµείς ανταποκρινόµενοι στις υποχρεώσεις µας, στις
δυνατότητές µας, προτάξαµε και αξιώσαµε να γίνει αυτή η
συζήτηση, η οποία δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται
µετά πάροδον τριών εβδοµάδων. Ο Πρωθυπουργός βρήκε χρόνο
για να εκπληρώσει όλες του τις κοµµατικές υποχρεώσεις να κάνει
αλλεπάλληλες συσκέψεις µε τα κοµµατικά του όργανα εδώ, να δει
τα αδελφά κόµµατα στο εξωτερικό. Αλλά ο ελληνικός λαός επί τρεις
εβδοµάδες παραµένει ανενηµέρωτος για το τι έγινε στα τελευταία
γεγονότα, στους χειρισµούς για την υπόθεση Οτσαλάν.
Πριν από λίγες µέρες, ο νέος Υπουργός των Εξωτερικών ανέλαβε
µια πρωτοβουλία για εθνική συνεννόηση. Τη χειροκροτήσαµε, γιατί
αποδεικνύει ότι ένα µέρος του προγράµµατος του δικού µας, αλλά
και άλλων κοµµάτων, όπως του Συνασπισµου, αυτή η πρόταση για
τη σύσταση Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής και 'Αµυνας είναι
πράγµατι αυτό που χρειάζεται η χώρα, όχι για να υποκαταστήσει
την Κυβέρνηση, αλλά για να συµφωνήσουν όλες οι πολιτικές
δυνάµεις στις γενικές γραµµές στρατηγικής και κατεύθυνσης.
Και τι είδαµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τον
Πρωθυπουργό να αδειάζει τον Υπουργό των Εξωτερικών, να µην
κάνει καµία απολύτως αναφορά στην πρόκληση που είχε από τον
Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και στο διάλογο που
ακολούθησε µετά την οµιλία του Κώστα Καραµανλή, ο
Πρωθυπουργός να σιωπά. Και φοβούµαι, όχι µόνον άδειασε τον
Υπουργό των Εξωτερικών απ'αυτήν την πρωτοβουλία, φοβούµαι
µήπως και τον τιµωρήσει. Αλλά, κύριε Υπουργέ, να επιµένετε, γιατί
η πρωτοβουλία σας αυτή είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, µήπως
επιτέλους ξεφύγει από το γυάλινο πύργο που έχει κλειστεί ο
Πρωθυπουργός και πάρει µια σωστή πρωτοβουλία. Αλλά, σας
προειδοποιούµε: Αυτήν την Επιτροπή µη την κάνετε για να ζητήσετε
άλλοθι. Γιατί θυµίζω στην Εθνική Αντιπροσωπεία και στον ελληνικό
λαό που µας παρακολουθεί, ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών είπε
ότι αν µετανοιώνει για κάποιο πράγµα είναι, γιατί δεν ενηµέρωσε γι'
αυτήν την υπόθεση τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ώστε να µη
λένε αυτά που λένε. Το ίδιο δε είπε στην τηλεόραση και ο παρ'
ολίγον Υπουργός Εξωτερικών κ. Βενιζέλος µε το ίδιο ακριβώς
σκεπτικό. Σας απαντούµε ότι η Αντιπολίτευση ολόκληρη -και όχι
µόνο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση- δεν θα προσχωρήσει σε τέτοια
παιχνίδια. Σας ζητούµε να βγούµε µπροστά από τα γεγονότα, οι
κίνδυνοι που έρχονται είναι µεγάλοι και θα πρέπει το 'εθνος να είναι
και σε οµοψυχία και σε ενότητα και σε επαγρύπνηση. Και αυτό το
πράγµα το αγνοούν µόνο οι λίγοι της κυβερνητικής παρέας, οι
οποίοι θέλουν να προκαλούν συνεχώς είτε συνειδητά είτε
ασυνείδητα, ζηµιά στον ελληνικό λαό.
Επίσης, πρέπει να υπενθυµίσω, ότι ο ελληνικός λαός στηρίζει την
πορεία της ένταξης στην Ο.Ν.Ε. κάτω από συνθήκες ισοτιµίας και
αµοιβαίου σεβασµού. Εκείνο όµως που κανείς δεν δέχεται σ' αυτήν
τη χώρα και δεν θα ανεχθεί είναι µια λογική παράδοσης της
Ελλάδος στην Ο.Ν.Ε. µε διαλυµένη την εθνική ταυτότητα και
κυριαρχία και καθηµαγµένο τον εθνικό ιστό. Στην ένταξη λέµε ναι,
όπως και ολόκληρος ο ελληνικός λαός. 'Οχι, στην παράδοση.
Φοβούµεθα όµως ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν είναι ικανή για πορεία
ένταξης, αλλά είναι επιρεπής σε λογική και διαδικασίες παράδοσης.
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Είχαµε και έχουµε τη δυνατότητα να συζητούµε σήµερα εδώ, κάτω
από τη σκιά της γαλανόλευκης. 'Ετσι προσήλθαµε εµείς, έτσι
πιστεύω προσήλθαν όλα τα κόµµατα, γιατί οι άνθρωποι που
κυβέρνησαν αυτόν τον τόπο είχαν νου και καρδιά που επάλλετο
από την Ελλάδα. 'Ανθρωποι µε θάρρος, µε ηθικό ανάστηµα και
έγνοια για τους 'Ελληνες. Πόσοι από τον ελληνικό λαό πιστεύουν ότι
αυτά υπάρχουν στη σηµερινή Κυβέρνηση;
Θέλω ακόµα να σας σηµειώσω ότι όταν το θέµα ήταν στην πιο
κρίσιµη φάση, ο Πρωθυπουργός διέφευγε από το κέντρο των
εξελίξεων και περιόδευε στην Βόρειο Ελλάδα και κατηγορούσε την
Αντιπολίτευση. Η αναζήτηση του άλλοθι για όλο αυτό το πράγµα
είναι αρµοδιότητα κάποιων άλλων, όχι όµως πολιτικών. Και όταν η
χώρα βρισκόταν στον πυρετό της κυβερνητικής αποτυχίας, ο
Πρωθυπουργός κρυολογούσε. Η υπευθυνότητα συνδυασµένη µε το
θάρρος! Αυτό είναι µνηµείο συµπεριφοράς, κύριοι συνάδελφοι.
Αφού χρεοκόπησαν την κρατική µηχανή, το δηµόσιο τοµέα, τώρα
τους φταίει ο ιδιωτικός. Και ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός
Εξωτερικών, µας είπαν πριν από λίγο ότι για όσα έγιναν φταίνε
ιδιώτες. Στην εξουσία όµως βρίσκεται η πιο φιλαλήθης Κυβέρνηση:
Κάθε λίγες ώρες, ο κήρυξ της κυβερνητικής αλήθειας, ο γνωστός
επικεφαλής του κυβερνητικού στιλβωτηρίου κ. Ρέππας, ανεκοίνωνε
τη νεότερη αλήθεια, που µετέβαλε σε ψεύδος την προ ολίγων ωρών
ειλικρίνεια και αλήθεια. Η Κυβέρνηση αυτή δεν λέει ψέµατα. Απλά,
κάθε λίγες ώρες εκσυγχρονίζει την αλήθεια.
Είδαµε ακόµη να έχουν µεταβάλει σε εθνικό θρίαµβο την
αναχώρηση του πρέσβη. Από πότε αυτή η χώρα χρειάζεται
στρατιωτικοπολιτικές παρεµβάσεις, για να αναχωρεί από µια χώρα
µε ασφάλεια ο πρεσβευτής της;
Και τέλος, θα ήθελα να πω ότι όλη αυτή η υπόθεση και η κριτική θα
µπορούσε να συµπυκνωθεί σε µία φράση, που είπε ένας
συµπατριώτης µου από την Καρδίτσα: "Πρώτα ο Σηµίτης έκανε τη
σηµαία κουρέλι και µετά, τυλίχθηκε µε αυτήν, για να ταυτίσει την
ανικανότητά του µε το έθνος."
Και τελικά η Κυβέρνηση, αφού κατάπιε το φιάσκο των 'Ιµια, αφού
κατάπιε το φιάσκο των S-300 και του Οτσαλάν, προσπάθησε να
δείξει την παλικαριά της, πέφτοντας µε όλο της το βάρος και µε
όλους της τους συµµάχους, πάνω σε µια γυναίκα, πολιτική φυγάδα,
σαν να φοβήθηκε ένα έθνος ολόκληρο από µια συνέντευξη την
οποία έδωσε. Η Κυβέρνηση εξάντλησε την ευφυϊα της µε τον
Οτσαλάν και την ανδρεία της µε τη γραµµατέα του Οτσαλάν. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα!
Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να επισηµάνω και ορισµένες
από τις "επιτυχίες" της Κυβέρνησης, µήπως µας έχει διαφύγει κάτι
τον τελευταίο καιρό:
Περιέφερε ένα πρόβληµα ανά τας ηπείρους. 'Ηταν ο ηθικός
αυτουργός των διαδηλώσεων που έγιναν στις πέντε ηπείρους, που
µάλιστα ορισµένες από αυτές κατέληξαν σε αιµατοχυσία.
'Εδωσε την ευκαιρία στους εχθρούς µας να παριστάνουν τους
Ηρακλείς της διεθνούς νοµιµότητας.
'Εφερε την πιθανότητα του πολέµου στις σκέψεις και στις
καθηµερινές συζητήσεις του κάθε 'Ελληνα και της κάθε Ελληνίδας.
Και αυτό είναι ένα από τα µεγαλύτερα επιτεύγµατα!
Και θέλετε να ακούσετε και το τελευταίο: Παρ'όλα αυτά, παραµένει
στη θέση της!
Και τρία πράγµατα -και θα κλείσω- που αναφέρονται και στον
παριστάµενο Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών.
Πληροφορηθήκαµε από το διεθνή Τύπο, ως αναγνώστες, ότι
υποσχεθήκατε την άρση του ελληνικού βέτο και την ενεργοποίηση
του χρηµατοδοτικού πρωτοκόλλου, χωρίς να τηρηθούν οι εγγυήσεις
εκείνες που ζητάει η Κοινότητα γι'αυτό το πράγµα, αρκεί να υπάρξει
µία δήλωση από τους συµµάχους µας, που θα είναι δήλωση
αλληλεγγύης προς την Ελλάδα. ∆εν ακούσαµε να το διαψεύσετε.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΡΑΝΙ∆ΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Το διαψεύδω τώρα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Το διαψεύδετε τώρα, αλλά δύο ηµέρες δεν
το διαψεύδατε, κύριε Υπουργέ.
Στην πολιτική του κατευνασµού είναι αυτό; Το γνωρίζει ολόκληρη η

Κυβέρνηση; Συµφωνεί το ΠΑ.ΣΟ.Κ. να κάνετε µία τέτοια
παραχώρηση;
Επίσης, ανεπίσηµα πληροφορούµαστε ότι ξεπεράστηκαν τα
τελευταία εµπόδια για την ενεργοποίηση της νέας δοµής του ΝΑΤΟ.
Ρωτάµε: Ποιες διασφαλίσεις έχετε ότι δεν θα διολισθήσουµε σε
ελληνοτουρκική στρατιωτική συναρµοδιότητα στο Αιγαίο; Ποιες
εγγυήσεις έχετε για το σεβασµό της έκτασης του εθνικού εναέριου
χώρου; Μήπως οδηγούµεθα σε µία ντε φάκτο νέα υποχώρηση και
σε παραχώρηση κυριαρχικών µας δικαιωµάτων;
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε για ένα λεπτό, γιατί οι κύριοι Υπουργοί
θα πρέπει να απαντήσουν- είναι και κάτι άλλο. Τελευταία, οι
Τούρκοι αποθρασύνθηκαν. Είδατε τι έχει γίνει. Ακόµη και χθες
είχαµε παραβάσεις και παραβιάσεις -και µάλιστα υπήρχαν
πληροφορίες ότι ταξίδεψαν µέχρι και την Κρήτη, για να
φωτογραφήσουν τα τουρκικά αεροπλάνα τους χώρους όπου
πρόκειται να εγκατασταθούν οι S-300- του εναέριου χώρου. Ζητούν
να γίνει µοίρασµα και κατάτµηση του FIR. Τι κάνετε για όλες αυτές
τις ενέργειες; Ανησυχούµε, αγωνιούµε και τα καταγγέλλουµε και
από αυτό το Βήµα.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω δύο ακόµη
επισηµάνσεις:
Συµφωνούµε και είµαστε µαζί µε ολόκληρο τον ελληνικό λαό,
οµόψυχοι και άγρυπνοι, να αντιµετωπίσουµε οποιαδήποτε απειλή
απ' όπου και αν προέλθει. Αυτήν την ενότητα, που βγαίνει και από
την Εθνική Αντιπροσωπεία σήµερα, θα πρέπει να την αντιληφθεί
σοβαρά και ο Πρωθυπουργός και ολόκληρη η Κυβέρνησή του. Γιατί
βρίσκονται σε πλήρη διχοστασία µε το λαϊκό αίσθηµα και µε αυτό
που συµβαίνει στην κοινωνία. Πορεύεστε σε τελείως διαφορετικούς
δρόµους!
Να εγκαταλείψουµε τα διφορούµενα τα "δήθεν" και τα "τάχατες".
Εάν υπάρχει έγκληµα, υπάρχουν και εγκληµατίες. Εάν υπάρχει
τραγωδία επιβάλλεται "η των τοιούτων παθηµάτων κάθαρσις". Γιατί
µόνον έτσι µπορεί ένας τόπος να σηκώσει ψηλά το κεφάλι και να
τραβήξει µπροστά, µε βάση και την ιστορική πορεία που έχει µέχρι
σήµερα. Εάν δεν θέλετε οι λίγοι, που δεν το αντιλαµβάνεστε, από
την Κυβέρνηση να το καταλάβετε, τα δέκα εκατοµµύρια των
Ελλήνων το καταλαβαίνουν και λένε "ναι"!
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κοσµάς Σφυρίου
έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω του
δεκαλέπτου που έχω στη διάθεσή µου θα αναφερθώ πολύ
συνοπτικά και κυρίως σε ορισµένα σηµεία από τις τοποθετήσεις της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Θα ξεκινήσω από εκείνο το σηµείο που επεσήµανε κατά το κλείσιµο
της οµιλίας του ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που
είπε ότι ο λαός θα γυρίσει τη σελίδα και µέχρι τότε η Νέα
∆ηµοκρατία θα κάνει το καθήκον της και θα φέρεται υπεύθυνα.
Πρώτα-πρώτα, µη σπεύδει να προαναγγέλλει µε το γνωστό
αυτάρεσκο ύφος, ότι ο λαός θα γυρίσει σελίδα, γιατί και ο
προκάτοχός του έτσι επαρουσιάζετο, ως εν αναµονή
πρωθυπουργός και βέβαια παρέµεινε στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση και τώρα στο περιθώριο.
Εκείνο που θέλω ειλικρινά να υπογραµµίσω είναι ότι κάθε άλλο
παρά κάνει το καθήκον της και συµπεριφέρεται υπεύθυνα η Νέα
∆ηµοκρατία µέχρι τώρα.
'Αραγε, κάνει το καθήκον της και συµπεριφέρεται υπεύθυνα, όταν
σπεύδει µε όλη εκείνη την ελαφρότητα και ευκολία να αποδεχτεί
ψευδέστατα, ότι υπήρξε παράδοση του Οτσαλάν, όταν είναι
απαράδεκτος έστω και ο παραµικρός υπαινιγµός γύρω απ' αυτό το
ζήτηµα;
Φέρεται άραγε υπεύθυνα, όταν σπεύδει αµέσως µετά τη συνέντευξη
της γραµµατέως του Οτσαλάν, να αποδεχτεί όλα τα ψεύδη και τις
συκοφαντίες, οι οποίες παρουσιάστηκαν σε εκείνη τη συνέντευξη,
διά του κοµµατικού της εκπροσώπου;
Συµπεριφέρεται υπεύθυνα, όταν επίσηµα η Νέα ∆ηµοκρατία
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θεωρεί ως πράξη ευθύνης την παραίτηση του Πρωθυπουργού;
'Οπως τονίστηκε από ένα συνάδελφο κατά την πρωινή συνεδρίαση,
ο αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής, όταν µε τη δική του
πρωθυπουργία απέτυχε στο διπλωµατικό επίπεδο να ανακόψει την
πορεία των Τούρκων του Αττίλα στην Κύπρο και όταν από το 10%
που είχαν καταλάβει οι Τούρκοι µέχρι τότε, έφθασε η κατάληψη στο
37% της Μεγαλονήσου, δεν είδαµε σ' αυτό το µείζονος σηµασίας
εθνικό ζήτηµα να αναλάβει ευθύνη και να παραιτηθεί ο
Καραµανλής.
Τώρα έρχονται, δήθεν µε υπευθυνότητα, δήθεν ότι κάνουν το
καθήκον τους να ζητήσουν την παραίτηση του Πρωθυπουργού, την
παραίτηση της Κυβέρνησης και βέβαια, σε µια στιγµή κατά την
οποία κορυφαία στελέχη της παράταξής τους, ο Επίτιµος Πρόεδρος
της Νέας ∆ηµοκρατίας, στελέχη της ευρύτερης Νέας ∆ηµοκρατίας,
όπως ο Σουφλιάς, ο Μάνος, ο Ανδριανόπουλος και άλλοι, µιλούν
για ανευθυνότητα σε µια τέτοια απαίτηση από την πλευρά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Θεωρεί η Αντιπολίτευση ότι είναι ζήτηµα µείζονος σηµασίας και
πολιτικής υπευθυνότητας να συγκροτηθεί συµβούλιο εξωτερικής
πολιτικής, γιατί µε τον τρόπο αυτό µπορεί να διαµορφωθεί το
πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής της χώρας µας.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι ένα ιδιαίτερα σηµαντικό θέµα για το
οποίο θα µπορούσαµε να αναλώσουµε µία ολόκληρη συνεδρίαση
του Κοινοβουλίου και να δούµε τα υπέρ και τα κατά, τις
προϋποθέσεις, τους όρους, καθώς και όλες τις πτυχές που
συνδέονται µε µία τέτοια πρόταση και µε µία τέτοια απόφαση από
την πλευρά της ελληνικής πολιτείας.
Θα ήθελα να θυµίσω ότι όταν στις 22 και στις 23 Αυγούστου του
1995 συζητούσαµε εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία σχέδιο νόµου,
για να συσταθεί διακοµµατική επιτροπή για τα εθνικά ζητήµατα, για
την εθνική πολιτική, τότε η Νέα ∆ηµοκρατία διαφωνούσε.
Καταψήψισε όχι µόνο τις διατάξεις του νοµοσχεδίου, αλλά και την
αρχή του νοµοσχεδίου εκείνου, δηλαδή, την αναγκαιότητα να
συσταθεί η διακοµµατική επιτροπή για τα εθνικά ζητήµατα.
Μας παρέπεµπε µάλιστα στο να αξιοποιήσουµε τη ∆ιαρκή
Eπιτροπή Eξωτερικών και 'Αµυνας της Βουλής.
∆ιαβάζω από τα Πρακτικά της Βουλής -σελίδα 1174- τι έλεγε ο τότε
Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας. 'Ελεγε τότε ο κ. 'Εβερτ: "Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, διαφωνούµε µε το νοµοσχέδιο και
διαφωνούµε διότι δεν το βλέπουµε εµείς µέσα από τη διακοµµατική
αντίληψη. Αν ήταν να αντιµετωπισθεί µέσα σε ένα διακοµµατικό
πλαίσιο, απλώς και µόνο θα µπορούσε να λειτουργήσει κάποια
επιτροπή της Βουλής". Αφού διαφωνούσαν επί της αρχής, άρχιζε
µετά να βρίσκει διάφορα προσχήµατα, ότι θα ήταν προαπαιτούµενο
να διορισθεί µόνιµος Υφυπουργός Εξωτερικών, προκειµένου τάχα
να δεχθεί µία σύσταση της Εθνικής ∆ιακοµµατικής Επιτροπής, ότι
θα έπρεπε να προσδιορισθούν λεπτοµερώς µέσα στο νοµοσχέδιο,
εκ προϊµίου, όλες οι αρµοδιότητες που θα έπρεπε να έχει µία τέτοια
Εθνική ∆ιακοµµατική Επιτροπή.
Εν τέλει, απέρριψαν εκείνο το νοµοσχέδιο, (καταψηφίζοντας ακόµα
και την αρχή του) και όταν προχώρησε η συζήτηση τόνιζαν εδώ οι
συνάδελφοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, προεξάρχοντος του πρώην
προέδρου της, ότι τα κόµµατα δεν θα προσέλθουν σε αυτήν την
επιτροπή. Μας έλεγαν µάλιστα, ότι εκφράζουν την κοινή λογική.
∆ιαβάζω από τη σελίδα 1179 των Πρακτικών: "Πως είναι δυνατόν,
αφού πήρε το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αρνητική
θέση, να επιβάλετε στα κόµµατα να έρχονται σε αυτήν την
επιτροπή; Ακόµα και αν τη συγκροτήσετε, εµείς δεν θα ερχόµαστε".
Αυτή ήταν η θέση την οποία έπαιρνε η Νέα ∆ηµοκρατία, όταν
επιχειρήθηκε να έρθει προς ψήφιση ένα τέτοιο νοµοσχέδιο.
Κύριοι συνάδελφοι, εγώ επιµένω ότι ένα συµβούλιο εξωτερικής
πολιτικής θα πρέπει ασφαλώς -όπως µας είχε δοθεί η ευκαιρία να
συζητήσουµε και το καλοκαίρι του 1995- οποιαδήποτε θέµατα και
αν συζητά, να έχει τόσο κατάλληλη προπαρασκευή, ώστε να µπορεί
να εξασφαλίζεται η σύγκλιση και η διαµόρφωση κοινών θέσεων, για
να µπορεί κανείς να πει ότι φτιάχνει ένα πλαίσιο κοινά αποδεκτό,
από όλα τα πολιτικά κόµµατα.

'Οµως, σε κάθε περίπτωση ένα τέτοιο συµβούλιο είναι εκ των
πραγµάτων συµβουλευτικό. Εάν ξεκινάει το κάθε κόµµα για να
επιβεβαιώσει τις δικές του µονολιθικές απόψεις, καταλαβαίνετε ότι
θα συνέρχεται ένα τέτοιο συµβούλιο και τελικά θα επιβεβαιώνονται
οι διαφορές των κοµµάτων ή τα ρήγµατα µεταξύ των κοµµάτων.
Κάθε άλλο παρά θα συµβάλλει προς τη σωστή κατεύθυνση, αν
οδηγείται σε τέτοιες λειτουργίες στα εξωτερικά ζητήµατα και στα
ζητήµατα της άµυνας.
'Ελεγε τότε ο Πρόεδρος της Νέας ∆0µοκρατίας -διαβάζω από τη
σελίδα 1174 των Πρακτικών- "εµείς ποτέ δεν είπαµε ότι µπορούν
τέτοιες επιτροπές να δεσµεύσουν τις Κυβερνήσεις να
ακολουθήσουν µία συγκεκριµένη πολιτική. Την ευθύνη θα την έχει η
Κυβέρνηση. Σε σας και στην εκάστοτε κυβέρνηση ανέθεσε ο
ελληνικός λαός την ευθύνη. Συνεπώς, θα είναι συµβουλευτική µία
τέτοια επιτροπή". Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ποια ήταν πάντοτε η
πολιτική προσέγγιση του θέµατος από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Εκείνο
το οποίο απέρριπτε χθες, σήµερα το κάνει κορωνίδα της πολιτικής
της.
∆ε νοµίζω, όµως, ότι όλα αυτά βρίσκονται στη σφαίρα της
ειλικρίνειας, διότι είναι τόσες πολλές οι αντιφάσεις που
διατυπώνονται από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας και τόση η
ανευθυνότητα µε την οποία χειρίζεται το ρόλο της ως Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, που δεν µας πείθει -εµένα τουλάχιστον δεν µε έχει
πείσει- ότι εννοεί αυτά τα οποία λέει.
Λέει ότι απέναντι στην Τουρκία θα είµαστε όλοι ενωµένοι, αλλά
τελικά οι πρωτοβουλίες που παίρνει, οι θέσεις που παίρνει ζητούν
την πολιτική αποσταθεροποίηση, έστω και αν αυτό έχει καταλυτικές
συνέπειες στη µη ένταξη της χώρας στην Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση, έστω και αν η πολιτική αποσταθεροποίηση
αλέθει στο µύλο της τουρκικής προπαγάνδας και αλέθει στο µύλο
των τουρκικών επιδιώξεων. ∆ηλαδή, αποδυναµώνει το εθνικό
µέτωπο µε τις θέσεις που παίρνει. Κατά τα άλλα στα λόγια εδώ
διακηρύσσει ότι και εκείνη στηρίζοντας την Κυβέρνηση. Λέει
"ενωµένοι όλοι απέναντι στην Τουρκία" και στην πράξη κάνει ό,τι
είναι δυνατόν προκειµένου να αποδυναµώνει το εθνικό µέτωπο.
Αυτό λέει, κύριοι συνάδελφοι, η κοινή λογική, αυτό προκύπτει από
την καθηµερινη πρακτική της στάσης της Νέας ∆ηµοκρατίας ως
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
Εποµένως, αυτή η διάσταση ανάµεσα στις διακηρύξεις, που µε
τόση ευκολία λέγονται και στην καθηµερινή πολιτική πρακτική, δεν
µας πείθει ότι είναι ειλικρινής, όταν έρχεται εδώ και µας µιλά για
ακρογωνιαίο λίθο της πολιτικής της τη συγκρότηση του Εθνικού
Συµβουλίου Εξωτερικών και 'Αµυνας, ενώ όταν είχαµε τη συζήτηση
του σχετικού νοµοσχεδίου, που το καταψήφισε, το ηρνείτο µε όλα τα
µέσα. Βέβαια, δήλωνε απερίφραστα ότι ακόµη και αν
προχωρούσαµε στη συγκρότησή του, δεν επρόκειτο να
συµµετάσχει µε εκπροσώπους της.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κολοζώφ έχει το
λόγο.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις
συνθήκες που διαµορφώθηκαν µετά τις ανατροπές στις πρώην
σοσιαλιστικές χώρες, παρατηρούµε ότι οι πρακτικές που
ακολουθούνται στις διεθνείς σχέσεις µας γυρίζουν πολλά χρόνια
πίσω. Κυρίαρχη στις διεθνείς σχέσεις αναδείχνεται η θεωρία της
επιβολής του ισχυρού στον αδύναµο. Το δίκαιο του πιο ισχυρού
κυριαρχεί και φυσικά βρίσκει αντανάκλαση στους όρους και
ευρύτερα στους νέους θεσµούς που δηµιουργούνται. Θεσµοί που
πρώτο µέληµά τους έχουν τη νοµιµοποίηση της κυριαρχίας των
ισχυρών και τη διευκόλυνσή τους να διατηρήσουν και να
διευρύνουν αυτήν την κυριαρχία.
Αυτήν την περίοδο το ΝΑΤΟ προώθησε τη διαδικασία
εκσυγχρονισµού και διεύρυνε την ακτίνα δράσης του έξω από τα
πλαίσια που προέβλεπαν οι ιδρυτικές αρχές λειτουργίας της
συµµαχίας. Παράλληλα ετοιµάζεται η κοινή γνώµη για να αποδεχθεί
τη δυνατότητα του ΝΑΤΟ να παρεµβαίνει όπουδήποτε στον κόσµο
χωρίς να καλύπτεται από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών.
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Σ' αυτές τις νέες δύσκολες διεθνείς συνθήκες, θα πρέπει να κινηθεί
η εξωτερική πολιτική της χώρας µας. Θα περίµενε κανείς η Κοινή
Εξωτερική Πολιτική να κινηθεί προς την κατεύθυνση αναζήτησης
τρόπων αντίστασης σ' αυτήν την αρνητική πορεία και να
προσπαθήσει να συµβάλει στη δηµιουργία συνθηκών, όπου θα
µπορούσαν τα κράτη και οι λαοί να ελπίσουν στη δηµιουργία ενός
συλλογικού συστήµατος, που θα εξασφαλίζει την ασφάλεια και την
ειρήνη, που θα δηµιουργεί συνθήκες ισοτιµίας και αµοιβαίας
επωφελούς συνεργασίας.
Σήµερα, περισσότερο απ' ό,τι γινόταν πριν, µπροστά µας έχουµε
δύο δυνατότητες. Η µία είναι η αποδοχή αυτών των αλλαγών, η
αποδοχή των σχεδιασµών που κάνουν οι ισχυροί, ο συµβιβασµός
και µέσα σ'αυτά τα πλαίσια να αναζητηθεί ένας κάποιος ρόλος για
τις µεσαίες και µικρές χώρες µε την ελπίδα, ότι η στήριξη αυτή θα
επιτρέψει στη συγκεκριµένη χώρα να πάρει και αυτή κάτι από τη
µοιρασιά που θα προκύψει.
Η άλλη επιλογή είναι ο δρόµος της αντίστασης στις αρπακτικές
ορέξεις των ισχυρών, των ιµπεριαλιστών, η άρνηση να γίνουν
αποδεκτοί κανόνες που στην πράξη θεσµοθετούν την υποταγή των
µικρών χωρών στους δικούς τους σχεδιασµούς. Αυτή η επιλογή
είναι ασφαλώς και η πιο δύσκολη,γιατί έχει να αντιπαλέψει, όχι µόνο
µε τους ίδιους τους ισχυρούς, αλλά και µε τα στηρίγµατα που έχουν
δηµιουργήσει σε κρατικό, διπλωµατικό, οικονοµικό και πολιτικό
επίπεδο.
Οι κυβερνήσεις της χώρας µας αποδέχτηκαν τη θέση της πλήρους
συµµετοχής στους σχεδιασµούς της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, του
ΝΑΤΟ, της ∆υτικοευρωπαϊκής 'Ενωσης για τα Βαλκάνια και
γενικότερα.
Οι ελληνικές κυβερνήσεις δεν αντιλαµβάνονται ή δεν θέλουν να
αντιληφθούν ότι οι ιµπεριαλιστές για την προώθηση των
συµφερόντων τους χρησιµοποιούν τις πολιτικές ηγεσίες ορισµένων
χωρών, καλλιεργώντας την ψευδαίσθηση ότι στις διαφορές µε τις
γειτονικές τους χώρες θα έχουν την υποστήριξή τους. Πυροδοτούν
φιλοδοξίες βαλκανικών κυβερνήσεων, πολιτικών και οικονοµικών
κύκλων, υποσχόµενοι ότι θα τους αναθέσουν ρόλο περιφερειακής
δύναµης στη νέα τάξη πραγµάτων που οικοδοµούν στην περιοχή
µας.
Μέσα σε αυτά τα πλαίσια κινούνται οι ελληνικές κυβερνήσεις στην
εξωτερική τους πολιτική, αποδεχόµενοι αυτό το πλαίσιο που έχουν
δηµιουργήσει οι ιµπεριαλιστές µε τη βοήθεια των διεθνών
οργανώσεων που ελέγχουν, το ΝΑΤΟ, τη ∆ΕΕ, την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, που είναι και τα εργαλεία τελικά της νέας τάξης
πραγµάτων. ∆εν µπορούν να υπερασπισθούν τα εθνικά
συµφέροντα µέσα σ' αυτά τα πλαίσια -το έχουµε δει και θα το δούµε
και παρακάτω- γιατί απλούστατα δεν συµβιβάζονται τα δικά µας
συµφέροντα µε αυτά των ιµπεριαλιστών.
'Ετσι, αναγκαστικά, παρά τις όποιες δηλώσεις κάνουν στο
εσωτερικό της χώρας, στο τέλος αναγκάζονται και σύρονται στις
αποφάσεις που παίρνουν οι ιµπεριαλιστικοί µηχανισµοί.
Υπενθυµίζω σε συντοµία µερικές περιπτώσεις.
Αποδέχθηκε η τότε κυβέρνηση και ψήφισε το διαµελισµό της
Γιουγκοσλαβίας, καθώς και τους βοµβαρδισµούς που έγιναν τότε,
την αποποµπή της Γιουγκοσλαβίας από τον ΟΗΕ, καθώς και το
εµπάργκο.
Συµµετείχε σχετικά µε τη σηµερινή κρίση στο Κοσσυφοπέδιο, παρά
τις διαβεβαιώσεις του Υπουργού 'Αµυνας ότι εµείς δεν θα
συµµετέχουµε µε δυνάµεις. Η πραγµατικότητα ποια είναι; 'Οτι ήδη
συµµετέχουµε, ότι ήδη παίρνουµε µέρος. Πήραµε µέρος στις
ασκήσεις που έγιναν για εκφοβισµό των Σέρβων στο
Κοσσυφοπέδιο. Χρησιµοποιείται το έδαφός µας. Χρησιµοποιείται το
'Ακτιο. Χρησιµοποιείται όλο το σύστηµα πληροφόρησης που
υπάρχει στη χώρα µας και του ΝΑΤΟ και το δικό µας. Τέλος,
χρησιµοποιείται η Θεσσαλονίκη για τις επιθετικές αυτές ενέργειες
του ΝΑΤΟ.
Τέλος, συµµετέχει και αποδέχεται τη νέα δοµή του ΝΑΤΟ, την
επικυριαρχία των ΗΠΑ εδώ στην περιοχή µας, αποδέχεται το
καθεστώς περιορισµένης κυριαρχίας στο Αιγαίο που µας επέβαλαν
ντε φάκτο οι ΗΠΑ αλλά και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση µετά την κρίση
στα 'Ιµια, αποδέχεται αδιαµαρτύρητα τη χρήση των αµερικάνικων
βάσεων στις κρίσεις στο Ιράκ.

Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια είχαµε και την υπόθεση Οτσαλάν. Μέσα σ'
αυτά τα πλαίσια και ύστερα από µια περιπλάνηση του Οτσαλάν σε
όλη την Ευρώπη και λόγω ακριβώς της Κοινής Εξωτερικής
Πολιτικής στην Ευρώπη στο ζήτηµα αυτό -και το ζήτηµα δεν ήταν ο
Οτσαλάν, το ζήτηµα ήταν το κουρδικό, αιχµή του ήταν ο Οτσαλάν-
αναγκαστήκαµε να ακολουθήσουµε και εµείς τη λογική της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, την Κοινή Εξωτερική Πολιτική της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Να τροµοκρατηθούµε, να µη θέλουµε τον
Οτσαλάν. Και όταν µας προέκυψε ο Οτσαλάν -και είναι ένα
ερωτηµατικό πως µας προέκυψε ο Οτσαλάν εδώ πέρα- αντί να
αναλάβουµε τις ευθύνες µας και να δηµοσιοποιήσουµε το θέµα,
προσπαθήσαµε µέσω των µυστικών υπηρεσιών και δεν ξέρω τι
άλλο, θα βγουν αυτά στη συνέχεια, να τον µεταφέρουµε έξω από τα
σύνορα της χώρας µας, ακριβώς µην τυχόν και µας πιάσουν στα
πράσα οι σύµµαχοί µας, οι Αµερικάνοι και οι σύµµαχοι της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και µας κατηγορήσουν ότι παραβιάζουµε την
Κοινή Εξωτερική Πολιτική.
Τελικά ο Οτσαλάν βρέθηκε στα χέρια των Τούρκων. Και εδώ
υπάρχει ένα σοβαρό πολιτικό ζήτηµα, το οποίο αναγνωρίζει και η
ίδια η Κυβέρνηση. Η ίδια η Κυβέρνηση το αναγνώρισε αυτό και λέει
ότι αναλαµβάνει τις ευθύνες της. 'Ετσι αποπέµπονται τρεις
Υπουργοί, αποπέµπονται όλοι όσοι χειρίστηκαν το θέµα. 'Ολοι πλην
ενός, του κυρίου Πρωθυπουργού.
Αναρωτιέται κανείς, δεν έχει τουλάχιστον τις ίδιες ευθύνες ο κύριος
Πρωθυπουργός που είχαν οι Υπουργοί του, δεδοµένου ότι το
ζήτηµα δεν ήταν ένα κοινό ζήτηµα χειρισµού κάποιου Υπουργείου,
αλλά είχε τη δική του σφραγίδα και µάλιστα ήταν εµπιστευτικού
χαρακτήρα, τέτοιου πού να µην θέλουν να το µάθει κανείς;
Υπάρχει πολιτικό ζήτηµα για την Κυβέρνηση. 'Εχει χάσει την
αξιοπιστία της σήµερα γύρω από το θέµα Οτσαλάν. Γι' αυτό σας
διέκοψα, κύριε Υπουργέ, προηγουµένως, γιατί παραξενεύτηκα µ'
αυτήν την αλαζονεία, ότι σας στηρίζει ο λαός. Ποιος λαός; Σήµερα
στο ζήτηµα αυτό έχετε χάσει την αξιοπιστία σας. Στο ζήτηµα αυτό
ούτε τα στελέχη σας δεν σας πιστεύουν και όλοι περιµένουν να
δουν τι θα γίνει µε ορισµένα ζητήµατα.
Θέλω να πω ότι ο κύριος Πρωθυπουργός πρέπει να αναλάβει τις
ευθύνες του και να παραιτηθεί. Πρέπει να πάµε σε εκλογές. Να
πάµε σε διπλές εκλογές τον Ιούνιο. Μόνο µε τη λαϊκή παρέµβαση
µπορεί να ξεπεραστεί αυτή η κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί
σήµερα. Και φυσικά, θα δοθεί η ευκαιρία και στον ελληνικό λαό,
µέσα σ' αυτές τις συνθήκες να κρίνει και να δώσει την εµπιστοσύνη
του εκεί που θα θελήσει να τη δώσει.
'Ενα ζήτηµα όµως που πρέπει να το πούµε, είναι ότι η υπόθεση
Οτσαλάν, αν εξελίχθηκε έτσι κι αν είχε αυτές τις διαστάσεις είναι
γιατί έρχεται ύστερα από µία σειρά ενεργειών της ελληνικής
Κυβέρνησης στην ελληνική κοινωνία, που έχει δηµιουργήσει
σοβαρό πρόβληµα. Και δεν αναφέροµαι µόνο στα ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής που αναφέρθηκαν άλλοι οµιλητές πριν από
µένα. Αναφέροµαι στην κοινωνική πολιτική που ασκήθηκε όλο αυτό
το διάστηµα. 'Εχουν συσσωρευτεί ένα σωρό ζητήµατα. Εργασιακές
σχέσεις και άλλα, ένα σωρό ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την
κοινωνική πολιτική που ασκείται σήµερα, όπου στη χώρα µας, το
1/4 του πληθυσµού αυτήν τη στιγµή βρίσκεται κάτω από το επίπεδο
φτώχειας.
Να, λοιπόν, η αναγκαιότητα η Κυβέρνηση να αναλάβει την ευθύνη,
ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός και να παραιτηθεί, να δείξει ότι
αναλαµβάνει αυτήν την ευθύνη και να οδηγηθούµε σε εκλογές τον
Ιούνιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εξωτερικών κ. Κρανιδιώτης έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Να µας ακούσει όλους, κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε άλλοι δύο να µιλήσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν µπορώ εγώ να τον
αποτρέψω, τη στιγµή που ζητά το λόγο.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΡΑΝΙ∆ΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Θα κλείσει τη συζήτηση ο Υπουργός Εξωτερικών ο
κ. Παπανδρέου, οπότε θα σας ακούσει και θα απαντήσει και
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στα υπόλοιπα.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη σύντοµη αυτή
παρέµβασή µου, θα ήθελα να αναφερθώ σε ορισµένα καίρια
ζητήµατα που τέθηκαν από ορισµένους οµιλητές και τα οποία
συνδέονται µε το διεθνή ρόλο και την εξωτερική πολιτική της χώρας.
Πριν απ' όλα όµως, επιβάλλεται να επισηµάνω την ανάγκη να
προσδιορίσουµε µε σαφήνεια και ρεαλισµό τις προτεραιότητες της
ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. Να προσδιορίσουµε το πού
κρίνεται το µέλλον και η προοπτική της χώρας αυτής, µέσα στην
περίοδο που διανύουµε. Και το µέλλον της χώρας µας κρίνεται
κυρίως στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και µε όσα συµβαίνουν εκεί.
Θα πρέπει, λοιπόν, να αποφύγουµε τον αποπροσανατολισµό της
πολιτικής µας και τον εγκλωβισµό της χώρας µέσα σε χώρο που θα
οδηγήσει σε ναυάγιο και υπονόµευση των στόχων, των επιδιώξεων
και των προτεραιοτήτων µας. Θα πρέπει να ασχοληθούµε µε τα
πραγµατικά προβλήµατα. Θα πρέπει να προτάξουµε τα
συµφέροντα της χώρας πάνω από κάθε άλλη σκοπιµότητα.
Το κλίµα και η ατµόσφαιρα που έχει δηµιουργηθεί και καλλιεργείται
τις τελευταίες ηµέρες από ορισµένους κύκλους, είναι δυστυχώς
ανησυχητικό και κινδυνεύει να οδηγήσει σε ηττοπάθεια, που σε
τελευταία ανάλυση θα υπονοµεύσει την πορεία της χώρας προς το
µέλλον.
Χρειάζεται να επιβεβαιώσουµε τις προτεραιότητές µας και να
συνειδητοποιήσουµε τους κινδύνους. ∆εν πρέπει να αφήσουµε την
υπόθεση Οτσαλάν να µας αποπροσανατολίσει.
'Εχουµε δηλώσει επανειληµµένα ότι έγιναν λάθη στους χειρισµούς,
αλλά βεβαίως σε καµία περίπτωση δεν υπήρχε κακή πρόθεση.
Η Κυβέρνηση ανέλαβε τις ευθύνες της. Παραιτήθηκαν τρεις
Υπουργοί. Προχωρά η ανακριτική διαδικασία. ∆ηµιουργείται
Εξεταστική των Πραγµάτων Επιτροπή στη Βουλή. Θα
καταλογισθούν ευθύνες. ∆εν πρέπει όµως, να αυτοπαγιδευθούµε,
ούτε να επιτρέψουµε να πέσουµε θύµατα αυτών των κύκλων που
επιδιώκουν σε τελευταία ανάλυση να αναχαιτίσουν την πορεία της
Ελλάδος.
Η Ελλάδα θα παραµείνει βεβαίως αλληλέγγυος στον αγώνα του
κουρδικού λαού -έχουµε εξάλλου πρωτοστατήσει στην έκδοση
αποφάσεων, ψηφισµάτων και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στο κόµµα των ευρωπαίων
σοσιαλιστών. ∆εν πρέπει όµως να "κουρδοποιήσουµε" την
εξωτερική µας πολιτική. Πρέπει να αρθούµε στο ύψος των
περιστάσεων και να µην εκµεταλλευόµαστε τα θέµατα της
εξωτερικής πολιτικής, τα εθνικά θέµατα για µικροπολιτική ή
µικροκοµµατική σκοπιµότητα. Τα θέµατα αυτά θα πρέπει να µείνουν
στο ύψος τους. Χρειάζεται συναίνεση και πραγµατική συνεννόηση.
Σήµερα ακούστηκαν υπερβολές σ' αυτήν την Αίθουσα και θα έλεγα
ότι όταν αντιµετωπίζουµε θέµατα αυτής της σοβαρότητας, θα
πρέπει να επικρατεί ψυχραιµία.
Προτεραιότητές µας είναι η πορεία προς την Ευρώπη, που θα
ενισχύσει τη χώρα µας να αντιµετωπίσει τους κινδύνους από την
Τουρκία. θα ενδυναµώσει τη διαπραγµατευτική µας θέση σε σχέση
µε την Τουρκία στο Κυπριακό και στο Αιγαίο. Θα αναβαθµίσει το
ρόλο της χώρας µας στα Βαλκάνια, στον Εύξεινο Πόντο, στην Μέση
Ανατολή, ευρύτερα στη περιοχή.
Η Κυβέρνηση αυτή, έχει εθνική στρατηγική, έχουµε σχέδιο και
πρόγραµµα. Θα αναφερθώ εν συντοµία στους στόχους αυτούς.
Στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση συντελείται αυτήν τη περίοδο µία
κοσµογονική διαδικασία αλλαγών. Η διαπραγµάτευση για την
"Ατζέντα 2000", η εγκαθίδρυση του ευρώ, η νέα διεύρυνση της
'Ενωσης µε την Κύπρο και τις χώρες της ανατολικής Ευρώπης, η
επικείµενη εφαρµογή της Συνθήκης του 'Αµστερνταµ, αποτελούν
διαδικασίες που αλλάζουν σε βάθος την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και τη
θέση των χωρών αυτών.
Η Ελλάδα ήδη βρίσκεται µια ανάσα πριν από την είσοδό της στο
ενιαίο νόµισµα. Η ένταξη στο ευρώ αποτελεί για την Ελλάδα πρώτα
από όλα επένδυση ασφάλειας, επένδυση σιγουριάς. Αποτελεί
επίσης και επένδυση για την οικονοµική και κοινωνική ανάπτυξη της

χώρας.
Η Ελλάδα βρίσκεται στο κατώφλι του ευρώ χάρις στις δικές µας
προσπάθειες και πολιτική. Με την πολιτική µας αυτή εξασφαλίσαµε
την εξυγίανση και πρόοδο της ελληνικής οικονοµίας. Είµαστε εµείς
που µπορούµε να εγγυηθούµε την ολοκλήρωση αυτού του
εγχειρήµατος µε την είσοδο της χώρας στο ευρώ.
Αναφέρθηκε από τη Νέα ∆ηµοκρατία ότι καθυστερήσαµε την είσοδο
στην ΟΝΕ, αλλά δεν θέλω να πιστέψω, ότι η Νέα ∆ηµοκρατία
αγνοεί την πραγµατικότητα, την αδυναµία στην οποία είχε περιέλθει
η χώρα το 1993, γεγονός που αποδεικνύεται από τους αριθµούς. Ο
πληθωρισµός ήταν στα ύψη, τα ελλείµµατα ήταν τεράστια. Το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. είναι αυτό το οποίο προσπάθησε µε µια συνετή πολιτική
να οδηγήσει τη χώρα στα πρόθυρα της ΟΝΕ, µια πολιτική που θα
την ακολουθήσουµε µέχρι του χρόνου που η χώρα θα γίνει µέλος
της Οικονοµικής και Νοµισµατικής 'Ενωσης.
Σχετικά µε τη διαπραγµάτευση για την "Ατζέντα 2000", που είναι µία
δεύτερη σοβαρή προτεραιότητα µέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, θέλω να τονίσω ότι η Ελλάδα στοχεύει στη διασφάλιση
τόσο των συµφερόντων των Ελλήνων αγροτών, όσο και των
γενικότερων αναπτυξιακών προοπτικών της χώρας. Στη
διαπραγµάτευση αυτή θα εξασφαλίσουµε τους απαραίτητους,
αναγκαίους πόρους για τη χρηµατοδότηση ενός τρίτου Κοινοτικού
Πλαισίου, για την ανάπτυξη της χώρας µέχρι το 2006.
Αναφορικά µε τη διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, πρώτη
προτεραιότητά µας αποτελεί η ανεµπόδιστη συνέχιση των
ενταξιακών διαπραγµατεύσεων της Κύπρου µε την Ευρωπαϊκή
'Ενωση, µε στόχο την τελική ένταξή της. 'Οπως γνωρίζετε, οι
ενταξιακές διαπραγµατεύσεις έχουν ξεκινήσει οµαλά και
προχωρούν. Είναι ένα γεγονός, που εγγράφεται ως µεγάλη
διπλωµατική επιτυχία των κυβερνήσεων του ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Ουδείς περίµενε πριν από τρία ή τέσσερα χρόνια -δεν το διενοείτο
καν, όταν πριν από δέκα χρόνια η Κύπρος υπέβαλε αίτηση- ότι θα
είχαµε αυτήν τη θετική εξέλιξη, που ελπίζουµε ότι θα λειτουργήσει
και καταλυτικά για το πολιτικό ζήτηµα και θα δώσει µια δίκαιη και
βιώσιµη λύση στο κυπριακό πρόβληµα.
'Οπως αντιλαµβάνεσθε, η απρόσκοπτη ενταξιακή πορεία της
Κύπρου αποτελεί σταθερή, υψηλή προτεραιότητα της ελληνικής
Κυβέρνησης. Οι πρωτοβουλίες για τη στήριξή της είναι συνεχείς και
στο διπλωµατικό επίπεδο και στο πολιτικό επίπεδο. Βρισκόµαστε
σε διαρκή επαφή και συντονισµό µε τη Λευκωσία για την περαιτέρω
προώθησή της.
Η Ελλάδα θα συνεχίσει να τονίζει προς κάθε κατεύθυνση ότι, όπως
επανειληµµένα έχει δηλώσει στις Συνόδους Κορυφής, η επόµενη
διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, θέση που έχουν εξάλλου
υιοθετήσει και όλες οι ευρωπαϊκές χώρες, θα περιλαµβάνει
υποχρεωτικά και την Κύπρο. Η Ελλάδα εγγυάται την ένταξη της
Κύπρου στην πρώτη διεύρυνση και δεν πρόκειται να συναινέσει στη
διεύρυνση αυτή, αν δεν περιλαµβάνεται και η Κύπρος.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως του
χρόνου οµιλίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είχα δεκαπέντε λεπτά. Αν µπορείτε να
µου δώσετε δύο-τρία λεπτά ακόµη, για να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ναι, κύριε Υπουργέ, θα
σας δώσω λίγο χρόνο ακόµη.
ΓΙΑΝΝΟΣ ΚΡΑΝΙ∆ΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Εξωτερικών): Η Ελλάδα, λοιπόν, εγγυάται την ένταξη της Κύπρου
στην πρώτη διεύρυνση και δεν πρόκειται να συναινέσει στη
διεύρυνση αυτή, αν δεν περιλαµβάνεται και η Κύπρος.
'Εχουµε βεβαίως επίγνωση των δυσχερειών. Γι'αυτό και µε συνεχή
διαβήµατα στις πρωτεύουσες των δεκατεσσάρων χωρών,
υπενθυµίζουµε τις πάγιες θέσεις µας. Ταυτόχρονα σε όλα τα
ευρωπαϊκά fora, από τις οµάδες εργασίας µέχρι τα Συµβούλια
Υπουργών και τις Συνόδους Κορυφής, εργαζόµαστε για να
προωθήσουµε αυτόν το στόχο.
Βεβαίως, θα πρέπει να εργαστούµε για την εξεύρεση µιας
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δίκαιης και βιώσιµης λύσης στο Κυπριακό στη βάση των
ψηφισµάτων και των αποφάσεων του Ο.Η.Ε. Προς την κατεύθυνση
αυτή θα δραστηριοποιηθούµε, ώστε η Ευρώπη να αναλάβει
ουσιαστική πολιτική πρωτοβουλία για επίλυση του πολιτικού
προβλήµατος. Η νέα Συνθήκη του 'Αµστερνταµ προσφέρει το
θεσµικό πλαίσιο για µια τέτοια ευρωπαϊκή πρωτοβουλία.
Η συµµετοχή της Ελλάδας στην Ευρώπη και στον σκληρό πυρήνα
της Ο.Ν.Ε. θα αποδειχθεί ως το καλύτερο µέσο για την προώθηση
τόσο της κυπριακής ένταξης, όσο και της κυπριακής υπόθεσης
γενικότερα, αφού η συµµετοχή αυτή από το 2001 θα ανάγει την
Ελλάδα στο σκληρό πολιτικό πυρήνα των χωρών της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, εκεί όπου θα λαµβάνονται οι πολιτικές αποφάσεις.
'Ερχοµαι τώρα να πω δύο λόγια για την Τουρκία και τη σχέση της
µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Ελπίζω ότι είναι γνωστά σε όλους οι
αρχές, τα κριτήρια, οι προϋποθέσεις, που οφείλουν να διέπουν τη
σχέση αυτής της χώρας µε την Ευρώπη.
Σε πάρα πολλές αποφάσεις, από το Λουξεµβούργο µέχρι το
Κάρντιφ, µέχρι πρόσφατα, η Ευρώπη έχει υιοθετήσει τους όρους
και τις προϋποθέσεις που προσδιορίζουν τις σχέσεις της Τουρκίας
µε την Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Οι αρχές αυτές περιλαµβάνουν το
κράτος-δικαίου, το σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, το
σεβασµό του διεθνούς δικαίου, την πρόοδο στο Κυπριακό, τις
σχέσεις καλής γειτονίας, τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, το κουρδικό
πρόβληµα.
Αν η Τουρκία δεν τα σεβαστεί όλα αυτά, θα µείνει στο περιθώριο και
δεν θα µπορέσει να πορευθεί προς την Ευρώπη. Η πρόσφατη
συµπεριφορά της Τουρκίας επιβεβαιώνει ατυχώς ότι δεν σέβεται τις
παραπάνω αρχές και κριτήρια και εποµένως δεν είναι δυνατόν,
κάτω από τις συνθήκες αυτές, να προχωρήσει στην εµβάθυνση των
σχέσεών της µε την 'Ενωση.
Η Τουρκία προσπαθεί να αποπροσανατολίσει την εσωτερική κοινή
της γνώµη, αλλά και τη διεθνή κοινή γνώµη από τα εσωτερικά της
προβλήµατα. Χρησιµοποιεί, λοιπόν, την υπόθεση Οτσαλάν για να
στραφεί εναντίον της Ελλάδας και να προπαγανδίσει σε βάρος της
χώρας µας.
Εµείς όµως είµαστε έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε και διπλωµατικά και
στον αµυντικό τοµέα οποιαδήποτε επιβουλή από την τουρκική
πλευρά. Η δε προσπάθειά της αυτή θα πέσει στο κενό. Αντίθετα, η
Τουρκία αν συνεχίσει αυτήν την τακτική θα αποµονωθεί ακόµα
περισσότερο από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και από τη διεθνή
Κοινότητα.
Και επειδή αναφέρθηκε σήµερα από ορισµένους και γράφεται και
στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης κάποια πληροφορία για κάτι
δηλώσεις µου, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση της Τουρκίας, θα
ήθελα να βάλω τα πράγµατα στη θέση τους και να παρακαλέσω να
µην παραπληροφορούµε και να µην κινδυνολογούµε, σχετικά µε
ένα τόσο σοβαρό ζήτηµα. Το βέτο στο χρηµατοδοτικό πρωτόκολλο
παραµένει. Εµείς διατηρούµε τις θέσεις µας, όσον αφορά τις
προϋποθέσεις απελευθέρωσής του. Το έχουµε συνδέσει µε µία
σειρά από ζητήµατα. Επιθυµούµε να διασφαλίσουµε τα εθνικά µας
συµφέροντα και γι' αυτό και η απελευθέρωση των κονδυλίων θα
πρέπει να συνοδευθεί από συγκεκριµένα ανταλλάγµατα, που να
διασφαλίζουν τις ελληνικές θέσεις στο Αιγαίο και την Κύπρο.
∆υστυχώς, οι Ευρωπαίοι εταίροι µας όπως γνωρίζετε, προσπαθούν
να παρακάµψουν το ελληνικό βέτο. Να παρακάµψουν, δηλαδή, την
αρχή της οµοφωνίας και να υιοθετηθεί ο κανονισµός µε ειδική
πλειοψηφία. Εµείς θα αποκρούσουµε αυτήν την προσπάθεια σε
συνεργασία και µε τους 'Ελληνες Ευρωβουλευτές.
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας ότι θα πρέπει να επιµείνουµε
στην πορεία την οποία έχουµε χαράξει, µία πορεία που έχει στόχο
την Ενωµένη Ευρώπη, την αναβάθµιση του ρόλου της χώρα µας.
Πρέπει να προστατέψουµε αυτήν την πορεία, να περιφρουρήσουµε
τα κεκτηµένα µας και να προωθήσουµε τους στόχους µας. ∆εν είναι
η ώρα των µεγάλων λόγων. Είναι η ώρα της υπευθυνότητας και
ανεύθυνες ενέργειες και λόγοι στο όνοµα ενός υπερπατριωτισµού
έχουν προκαλέσει ήδη ανυπολόγιστη ζηµιά στη χώρα. Ο
πατριωτισµός δεν είναι εθνικισµός και πολεµοκαπηλεία. Είναι η ώρα
που πρέπει να σταθούµε όλοι στο ύψος των περιστάσεων. ∆εν
πρέπει να παρασυρθούµε σε παγίδες που στήνουν οι εχθροί µας.

Θα πρέπει να παραµείνουµε αταλάντευτα προσηλωµένοι στην
εκπλήρωση των στόχων µας. Στον ευρωπαϊκό µας ρόλο, στην
προοπτική της ισχυρής, σύγχρονης και ευηµερούσας Ελλάδας.
'Εχουµε µπροστά µας µία σειρά από προκλήσεις και ευκαιρίες µέσα
στους εποµένους µήνες και σε κάθε περίπτωση η Κυβέρνηση δεν
µπορεί και δεν πρέπει να εκτραπεί από τους στόχους αυτούς.
Βλέπουµε µπροστά την προοπτική του 21ου αιώνα µε στόχο να
δηµιουργήσουµε την ισχυρή και σύγχρονη Ελλάδα µε εµπιστοσύνη
στους εαυτούς µας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Υπουργέ.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα δυτικά γενικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", τριάντα ένας µαθητές και τρεις
συνοδοί-καθηγητές από το Αθλητικό Γυµνάσιο 'Εδεσσας Πέλλας.
Τους καλοσωρίζουµε στο εθνικό Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Η κ. ∆αµανάκη έχει το λόγο.
ΜΑΡΙΑ ∆ΑΜΑΝΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την αρχή
της υπόθεσης Οτσαλάν έχουν περάσει τρεις εβδοµάδες. Ζήσαµε
στο διάστηµα αυτό καταλυτικές εικόνες. Η εικόνα του Οτσαλάν, ο
οποίος µεταφερόταν στην Τουρκία µε κλειστά τα µάτια και µε
ανθρώπους οι οποίοι τον ανέκριναν µε κουκούλες -λέω τις
κουκούλες γιατί ζούµε σε µία γωνιά της γης όπου αυτά όλα κάτι
θυµίζουν- πραγµατικά αποτελεί ντροπή για τον πολιτισµένο κόσµο,
για την Ελλάδα, για τις ευρωπαϊκές αξίες.
Στο διάστηµα που ακολούθησε ακούσαµε πλήθος σεναρίων. Η
ελληνική κοινή γνώµη βοµβαρδίζεται καθηµερινά µε
αλληλοσυγκρουόµενες πληροφορίες, πολλές από τις οποίες
επιβεβαιώνονται ή όχι. Τα γεγονότα ασφαλώς δεν αντιστρέφονται.
Οι ευθύνες είναι πολύ µεγάλες και θα διερευνηθούν τουλάχιστον
από εµάς όσο µπορούµε πλήρως.
Αναρωτιέµαι όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: ο ελληνικός λαός τι
περίµενε από τη σηµερινή συζήτηση. Να το αναρωτηθούµε όλοι.
Μία συζήτηση που γίνεται τρεις εβδοµάδες µετά από αυτήν την
υπόθεση, κατά τη γνώµη µου δεν µπορεί να προσφέρει τίποτε
περισσότερο, παρά µόνο την εξαγωγή ορισµένων σαφών
συµπερασµάτων, πολιτικών συµπερασµάτων για την υπόθεση
αυτή. Μπορέσαµε να προχωρήσουµε στην εξαγωγή αυτών των
συµπερασµάτων; Νοµίζω ότι η σηµερινή συζήτηση ξέφυγε από
αυτό το στόχο. Και ξέφυγε πρώτα-πρώτα µε ευθύνη της
Κυβέρνησης, η οποία εµφανίστηκε εδώ µε µία γραµµή. Επιτρέψτε
µου να το πω πολύ σκληρά, η γραµµή ήταν µία: Κρίση είναι και θα
περάσει.
Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση από την άλλη µεριά εµφανίστηκε µε
την άλλη γραµµή, ότι δηλαδή "δεν θα περάσει η κρίση ποτέ, παρά
µόνο όταν φύγετε εσείς και έρθουµε εµείς".
Θα µου πείτε είναι τόσο σηµαντικό να εξαχθούν συµπεράσµατα
από αυτήν την υπόθεση; Ναι, είναι σηµαντικό, διότι πέρα από τη
συγκινησιακή φόρτιση, την οποία όλοι νιώθουµε και την οποία σας
ανέφερα, η υπόθεση αυτή θα έχει µακροπρόθεσµες επιπτώσεις
στην άσκηση εξωτερικής πολιτικής της χώρας και ιδιαίτερα στον
τοµέα των ελληνοτουρκικών σχέσεων που βρίσκεται σε αυτό το
εξαιρετικά κρίσιµο σηµείο.
Είναι σηµαντική η άντληση συµπερασµάτων, διότι φαίνεται ότι η
'Αγκυρα κλιµακώνει την ένταση, για λόγους που σχετίζονται µε τις
εξελίξεις στο εσωτερικό της Τουρκίας. Και δεν είναι τυχαίες οι
ασκήσεις και οι δήθεν φωτογραφήσεις, όταν όλοι γνωρίζουν ότι τις
φωτογραφίες µπορούν οι µυστικές υπηρεσίες, ανά πάσα στιγµή να
τις έχουν από δορυφόρους.
Βαδίζουµε,  λοιπόν,  σε  ένα  δρόµο  κλιµάκωσης  της  έντασης.
'Εχουµε  εξάγει  τα  συµπεράσµατα  απ'όσα  συνέβησαν;  Και  δεν
οφείλεται  ασφαλώς  αυτή  η  ένταση  µόνο  στο  γεγονός  ότι  η
Ελλάδα  έχει  επιτυχία  στην  Ευρωπαϊκή  'Ενωση,  όπως  ανέπτυξε
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ο κύριος Πρωθυπουργός. Θεωρώ ότι η ανάλυση αυτή είναι
εξαιρετικά περιοριστική και µονόπλευρη. Υπάρχουν λόγοι εγγενείς
που έχουν σχέση µε την Τουρκία, που συντηρούν αυτήν την
τουρκική επιθετικότητα, λόγοι που σχετίζονται µε το πώς δρα
σήµερα το στρατιωτικό κατεστηµένο της Τουρκίας, αλλά και πώς
δρουν και οι πολιτικοί της κύκλοι.
'Εχουµε µια σειρά από γεγονότα: 'Ιµια, S-300, υπόθεση Οτσαλάν.
Τι εννοώ όταν λέω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να αποσαφηνίσει την
πολιτική της. Απαιτεί η κοινή γνώµη από την Κυβέρνηση να πει µε
σαφήνεια πού ήταν το λάθος, κύριε Υπουργέ. Στο εσωτερικό του
Κυβερνώντος κόµµατος, όπως και στα άλλα κόµµατα, µπορεί να
υπάρχουν διαφορετικές απόψεις, αλλά η Κυβέρνηση πρέπει να πει
πού ήταν το λάθος.
Πού ήταν το λάθος στην υπόθεση των Ιµίων; 'Ηταν το λάθος µας ότι
στρατιωτικοποιήσαµε την υπόθεση, όταν στείλαµε στρατιωτικό
άγηµα, ή ήταν το λάθος µας ότι δεν καταλάβαµε τα 'Ιµια και δεν
κλιµακώσαµε την ένταση;
Πού ήταν το λάθος στους S-300; 'Ηταν το λάθος στο γεγονός ότι
τους προµηθευτήκαµε, δέσµιοι του δόγµατος του ενιαίου αµυντικού
χώρου, ενώ γνωρίζαµε τις συνέπειες, ή είναι το λάθος µας ότι δεν
επιµένουµε να εγκατασταθούν και τους πάµε στην Κρήτη, όπως
ακούµε από εδώ και από εκεί;
Στην υπόθεση Οτσαλάν πού ήταν το λάθος; Σ'αυτό πρέπει να
τοποθετηθεί η Κυβέρνηση. ∆εν µπορεί να µιλάει γενικώς για
λαθεµένους χειρισµούς. Εφαρµόστηκε από την Κυβέρνηση, από τις
µυστικές µάλιστα υπηρεσίες της χώρας, αυτό το οποίο ακούσαµε
τον Πρωθυπουργό να λέει, ότι η Ελλάδα είχε την επιλογή, ότι δεν
συνέφερε τη χώρα µας η χορήγηση πολιτικού ασύλου στον
Οτσαλάν; Αυτή ήταν η γραµµή; 'Αρα το λάθος ήταν το ότι ήλθε εδώ
ή θα έπρεπε, όπως ορισµένοι υποστηρίζουν, ευθύς εξ αρχής να
µπούµε στη λογική ότι έπρεπε να του χορηγήσουµε πολιτικό άσυλο,
διότι Κυπριακό και Κουρδικό πάνε παράλληλα;
Αυτά τα διλήµµατα, τα οποία τελικά ανάγονται στην ανάγκη
αποσαφήνισης της στρατηγικής µας απέναντι στην Τουρκία και
συνολικά στα πλαίσια της εξωτερικής πολιτικής της χώρας, θα µας
ταλανίζουν όσο η Κυβέρνηση δεν τα απαντά µε σαφήνεια. Και
λυπούµαι που µετά και από αυτήν την περιπέτεια δεν κάνει τις
αναγκαίες τοµές και δεν τα απαντά µε σαφήνεια.
Ακούσαµε σήµερα την Κυβέρνηση να µιλάει για πολίτες, οι οποίοι
έχουν ευθύνες. Πράγµατι, υπήρξαν πολίτες ο οποίοι όµως απ' ό,τι
φαίνεται έχουν έµµισθη σχέση µε µυστικές υπηρεσίες -δεν είναι
τυχαίοι πολίτες- οι οποίοι οργάνωσαν την άφιξη του Οτσαλάν στην
Ελλάδα. Η Κυβέρνηση δεν τα γνώριζε αυτά;
Ακούσαµε για ένα ιδιότυπο παρακράτος, το οποίο λειτουργεί στα
θέµατα της εξωτερικής πολιτικής.
Επιτρέψτε µου να παρατηρήσω κάτι, κύριοι συνάδελφοι, το οποίο
προέρχεται και από την ιστορική µας εµπειρία. 'Οταν υπάρχει το
παρακράτος δεν είναι άλλοθι για τις ευθύνες του κράτους. Το
παρακράτος δεν µπορεί να είναι το πρόσχηµα για να µην
αναλαµβάνονται οι ευθύνες από την κυβέρνηση που κυβερνά. Αν
υπάρχει παρακράτος στην εξωτερική πολιτική έχουν ευθύνες αυτοί
οι οποίοι, στο όνοµα της διατήρησης κάποιων ισορροπιών από το
παρελθόν, το εξέθρεψαν.
∆εν λέω ότι είναι εύκολος ο αναπροσανατολισµός της εξωτερικής
πολιτικής. Θέλω να είµαι πολύ ειλικρινής στο θέµα αυτό, διότι
καταλαβαίνω ότι η σηµερινή Κυβέρνηση παρέλαβε µια κληρονοµιά,
η οποία προέρχεται απ' όλη τη δεκαετία του '80 και δεν είναι εύκολο
αυτή η κληρονοµιά να αναπροσανατολιστεί. Αλλά είναι ανάγκη
επιτέλους, ψύχραιµα και µε νηφαλιότητα να δούµε πού πάµε.
'Ακουσα σήµερα τον κύριο Πρωθυπουργό να λέει ότι είναι ανάγκη
να ενταχθεί η αποτρεπτική δύναµη της χώρας στα πλαίσια της
συνολικότερης πολιτικής που περιλαµβάνει και την πορεία της
χώρας στην Ευρώπη και την ένταξη στο Ευρώ, την Οικονοµική και
Νοµισµατική 'Ενωση, την οικονοµική σταθερότητα και µια σειρά
άλλους παράγοντες. Συµφωνώ απολύτως.

Το ερώτηµα όµως είναι, γιατί ενώ διακηρύττουµε αυτήν την αρχή,
στην πράξη οδηγούµαστε αλλού. Γιατί στις κρίσιµες στιγµές -και
ανέφερα ήδη ορισµένα κρίσιµα γεγονότα- βαδίζουµε αλλού; Γιατί;
Γιατί ενώ διακηρύττουµε απ' αυτό το Βήµα ότι η Ελλάδα είναι
ευρωπαϊκή χώρα και υπερηφανευόµαστε γι' αυτό, όταν έρχεται η
κρίση δεν λειτουργούµε ως ευρωπαϊκή χώρα; Γιατί είναι γνωστό ότι
ακόµη και αν υποθέσουµε ότι η Κυβέρνηση δεν γνώριζε πως θα
ερχόταν ο Οτσαλάν στην Ελλάδα, υπήρχαν ευρωπαϊκές διαδικασίες
που θα µπορούσαν να ακολουθηθούν. Γιατί δεν ακολουθήθηκαν;
Γιατί επελέγη η οδός της µυστικής διπλωµατίας και όλα αυτά τα
οποία κάναµε;
Επιτρέψτε µου να πω, ότι κατά τη γνώµη µου αυτά γίνονται, διότι
υπάρχει στόχευση στην άσκηση εξωτερικής πολιτικής. Στοχεύσεις
που αφορούν εσωκοµµατικά θέµατα, που αφορούν -να το πω
ευθέως- το τι πόντους έχει ο καθένας που ασκεί την εξωτερική
πολιτική και στο εσωκοµµατικό πεδίο και στο γενικότερο.
Η κατάσταση, όµως, είναι πλέον πολύ σοβαρή, διότι η τουρκική
επιθετικότητα είναι δεδοµένη, γιατί προσωπικά εκτιµώ ότι θα
κλιµακωθεί και θα συνδεθεί µε άλλα θέµατα τα οποία µόλις τα
υπαινιχθήκαµε στη σηµερινή συζήτηση -βλέπε εξελίξεις στο
Κόσοβο- και είναι ανάγκη να φθάσουµε τουλάχιστον σ' αυτά
προετοιµασµένοι. 'Ετσι, θα πουν ότι κάτι προέκυψε θετικό και
δηµιουργικό απ' όλη αυτήν την κρίση, την οποία βιώσαµε και τη
ντροπή που νιώσαµε όλοι. Αλλιώς θα επανέλθουµε εδώ και θα
συζητούµε πάλι για λάθους χειρισµούς γενικώς και αορίστως.
'Ερχοµαι τώρα σε ένα θέµα για το οποίο έγινε αρκετή συζήτηση
µέχρι τώρα και στο οποίο θέλω να κάνω ορισµένες παρατηρήσεις.
Είναι το περίφηµο θέµα της διακοµµατικής συνεννόησης για την
εξωτερική πολιτική της χώρας. Από το 1992 ως Πρόεδρος του
Συνασπισµού είχα προτείνει, τη συγκρότηση συµβουλίου
εξωτερικής πολιτικής. Αυτή η πρόταση έχει περάσει από πάρα
πολλές περιπέτειες. 'Εχω δει τα πιο απίθανα, κύριοι Βουλευτές.
'Εχω δει τον τότε Πρωθυπουργό, ο οποίος χαρακτήριζε την
πρότασή µου τότε παγκόσµια πρωτοτυπία, εκ των υστέρων να την
υιοθετεί. 'Εχω δει κάποιους άλλους που όταν ήταν Αντιπολίτευση
την υιοθετούσαν, εκ των υστέρων να τη λοιδορούν. Πάντως κάποια
στιγµή πρέπει να προχωρήσουµε. Αυτά ακούστηκαν και στην
Αίθουσα σήµερα, πως τελικά αλλάζουµε ρόλους και θέσεις ανάλογα
µε το έδρανο, το οποίο κατέχουµε. Σε ποια πλευρά είναι αν είναι
από δω ή αν είναι από κάτω. Αλλά είναι ανάγκη κάποια στιγµή να
συνεννοηθούµε. Θέλουµε τη συγκρότηση συµβουλίου εξωτερικής
πολιτικής;
Εγώ τουλάχιστον αντελήφθην όταν ανέλαβε ο σηµερινός Υπουργός
Εξωτερικών, ότι επιθυµούσε τη συγκρότηση ενός τέτοιου
συµβουλίου. Και ας µην ερχόµαστε τώρα να υποτιµούµε τη
νοηµοσύνη ηµών και αλλήλων, λέγοντας ότι εννοούσαµε τη
λειτουργία της Επιτροπής Εξωτερικών και 'Αµυνας, την οποία
επιτροπή καθόλου δεν υποτιµώ. Συµµετέχω και συµµετέχουν και
αρκετοί από εµάς, όσο πιο καλά µπορούµε, αλλά όλοι γνωρίζουµε
ότι µία τέτοια επιτροπή δεν είναι δυνατόν να εξασφαλίσει, αυτό το
οποίο µπορεί να εξασφαλίσει ένα συµβούλιο εξωτερικής πολιτικής,
µε εξουσιοδοτηµένους εκπροσώπους οι οποίοι, τι θα κάνουν, κύριοι
Βουλευτές; ∆εν θα υποκαθιστούν ασφαλώς την Κυβέρνηση στο
έργο τους, ούτε θα κάνουν κυβερνήτη αυτής της χώρας την
Αντιπολίτευση. Θα µπορούν όµως αυτοί οι εκπρόσωποι, να
ενηµερώνονται για τα θέµατα τα οποία τρέχουν, όχι µόνο σε
περιόδους κρίσεων, αλλά µόνιµα και σταθερά. Θα µπορούν να
ανταλλάσσουν απόψεις. Θα µπορούν να διαµορφώνουν ένα
πλαίσιο χωρίς βεβαίως να αρθούν οι πολύ µεγάλες διαφορές που
υπάρχουν για τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όχι µόνο
διακοµµατικά, αλλά και στο εσωτερικό του κάθε κόµµατος.
Υπάρχουν, αυτά δεν θα αρθούν. Ούτε είναι δυνατόν να µιλούµε για
τη συµφωνία όλων µας σε όλα. ∆εν είναι δυνατόν, ας µην
καλλιεργούµε αυτές τις αυταπάτες στον ελληνικό λαό.
Θα  µπορούσαµε  όµως  να  διαµορφώσουµε  ένα  πλαίσιο  και
κυρίως  θα  µπορούσαµε  κάθε  φορά  να  συµφωνούµε  τα  όρια
µέσα  στα  οποία  θα  κινείται  η  Αντιπολίτευση,  ώστε  να  µην
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εκτίθεται η χώρα διεθνώς και να µην προσφέρουµε όλοι ή κάποιοι
κακές υπηρεσίες προς τρίτους.
'Ενα τέτοιο όργανο θα µπορούσε να προετοιµάζει τέλος τη σύσκεψη
των αρχηγών των κοµµάτων. 'Ακουσα το διάλογο ανάµεσα στον κ.
Μητσοτάκη και στον κύριο Πρωθυπουργό για τις παλιότερες
συσκέψεις αρχηγών κοµµάτων. ∆εν είναι τόσο απλά τα θέµατα. Οι
συσκέψεις αρχηγών για να πετύχουν χρειάζονται καλή
προετοιµασία, διότι πράγµατι διατρέχουµε τον κίνδυνο να
τελειώνουν και η Ελλάδα να είναι πιο διχασµένη απ' ό,τι ήταν πριν.
Από την άλλη διατρέχουµε επίσης τον κίνδυνο να καταλήγουµε σε
γενικόλογα ανακοινωθέντα τα οποία κάθε πολιτικός αρχηγός
ερµηνεύει κατά το δοκούν προς άγραν ψήφον. Μπορούµε όµως,
εάν προχωρήσουµε βήµα προς βήµα, µε τη συγκρότηση της
εξωτερικής πολιτικής να οδηγηθούµε µετά και σε ένα ανώτερο
επίπεδο συνεννόησης, το οποίο ασφαλώς µπορούν οι αρχηγοί των
κοµµάτων να το κάνουν πράξη.
Λυπούµαι που η πρόταση του κυρίου Υπουργού Εξωτερικών, είχε
απ' ότι αντιλαµβάνοµαι αυτήν την ατυχή κατάληξη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ρόκος έχει το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ
πολύ το λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Θα είναι σύντοµος ο κ.
Ρόκος και δεν θα χάσουµε το αεροπλάνο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Για ένα λεπτό δεν χάνουµε το αεροπλάνο. Εάν
το επιτρέπει ο κύριος Πρόεδρος, παρακαλώ, κύριε Ζαφειρόπουλε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Αφού σας δίνει ο κ.
Ρόκος τη δυνατότητα, ορίστε κύριε Ζαφειρόπουλε, έχετε το λόγο.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έφυγε ο κ.
Κρανιδιώτης. Μίλησε περί κλίµατος αβεβαιότητος το οποίο
δηµιουργείται από την παραπληροφόρηση. ∆εν µας πληροφόρησε
όµως ο ίδιος σχετικά µε τη δήλωση, την οποία έκανε στο εξωτερικό,
ότι η Ελλάς θα άρει το βέτο για τη λειτουργία του χρηµατοδοτικού
πρωτοκόλλου στην Τουρκία, εάν εγγυηθούν οι Ευρωπαικές χώρες.
Νοµίζω όµως ότι αυτό δεν το ξεδιάλυνε ο κ. Κρανιδιώτης, ούτε ο
κύριος Υπουργός Εξωτερικών, αλλά ούτε και ο Πρωθυπουργός, εάν
αυτό ήταν εν γνώσει του κυρίου Πρωθυπουργού, γιατί οι δηλώσεις
είναι προ δέκα ηµερών και δεν είναι δυνατόν να µην έλαβε γνώση ο
κύριος Πρωθυπουργός.
Εποµένως έπρεπε να µας πληροφορήσει και γι' αυτήν τη δήλωση.
Και το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Τα λάθη βέβαια µπορεί να µην
έχουν πρόθεση, αλλά το λάθος δείχνει και αµέλεια. Εάν αυτή η
αµέλεια είναι ελαφρά ή βαρία εκεί πάλι είναι εξεταστέο. Και από
αµέλεια αν συµβαίνουν ορισµένα πράγµατα, είναι ασυγχώρητο. ∆εν
µπορώ να πιστέψω ότι από αµέλεια ο κύριος Υπουργός
Εξωτερικών, άρχισε να δίνει το ενακτήριο λάκτισµα, να
δηµιουργηθεί αυτή η επιτροπή, την οποία αρνήθηκε ο κύριος
Πρωθυπουργός, υπεκφεύγοντας ότι υπάρχει η διαρκής
κοινοβουλευτική επιτροπή. Ας µας πουν, λοιπόν, ότι µε τις
παραιτήσεις των Υπουργών ασκείται εθνική πολιτική. 'Ισως ασκηθεί
η εθνική πολιτική µε όσα τα κόµµατα είχαν από το παρελθόν
εκφράσει για τη σύσταση αυτής της επιτροπής, όπως έκανε έναρξη
τουλάχιστον ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε Ρόκο, έχετε
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Το χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τότε κακώς έδωσα το
λόγο στον κ. Ζαφειρόπουλο. 'Οταν λέτε ότι επιτρέπετε, σηµαίνει ότι
περιλαµβάνεται στο χρόνο σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΚΟΣ: Ερµηνεία σας είναι αυτή.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε µια παγκόσµια
περίοδο κρίσης. Η πτώση της Σοβιετικής 'Ενωσης και η διάλυσή
της, η παντοκρατορία της Αµερικής, έχει δηµιουργήσει νέα
παγκόσµια φαινόµενα που οδηγούν δυστυχώς σε κρίση αξιών,
κρίση θεσµών.

Χρειάστηκε δυστυχώς µια άλλη θυσία για να εκραγεί η
συσσωρευµένη πίεση µύριων όσων εθνικών κοινωνικών και
προσωπικών ταπεινώσεων, χρειάστηκε η βάναυση προσβολή του
λαϊκού φιλότιµου, η απαξίωση της όποιας ανθρωπιάς µας, για να
αντιδράσουν οι πολιτικές δυνάµεις, οι πολιτικοί και οι πολίτες, οι
καλλιτέχνες και διανοούµενοι σε αυτές τις εξελίξεις. Θα έλεγε κανείς
κάλλιο αργά παρά ποτέ. Αρκεί οι πολιτικές δυνάµεις να
εκµεταλλεύονται µε την καλή έννοια έντονα αυτές τις εξελίξεις και
µέσα από το διάλογο να παίρνουν τις δικές τους ευθύνες. Ποιος
Πρωθυπουργός σήµερα την ευθύνη του την ονόµασε ανευθυνότητά
µας; Την προσπάθειά µας για συνυπευθυνότητα στα εθνικά θέµατα
και στην εθνική στρατηγική την απεµπόλησε. Την απαίτηση όλων
των πτερύγων για τη χάραξη της εθνικής στρατηγικής, την
απεµπόλησε, ενώ γνωρίζει κάλλιστα η ίδια ότι έχει αδυναµία να
αντιµετωπίσει τις εξελίξεις. Και έχει αδυναµία πρωτογενή, στον ίδιο
τον Πρωθυπουργό ο οποίος κάθε φορά που πρέπει να πάρει
ευθύνες τις µεταφέρει αλλού. Μετέφερε και σήµερα ευθύνες και τις
υπενθύµισε σε κορυφαίους Υπουργούς του. Προσπαθεί ταυτόχρονα
να βρει και άλλα εξιλαστήρια θύµατα και αυτά τα αναζητεί σε
απλούς πολίτες που αισθάνονται πατριώτες, άσχετα αν έχουν κάνει
κάποια λάθη. Εκεί µιλάµε για λάθη εµείς. Ποιος Πρωθυπουργός για
λάθη µιλάει µόνο στην Κυβέρνησή του γιατί θέλει το πραγµατικό
µέγιστο πρόβληµα που δηµιούργησε να το βάλει στο πλαίσιο των
λαθών, των παραλείψεων και όχι της πραγµατικής στρατηγικής του
επιλογής;
Πρέπει να θυµίσω στον κύριο Πρωθυπουργό ότι ένας προκάτοχός
του, όταν κατάλαβε πως είχε κάνει λάθος στο Νταβός είχε το
θάρρος να πει mea culpa. Είχε όµως ταυτόχρονα το θάρρος σε
αυτό το βασανιστικό ερώτηµα που βάζει στους πολίτες, στο
εκβιαστικό, πόλεµος ή ειρήνη, να κερδίσει την ειρήνη χωρίς να
ταπεινώνεται.
Κύριε Υπουργέ, αυτός ο προκάτοχος ή θα έλεγα οι προκάτοχοι,
όταν το 1979 οι Τούρκοι για να µας ταπεινώσουν, οδηγούσαν το
"ΧΟΡΑ" -το πλοίο- στα χωρικά µας ύδατα, υπήρξε συνεννόηση,
όπως αποδείχθηκε σε αυτήν την Αίθουσα µεταξύ του Προέδρου της
Κυβέρνησης του κ. Καραµανλή τότε και του Προέδρου της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης του κ. Παπανδρέου και ειπώθηκε τι
"βυθίσατε το ΧΟΡΑ".
'Ετσι έδωσε τη διαπραγµατευτική δύναµη στον κ. Καραµανλή για να
µπορέσει πράγµατι να πιέσει αµέσως τους Τούρκους, εµµέσως
τους Αµερικάνους ότι αν δεν παρέµβουν θα το βύθιζε το "ΧΟΡΑ".
Θα θυµίσω µιαν άλλη ιστορική στιγµή. 'Ηταν το 1987 όταν ξανά οι
Τούρκοι έστειλαν το "ΣΙΣΜΙΚ" στο Αιγαίο. Τότε, ο τότε
πρωθυπουργός ο Ανδρέας Παπανδρέου δεν κάλεσε τον κ.
Κοσµίδη, αλλά το Υπουργικό Συµβούλιο, το οποίο οµόφωνα
απάντησε και διεµήνυσε πως αν εντός είκοσι τεσσέρων ωρών δεν
απέσυραν στα χωρικά τους ύδατα το "ΣΙΣΜΙΚ", θα το χτυπούσε. Και
βεβαίως έστειλε τον κ. Παπούλια στη Σόφια και ανάγκασε τους
Τούρκους και τους Αµερικάνους στις δικές τους τακτικές να
υποχωρήσουν.
Αυτά τα λέµε για να καταλάβετε κάποια στιγµή πως η Τουρκία της
απειλής, της τροµοκρατίας, δεν είναι τόσο ισχυρή όσο θέλετε εσείς
µε τη δική σας τακτική να περάσετε στον ελληνικό λαό. 'Εχει τα δικά
της εσωτερικά προβλήµατα που είναι πολύ µεγάλα. 'Εχει το δικό της
περίγυρο, µε το Κουρδικό, µε τους Αρµένιους, µε τους Αζέρους, οι
οποίοι δεν της δίνουν την ευχαρίστηση να κάνει τον παλικαρά.
Εσείς, όµως, τροµοκρατείτε τον ελληνικό λαό µε διλήµµατα,
συµβιβασµός ή πόλεµος, συµβιβασµός ή ΟΝΕ. Οι λαοί ζουν µε
οράµατα, για να διατηρούν την ελπίδα και δεν ζουν µε διλήµµατα.
Και αυτό πρέπει να σας γίνει πολιτική τακτική.
Μιλήσατε  σήµερα  για  τροµοκράτες.  Αλήθεια  στον  κοντινό  µας
περίγυρο  και  στη  διεθνή  σκηνή  ποιοι  είναι  οι  τροµοκράτες,  αν
όχι  οι  Τούρκοι,  οι  οποίοι  εισέβαλαν  στην  Κύπρο  και  την
κατέχουν  κατά  το  ήµισυ;  Οι  Τούρκοι  παραβιάζουν  συνεχώς  τα
ανθρώπινα  δικαιώµατα  µέσα  στη  χώρα  τους,  αλλά  και  στον
περίγυρο  οι  Κούρδοι  είναι  τροµοκράτες  ή  οι  Αλβανόφωνοι  τους
οποίους  τρέχουν  τώρα  να  στηρίξουν;  Ούτε  οι  µεν  ούτε
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οι δε, αλλά επιλεκτικά δρουν και στέλνουν σήµερα πέντε χιλιάδες
ξένους στρατιώτες στο Λιτόχωρο της Πιερίας έτοιµοι να εισβάλουν
στο νεοεσκύψαντα εχθρό µας, στη Σερβία.
∆εν είναι τροµοκράτες οι Αµερικάνοι και οι 'Αγγλοι οι οποίοι
παραβιάζοντας οποιαδήποτε διεθνή νοµιµότητα εισέβαλαν και
βοµβάρδισαν το Ιράκ;
Αλήθεια, κοµπορρηµονούσε τις προάλλες σε µια στηµένη
συνέντευξη ο Πρωθυπουργός ότι έβαζε βόµβες επί χούντας. 'Ηταν
τροµοκράτης τότε ή µήπως µετά από δεκαπέντε χρόνια τα έδωσε
όλα σε προσωπικό και πολιτικό επίπεδο και άλλαξε ραγδαίως την
άποψή του;
Κύριοι συνάδελφοι, είπε ο κύριος Πρωθυπουργός απευθυνόµενος
στον κ. Καραµανλή "µη µας γυρίζετε πίσω". Φυσικά διότι ο κύριος
Πρωθυπουργός δεν µπορεί να δει πίσω, διότι το πίσω του θυµίζει
τα 'Ιµια. Και θυµόµαστε όλοι την ψυχολογία του ελληνικού λαού για
µια περίοδο. Το πίσω του θυµίζει τη Μαδρίτη και την υπογραφή του
µε τον κ. Ντεµιρέλ για την αποδοχή ύπαρξης ζωτικών συµφερόντων
της Τουρκίας από το Αιγαίο, λες και δεν έχουν καθοριστεί αυτά από
διεθνείς συµβάσεις Λωζάννης, Παρισίων, Μοντρέ κ.λπ.
Το πίσω του θυµίζει τους S-300 και την απεµπόληση των δικών µας
δικαιωµάτων να ασκήσουµε άµυνα. Γιατί δεν λέτε, κάθε φορά που
εσείς κόπτεσθε να δικαιολογηθείτε, ότι οι S-300 είναι αµυντικό
σύστηµα και δεν έχει να κάνει σε καµια περίπτωση µε
επιθετικότητα. Τουλάχιστον δικαιούµεθα την άµυνα.
'Ερχοµαι τώρα στην υπόθεση Οτσαλάν. Αυτό που και σεις κύριοι
συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. σας ταλανίζει και το οµολογείτε έξω από
την Αίθουσα, είναι η σηµασία να αντιληφθείτε πως δεν καταξιώνεται
η πολιτική σας έξω από την Αίθουσα, αλλά εδώ µέσα. Εδώ µπορεί
κανείς και πρέπει να πάρει την ευθύνη του. Εδώ πρέπει κανείς να
κάνει τις δικές του προτάσεις και να είναι σε ευθεία µε την εθνική
στρατηγική που απαιτούν οι καιροί. ∆ιότι διαφορετικά απεµπολείτε
τα δικαιώµατα που σας έδωσε ο ελληνικός λαός.
Αν κάτι τέτοιο κάνετε πρέπει να ξαναεπιστρέψετε στον ελληνικό λαό
για την ετυµηγορία του. Υπάρχει λύση;
Φυσικά, κύριοι συνάδελφοι. Η λύση δίνεται από τον ελληνικό λαό, ο
οποίος κάθε φορά διατηρεί το δικαίωµα σε θέµατα εθνικής
στρατηγικής και πολιτικής να παρεµβαίνει. ∆εν είναι τυχαίο ότι το
Σύνταγµα δίνει τη δυνατότητα πτώσης µιας κυβέρνησης πριν
ολοκληρώσει τον κύκλο της για λόγους εθνικών θεµάτων. Και έτσι
µπορεί κανείς να προσφύγει πρόωρα στις εκλογές. ∆εν είναι τυχαία
η επιλογή αυτή, δηλαδή, η εγγραφή στο Σύνταγµα. Αναφέρεται σε
ιστορικά γεγονότα και ήταν σοφοί αυτοί που το προέβλεψαν. Πρέπει
να καταλάβετε ότι εθνικά γεγονότα σήµερα δεν είναι η ΟΝΕ και η
ένταξή µας σ' αυτή.
∆εν είναι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό η εθνική µας υπόθεση.
∆ηλαδή η πλασµατική οικονοµία και σύγκλιση των αριθµών. Ούτε
το πλαστικό χρήµα του χρηµατιστηρίου. Και σ' αυτό το επίπεδο αν
θέλατε να το βλέπατε έπρεπε να βλέπατε τις δικιές σας ευθύνες,
όταν απαξιώνεται η αγροτική οικονοµία, όταν κλείνουν µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις όταν ο τουρισµός µεταφράζεται σε καζίνο. Γιατί
θα καταλάβετε και όταν µπούµε στην ΟΝΕ µε αυτές τις πρακτικές
και τακτικές, η υπονόµευση του παραγωγικού ιστού της χώρας τότε
θα αναδειχθεί για µια ακόµη φορά η ανικανότητα µας, η µη
στρατηγική µας, η µη σοβαρότητά µας. Και αυτός θα είναι ο
µεγάλος κίνδυνος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Πολύ
γρήγορα θέλω να τονίσω ότι, σε ό,τι αφορά το Κόσοβο, η Ελλάδα
προωθεί την ειρηνική επίλυση του προβλήµατος. Θεωρούµε ότι
πρέπει να εξαντληθούν όλα τα περιθώρια διαλόγου. Το ίδιο είχαµε
ζητήσει προ µηνών όταν ήταν επί θύραις µια πιθανή επέµβαση στο
Κόσοβο. Τονίσαµε ότι θα ήταν ήττα των Βαλκανίων αν τότε γινόταν
επέµβαση. Και τότε είχαµε δίκιο, διότι συνεχίστηκαν οι προσπάθειες
και µας έφεραν πάρα πολύ κοντά σε µια λύση πολιτική. Ελπίζουµε
λοιπόν, ότι θα υπάρξουν παρόµοιες προσπάθειες και τώρα, ώστε

να επιτευχθεί επιτέλους µια λύση βιώσιµη και µόµιµη. Εµείς έχουµε
πει ότι, εφόσον θα υπάρξει πολιτική λύση και µόνο όταν υπάρξει
πολιτική λύση, τότε θα µπορέσουµε να συµµετάσχουµε στην
ειρηνευτική δύναµη. Είναι οι ειρηνευτικές δυνάµεις που
µεταφέρονται δια της Ελλάδας στα Σκόπια. Πάντως θα ήθελα να
τονίσω ότι είµαι έτοιµος και σ' αυτό το θέµα να µιλήσω µε όλα τα
κόµµατα, για να τα ενηµερώσω πλήρως για τις εξελίξεις στο
Κόσοβο, εν όψει και του λεγόµενου Ραµπουγιέ -2, δηλαδή των
διαπραγµατεύσεων που θα γίνουν στο Παρίσι µετά από περίπου
δέκα µέρες.
Θέλω πάλι να τονίσω ότι, µόνο αν συµφωνήσουν οι δυο πλευρές, οι
Σέρβοι και οι Κοσοβάροι, η Ελλάδα θα συµµετάσχει και πιστεύω ότι
σ' αυτήν την περίπτωση οι Σέρβοι θα είχαν µάλλον θετική άποψη,
για τη συµµετοχή των Ελλήνων, πιστεύω και οι Αλβανοί.
∆εύτερον, υπήρξαν κάποια ερωτηµατικά που εγώ δεν έχω
κατανοήσει από πλευράς της Νέας ∆ηµοκρατίας. Θέλει ή δεν θέλει
εκλογές; Ο κ. Καραµανλής είπε ότι θέλει εκλογές, ο κ. Μητσοτάκης
και ο κ. 'Εβερτ λένε ότι δεν θέλουν εκλογές. Θέλει ή δεν θέλει
Εξεταστική Επιτροπή; Φάνηκε ότι ήθελε να βγάλει κάποιο
συµπέρασµα πολιτικό σήµερα, ενώ εµείς θέλουµε µια ουσιαστική
πραγµατική διαδικασία και αυτό δείχνει την υπευθυνότητά µας και
την ευθύνη που ανέλαβε η Κυβέρνηση. Και ανέλαβε ευθύνη η
Κυβέρνηση. Ακουσα απ' όλους που είπαν ότι δεν ανέλαβε ευθύνη.
Επανέλαβε δια στόµατος του Πρωθυπουργού ότι υπάρχουν
ευθύνες, ότι έγιναν λάθη και εµείς ζητήσαµε την Εξεταστική
Επιτροπή. Η Εξεταστική Επιτροπή θα προσδιορίσει συγκεκριµένα
ποια ήταν αυτά τα λάθη, ποιες ήταν οι ευθύνες και θα δώσει τις
σωστές διαστάσεις στο πρόβληµα. Και δεν θα επιτρέψει αυτή τη
φηµολογία, που βεβαίως δεν βοηθά µια σταθερότητα στην πολιτική
ζωή, στη χώρα µας. Γι' αυτό ακριβώς διατηρούµε τις διαδικασίες και
λέµε ότι βεβαίως θα υπάρχει διαφάνεια. Προσωπικά έχω τονίσει ότι
θα υπάρξει διαφάνεια, θα δώσω τα κείµενα, τα οποιαδήποτε χαρτιά
χρειάζονται, αλλά µε τις σοβαρές και σωστές διαδικασίες.
Κύριε Ζαφειρόπουλε, εσείς είστε και δικηγόρος, δεν είναι µόνο το
ένα κείµενο που υπάρχει. Αυτό το ένα κείµενο είναι που ζητάει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση; ∆εν ζητάει µόνο αυτό. Νοµίζω ζητάει όλα
τα στοιχεία. Αλλά όλα τα στοιχεία δεν τα έχει το Υπουργείο
Εξωτερικών. Θα τα δώσουµε στην Εξεταστική Επιτροπή και η
Εξεταστική Επιτροπή βεβαίως ή ο εισαγγελέας αν ζητήσει, θα έχει
όλα τα στοιχεία. Και θα µπορείτε να κρίνετε συνολικά, όχι επί ενός
στοιχείου.
Τρίτον, υπάρχει διάθεση για πραγµατική συνεργασία; Αν υπάρχει
πράγµατι διάθεση για συνεργασία, εγώ, όπως σας είπα και πριν,
είµαι έτοιµος για διακοµµατική συνεργασία. Είµαι ανοικτός σ' αυτό.
Ο Πρωθυπουργός δεν εξέφρασε αντίθεση στη διακοµµατική
συνεργασία, µη παρερµηνεύετε τα λόγια του Πρωθυπουργού.
∆ιατύπωσε τις δικές του αρνητικές εµπειρίες σε προσπάθειες
παλαιότερες και ιδιαίτερα σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, αλλά και
έθεσε ερωτήµατα για τη θεσµική έκφραση µιας τέτοιας
διακοµµατικής συνεργασίας.
Θα πάρω, λοιπόν, αφορµή αυτά που πρότεινε η κ. ∆αµανάκη, που
είπε βήµα-βήµα να κτίσουµε αυτήν τη διακοµµατική συνεργασία -και
αυτό νοµίζω είναι το σοβαρότερο- αντί να ψάχνουµε για τα
απαραίτητα σχήµατα. Εγώ ήδη έχω µιλήσει µε διάφορα κόµµατα και
έχω ακούσει τέσσερις διαφορετικές προτάσεις. 'Ισως το ΚΚΕ έχει
µια ακόµη πρόταση σε σχέση µε την διακοµµατική συνεργασία.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Είναι καταγραµµένη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ (Υπουργός Εξωτερικών): Βεβαίως,
θα το συζητήσουµε και θα ακούσω τις απόψεις σας.
Εγώ  λοιπόν,  προτείνω  βήµα  βήµα  να  αξιοποιήσουµε  την
διακοµµατική  µας  επαφή.  Θα  προτείνω  να  υπάρξουν
εκπρόσωποι  των  κοµµάτων  που  θα  τους  ορίσετε  εσείς  -θέλετε
εµπειρογνώµονες,  θέλετε  ένα  πολιτικό  πρόσωπο,  δικό  σας
θέµα-  µε  τους  οποίους  θα  έχουµε  τακτική  επαφή,  για  την
καθηµερινή  ή  πάντως  τη  συχνή,  ενηµέρωση  και  µέσα  απ'  αυτό
να  δούµε,  πέραν  της  ενηµέρωσης,  αν  µπορούµε  να  πάµε  ένα
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βήµα παραπέρα, στη διαµόρφωση µιας κοινής στρατηγικής, µιας
διαβούλευσης πάνω σε κάποια ζητήµατα και αν χρειαστεί, πράγµατι
να διαµορφώσουµε κάποιον άλλον θεσµό, όπως έχει προταθεί.
Τέλος, σε σχέση µε τις ευθύνες τις οποίες ανέφερε η κ. ∆αµανάκη,
θέλω να απαντήσω. Νοµίζω ότι έχουµε δώσει κάποια απάντηση.
Βεβαίως και η διαδικασία της Εξεταστικής Επιτροπής θα βοηθήσει.
Αλλά αυτή έχει ένα συγκεκριµένο ρόλο. Αν δούµε όµως γενικότερα,
θα έλεγα πρώτα απ' όλα ότι υπάρχει ένα θέµα λειτουργίας θεσµών.
'Οπως είδατε, υπάρχει µια βούληση από πλευράς της Κυβέρνησης
να δώσει ένα νέο χαρακτήρα -πιστεύω ότι υπήρχε και προηγούµενα
αυτή η πρόθεση- στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών.
Αυτό συµβολίζεται και από το πρόσωπο το οποίο επελέγη.
Το όλο θέµα των παρακρατικών διασυνδέσεων κλπ., που πράγµατι
έχει γίνει ένα µεγάλο ζήτηµα -κι εγώ ο ίδιος το έχω θέσει- είναι ένα
ζήτηµα που πρέπει να διαλευκανθεί. Να υπάρχει πλήρης διαφάνεια
και σ' αυτόν τον τοµέα.
∆εύτερον, πρέπει να υπάρξει πράγµατι ένα σύστηµα αντιµετώπισης
κρίσεων. 'Ηδη ο νέος οργανισµός του Υπουργείου Εξωτερικών το
προβλέπει. Πρέπει να λειτουργήσει. Πιστεύω ότι δοκιµαστικά και
στην εφαρµογή, θα δούµε κατά πόσο πράγµατι θα µπορέσουµε να
είµαστε πιο αποτελεσµατικοί σε παρόµοιες περιπτώσεις. Ελπίζουµε
να µην έχουµε καµία νέα κρίση, αλλά εν πάση περιπτώσει, θα
λειτουργήσουν αυτοί οι θεσµοί.
Τρίτον, πρέπει να υπάρξει µια εντονότερη σύνδεση της εξωτερικής
µας πολιτικής µε την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική
Ασφάλειας της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Νοµίζω ότι είναι επίσης ένα
συµπέρασµα.
Τέταρτον, πρέπει να έχουµε µεγαλύτερη διαβούλευση µεταξύ των
κοµµάτων, κάτι το οποίο έχουµε ήδη συζητήσει. Και ακόµη, πιο
υπεύθυνη συµµετοχή των πολιτών -εγώ είµαι υπέρ της συµµετοχής
των πολιτών- στα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής.
Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επαναλάβω:
'Οτι οι εκλογές θα γίνουν το 2000.
'Οτι προχωρούµε συστηµατικά προς την ένταξή µας στην ΟΝΕ.
'Οτι συνεχίζουµε µια σοβαρή, σοβαρότατη διαπραγµάτευση για τα
οικονοµικά της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, το πακέτο Σαντέρ και την
Κοινή Αγροτική Πολιτική αυτήν την εποχή.
'Οτι χειρισθήκαµε την πρόσφατη κρίση µε νηφαλιότητα. Και θα
χειριστούµε µε ηρεµία την όποια ένταση προκαλέσει η Τουρκία,
πάντα υπερασπίζοντας τα δικαιώµατά µας και τα εθνικά µας
συµφέροντα.
'Εχω όµως πράγµατι την ελπίδα ότι τα όσα ακούγονται και λέγονται
από την Τουρκία, είναι φραστικά και µόνο. Είναι µια φραστική
πολιτική για εσωτερική κατανάλωση. Και επιτέλους, θα πρέπει να
υπάρξουν δίαυλοι ουσιαστικής επικοινωνίας.
Θέλω τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι ένα που πρέπει να

βγει ως συµπέρασµα είναι: Αν θέλουµε πράγµατι να βοηθήσουµε τη
χώρα µας να κάνει σοβαρά βήµατα προς τα εµπρός, όταν
υπάρχουν προβλήµατα κρίσης, δεν µπορεί να υπάρχει επί τρεις
εβδοµάδες ένα ανελέητο αυτοµαστίγωµα. Υπάρχει περηφάνεια σ'
αυτήν τη χώρα. ∆εν µπορούµε να ισοπεδώσουµε τα πάντα, να
ισοπεδώσουµε τις επιτυχίες και τις µε θυσίες κατακτήσεις της χώρας
µας, του λαού µας. Και η ευαισθησία του ελληνικού λαού, η οποία
είναι δεδοµένη, πρέπει να αξιοποιείται όχι για το µοιρολόι γύρω από
ένα γεγονός που έγινε και τελείωσε. 'Οσο κι αν µας πονάει, όσο κι
αν πράγµατι είναι ένα γεγονός για το οποίο νοµίζω, ότι όλοι µας
αισθανθήκαµε ιδιαίτερα έντονα συναισθήµατα, αυτό το γεγονός
τελείωσε. Και πρέπει να προχωρήσουµε µπροστά µε υπερηφάνεια
και να αξιοποιήσουµε αυτήν την πράγµατι ιδιαίτερη ευαισθησία του
λαού µας, για µια περήφανη ηθική εξωτερική πολιτική.
Ευχαριστώ.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος
Υπουργός απηύθυνε δύο ερωτήµατα προς εµένα και θα ήθελα να
απαντήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εν προβλέπεται, κύριε
Ζαφειρόπουλε, από τη διαδικασία.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να κηρύξετε
περαιωµένη τη συζήτηση, γιατί θα ζητήσω κι εγώ το λόγο µετά.
ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Με ερώτησε, εάν είναι αυτό
το οποίο θέλουµε. Θέλουµε να προχωρήσει η αίτηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ζαφειρόπουλε,
σας παρακαλώ! Σας έδωσα πριν το λόγο για ένα λεπτό.
Κηρύσσεται περαιωµένη η προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση,
σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονισµού της Βουλής, µε
πρωτοβουλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Καραµανλή, σε επίπεδο
Αρχηγών Κοµµάτων, µε θέµα "Εξωτερική πολιτική".
Κύριοι Βουλευτές, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο
συνάδελφος κ. Παναγιωτόπουλος, ζητεί ολιγοήµερη άδεια για
µετάβασή του στο εξωτερικό. Εγκρίνει το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η Βουλή ενέκρινε.
∆έχεσθε στο σηµείο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.53' λύεται η συνεδρίαση
για την προσεχή ∆ευτέρα 8 Μαρτίου 1999 και ώρα 18.00' µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α)
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επερώτησης
προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη.
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